
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Π. Κουκουλόπου-

λου, Ν.  Μηταράκη και Δ. Κούβελα, σελ. 14688,14703 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ecole Internationale Gaston Thorn του Λουξεµ-
βούργου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης,
το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Πολίχνης Θεσσαλονίκης, το 2ο Γυ-
µνάσιο της Λαµίας, το 1ο και 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ασβεστο-
χωρίου Θεσσαλονίκης και από το Γυµνάσιο Φούστανης και
Πολυκάρπης Αριδαίας του Νόµου Πέλλης, σελ. 14677,
14680, 14682, 14684, 14693, 14698 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14673, 14674, 14676,
14677, 14678, 14680, 14681, 14682, 14683, 14684, 14685,
14686, 14687, 14688, 14690, 14691, 14692, 14693, 14694,
14695, 14698, 14699, 14700, 14701, 14703, 14704, 14705,
14707, 14709, 14710, 14711, 14712, 14713, 14714 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i.  µε θέµα: «Επέκταση Κεντρικής Διώρυγας Πηνειού στον

Δήµο Δυτικής Αχαΐας», σελ. 14673 
ii. µε θέµα: «Οι παραγωγοί κρόκου Κοζάνης χρειάζονται

άµεση στήριξη», σελ. 14675 
β) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης:
i. µε θέµα: «Περιπτώσεις αποξένωσης γονέων και µη εφαρ-

µογής δικαστικών αποφάσεων», σελ. 14677 
ii. µε θέµα: «Η τροπολογία του Υπουργού Δικαιοσύνης έρ-

χεται ως σωσίβιο σωτηρίας του κ. Λαυρεντιάδη απέναντι
στους εκατόν δεκαπέντε εργαζοµένους των Λιπασµάτων Κα-
βάλας, αποδεικνύοντας µια ακόµα φορά την ταξική µερολη-
ψία της Κυβέρνησης», σελ. 14679 

γ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού: 
i. µε θέµα: «Στο Χαράκι της Ρόδου οι ιδιοκτήτες ακινήτων

βρίσκονται δέσµιοι της γραφειοκρατίας και των παθογενειών
των αρχαιολογικών υπηρεσιών αδυνατώντας να αξιοποι-
ήσουν την περιουσία τους», σελ. 14681 

ii. µε θέµα: «Αξιοποίηση των κτηρίων στον Λόφο Καστέλι
Χανίων για την κάλυψη των αναγκών του λαού και της νεο-
λαίας των Χανίων», σελ. 14683 

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού:

i. µε θέµα: «Ειδική µέριµνα για τους µαθητές πληµµυροπα-
θών περιοχών της Θεσσαλίας»», σελ. 14685 

ii. µε θέµα: «Μοριοδότηση των µαθητών τρίτης τάξης λυ-
κείου του κατεστραµµένου από τις περσινές πυρκαγιές
Νοµού  Έβρου για καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων ει-
σαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση», σελ. 14686 

iii. µε θέµα: «Να αποκατασταθεί πλήρως και άµεσα το Γ'
κτήριο των φοιτητικών εστιών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων
µετά την πυρκαγιά και να δοθούν αποζηµιώσεις στους οικό-
τροφους για την καταστροφή προσωπικών τους αντικειµέ-
νων», σελ. 14688 

iv. µε θέµα: «Κτηριακά προβλήµατα θέτουν στον αέρα τη
λειτουργία των Εργαστηρίων Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.), στη Θεσσαλονίκη», σελ.
14691 

ε) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

µε θέµα: «Να αρθεί η αδικία σε βάρος των συνταξιούχων που
συνέχισαν να εργάζονται, σε σχέση µε τις αποδοχές που έλα-
βαν, µέρος των οποίων το ΓΛΚ ζητά ως αχρεωστήτως κατα-
βληθείσες», σελ. 14692 

στ) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό και Κυβερ-
νητικό Εκπρόσωπο µε θέµα: «Να στελεχωθεί πλήρως η ΕΡΤ
µε όλο το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό», σελ. 14693 

ζ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Ανεξήγητη µεταβολή τεχνικών προδιαγραφών

για τη συµµετοχή εργαστηρίων στο πρόγραµµα εξετάσεων
για διάγνωση καρκίνου του τραχήλου της µήτρας», σελ.
14696 

ii. µε θέµα: « Έλλειψη φαρµάκων ψυχιατρικών ασθενών»,
σελ. 14698 

η) Προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Κρίσιµα ερω-
τήµατα σχετικά µε την επιλογή διενέργειας Εσωτερικού
Ελέγχου για τη διαρροή δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
εκλογέων εξωτερικού από το ΥΠΕΣ», σελ. 14699 

θ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Πυροπροστασία ακινήτων εντός και πλησίον

δασικών εκτάσεων µε ατοµική ευθύνη των πολιτών, ζητάει η
Κυβέρνηση», σελ. 14701 

ii. µε θέµα: «Μεγάλη καθυστέρηση στην παροχή οικονοµι-
κών κινήτρων για εσωτερικές συνδέσεις αποχέτευσης», σελ.
14703 

iii. µε θέµα: «Τεράστιες καθυστερήσεις στο αποχετευτικό
δίκτυο της Ανατολικής Αττικής», σελ. 14704 

ι) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 
i. µε θέµα: «Οι γυναίκες καλύπτονται από το δόγµα του

Νόµου και της Τάξης, ναι ή όχι;», σελ. 14705 
ii. µε θέµα: «Υπό διάλυση η αστυνόµευση στη Βορειοανα-

τολική Αττική - Τα έγγραφα και οι καταγγελίες», σελ. 14707 
iii. µε θέµα: «Πότε θα ρυθµίσετε το νοµοθετικό πλαίσιο για

τις ναυτικές φωτοβολίδες που συνεχίζουν να αφαιρούν
ζωές;», σελ. 14709 

iv. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να παρακολουθεί
απλά να οξύνεται το φαινόµενο των γυναικοκτονιών, αρκού-
µενη σε αναποτελεσµατικά και αποσπασµατικά µέτρα», σελ.
14711 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υγείας, Προστασίας του
Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Μετανάστευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών κατέθεσαν στις 19-4-2024 σχέδιο νόµου «Ενο-
ποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, χωροταξική ανα-
διάρθρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής
δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης», σελ. 14688 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 14687 - 14701
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 14673 - 14687
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14701 - 14714

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΗ’
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ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 14687, 14688, 14690,14691, 
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ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 14675, 14676
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 14698, 14699
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 14700, 14701
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 14685, 14686, 14687,14688, 

14689, 14690, 14691
ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ Π., σελ. 14694, 14695
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 14681, 14682, 14683, 14684
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 14685, 14686
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 14677, 14678
ΜΠΟΥΓΑΣ  Ι., σελ. 14677, 14678, 14679, 14680
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ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 14692, 14693
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 14692, 14693
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 14699, 14700, 14701
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 14702, 14703, 14704, 14705
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 14674, 14675, 14676
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14683, 14684
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14704, 14705



Αθήνα, σήµερα στις 22 Απριλίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
13.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΛΓΑΣ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε, σχετικά µε τη συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, τη Δευτέρα 22 Απριλίου 2024, ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 964/11-4-2024, 965/11-4-2024 και 978/15-4-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 967/11-4-2024 και 984/15-4-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από την Υπουργό Πολιτισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη.

Η υπ’ αριθµόν 969/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Νικόλαο Παπαθανάση. 

Η υπ’ αριθµόν 954/9-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Θεόδωρο Λι-
βάνιο.

Η υπ’ αριθµόν 963/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας κ. Ειρήνη Αγαπη-
δάκη.

Η υπ’ αριθµόν 982/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Παύλο Μαρι-
νάκη.

Η υπ’ αριθµόν 973/14-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Αθανάσιο Πετραλιά.

Οι υπ’ αριθµόν 956/9-4-2024, 970/12-4-2024, 979/15-4-2024 και
983/15-4-2024 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από την
Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή
Μακρή.

Η υπ’ αριθµόν 1184/14-2-2024 αναφορά (κατ’ άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής), που θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Υγείας κ. Δηµήτριο Βαρτζόπουλο.

Οι υπ’ αριθµόν 958/10-4-2024, 962/11-4-2024, 971/12-4-2024
και 972/12-4-2024 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από

τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολακό-
πουλο.

Οι υπ’ αριθµόν 955/9-4-2024 και 959/10-4-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ.
Ιωάννη Μπούγα.

Οι υπ’ αριθµόν 947/8-4-2024 και 968/11-4-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη. 

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές».

Ξεκινούµε τη συζήτηση µε τη δεύτερη µε αριθµό 947/8-4-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αν-
δρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επέκταση κεντρικής διώρυ-
γας Πηνειού στον Δήµο Δυτικής Αχαΐας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης.

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο να θέσετε το
ερώτηµά σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα και το θέµα είναι σαφές. Είναι η

επέκταση της κεντρικής διώρυγας του Πηνειού στον Δήµο της
Δυτικής Αχαΐας. Εγώ είµαι γέννηµα και θρέµµα της Δυτικής
Αχαΐας και παιδί αγροτικής οικογένειας. Γνωρίζω πολύ καλά την
περιοχή, διότι διετέλεσα και για πάρα πολλά χρόνια δήµαρχος
εκεί. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι µία αγροτική περιοχή και ένα έργο
που προβλέφθηκε το 1970 να αρδεύσει περίπου τριακόσιες χι-
λιάδες στρέµµατα της Ηλείας και εκατό χιλιάδες στρέµµατα της
Αχαΐας. Έµεινε ηµιτελές, διότι το τερµατικό του κατέληξε στον
Λάρισσο ποταµό, µε αποτέλεσµα συνεχώς και η υπερχείλισή του
να τρέχει. Κι έµεινε η Δυτική Αχαΐα µε µεγάλα προβλήµατα στην
άρδευση από άποψη νερού καθ’ ότι είναι µια πεδινή περιοχή µε
αρκετά εντατικές καλλιέργειες, οι οποίες συνεχώς αυξάνουν κιό-
λας και εντατικοποιούνται ακόµη περισσότερο. Ιδιαίτερα δε, µετά
την πατάτα που ήταν η βασική µας καλλιέργεια, τώρα είναι η
φράουλα ως κύρια καλλιέργεια της περιοχής. Αντιλαµβάνεστε
ότι οι ανάγκες του νερού γίνονται πολύ µεγαλύτερες. 

Το έργο αυτό, λοιπόν, παραµένει εκεί. Ήρθαν τρεις Πρωθυ-
πουργοί και το εξήγγειλαν, παραµονές εκλογών βέβαια. Κάποια
στιγµή, το 2017 εντάχθηκε στα έργα εθνικής σηµασίας του Εθνι-
κού Στρατηγικού Σχεδιασµού, αλλά βήµα παραπέρα δεν έχει
γίνει. Έγινε και σχετική µελέτη από την τότε Περιφέρεια Δυτικής
Ελλάδος. Πραγµατοποιήθηκε η µελέτη, αλλά µείναµε πάλι στα
χαρτιά. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΗ’
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Μπαίνουν, λοιπόν, καίρια ερωτήµατα και µεταφέρω εδώ την
αγωνία των ανθρώπων εκεί, των καλλιεργητών της γης, του πρω-
τογενούς τοµέα, των ανθρώπων της υπαίθρου: Πρώτον, ρωτώ
αν έχετε γνώση της υφιστάµενης κατάστασης πώς έχει σήµερα
το έργο αυτό. Το δεύτερο ερώτηµα είναι τι χρονοδιάγραµµα
υπάρχει, ούτως ώστε κάποτε να γίνει η αρχή, αλλά και τέλος
αυτού του έργου που είναι πραγµατικά ζωτικής σηµασίας. Κυ-
ριολεκτώ σ’ αυτό που λέω.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θεωρώ απαραίτητο να ξεκινήσω την απάν-

τηση στην ερώτησή σας, κάνοντας µια απαραίτητη διευκρίνιση
την οποία θεωρώ και απαραίτητη για τη ροή της συζήτησής µας.

Με το π.δ.77/2023 η Διεύθυνση Τεχνικών Έργων και Αγροτικών
Υποδοµών που είναι υπεύθυνη για την υλοποίηση και παρακο-
λούθηση των έργων, πλέον υπάγεται στο Υπουργείο Μεταφορών
και Υποδοµών. Εποµένως αυτό είναι καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουρ-
γείο για το έργο που σας ενδιαφέρει.

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δεν κατα-
σκευάζει πλέον έργα για το δικό µας Υπουργείο. Αποτελεί δια-
χρονική στρατηγική η αποτελεσµατική χρήση των φυσικών
πόρων, ειδικά εν µέσω κλιµατικής αλλαγής. Ως εκ τούτου, η βελ-
τιστοποίηση του υφιστάµενου υδατικού αποθέµατος στον γεωρ-
γικό τοµέα είναι στρατηγικός στόχος απαρέγκλιτος. Άλλωστε,
στόχος είναι και της ΚΑΔ, για την οποία η αποδοτικότερη διαχεί-
ριση των υδάτων αποτελεί βασική προτεραιότητα. 

Στην κατεύθυνση, λοιπόν, αυτή, το Υπουργείο µας σχεδιάζει
και χρηµατοδοτεί ανάλογα µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
διαθέτει εγγειοβελτιωτικά έργα για τον εκσυγχρονισµό των υφι-
στάµενων αρδευτικών έργων και για την ταµίευση χειµερινών
απορροών για τη χρήση τους κατά τη θερινή περίοδο. 

Ενδεικτικά αναφέρω τη Δράση 4.3.1 «Υποδοµές εγγείων βελ-
τιώσεων του ΥΠΑΑΤ 2014 - 2020», όπου µε συνολική συγχρηµα-
τοδότηση δηµοσία δαπάνη 350 εκατοµµυρίων, έχουν ενταχθεί
και υλοποιούνται πάνω από εκατόν είκοσι πέντε έργα, προϋπο-
λογισµού κάτω των 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ το καθένα. Και µε
συνολική χρηµατοδότηση δηµοσία δαπάνη 124 εκατοµµύρια
ευρώ, εκδόθηκε τον Ιανουάριο του 2024 νέα πρόσκληση, για
έργα προϋπολογισµού µεγαλύτερου των 2,2 εκατοµµυρίων
ευρώ, όπου πριν κάποιες µέρες είχαµε και την προσωρινή από-
φαση ένταξης σε αυτόν. 

Το Ταµειακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του ΥΠΑΑΤ το 2021 -
2025, στο πλαίσιο του οποίου κατασκευάζονται ή έχουν προ-
γραµµατιστεί για κατασκευή περίπου 18 εκατοµµύρια έργα, σε
διάφορες περιοχές της χώρας.

Τρίτον, τις µελέτες που ετοιµάζονται για νέα έργα που θα χρη-
µατοδοτηθούν από το νέο ΥΠΑΑΤ 2023 - 2027.

Τέταρτον, το «Ύδωρ 2.0» είναι το µεγαλύτερο πρόγραµµα αρ-
δευτικών έργων των τελευταίων πενήντα χρόνων, µε έργα τα
οποία θα πραγµατοποιηθούν µέσω ΣΔΙΤ, µε χρηµατοδότηση
ενός µέρους από αυτά από το Ταµείο Ανάκαµψης και το υπό-
λοιπο από το εθνικό ΠΔΕ. Μεταρρύθµιση, που επιδιώκει τον ενι-
αίο και συνεκτικό προγραµµατισµό υλοποίησης των εθνικών
έργων στην Ελλάδα.

Έξι µεγάλα αρδευτικά έργα του «Ύδωρ 2.0» έχουν ήδη ενταχ-
θεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, συνολικού προ-
ϋπολογισµού 192 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αφού, λοιπόν, αποσαφήνισα τον ρόλο του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, θα προσπαθήσω στη δευτερολογία µου να σας δώσω
συγκεκριµένες απαντήσεις, για το συγκεκριµένο έργο «Επέκτα-
σης του φράγµατος Πηνειού».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Παναγιωτόπου-

λος, έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Επειδή το έχουµε ξαναζήσει αυτό το φαινόµενο από το Υπο-

δοµών στο Αγροτικής Ανάπτυξης, από το Αγροτικής Ανάπτυξης

πάλι στο Υποδοµών και παίζουµε ένα πινγκ-πονγκ, τα ερωτήµατα
που βάζω είναι αµείλικτα, από τον ίδιο τον κόσµο της αγροτιάς:
Θα γίνει αυτό το έργο ποτέ; Θα ξεκινήσει αυτό το έργο ποτέ; Θα
ενταχθεί αυτό το έργο κάπου; Ωραία, λοιπόν, θα επανυποβάλλω
την επίκαιρη ερώτηση στο Υπουργείο Υποδοµών, να δούµε αυτό
τι ξέρει και τι κάνει. 

Από εκεί και πέρα, είπατε µία σειρά έργων που είναι υπό ένταξη
ή προένταξη -δεν ξέρω τι έχετε κάνει- και µια σειρά χρηµάτων και
χρηµατοδοτικών εργαλείων, που αυτά τα χρηµατοδοτούν.

Βέβαια, στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ, να µου πείτε
εάν το φράγµα του Πηνειού -και οι εγκαταστάσεις αυτού και τα
δίκτυα όλα- έχει µπει σε πρόγραµµα, για να βελτιωθεί η υφιστά-
µενη κατάσταση; Διότι οι απώλειες του νερού περνάνε το 50%
πλέον της δυνατότητας του φράγµατος. Οπότε,  είναι ένα ση-
µαντικό ερώτηµα, στο οποίο πρέπει να απαντήσουµε, γιατί είναι
και προϋπόθεση ουσιαστικά -ή τουλάχιστον έτσι µας το έβαζαν
παλιότερα οι αρµόδιοι Υπουργοί και όλες οι ηγεσίες των Υπουρ-
γείων- της επέκτασης του φράγµατος. Αν και δεν νοµίζω ότι είναι
έτσι, αλλά είναι σωστό να γίνει και πρέπει να γίνει. Εννοείται
αυτό, για τον κάµπο της Ηλείας.

Από εκεί και πέρα, όµως, η πρόβλεψη για την άρδευση του
κάµπου της Δυτικής Αχαΐας, όπου έχουµε αρνητικό ισοζύγιο στο
υδατικό µας δυναµικό και έχουµε και υφαλµύρινση -να φαντα-
στείτε!- των υπόγειων υδάτων, η οποία δεν έχει επιστροφή. Είναι
τέτοια η καταστροφή του υδροφόρου ορίζοντα και της περιοχής,
που δεν νοµίζω ότι έχουµε πισωγύρισµα. 

Άρα, κρούεται -εκ των πραγµάτων- ο κώδωνας του κινδύνου,
για την περιοχή και τις αγροτικές καλλιέργειες. Και ιδιαιτέρως
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, θα πρέπει να σταθεί στο
ύψος των περιστάσεων και των απαιτήσεων, που δηµιουργούν οι
καινούργιες κλιµατολογικές συνθήκες και το πώς θα το ανακου-
φίσουµε. Σας είπα, οι καλλιέργειες εκεί, κύριε Υπουργέ -δεν ξέρω
αν την ξέρετε την περιοχή- είναι εντατικές. Και όταν λέω «εντα-
τικές», πραγµατικά είναι εντατικές. Είναι ένας εύπορος κάµπος,
στον οποίο στηρίζεται όλη η οικονοµία της περιοχής. Πάµπολλα,
βέβαια, τα προβλήµατα που προκύπτουν σε σχέση µε τους ερ-
γάτες γης κ.λπ..

Το κυριότερο και σηµαντικότερο πρόβληµα που υπάρχει,
όµως, είναι το νερό. Αυτό είναι που θα πρέπει να µας απασχολεί.
Δεν είναι τυχαίο ότι ήρθε ο Πρωθυπουργός, ο Μητσοτάκης, προ-
εκλογικώς και το εξήγγειλε στην Αχαγιά. Το εξήγγειλε ο Τσίπρας,
το εξήγγειλε ο Σηµίτης. Το εξαγγείλανε τρεις Πρωθυπουργοί και
ακόµα µένουµε «κενό γράµµα». Αυτό δεν µπορεί να συνεχίσει.
Άδειασε η ύπαιθρος, κύριε Υπουργέ. Άδειασε, στην κυριολεξία!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όταν έχουµε, λοιπόν, ένα κοµµάτι παραγωγικό, ένα κοµµάτι
εύφορο, ένα κοµµάτι, το οποίο έχει µια δυναµική και για την πε-
ριοχή, αλλά και για την εθνική οικονοµία, δεν θα το στηρίξουµε
το κοµµάτι εκείνο εκεί; Αλλιώς µένουµε στα λόγια να λέµε ότι αν-
τιµετωπίζουµε το δηµογραφικό, παραµύθια, δηλαδή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι και εγώ προσωπικά,

αλλά και το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας γνωρίζει πάρα πολύ
καλά τις περιοχές αυτές και τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν,
καθώς είµαστε σε συνεχή επαφή µε τους αγρότες, µε τους εκ-
προσώπους αυτών µέσω των συνεταιριστικών σχηµάτων, αλλά
και µε τους συναδέλφους µας τους Βουλευτές. Απλώς, στην
πρωτολογία µου σας απάντησα που ακριβώς βρίσκονται τα όρια
παρέµβασης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Πράγµατι, όπως είπατε, ήδη από τη δεκαετία του 1970, στο τότε
Υπουργείο Δηµοσίων Έργων είχαν γίνει µελέτες και είχε εγκριθεί
η κατασκευή των δύο κεντρικών αρδευτικών δικτύων, της νότιας
για την άρδευση του Νοµού Ηλείας και της βόρειας για την άρ-
δευση του Νοµού Αχαΐας. Τα έργα ολοκληρώθηκαν για τη νότια,
αλλά όχι για τη βόρεια, λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης. Το 2003
η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος εκπόνησε µελέτη που απαιτούνταν
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για τη δεύτερη διώρυγα και το 2011 εκδόθηκε η απόφαση έγκρι-
σης περιβαλλοντικών όρων από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
χωρίς στη συνέχεια, όµως, να προταθεί ποτέ από το ΥΠΟΜΕ ή
από την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος για ένταξη στη Δράση 4.3.1
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020. 

Η πιο πρόσφατη πρόσκληση για τη συγκεκριµένη δράση έληξε
9 Φεβρουαρίου του 2024, ωστόσο σύµφωνα µε την ενηµέρωση
που είχαµε από το ΥΠΟΜΕ για τις ενέργειές του, στις 4 Μαρτίου
του 2024 υπεγράφη σύµβαση για την εκπόνηση µελετών των
συµπληρωµατικών έργων του φράγµατος του Πηνειού. Στις συγ-
κεκριµένες µελέτες θα συµπεριλαµβάνονται και η µελέτη επικαι-
ροποίησης της υδρολογίας της λεκάνης απορροής του
φράγµατος Πηνειού, καθώς και µελέτες ασφάλειας του φράγ-
µατος, σύµφωνα µε τον νέο κανονισµό. 

Παράλληλα, έχει προγραµµατιστεί προκήρυξη σύµβασης για
εκπόνηση µελέτης µε τίτλο: «Μελέτη Αρδευτικών Δικτύων δυτι-
κής - νοτιοδυτικής Αχαΐας και συµπλήρωση µελετών διωρύγων
φράγµατος-ύδατος». Η συγκεκριµένη µελέτη θα προταθεί για έν-
ταξη στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του 2024, προκει-
µένου να χρηµατοδοτηθεί. Μετά την ολοκλήρωση των παραπάνω
µελετών,  η αρµόδια υπηρεσία του ΥΠΟΜΕ θα προβεί σε απα-
ραίτητες ενέργειες για την ωρίµανση του έργου, διότι οι µελέτες
της οικείας περιφέρειας που έχουν εκπονηθεί και έχουν εγκριθεί
απαιτείται να επικαιροποιηθούν, ώστε να είναι σύµφωνες µε τον
ν.4412/2016 και µε τους όρους των χρηµατοδοτικών προγραµ-
µάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στη συνέχεια, θα αναζητηθεί
και θα εξευρεθεί το κατάλληλο χρηµατοδοτικό εργαλείο για την
υλοποίησή του. 

Η δυνατότητα χρηµατοδότησης µελλοντικών νέων εγγειοβελ-
τιωτικών έργων από το Υπουργείο µας, εξαρτάται κάθε φορά
από τους πόρους που θα έχει στη διάθεσή του εθνικούς ή ενω-
σιακούς. Σε κάθε περίπτωση, σηµειώνεται το στρατηγικό σχέδιο
της νέας ΚΑΠ προγραµµατικής περιόδου 2023 - 2027. Περιλαµ-
βάνεται παρέµβαση για τα έργα υποδοµών, εγγείων βελτιώσεων
προϋπολογισµού 350 εκατοµµύρια ευρώ, όπως και την προηγού-
µενη προγραµµατική περίοδο. Η Δράση 2. της παραπάνω παρέµ-
βασης δύναται να χρηµατοδοτήσει νέα αρδευτικά έργα, όπως το
συγκεκριµένο της διώρυγας, εφόσον βέβαια στην επόµενη πρό-
σκληση που θα εκδοθεί, υποβληθεί σχετικό αίτηµα και αξιολογη-
θεί, µε βάση τα κριτήρια που θα ισχύουν. 

Εποµένως, κλείνοντας, κύριος στόχος της Κυβέρνησής µας
είναι η προστασία και η ισορροπία µεταξύ της προστασίας του
περιβάλλοντος και της βελτίωσης ανταγωνιστικότητας της γεωρ-
γίας. Βασική προτεραιότητα του Υπουργείου µας, είναι έργα που
στοχεύουν στη µείωση απωλειών, στην εφαρµογή µεθόδων άρ-
δευσης υψηλής αποδοτικότητας. Ως Κυβέρνηση, ως Υπουργείο,
γνωρίζουµε την εκκρεµότητα του συγκεκριµένου έργου και προ-
φανώς, αντιλαµβανόµαστε τη σηµασία του. Γι’ αυτό τον λόγο και
έχουν δροµολογηθεί, όπως παρέθεσα, οι συγκεκριµένες ενέρ-
γειες για την υλοποίησή του. Μπορεί να είστε σίγουρος ότι είναι
άλλη µια εκκρεµότητα από το παρελθόν που αυτή η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη σχεδιάζει να τη διευθετήσει και να την
υλοποιήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη ερώτηση που

θα συζητηθεί είναι η έκτη µε αριθµό 968/11-4-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παρασκευά
Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Οι παραγωγοί κρόκου Κοζάνης χρειάζονται
άµεση στήριξη».

Ο κ. Κουκουλόπουλος έχει τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο κρόκος Κοζάνης νοµίζω ότι δεν χρειάζεται

συστάσεις. Κατέχει ξεχωριστή, κυριολεκτικά περίοπτη θέση στον
ελληνικό κατάλογο αγροτοδιατροφικών προϊόντων που είναι εξα-
γώγιµα. Είναι µάλιστα, όπως και η µαστίχα Χίου ένα προϊόν που
βαδίζει παράλληλα µε την ιστορία του αναγκαστικού συνεταιρι-
σµού, µία πραγµατικά όπως αποδείχθηκε στο βάθος του χρόνου
ιστορική απόφαση. Ήταν ιστορικές αυτές οι αποφάσεις που
είχαν ληφθεί τότε στη χώρα µας και όσο και αν αµφισβητήθηκαν

από κάποιους κύκλους µε προσφυγές στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αποδείχθηκε το άτοπο αυτών των προσφυγών. 

Δεν χρειάζονται, λοιπόν, περαιτέρω συστάσεις. Απλά να µνη-
µονεύσω ότι ο κρόκος Κοζάνης θεωρείται διεθνώς -και δεν είναι
κάποια εγωιστική, πατριωτική εκ µέρους µας αντιµετώπιση- στην
κατηγορία του σαφράν -αυτή είναι η διεθνής ονοµασία- κορυ-
φαίο σε ποιότητα.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει, όµως, δραµατική µείωση της στρεµ-
µατικής απόδοσης τα δύο τελευταία χρόνια, η οποία αποδίδεται
από τους παραγωγούς και τους γεωπόνους στις αλλοπρόσαλλες
κυριολεκτικά καιρικές συνθήκες που επικράτησαν τις περιόδους
που επηρεάζουν την ανάπτυξη και τη συγκοµιδή του αρωµατικού
αυτού φυτού.

Έχω, κύριε Υπουργέ, έναν συγκεκριµένο πίνακα -θα τον κατα-
θέσω- που δείχνει την πορεία της στρεµµατικής απόδοσης από
το 1954 µέχρι και το 2023, όπου φαίνεται καθαρά –νοµίζω ότι τον
έχετε και εσείς στα χέρια σας, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν είµαι βέ-
βαιος, γι’ αυτό τον καταθέτω- ότι δεν πρόκειται για ένα πρόβληµα
που θα µπορούσε να αποδοθεί µε µια σχετική ευκολία και εγκυ-
ρότητα, θα έλεγα, στο φαινόµενο της κόπωσης της γης. Πολλές
φορές συµβαίνουν αυτά στην αγροτική παραγωγή, αλλά δεν
πρόκειται για κάτι τέτοιο, πρόκειται για ιστορικό χαµηλό όπως
καταγράφεται στον σχετικό πίνακα του αναγκαστικού συνεταιρι-
σµού κροκοπαραγωγών Κοζάνης. Εξ αυτού του γεγονότος νο-
µίζω ότι το πρώτο στο οποίο πρέπει να συµφωνήσουµε είναι να
βάλουµε έναν κοινό σκοπό να στηρίξουµε αυτό το προϊόν. Αυτός
είναι ο στόχος που νοµίζω ότι είναι κοινός. Δεν διεκδικεί κανένας
την πατρότητα αυτού του στόχου. Είναι και πρέπει να είναι κοι-
νός. Αυτό το προεξοφλώ και το πιστεύω.

Μία κουβέντα, θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, και ολοκληρώνω,
για ποιον λόγο επέλεξα τη µορφή της επίκαιρης ερώτησης. Είναι
πενταετής καλλιέργεια. Τα µέλη του συνεταιρισµού είναι περίπου
χίλια. Περίπου διακόσιοι φέτος είναι η σειρά τους να σπείρουν.
Το µήνυµα που έχουν πάρει τις τελευταίες δύο χρονιές τους κα-
θιστά επιφυλακτικούς. 

Το να στείλουµε, λοιπόν, ένα µήνυµα, κύριε Υπουργέ, µε την
άµεση ενίσχυση των παραγωγών για τη ζηµιά που έχουν υποστεί,
αλλά και η απάντηση µε χρονοδιάγραµµα για τα άλλα δύο, το κα-
θεστώς ενίσχυση -κάπως σαν τη µαστίχα Χίου, θα αναφερθώ και
στη δευτερολογία µου- και µια πειστική απάντηση για τον ΕΛΓΑ,
είναι πραγµατικά ζωτικής σηµασίας για να µη χάσουµε καλλιερ-
γούµενα στρέµµατα, έναν θησαυρό πραγµατικά που σε µια κυ-
ριολεκτικά άγονη περιοχή αιφνιδιάζει κάθε επισκέπτη, αποτελεί
µια πηγή τοπικού πλούτου και επιτρέπει στην Ελλάδα να έχει ένα
περίφηµης διατροφικής αξίας εξαγώγιµο προϊόν.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο κ. Διονύσιος
Σταµενίτης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σωστά αναφέρατε ότι ο κρόκος Κοζάνης

είναι αναµφισβήτητα ένα προϊόν διεθνούς φήµης εµβληµατικό
για τη χώρα µας. Ως τέτοιο το αντιµετωπίζει το Υπουργείο µας.
Γι’ αυτόν τον λόγο έχουν γίνει µε πολιτική, αλλά και υπηρεσιακή
πρωτοβουλία ενέργειες ενίσχυσης της προώθησής του και τό-
νωσης των εξαγωγών, που είναι σηµαντικό ζητούµενο. 

Συγκεκριµένα, µε τη συνεργασία του Υπουργείου µας µε τον
ΕΦΕΤ ξεκίνησε το 2023 η διαδικασία έκδοσης προτύπου ποιότη-
τας για τον κρόκο από τον Codex Alimentarius, για τον οποίον
προβλέπεται, µεταξύ άλλων, η υποχρεωτική αναγραφή της
χώρας συγκοµιδής και η εισαγωγή ανώτερης ποιότητας «έξτρα»,
που θα προάγει την αξία του ελληνικού κρόκου. Η διαδικασία
ήταν αρκετά απαιτητική, καθώς συνίστατο σε έντονες διαπραγ-
µατεύσεις. Όµως το σχέδιο του προτύπου έχει ήδη υιοθετηθεί
στο τελικό στάδιο σε επίπεδο Codex Alimentarius και αναµένεται
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η δηµοσίευσή του όταν ολοκληρωθούν οι συγκεκριµένες διαδι-
κασίες. Είµαστε ιδιαίτερα χαρούµενοι µε αυτό, γιατί µε το πρό-
τυπο θα επιτύχουµε την περαιτέρω προστασία του προϊόντος και
την ενίσχυση της ταυτότητάς του και της προστιθέµενης αξίας
του, ώστε να καταστεί ακόµα πιο αναγνωρίσιµο και πιο ανταγω-
νιστικό στις διεθνείς αγορές.

Δεύτερον, αντιστοίχως εντός του 2023 µέσα από συντονισµέ-
νες προσπάθειες του Υπουργείου µας, του αναγκαστικού συνε-
ταιρισµού κροκοπαραγωγών Κοζάνης και των αρµόδιων αρχών
ελέγχου της χώρας µας πετύχαµε την εγγραφή του συνεταιρι-
σµού στο µητρώο της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας, ώστε να
εγκριθεί η εισαγωγή του κρόκου ως τροφίµου στην Κίνα. 

Επιπρόσθετα, µέσα από το πρόγραµµα εξωστρεφούς γεωρ-
γίας που αποτελεί την πρώτη ολιστική προσέγγιση της εξωστρέ-
φειας των ελληνικών προϊόντων, ο κρόκος, όπως και πληθώρα
άλλων ελληνικών προϊόντων, θα ωφεληθεί µέσα από τις δράσεις
του προγράµµατος. Ενδεικτικά µόνο να αναφέρω την προβολή
των ελληνικών αγροτικών προϊόντων και τη διασύνδεσή τους µε
τις επιχειρήσεις του εξωτερικού, τη δυνατότητα προσωπικής σε-
λίδας µάρκετινγκ σε κάθε παραγωγό και συνεταιρισµό. Ως προ-
ϊόν ΠΟΠ, όµως, θα ευνοηθεί ιδιαίτερα καθώς στην προώθηση
των ΠΟΠ προϊόντων θα δοθεί ιδιαίτερη έµφαση µέσα από το
πρόγραµµα. Εποµένως µόνο για αδιαφορία  της Κυβέρνησης
απέναντι στους παραγωγούς δεν µπορεί κάποιος να µας κατη-
γορήσει. Αντίθετα οι κινήσεις µας δείχνουν τη στήριξη και την
εµπιστοσύνη µας στο προϊόν, το οποίο προσπαθούµε να προσα-
νατολίσουµε και να διευκολύνουµε την εξωστρέφειά του.

Όσον αφορά τώρα την πρόταση που υποβάλατε για ειδική ενί-
σχυση του κρόκου κατά τα πρότυπα της µαστίχας Χίου, θυµί-
ζουµε ότι η µαστίχα ενισχύεται στο πλαίσιο του καθεστώτος των
µικρών νησιών Αιγαίου, το οποίο υφίσταται λόγω των ιδιαίτερων
συνθηκών γεωγραφικών και οικονοµικών συνθηκών των νησιών
αυτών. Εποµένως, δεν µπορεί να γίνει παραλληλισµός ή σύγ-
κριση, παρά µόνο στην ποιότητα και στη µοναδικότητα των δύο
προϊόντων.

Στη δευτερολογία µου θα ασχοληθώ περισσότερο και θα επα-
νέλθω στην ενίσχυση του κρόκου από συνδεδεµένες ενισχύσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κουκουλό-

πουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για το πρώτο σκέλος της απάντη-

σης. Προφανώς δεν έχω κανέναν λόγο να αµφισβητήσω όλα όσα
µνηµονεύσατε. Πρέπει µάλιστα να πω ότι χρόνια τώρα γίνεται µια
πολύ καλή προσπάθεια από τον συνεταιρισµό σε συνεργασία µε
τις τοπικές και περιφερειακές αρχές και το Υπουργείο ακριβώς
λόγω της αναγνώρισης πανταχόθεν της αξίας του προϊόντος.
Μάλιστα θα ήθελα να εισφέρω σε αυτή τη συζήτηση µία πραγ-
µατικότητα: Η περσινή παραγωγή και ό,τι αποθέµατα υπήρχαν
από προηγούµενα έτη, προωθήθηκαν στο σύνολό τους τυποποι-
ηµένα. Για πρώτη φορά ίσως στην ιστορία του προϊόντος προ-
ωθήθηκαν µόνο τυποποιηµένα και άρα σε εξαιρετικά καλή τιµή. 

Το θέµα τώρα είναι ότι έχουµε λιγότερη από µισή παραγωγή,
έχουµε αυτό το ιστορικό χαµηλό και υπάρχει ανησυχία. Επ’ ου-
δενί δεν πρέπει να ρισκάρουµε ως χώρα να έχουµε απογοήτευση
των παραγωγών γιατί ξαναλέω κάθε πέντε χρόνια το 1/5 πρέπει
να ξανασπείρει. Γι’ αυτό έκανα και επίκαιρη την ερώτηση. Τους
πρώτους θερινούς µήνες θα γίνει η σπορά και πρέπει να έχουν
ένα µήνυµα για το εάν πραγµατικά θα υπάρξει µία ενίσχυση. 

Το δεύτερο ζήτηµα που έχει να κάνει µε την ιδιαιτερότητα του
προϊόντος, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Ο κρόκος είναι µία καλ-
λιέργεια η οποία οδηγεί, πέρα από όλα τα υπόλοιπα, στη συγ-
κράτηση του πληθυσµού, γιατί είναι καθαρά οικογενειακή
υπόθεση η συγκοµιδή, αλλά και δίνει και µεροκάµατο σε άλλους.
Αυτό έχει διαµορφώσει έναν τρόπο ζωής, µία κουλτούρα, µια
άυλη πολιτιστική κληρονοµιά που πρέπει να κρατηθεί οπωσδή-
ποτε. Μιλάµε για ειδικό καθεστώς για ένα λόγο, ότι δεν πρόκειται
για κλασικό αγροτικό εισόδηµα, αλλά για συµπλήρωµα εισοδή-
µατος που βοηθάει στη συγκράτηση του πληθυσµού σε µια πε-
ριοχή που πλήττεται βάναυσα µε την απολιγνιτοποίηση. Δεν
αντέχει άλλο χτύπηµα η περιοχή. Αυτός είναι ο γενικότερος

λόγος. Και από την άλλη πρέπει να κρατήσουµε όσο µπορούµε
αυτό το προϊόν. 

Τώρα για τον ΕΛΓΑ, υπάρχει ένα ζήτηµα. Πολλά χρόνια πίσω
αν πάµε, µία φορά µόνο θα βρούµε αποζηµίωση. Είναι η φύση
τέτοια του προϊόντος. Περιµένουν τον νέο κανονισµό του ΕΛΓΑ
οι παραγωγοί του κρόκου, γιατί µόνο πληρώνουν –είναι περίπου
σαν τους κτηνοτρόφους- και δεν αποζηµιώνονται ποτέ για τί-
ποτα. Είναι ένα τέτοιο προϊόν που δεν αποζηµιώθηκε σχεδόν
ποτέ ιστορικά από τον ΕΛΓΑ. Μόνο πληρώνουν εισφορές.

Περιµένουν τον νέο κανονισµό, περιµένουν κάτι να τους
πούµε. Δεν είναι άµεσο, αλλά περιµένουν τι προβλέψεις υπάρ-
χουν στο νέο κανονισµό, αν υπάρχει µία σκέψη, ακριβώς επειδή
υπάρχουν επιχειρήµατα για να πούµε ότι έχουµε αντίστοιχες
συνθήκες µε τα νησιά, στα οποία συµπεριελήφθη και πολύ
σωστά και η Χίος, υπάρχει τεκµηρίωση γι’ αυτό.

Και από την άλλη, βέβαια, αυτό που σήµερα ζητάµε, κύριε
Υπουργέ, είναι να εξεταστεί σοβαρά η αποζηµίωση για τις δύο
χρονιές µε µια διαδικασία de minimis. Έχετε στα χέρια σας κα-
θαρά την πρόταση του συνεταιρισµού. Το µήνυµα για το οποίο
µίλησα και στο πρώτο σκέλος της ερώτησης που θέλουµε να
στείλουµε σήµερα είναι διπλό: πρώτον ότι ξεκινάµε έναν σοβαρό
διάλογο είτε στo πλαίσιo συνδεδεµένης είτε οτιδήποτε άλλο για
ένα καθεστώς µόνιµης ενίσχυσης για ένα τόσο πολύτιµο προϊόν,
ένα χρονοδιάγραµµα για τον ΕΛΓΑ και µια αχτίδα φωτός για µια
αποζηµίωση, για να µην έχουµε µείωση των καλλιεργούµενων
στρεµµάτων φέτος και για τα επόµενα χρόνια. 

Είναι ένα µεγάλο στοίχηµα και πρέπει να το κερδίσουµε. Αξίζει
τον κόπο το προϊόν, η παραγωγή του και η περιοχή γενικότερα
για τους λόγους που είπα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντησή σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι πέρα από Βουλευτής της περιο-

χής, είχατε διατελέσει και Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, οπότε τα πράγµατα τα γνωρίζετε καλά. Άρα λοιπόν,
ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι για να λάβει ένα προϊόν άµεση βασική
ενίσχυση, πέραν της βασικής, άµεσης µε τη µορφή ίσως µιας
συνδεδεµένης, γνωρίζετε ασφαλώς ότι απαιτείται έγκριση της
Eυρωπαϊκής Eπιτροπής. Δεν είναι µια απλή εθνική απόφαση.

Και είναι γνωστό πόσο σκληρά διαπραγµατευόµαστε και δια-
πραγµατευτήκαµε µέχρι την τελική διαµόρφωση του καθεστώτος
συνδεδεµένων ενισχύσεων για τη νέα προγραµµατική περίοδο.
Μάλιστα η χώρα µας είχε τον µεγαλύτερο αριθµό συνδεδεµένων
ενισχύσεων. 

Έτσι, για να δοθεί η έγκριση ένταξης ενός προϊόντος στο καθε-
στώς, απαιτείται ισχυρή τεκµηρίωση. Τα στατιστικά δεδοµένα -
αυτά που έχουµε µέχρι σήµερα- δεν ευνοούν ένα τέτοιο αίτηµα,
δεδοµένου ότι η καλλιεργούµενη έκταση δεν παρουσιάζει φθί-
νουσα πορεία. Αντίθετα παραµένει σταθερή και µε αξιοσηµείωτη
τάση αύξησης των εκτάσεων της βιολογικής καλλιέργειας. Πλέον
το 57,5% της συνολικής καλλιεργούµενης έκτασης είναι η βιολο-
γική.

Η µείωση της παραγωγής αφορά µόνο σε µια χρονιά, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που έχουµε καταγράψει εµείς στη στατι-
στική υπηρεσία του Υπουργείου και αφορά το 2023. Για τις
προηγούµενες χρονιές η παραγωγή παρουσίαζε µια σταθερό-
τητα και µάλιστα, για το 2022, όπως έχουµε δει από τις υπηρε-
σίες, εµφανίστηκε σηµαντικά ανοδική. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, η διαµόρφωση του στρατηγικού
σχεδίου είναι µια δυναµική διαδικασία και για τον λόγο αυτό προ-
τείνονται τροποποιήσεις, όποτε κρίνεται απαραίτητο, µε αίτηµα
της χώρας προς την ευρωπαϊκή επιτροπή µία φορά του έτους,
όπως είναι σήµερα, ή αν γίνει αποδεκτή η πρόταση του Υπουρ-
γού Λευτέρη Αυγενάκη, αυτό θα γίνεται δύο φορές τον χρόνο,
εφόσον διαφανεί η ανάγκη και υπάρξουν ισχυρά επιχειρήµατα
σε ένα µελλοντικό αίτηµα τροποποίησης, θα µπορούσε να προ-
ταθεί και η ένταξη του κρόκου στις συνδεδεµένες ενισχύσεις.

Αυτό που εµφάνισε σίγουρα µια µείωση, σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στατιστικά στοιχεία, είναι ο όγκος των εξαγωγών του 2022.
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Για το 2023 δεν έχουµε οριστικά στοιχεία. Ωστόσο, αναµένεται
να δούµε πώς θα διαµορφωθούν οι εξαγωγές, αντιδράσαµε
άµεσα εστιάζοντας στην εξωστρέφεια µε παρεµβάσεις µόνιµου
και σταθερού χαρακτήρα. Οµοίως, θα παρέµβουµε και αλλού,
εφόσον χρειαστεί, πάντοτε µε στόχευση και ιεράρχηση.

Επιστρέφω τώρα στις κλιµατολογικές συνθήκες του 2023 που
αναφέρατε που επηρέασαν πράγµατι αρνητικά την παραγωγή
του κρόκου που εµφάνισε σηµαντική µείωση. Όπως άλλωστε
είναι γνωστό, έχει συµβεί δυστυχώς και σε άλλες καλλιέργειες
της χώρας µας. Η κλιµατική µεταβολή σε συνδυασµό µε τις µε-
ταβολές του οικονοµικού περιβάλλοντος της πρωτογενούς πα-
ραγωγής είναι που οδήγησαν την ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης στην απόφαση για αναµόρφωση του γε-
ωργοασφαλιστικού συστήµατος. 

Το νέο επικαιροποιηµένο και εκσυγχρονισµένο πλαίσιο θα λαµ-
βάνει υπ’ όψιν του όλα τα δεδοµένα οικονοµικά και περιβαλλον-
τικά, θα περιλαµβάνει νέους κινδύνους και θα κάνει χρήση
εργαλείων της ενωσιακής χρηµατοδότησης, πάντοτε στη βάση
ενός ΕΛΓΑ αξιόπιστου, οικονοµικά βιώσιµου και δηµόσιου χαρα-
κτήρα. 

Σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο γεωργικών ασφαλί-
σεων, η µείωση της παραγωγής ως δευτερογενής συνέπεια κλι-
µατικών αιτιών δεν είναι αποζηµιώσιµη, ωστόσο έχει προταθεί η
ένταξη του κρόκου στο Πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών Ενι-
σχύσεων του έτους 2023 για πέντε χιλιάδες τετρακόσια πενήντα
στρέµµατα και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις και της ΚΥΑ,
δύναται να ενισχυθεί. 

Τέλος, παρακολουθούµε στενά την εξέλιξη της καλλιέργειας
κατά έτος και συνολικά στον χρόνο. Συγκεντρώνουµε και αξιο-
λογούµε όλα τα διαθέσιµα στοιχεία, ώστε να µπορούµε να πα-
ρέµβουµε για στήριξη των παραγωγών στην κατάλληλη χρονική
στιγµή µε τα κατάλληλα εργαλεία. 

Έχει ήδη προταθεί η ένταξη για το 2023 στο ΠΚΟΕ, πέραν της
όποιας έκτακτης ενίσχυσης θα αναλαµβάνουν και πρωτοβουλίες
µε µονιµότερο χαρακτήρα και αποτέλεσµα, όπως είναι η ένταξη
του προϊόντος στο πρόγραµµα της εξωστρέφειας «εξωστρεφής
γεωργία» που χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης και
είναι πραγµατικά ένα σηµαντικότατο πρόγραµµα που σε εννέα
χώρες του εξωτερικού θα δώσει όλες τις κατάλληλες συνθήκες,
για να µπορέσουν να έχουν την εξωστρέφεια εµβληµατικά προ-
ϊόντα της χώρας µας. Είναι δεδοµένο ότι επενδύουµε επαρκώς
στο προϊόν γιατί το θεωρούµε εθνικής σηµασίας µέσα από την
ανάδειξη της αξίας, τη διασφάλιση της ποιότητας και την τόνωση
των εξαγωγών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το «ecole Internationale gaston thorn» του Λου-
ξεµβούργου. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 959/10-4-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Παναγιώτη Μηταράκη προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Περιπτώσεις αποξένωσης γο-
νέων και µη εφαρµογής δικαστικών αποφάσεων». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης Μπού-
γας.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να συζητήσουµε σήµερα ένα σηµαντικό

κοινωνικό πρόβληµα, ένα φαινόµενο που γίνεται όλο και συχνό-
τερο. 

Ως αποτέλεσµα διαζυγίων, τα οποία είναι µια πραγµατικότητα
του σύγχρονου τρόπου ζωής, υπάρχουν πολλές περιπτώσεις
όπου το δικαστήριο έχει αποφανθεί περί του θέµατος της επιµέ-
λειας, συνεπιµέλειας και δικαιώµατος επισκέψεως των γονέων

ως προς τα παιδιά που έχουν προκύψει από τον γάµο, αλλά δυ-
στυχώς σε πολλές περιπτώσεις αυτές οι αποφάσεις δεν εφαρ-
µόζονται στην πράξη. 

Υπάρχει το φαινόµενο της γονεϊκής αποξένωσης, όπου ο ένας
γονέας προσπαθεί να αποκτήσει πρόσβαση στο παιδί του και
παρά τη δικαστική απόφαση, δεν επιτρέπει ο έτερος γονέας αυτή
την επαφή, συστηµατικά καλείται η Ελληνική Αστυνοµία, η οποία
καταγράφει δεκάδες τέτοια περιστατικά κάθε µέρα, υποβάλλον-
ται µηνύσεις εκατέρωθεν και δεκάδες µηνύσεις τέτοιες για χρό-
νια εκκρεµούν στα δικαστήρια, µε αποτέλεσµα ο χρόνος να
περνάει, τα παιδιά και τελικά να µεγαλώνουν και ο ένας γονέας
να έχει πάρα πολλά χρόνια να δει το παιδί του. 

Προτείνω, κύριε Υπουργέ, να δηµιουργηθεί µια ειδική οµάδα ερ-
γασίας να εξετάσει αυτό το φαινόµενο και να προτείνει λύσεις.
Υπάρχουν λύσεις µέσα στο δικαιικό σύστηµα που πρέπει να εξε-
ταστούν. Παραδείγµατος χάριν, το άρθρο 246 του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας προβλέπει συνεκδίκαση τέτοιων υποθέσεων. Οι
δεκάδες µηνύσεις που ένας γονέας έχει υποβάλει στον άλλον θα
µπορούσαν να εξεταστούν κοινά, ώστε να υπάρξει µια γρήγορη
απόφαση προς όφελος του παιδιού, γιατί τελικά το παιδί πρέπει
να είναι αυτό το οποίο ωφελείται από τις αποφάσεις της δικαιο-
σύνης.

Να υπάρξουν εξειδικευµένα τµήµατα, να υπάρχουν ειδικά φυ-
λάκια µε δικαστές που γνωρίζουν καλά τα θέµατα οικογενειακού
δικαίου, να υπάρχει µια ολοκληρωµένη γρήγορη πραγµατογνω-
µοσύνη, ώστε να εξετάζονται, αν υπάρχουν περιπτώσεις, γιατί
κάποιες φορές υπάρχουν περιπτώσεις που καλώς αποφεύγεται
η επαφή του παιδιού µε τον ένα γονέα. 

Αυτά είναι ζητήµατα, που απασχολούν σήµερα την κοινωνία.
Βλέπω στον δικό µου κοινωνικό περίγυρο πάρα πολλές τέτοιες
υποθέσεις για πάρα πολλά χρόνια να µην µπορούν να βρουν
λύση. Νοµίζω ότι είναι ένα κοινωνικό ζήτηµα στο οποίο πρέπει
να απαντήσει η ελληνική πολιτεία και η ελληνική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Μπούγας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέτετε ένα µείζον κοινωνικό ζήτηµα, όπως

και εσείς ο ίδιος το περιγράψατε, που αφορά στο πρώτο σκέλος
του το θέµα της αναγκαστικής εκτέλεσης και της εφαρµογής των
δικαστικών αποφάσεων που αφορούν στην επιµέλεια και επικοι-
νωνία των γονέων µε τα τέκνα τους, αλλά και στην εκτέλεση και
υλοποίηση των συµφωνιών που γίνονται µετά το συναινετικό δια-
ζύγιο. 

Οι γονείς, αποβλέποντας στο βέλτιστο συµφέρον του τέκνου,
οφείλουν να συνεννοούνται και να επιλύουν συναινετικά όλα
αυτά τα ζητήµατα και να µην εµπλέκουν τα δικαστήρια και να µε-
τέρχονται µέσα αναγκαστικής εκτέλεσης για την εφαρµογή και
υλοποίηση των σχετικών αποφάσεων. Αν αυτό τώρα δεν συµβεί,
έρχοµαι στο περιεχόµενο της ερώτησης σας. 

Ξέρετε, µέχρι το έτος 1999, εάν υπήρχε δικαστική απόφαση
που διέτασσε την απόδοση η παράδοση του παιδιού από τον
έναν γονέα στον άλλον, τότε η εκτέλεση αυτής της απόφασης
γινόταν µε δικαστικό κλητήρα, ο οποίος αφαιρούσε το παιδί από
τον έναν γονέα και το παρέδιδε στον άλλον. Καταλαβαίνετε λοι-
πόν ότι είχαµε µια εµπραγµατοποίηση του τέκνου υπό συνθήκες
θα έλεγα απάνθρωπες. Αυτό λοιπόν καταργήθηκε. 

Σήµερα, εάν ο γονέας ο οποίος έχει το τέκνο δεν το παραδίδει
στον άλλο γονέα που µε βάση τη δικαστική απόφαση ή τη συµ-
φωνία δικαιούται να έχει την επιµέλειά του δεν έχουµε τον τρόπο
εκτέλεσης που είχαµε πριν το 1999, αλλά προβλέπεται µε τη δι-
καστική απόφαση σε βάρος του γονέα που δεν την υλοποιεί χρη-
µατική ποινή 100.000 ευρώ και προσωπική κράτηση η οποία
µπορεί να φτάσει µέχρι το ένα έτος. Χρηµατική ποινή µέχρι
10.000 ευρώ και προσωπική κράτηση µέχρι ένα έτος προβλέπον-
ται και αν ο υπόχρεος γονέας της επικοινωνίας µε το τέκνο δεν
εκπληροί την υποχρέωσή του και δεν παραδίδει στις ώρες και
µέρες που έχουν συµφωνήσει οι γονείς µεταξύ τους ή έχει απο-
φασίσει το δικαστήριο το τέκνο για την επικοινωνία µε τον άλλο
δικαιούχο γονέα. 
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Επίσης πρέπει να σας πω ότι η µη συµµόρφωση στο διατα-
κτικό της δικαστικής απόφασης ή στους όρους που έχουν συµ-
φωνήσει οι γονείς και αφορούν στην επικοινωνία τους µε τα
τέκνα συνιστά και ποινικό αδίκηµα που προβλέπεται και τιµωρεί-
ται από τη διάταξη του άρθρου 169 Α του Ποινικού Κώδικα. Ο
υπόχρεος γονέας µπορεί να αντιµετωπίσει ποινή φυλάκισης έως
τρία έτη καθώς επίσης και χρηµατική ποινή. 

Τέλος, η υπαίτια και καταχρηστική παρεµπόδιση του δικαιώ-
µατος επικοινωνίας µπορεί υπό προϋποθέσεις να συνιστά κακή
άσκηση της γονικής µέριµνας και βεβαίως µπορεί να οδηγήσει
το δικαστήριο στην αφαίρεσή της. Το ίδιο µπορεί να συµβεί και
από το εάν ο γονέας παραλείπει να ασκήσει το δικαίωµα επικοι-
νωνίας µε το τέκνο του παρά το γεγονός ότι του το έχει αναγνω-
ρίσει το δικαστήριο, διότι πρόκειται για ένα λειτουργικό
δικαίωµα. Λειτουργικά δικαιώµατα είναι εκείνα στα οποία ο φο-
ρέας τους δεν έχει ευχέρεια άσκησής τους, αλλά υποχρεούται
να τα ασκεί. Τέτοιο δικαίωµα είναι και το δικαίωµα επικοινωνίας
του γονέα µε το τέκνο του. 

Όπως λοιπόν αντιλαµβάνεστε από αυτά τα οποία σας είπα,
σκοπός των πιο πάνω ρυθµίσεων είναι να επιτευχθεί η υλοποίηση
των δικαστικών αποφάσεων και η εφαρµογή τους, αλλά και η
υλοποίηση των όσων έχουν συµφωνηθεί στο πλαίσιο του συναι-
νετικού διαζυγίου µε έναν, επιτρέψτε µου να πω, ισχυρό ψυχικό
καταναγκασµό του υπόχρεου γονέα, θεωρώντας ότι οι παρεπό-
µενες κυρώσεις, που επιβάλλονται στο πλαίσιο της αναγκαστικής
εκτέλεσης θα έχουν αυτό το αποτέλεσµα χωρίς να µετατρέπεται
το παιδί σε αντικείµενο. Ο υπόχρεος γονέας πρέπει µε πρόθεση
να παρεµποδίζει το δικαίωµα επικοινωνίας. Τα δικαστήριά µας
έχουν κρίνει ότι πρόθεση µαταίωσης ή αποτροπής της επικοινω-
νίας συνιστά και η προσπάθεια του γονέα να παροτρύνει ή να
εξωθήσει το τέκνο του στην αποφυγή της επικοινωνίας.

Με αυτά που θα πείτε στη δευτερολογία σας θα πω συµπλη-
ρωµατικά και δύο λόγια που δεν πρόλαβα για τη συνεπιµέλεια,
έτσι ώστε να απαντήσω πλήρως στην ερώτησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μηταράκη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι είναι ένα πολύ

ουσιαστικό ζήτηµα. Πράγµατι, στις περισσότερες περιπτώσεις οι
γονείς µε ωριµότητα κυρίως σε περιπτώσεις συναινετικών διαζυ-
γίων µπορούν και επιλύουν θέµατα επιµέλειας, συνεπιµέλειας,
επίσκεψης του ενός γονέα και της σχέσης µε το παιδί του. Δυ-
στυχώς όµως υπάρχουν και εξαιρέσεις και οι εξαιρέσεις, λυπά-
µαι που θα το πω, δεν είναι λίγες. Σε αυτές τις εξαιρέσεις, και
επειδή έχω παρακολουθήσει πάρα πολλές περιπτώσεις κατ’
αρχάς και ως Βουλευτής σε τοπικό επίπεδο, δυστυχώς η δικαιο-
σύνη δεν ανταποκρίνεται µε τον τρόπο που χρειάζεται για να επι-
λύσει αυτά τα ζητήµατα στην εφαρµογή των αποφάσεων. 

Κατ’ αρχάς χρειάζεται αυτές οι αποφάσεις να ολοκληρώνονται
σε ένα γρήγορο χρονικό διάστηµα. Αν το παιδί είναι οκτώ χρονών
και πρέπει να φτάσει δεκαέξι χρονών µέχρι να ληφθεί µία ορι-
στική απόφαση, αντιλαµβάνεστε αυτό το παιδί ήδη έχει χάσει
οριστικά τον ένα γονέα του. Ο κίνδυνος είναι τελικά να εκδικηθεί
ψυχικά και τον άλλο γονέα και να δηµιουργήσουµε ένα παιδί µε
έντονες ψυχολογικές επιπτώσεις ενός διαζυγίου χωρίς να είναι
δική του ευθύνη. Το γεγονός ότι υπάρχουν σε πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις δεκάδες µηνύσεις που εκκρεµούν και θέλουν πάρα
πολλά έτη ώστε όλες αυτές να τελεσιδικήσουν που ουσιαστικά
αφορούν το ίδιο περιστατικό σηµαίνει ότι κάτι δεν λειτουργεί
σωστά στο ποινικό µας σύστηµα αναφορικά µε αυτό το ευαί-
σθητο κοινωνικό ζήτηµα. 

Χρειάζεται οι αποφάσεις αυτές να είναι δίκαιες. Υπάρχουν
πάρα πολλές περιπτώσεις που ένας γονέας προσπαθεί να κατευ-
θύνει ένα µικρό παιδί, να το ποτίσει το µίσος που προφανώς ο
ίδιος µπορεί να έχει απέναντι στον πρώην σύντροφό του, και
αυτά τα παιδιά πλέον µπερδεµένα να µην ξέρουν ποια πρέπει να
είναι η σχέση τους µε το γονέα που δεν ζει πλέον στο σπίτι. Άρα
πρέπει να υπάρχει αυτό το υπόβαθρο, ώστε να µπορεί η δικαιο-
σύνη να είναι ορθά πληροφορηµένη στην κάθε περίπτωση µε µια
εµπεριστατωµένη πραγµατογνωµοσύνη. 

Και πρέπει, κύριε υπουργέ, να εφαρµόζονται οι αποφάσεις.

Όταν ο γονέας πάει και χτυπάει το κουδούνι παρουσία περιπολι-
κού της Ελληνικής Αστυνοµίας και η µητέρα του λέει «δεν σου
δίνω το παιδί» και κλείνει την πόρτα και η Αστυνοµία λέει «υπο-
βάλλετε µια καινούργια µήνυση» που µπορεί να είναι η εικοστή
πέµπτη µήνυση που ίδιος πατέρας είκοσι πέντε συναπτά σαββα-
τοκύριακα έχει υποβάλει µε δικάσιµο της έφεσης το 2030, αντι-
λαµβάνεστε το σηµερινό σύστηµα σε αυτές τις περιπτώσεις δεν
ανταποκρίνεται. 

Πάντως βλέπω το έντονο προσωπικό σας ενδιαφέρον. Επι-
τρέψτε µου να οργανώσω µια συνάντηση µε τους συλλόγους
αυτών των γονέων, που έχουν συγκεκριµένες δεκάδες περιπτώ-
σεις να σας παρουσιάσουν, ώστε να δούµε στην πράξη πώς
αυτός εφαρµόζεται. 

Ως προς τον νόµο της επιµέλειας ρώτησα γραπτώς αν θεω-
ρείτε ότι έχει προβλήµατα στην εφαρµογή του. Θα ακούσω την
απάντησή σας, δεν έχω άποψη. Ήθελα τη γνώµη σας πάνω σε
αυτό. 

Να σας πω εν κατακλείδι και ένα άλλο θέµα το οποίο µου έχει
προκαλέσει µια εντύπωση, ακούγοντας διάφορες περιπτώσεις.
Τα δικαστήρια πολλές φορές αποφασίζουν το ύψος της διατρο-
φής που ορθά ο ένας γονέας δίνει στον άλλον χωρίς κάποιο αν-
τικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού. Ακούω περιπτώσεις που το
ένα δικαστήριο έβγαλε ένα ιδιαίτερα χαµηλό ποσό, ένα άλλο δι-
καστήριο έβγαλε ιδιαίτερα υψηλό ποσό παρ’ ότι τα οικονοµικά
στοιχεία των διαδίκων δεν διαφέρουν. Ίσως θα µπορούσε να
υπάρξει ένας αντικειµενικός τρόπος βάσει εισοδηµάτων περιου-
σίας, ώστε να κατευθύνει, όχι να ορίζει ακριβώς, αλλά να κατευ-
θύνει τη δικαστική κρίση προς αποφυγήν αδικιών και εις βάρος
της µητέρας, αλλά και εις βάρος του πατέρα ανάλογα µε την πε-
ρίπτωση.

Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Πράγµατι

µε πολύ µεγάλη χαρά θα δεχθούµε όλους όσοι εκπροσωπούν
συγκεκριµένες περιπτώσεις και συµφέροντα για να κάνουµε µια
συζήτηση, να ακούσουµε τις απόψεις τους. 

Πρέπει όµως να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι περίπου µε τον
ίδιο τρόπο λύνονται σε όλες τις ευνοµούµενες πολιτείες ιδίως
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα ζητήµατα τα οποία αναφέρετε στην
ερώτησή σας και αναπτύξατε και µε την ανάπτυξη της ερώτησής
σας σήµερα. 

Σε ό,τι αφορά το νόµο για τη συνεπιµέλεια, που δεν απάντησα
στο πρώτο σκέλος της απάντησής µου, πρέπει να σας πω ότι
είναι σχετικά πρόσφατος νόµος και έχουν αρχίσει πρόσφατα να
εκδίδονται αποφάσεις δευτεροβάθµιων δικαστηρίων. Απ’ ό,τι
µπορούµε να δούµε µέχρι σήµερα οι δικαστές µας έχουν τη δυ-
νατότητα και ρυθµίζουν σωστά τα σχετικά ζητήµατα, που αφο-
ρούν στη συνεπιµέλεια και στη λειτουργική και στη χρονική
κατανοµή τους. Νοµίζω ότι είναι πρόωρο ακόµη να συζητούµε
για αλλαγή του νόµου για τη συνεπιµέλεια. Ας αφήσουµε να
εφαρµοστεί στην πράξη και στη συνέχεια βλέπουµε αν υπάρχουν
παθογένειες και ποιες και αν χρειάζεται να τις αντιµετωπίσουµε
νοµοθετικά. 

Τώρα στα υπόλοιπα θέµατα, πράγµατι, οι γονείς πρέπει µετά
τη λύση του γάµου τους ή τη διάσπαση της συµβίωσης οι ίδιοι
να φροντίζουν πρωτίστως για το συµφέρον του τέκνου και όχι
αυτή την φροντίδα να τη µεταβιβάζουν στο δικαστήριο. Αυτό κα-
ταλαβαίνετε από µόνο του δηµιουργεί ένα ψυχικό τραύµα στο
τέκνο που θα πρέπει η πολιτεία και οι δικαστές να προσπαθή-
σουν όχι να το επουλώσουν, γιατί δεν επουλώνεται, αλλά να πε-
ριορίσουν την έκτασή του.

Σε ό,τι αφορά στον τρόπο επικοινωνίας, σας είπα και πριν ότι
η έµµεση εκτέλεση µε την επιβολή κυρώσεων σε βάρος του υπό-
χρεου γονέα συνιστά έναν ψυχικό καταναγκασµό για να συµµορ-
φώνεται στην απόφαση. Αν αυτό δεν το κάνει, αντιλαµβάνεστε
ότι το να αφαιρέσει ο δικαστικός επιµελητής ή το περιπολικό το
τέκνο και να το παραδώσει στον δικαιούχο γονέα, αυτό µας γυ-
ρίζει δεκαετίες πίσω. Δεν µπορεί να συµβεί, διότι έτσι πλήττεται
το συµφέρον του τέκνου και βεβαίως, έτσι καταρρακώνεται και
η ψυχολογία του παιδιού, διότι φαίνεται να ρυθµίζεται το δι-
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καίωµα επικοινωνίας του ενός γονέα µε τον άλλον ή µε δικαστικό
επιµελητή ή µε τα αστυνοµικά όργανα.

Πρέπει, λοιπόν, οι γονείς, µε βάση τη λογική και το συµφέρον
του τέκνου, να αντιµετωπίζουν αυτές τις καταστάσεις, που έχουν
διασπάσει τη σχέση τους, έτσι ώστε να µην προκύπτει περαιτέρω
βλάβη του παιδιού τους.

Στα δικαστήριά µας, στα µεγάλα δικαστήρια, έχουµε οικογε-
νειακά τµήµατα από εξειδικευµένους δικαστές είτε µε ειδικές
σπουδές είτε µε ειδική εµπειρία στο οικογενειακό δίκαιο. Γνωρί-
ζουν να επικοινωνούν µε τα ανήλικα παιδιά, έτσι ώστε να λαµβά-
νουν υπ’ όψιν τους και τη δική τους άποψη και οι σχετικές
αποφάσεις, µε βάση τα στοιχεία τα οποία έχω και από το Πρω-
τοδικείο και το Εφετείο Αθηνών, εκδίδονται σχετικά σύντοµα.

Πρέπει δε να σας πω ότι όλες σχεδόν οι αποφάσεις οικογενει-
ακού δικαίου και ιδιαίτερα, οι αποφάσεις που αφορούν στις σχέ-
σεις γονέων και τέκνων περνούν και από το στάδιο της προ-
σωρινής δικαστικής προστασίας. Εποµένως, µια άµεση διευθέ-
τηση έχουµε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα µε αποφάσεις
ασφαλιστικών µέτρων, έτσι ώστε να µην υπάρχει εκκρεµότητα και
να γνωρίζουν οι γονείς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις σχετικά
µε τα παιδιά τους.

Επίσης, ο δικαστής έχει τη δυνατότητα να προστρέξει σε ειδι-
κές γνώσεις πραγµατογνώµονα -παιδοψυχίατρου, παιδοψυχολό-
γου- όταν αυτό κρίνει ότι είναι αναγκαίο, για να βοηθηθεί να
εκδώσει την απόφασή του. Όλα αυτά υπακούουν σε ένα σύγ-
χρονο πλέγµα και εθνικών και υπερνοµοθετικών και υπερεθνικών
διατάξεων στις οποίες έχει συµµορφωθεί η χώρα µας.

Όµως, τίποτα από αυτά δεν υποκαθιστά την ευθύνη και το κα-
θήκον των γονέων να εξασφαλίσουν σχέσεις µεταξύ τους καλές,
αρµονικές, έτσι ώστε να µπορεί να µη διαταράσσεται η ψυχο-
πνευµατική συγκρότηση του τέκνου τους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 955/9-4-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Η τροπολογία του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης έρχεται ως σωσίβιο σωτηρίας του κ. Λαυρεν-
τιάδη απέναντι στους εκατόν δεκαπέντε εργαζοµένους των
λιπασµάτων Καβάλας, αποδεικνύοντας µια ακόµα φορά την τα-
ξική µεροληψία της Κυβέρνησης».

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι θεµέλιο της δηµοκρατίας είναι ο

σεβασµός στους κανόνες, να ξέρουν όλοι οι πολίτες ποιοι είναι
οι κανόνες του παιχνιδιού και µε βάση αυτούς να προχωράµε.

Η ερώτηση µου αυτή τη στιγµή αφορά στην πιο κρίσιµη υπό-
θεση οµαδικών απολύσεων που αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή η
χώρα, µια υπόθεση οµαδικών απολύσεων περισσότερων από
εκατό στα λιπάσµατα της Καβάλας, µε εργοδότη τον κ. Λαυρεν-
τιάδη.

Ο κ. Λαυρεντιάδης, λοιπόν, έχει χάσει σε πρώτο βαθµό το δι-
καστήριο, χάνει το εφετείο και η υπόθεση φτάνει πλέον στον
Άρειο Πάγο και λίγες ώρες πριν εκδικαστεί η υπόθεση στον
Άρειο Πάγο -ω του θαύµατος!- σε άσχετο νοµοσχέδιο, αργά το
βράδυ, έρχεται µια τροπολογία την οποία υπογράφει και το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης, που εντελώς τυχαία είναι
ακριβώς αυτό το οποίο θέλει ο κ. Λαυρεντιάδης. Εντελώς τυχαία
είναι ακριβώς αυτό το οποίο θέλουν οι δικηγόροι του κ. Λαυρεν-
τιάδη.

Βγαίνει ανακοίνωση από το ίδιο το σωµατείο που λέει ότι ο κ.
Φλωρίδης έφερε µια φωτογραφική διάταξη παραµονές του δι-
καστηρίου στον Άρειο Πάγο, ο οποίος θα κρίνει τη νοµιµότητα
των πρώτων µη συµφωνηµένων οµαδικών απολύσεων που έγιναν
στη χώρα µας, υπό την επίβλεψη του Ανώτατου Συµβουλίου Ερ-
γασίας, στο οποίο προεδρεύει η Γενική Γραµµατέας, η κ. Στρα-
τινάκη.

Δεν είναι τυχαίος ο χρόνος, αλλά η συγκεκριµένη τροπολογία
δεν αφορά µόνο αυτές τις οµαδικές απολύσεις. Αλλάζετε κάτι
πάρα πολύ βασικό για τον νοµικό χάρτη της χώρας, το πώς κα-

ταλαβαίνουµε ζητήµατα βασικού εργατικού δικαίου.
Θέλω να σας ρωτήσω πάρα πολύ απλά: Οι απολύσεις και άρα

και οι οµαδικές απολύσεις θα προσβάλλονται στα πολιτικά δικα-
στήρια, ναι ή όχι; Αυτή είναι µια πολύ απλή ερώτηση στην οποία,
καθώς εκπροσωπείτε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, πρέπει να
απαντήσετε καθαρά. Και αν οι οµαδικές απολύσεις συνεχίζουν
να προσβάλλονται στα πολιτικά δικαστήρια και όχι να πάνε στο
Σ.τ.Ε., όπως ζητά η πλευρά του κ. Λαυρεντιάδη, θα πρέπει να µας
εξηγήσετε ποια είναι η σκοπιµότητα της εν λόγω τροπολογίας.
Πώς προέκυψε η εν λόγω τροπολογία; Υπήρχε κάποια εισήγηση
από κάπου; Μπορείτε να δώσετε στη δηµοσιότητα αυτή την ει-
σήγηση και τι είπε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία; Έρχεστε να καλύψετε πληµµέλειες του
Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας; Και επίσης, πόσο µεγάλη, αν
θέλετε, σύµπτωση αποτελεί το να έρθει αυτή η τροπολογία λίγες
ώρες πριν το δικαστήριο!

Ήµουν στο δικαστήριο. Ήταν το βασικό επιχείρηµα της πλευ-
ράς του κ. Λαυρεντιάδη η τροπολογία που εντελώς τυχαία ήρθε.
Θεωρείτε, επίσης, σύµπτωση ότι, ενώ οι εταιρείες του κ. Λαυρεν-
τιάδη οι οποίες χρωστούν δεκάδες εκατοµµύρια στο ΕΦΚΑ -µι-
λάµε για πραγµατική απάτη- εντελώς τυχαία, εκείνες τις ηµέρες,
βγήκε και διάταξη για να µπει στο αρχείο δικογραφία εναντίον
του κ. Λαυρεντιάδη που ελεγχόταν ακριβώς για αυτά τα δεκάδες
εκατοµµύρια που χρωστάει.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μπούγα, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε συ-

νάδελφε, θα προσπαθήσω, αξιοποιώντας την ερώτησή σας, να
απαντήσω και σε εσάς, αλλά και στους εργαζόµενους, οι οποίοι
ασφαλώς αναµένουν µια απάντηση στα όσα µε την ερώτησή σας
θέτετε και εάν συνδέεται η περίπτωσή τους µε την τροπολογία
και ήδη διάταξη νόµου την οποία εσείς επικαλεστήκατε.

Πρέπει, όµως, είµαι υποχρεωµένος, για να γίνει αντιληπτή η
απάντησή µου, να κάνω µια σύντοµη ιστορική αναφορά. Ξέρετε
ότι το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απαντώντας το 2016
σε προδικαστικό ερώτηµα το οποίο είχε τεθεί από το Συµβούλιο
της Επικρατείας σχετικά µε το δικαίωµα του Υπουργού Εργασίας
να µην εγκρίνει, όπως γινόταν µέχρι τότε, ένα σχέδιο οµαδικής
απόλυσης, αποφάνθηκε ότι αυτό συνιστά επέµβαση στο δι-
καίωµα της ελεύθερης εγκατάστασης, που είναι µια από τις βα-
σικές οικονοµικές ελευθερίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σας
διαβάζω επί λέξει την απόφαση του Δικαστηρίου Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων.

Έτσι, µε τον ν.4472/2017 καταργήθηκε η αρµοδιότητα του
Υπουργού Εργασίας ή του νοµάρχη να µην εγκρίνουν οµαδικές
απολύσεις σε περίπτωση που δεν υπάρξει συµφωνία κατά τη
διάρκεια των διαπραγµατεύσεων, τροποποιώντας έτσι για πρώτη
φορά µετά το 1983 τον ν.1387/1983.

Μετά την ψήφιση του νόµου τον οποίο σας προανέφερα, τον
ν.4472/2017, η µόνη αρµοδιότητα του Ανώτατου Συµβουλίου Ερ-
γασίας είναι να διαπιστώνει αν τηρήθηκαν ή όχι οι υποχρεώσεις
εργοδότη για ενηµέρωση και διαβούλευση µε τους εκπροσώ-
πους των εργαζοµένων, καθώς και η κοινοποίηση ορισµένων εγ-
γράφων τα οποία αναφέρονται στον νόµο.

Εποµένως, το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας δεν είναι αρµόδιο
να εγκρίνει πλέον ή να µην εγκρίνει τις καταγγελίες των συµβά-
σεων εργασίας για οµαδικές απολύσεις.

Με την τροπολογία του επισπεύδοντος Υπουργείου Εργασίας
-αυτό ήταν το Υπουργείο το οποίο εισηγήθηκε την τροπολογία-
προβλέπεται στο άρθρο 58 του ν.5092/2024 -παρακαλώ, προ-
σέξτε τη διατύπωση, γιατί έχει σηµασία- ότι οι αποφάσεις του
Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας, ολοµέλειας ή τµήµατος αυτού,
οι οποίες έχουν χαρακτήρα εκτελεστών διοικητικών πράξεων,
προσβάλλονται ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Σας παρακάλεσα να προσέξετε τη διατύπωση, διότι από τη
διατύπωση του ίδιου του νόµου προκύπτει ότι οι πράξεις του ΑΣΕ
που αφορούν στις οµαδικές απολύσεις είναι πράξεις διαπιστω-
τικές και όχι εκτελεστές.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το ανώτατο δικαστήριο είναι αυτό
το οποίο θα κρίνει εάν είναι αρµόδιο για τις υποθέσεις οι οποίες
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εισάγονται και αν οι υποθέσεις εισάγονται παραδεκτώς ενώπιόν
του.

Εποµένως, δεν αντιλαµβάνοµαι πώς, µε βάση τη διατύπωση
του νόµου, που θεωρώ ότι είναι καθαρή, βλέπετε παραβίαση των
κανόνων του κράτους δικαίου και προσπάθεια εµπλοκής της νο-
µοθετικής εξουσίας στα καθήκοντα της δικαστικής σε µια εκ-
κρεµή υπόθεση.

Και θα σας παρακαλούσα, κύριε συνάδελφε, να αναφέρετε αν
έχετε υπ’ όψιν σας συγκεκριµένη δικονοµική συµπεριφορά από
τη µία ή την άλλη πλευρά η οποία να ερείδεται στην πρόσφατη
διάταξη στην οποία αναφέρεστε στην ερώτησή σας και που είχα
και εγώ την ευκαιρία να αναφέρω στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
απαντώντας σε αυτή.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Ναυπλίου, καθώς και δέκα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, να τα

πάρουµε λίγο µε τη σειρά. Μιλάµε για απολύσεις που έγιναν το
2021. Για να καταλάβετε οι απολύσεις έγιναν µε ισολογισµό του
2014. Αυτά ήταν τα χαρτιά που έφερε η µεριά Λαυρεντιάδη.
Αυτές οι απολύσεις, λοιπόν, έχουν πέσει και σε πρώτο και σε δεύ-
τερο βαθµό και λίγες στιγµές πριν πάει η υπόθεση στον Άρειο
Πάγο -κυριολεκτικά λίγες στιγµές- εντελώς από το πουθενά έρ-
χεται µια µαγική τροπολογία, που εντελώς τυχαία είναι ακριβώς
αυτό που ήθελε και η πλευρά Λαυρεντιάδη. 

Σας ρώτησα πολύ απλά ένα πολύ απλό επιχείρηµα: Ποιος θα
κρίνει αν οι απολύσεις είναι εκδικητικές ή έχουν δόλο; Θα πηγαί-
νουν στα πολιτικά δικαστήρια οι απολύσεις ή θα πηγαίνουν στο
Σ.τ.Ε.; Θα ήθελα πραγµατικά να καταλάβω τι πιστεύετε σε αυτό,
γιατί δεν απαντήσατε σε αυτό. 

Με αυτά που απαντήσατε, επίσης, κανένας δεν κατανοεί ποιος
είναι ο λόγος να έρθει αυτή η τροπολογία. Σας ρώτησα αν υπάρ-
χει κάποια εισήγηση και ποια ήταν η γνώµη του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους.

Όµως, δεν συζητάµε κάτι διαδικαστικό. Συζητάµε τη ζωή εκα-
τόν δεκαπέντε οικογενειών στην Καβάλα που παλεύουν για το
δίκιο τους, παλεύουν να είναι εργαζόµενοι και όχι δούλοι και η
Κυβέρνησή σας έφερε µια τροπολογία που λέει «εσείς δεν είστε
εργαζόµενοι, είστε δούλοι του Λαυρεντιάδη». Αυτό έφερε η τρο-
πολογία. 

Είστε, µάλιστα, τόσο µπερδεµένος -κατανοώ τη δυσκολία της
θέσης σας- και αντιφατικός, γιατί ήρθατε και είπατε ότι το Υπουρ-
γείο Εργασίας δεν εγκρίνει, το ΑΣΕΠ δεν εγκρίνει, δεν είναι εκτε-
λεστές διοικητικές πράξεις. Είπατε όλα αυτά. Τότε γιατί η
τροπολογία µπαίνει και παρεµβαίνει κάτι που είναι αντισυνταγ-
µατικό σε µια εν εξελίξει τόσο κρίσιµη δίκη;

Βγείτε και πείτε πολύ απλά, αν το πιστεύετε, ότι «όχι οι απο-
λύσεις πηγαίνουν στα πολιτικά δικαστήρια. Εκεί θα δούµε αν
υπάρχει δόλος, εκεί θα δούµε αν υπάρχει εκδικητικότητα». Το εί-
πατε εσείς. Δεν απαντάτε σε µένα. Απαντάτε στους εργαζόµε-
νους. Απαντάτε σε εκατόν δεκαπέντε οικογένειες αυτή τη στιγµή
από την Καβάλα, οι οποίοι παλεύουν όλα αυτά τα χρόνια, από το
2021, κερδίζουν τα δικαστήρια και λίγο πριν φτάσουν στον Άρειο
Πάγο ξαφνικά βλέπουν µια τέτοια τροπολογία.

Και ξέρετε κάτι; Δεν είστε υποχρεωµένος να το γνωρίζετε
αυτό, αλλά σας το µεταφέρω. Μετά την ήττα στο εφετείο η µεριά
Λαυρεντιάδη -και τονίζω λίγο το όνοµα, δεν ακούγεται, υπάρχει
µια παράξενη ασυλία στον κ. Λαυρεντιάδη από την Κυβέρνηση-
µπήκε σε διάλογο µε τους εργαζόµενους. Πότε τελείωσε εντε-
λώς τυχαία αυτός ο διάλογος; Μετά την τροπολογία σας. Μετά

την τροπολογία σας ο διάλογος µε τους εργαζόµενους από τη
µεριά Λαυρεντιάδη τελείωσε κάθετα.

Μάλιστα, µιλάµε για µια επιχείρηση η οποία κλέβει το δηµόσιο.
Δεν µπορώ να το πω αλλιώς. Αν δείτε πόσα λεφτά χρωστάει στα
ασφαλιστικά ταµεία µε ένα σύστηµα που διαρκώς δηµιουργεί
νέες εταιρείες, κλείνει τις παλιές, δανείζει τους εργαζόµενους,
αν δείτε µια κατάσταση που έχουµε µια χηµική βιοµηχανία επι-
κινδυνότητας σε βέζο. Αν -χτύπα ξύλο- γίνει ένα σοβαρό εργα-
τικό ατύχηµα στην περιοχή, ο κρατήρας θα φτάσει στη Θάσο.
Αυτή θα είναι η κατάσταση και επιτρέπεται σε αυτόν τον άν-
θρωπο να λειτουργεί µε αυτούς τους όρους, να χρωστάει εκα-
τοµµύρια στο δηµόσιο και να µην τον ελέγχει κανένας, να
έρχονται τελευταία στιγµή τροπολογίες φιλικές για τον κ. Λαυ-
ρεντιάδη. 

Το κλείνω και λέω κάτι πάρα πολύ απλό: Εµείς από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης περιµένουµε µια απλή απάντηση. Οι απολύσεις
πηγαίνουν στα πολιτικά δικαστήρια, ναι ή όχι; Και για να είµαστε
καθαροί, γιατί πρέπει να είµαστε καθαροί, εδώ κρίνεται αν µιλάµε
για Κυβέρνηση της Ελληνικής Δηµοκρατίας ή κυβέρνηση του κ.
Λαυρεντιάδη. Ο καθένας αναλαµβάνει τις ευθύνες του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντησή σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Δεν είµαι
εγώ αντιφατικός. Εσείς επιµένετε να συνδέετε τη διάταξη µε τη
συγκεκριµένη περίπτωση. Η διάταξη είναι γενική και αναφέρεται
στις εκτελεστές πράξεις τού Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας.
Το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας εκδίδει δεκάδες αποφάσεων.
Από αυτές, λοιπόν, οι εκτελεστές µπορεί να προσβάλλονται ενώ-
πιον του Συµβουλίου της Επικρατείας. Κι αν θέλετε, αυτό είναι
και κάτι αυτονόητο. Όλες οι εκτελεστές πράξεις των διοικητικών
οργάνων µπορούν να προσβάλλονται. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτως ή άλλως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κατά συ-

νέπεια, εάν µπορούσε να προσβληθεί και πριν, µπορεί να προ-
σβάλλεται και τώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έγινε, δικάστηκε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Εποµέ-

νως, δεν προσθέτει τίποτα η ερώτησή σας στον προβληµατισµό.
Το ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, ακούστε. Απαντήσατε, επίσης, εσείς στο αν έχουν
αρµοδιότητα τα πολιτικά δικαστήρια λέγοντας ότι η υπόθεση
αυτή κρίθηκε σε πρώτο βαθµό από το πρωτοδικείο, σε δεύτερο
βαθµό από το πολιτικό εφετείο και, αν δεν κάνω λάθος, είπατε
ότι πρόκειται να κριθεί εντός των επόµενων ηµερών στον Άρειο
Πάγο. 

Αυτό, λοιπόν, απάντησε στο ίδιο το ερώτηµά σας ότι η αρµό-
δια για το κύρος των απολύσεων, δηλαδή της καταγγελίας των
συµβάσεων εργασίας, είναι τα πολιτικά δικαστήρια. Και τι κάνει
το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας; Γνωµοδοτεί, διαπιστώνει εάν
έχουν τηρηθεί οι προϋποθέσεις τις οποίες σας είπα πριν. Δεν
χρειάζεται να επαναλάβω την απάντησή µου ως προς αυτό το
σκέλος της ερώτησης. 

Δεν είδα, όµως, παρά το γεγονός ότι σας ρώτησα συγκεκρι-
µένα και ειδικά, να µου λέτε το πώς εκµεταλλεύτηκε ή αξιοποίησε
η µία πλευρά αυτή την τροπολογία έτσι ώστε ή να κερδίσει χρόνο
ή να ανατρέψει µια κατάσταση που εσείς περιγράψατε ότι έχει
διαµορφωθεί εναντίον της στα αστικά δικαστήρια. 

Αν, λοιπόν, έχετε κάτι συγκεκριµένο, θα µπορούσαµε να το συ-
ζητήσουµε. Με αυτά τα πραγµατικά περιστατικά, όµως, και εσείς
ο ίδιος λέτε ότι η υπόθεση έχει εξελιχθεί και µάλιστα υπέρ των
εργαζοµένων στα αστικά δικαστήρια. Ο Άρειος Πάγος θα απο-
φανθεί εντός των ηµερών. Δεν βλέπω, λοιπόν, να δηµιουργεί καµ-
µία επίδραση, καµµία δυσµενή επιρροή αυτή η διάταξη για την
οποία συζητάµε στην υπόθεση που εσείς σήµερα φέρνετε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το ποινικό σκέλος, ξέρετε ότι το ποινικό
σκέλος είναι αδιάφορο για το αν δεν αφορά στην εξέλιξη ούτε
τη διοικητική ή τη δικαστική. Δεν γνωρίζω τι συγκεκριµένα έκρινε
ο εισαγγελέας για να εκδώσει τη συγκεκριµένη διάταξη, ποια
ήταν τα πραγµατικά περιστατικά. Όµως, γενικά πρέπει να σας
πω ότι άλλα τα ποινικά αδικήµατα, άλλες οι αστικές αξιώσεις.
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Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 967/11-4-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Νικητιάδη προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Στο Χαράκι
της Ρόδου οι ιδιοκτήτες ακινήτων βρίσκονται δέσµιοι της γρα-
φειοκρατίας και των παθογενειών των αρχαιολογικών υπηρεσιών
αδυνατώντας να αξιοποιήσουν την περιουσία τους». 

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το Χαράκι είναι µια πανέµορφη περιοχή στη

Δηµοτική Κοινότητα Μαλώνος του νησιού της Ρόδου και, ταυτο-
χρόνως, είναι µια περιοχή µε εξαιρετικό ενδιαφέρον ιστορικό,
πολιτιστικό, αρχαιολογικό. Βρίσκεται εκεί το Κάστρο το Φαρα-
κλό, βρίσκεται ένας µεσαιωνικός ζαχαρόµυλος ιδιαιτέρως σηµαν-
τικής αξίας, πολλές παλαιοχριστιανικές εκκλησίες. 

Η ραγδαία ανάπτυξη της περιοχής οδήγησε τους κατοίκους
το 1987 στην εκπόνηση ενός ρυµοτοµικού σχεδίου σε έκταση
εκατόν ενενήντα δύο στρεµµάτων. Το 2013 κυρώθηκε η µελέτη
πράξης εφαρµογής µετά από είκοσι έξι χρόνια προσπαθειών.
Όµως, αυτοί οι άνθρωποι, οι Μαλωνίτες δηλαδή, ήθελαν να είναι
νόµιµοι, δεν θέλαν να χτίζουν αυθαίρετα, δεν ήθελαν να καταπα-
τήσουν αρχαιολογικούς χώρους. Ακολουθήσαν την πολιτική που
κάθε σοβαρός Ευρωπαίος πολίτης ακολουθεί σε κάθε ευνοµού-
µενο κράτος. 

Εγκρίθηκε, λοιπόν, το ρυµοτοµικό σχέδιο, αφού προηγήθηκαν
εγκρίσεις, εγκρίσεις από την Αρχαιολογική Υπηρεσία, εγκρίσεις
από το δασαρχείο, εγκρίσεις από πάρα πολλές υπηρεσίες και
υπάρχει ένα ρυµοτοµικό σχέδιο. Μάλιστα, ο αείµνηστος αρχαι-
ολόγος -υποθέτω θα τον γνωρίζετε, ο Ηλίας Κόλλιας ήταν καθη-
µερινά σχεδόν εκεί για να διασφαλίσει ότι τα πάντα γίνονται
σωστά, ότι εξαιρούνται οι χώροι σοβαρού αρχαιολογικού ενδια-
φέροντος, δεν µπαίνουν µέσα στο ρυµοτοµικό, ένας ήρωας µη-
χανικός, ο Μανώλης Σπυρίδης, συνέδραµε στο έργο αυτό.

Εξαιρέθηκαν το κάστρο, ο γνωστός µεσαιωνικός Ζαχαρόµυ-
λος, οι εκκλησίες και χρονολογικώς ακολουθήθηκε µια σειρά κα-
νονική, όπως θα έπρεπε να ακολουθηθεί µε µεγάλη βέβαια
καθυστέρηση. Και το 2013 γίνεται ο αρχαιολογικός νόµος, ο
οποίος αρχαιολογικός νόµος ορίζει τα χαρακτηριστικά τα οποία
θα πρέπει να έχει κάθε αρχαιολογική ζώνη. Ορίστηκε, δηλαδή,
Ζώνη Α’, Ζώνη Β’. Εξαιρέθηκε ο χώρος όπου ήταν εντός του ρυ-
µοτοµικού σχεδίου. Οπότε ήταν κανονικά τα πράγµατα να εξε-
λιχθούν, προκειµένου να αρχίσει η δόµηση, να µπορούν οι
άνθρωποι να χτίζουν. 

Το κράτος τα είπε όλα αυτά. Το κράτος ενέκρινε το ρυµοτο-
µικό σχέδιο. Το κράτος έθεσε εκτός Ζωνών Α’ και Β’ το συγκε-
κριµένο χώρο των εκατόν ενενήντα δύο στρεµµάτων. Είναι
βεβαίως χώρος προστασίας -καµµία αντίρρηση- αλλά τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι αν είναι εκτός γραµµής, πρέπει να γίνονται
σωστικές ανασκαφές αλλά πότε; Όταν ξεκινήσει το έργο, ο οποι-
οσδήποτε θέλει να χτίσει, αν εντοπιστούν ευρήµατα, τότε να ει-
δοποιείται η Αρχαιολογική Υπηρεσία, προκειµένου να παρέµβει
και να δει πώς µπορεί να τα προστατεύσει, τι αξίας είναι αυτά. 

Η υπηρεσία κάτω στη Ρόδο τι κάνει; Με το που αποστέλλεται
το έγγραφο απαντάει αµέσως, συνέχεια µε τον ίδιο τρόπο ακρι-
βώς, ότι ο χώρος βρίσκεται εντός της Ζώνης Β’. Μα πώς βρίσκε-
ται; Έχω εδώ και το ΦΕΚ που χαρακτήρισε, έχω την πράξη
εφαρµογής του ρυµοτοµικού. Είναι εκτός Ζώνης Β’. Γιατί δεν επι-
τρέπεις να ξεκινήσει και αν εντοπιστούν κάποια αρχαιολογικά ευ-
ρήµατα, τότε να απαιτείς να είσαι παρών; 

Αυτό, κυρία Υπουργέ, έχει ένα πολύ µεγάλο κόστος για κάθε
επενδυτή. Ξέρω επενδυτή που έχει πληρώσει µέχρι και 30.000
αρχαιολόγο, εργάτη, προκειµένου να εργαστεί, ξανά αρχαι-
ολόγο, ξανά εργάτη -πλήρης εποπτεία- και στο τέλος δεν έχει
βρεθεί και τίποτα σ’ όσες προσπάθειες έχουν γίνει µέχρι τώρα.
Αποθαρρύνεται δηλαδή ο κόσµος, υπάρχουν άνθρωποι που θέ-
λουν να προχωρήσουν και µε αυτό το κόστος και µε αυτή την κα-
θυστέρηση αποθαρρύνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ερώτηση, λοιπόν, που τίθεται είναι: Σκοπεύετε να δείτε ξανά
τον τρόπο που λειτουργεί η υπηρεσία, να µην απαιτεί πριν από
κάθε ενέργεια; Πριν καν κόψουν το χορτάρι οι άνθρωποι, είναι
υποχρεωµένοι να έχουν εκεί τον αρχαιολόγο, ο οποίος πρέπει να
εποπτεύει και ο οποίος πληρώνεται και πληρώνεται από τους ίδι-
ους. Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι η Υπηρεσία δεν διαθέτει υπαλ-
λήλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Νικητιάδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Τι προτίθεστε, λοιπόν, να κάνετε, προκειµένου να στελεχω-

θούν µε περισσότερο κόσµο οι υπηρεσίες και προκειµένου να
αρθεί αυτή η γραφειοκρατική παρέµβαση που γίνεται από την
υπηρεσία;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Μενδώνη, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, το είπατε και εσείς ότι η περιοχή Χαράκι της

Ρόδου παρουσιάζει έντονο ιστορικό και αρχαιολογικό ενδιαφέ-
ρον. Εκτός από το µεσαιωνικό κάστρο του Φερακλού και τον Ζα-
χαρόµυλο, έχουν εντοπιστεί κατάλοιπα αρχαίου οικισµού, ενώ
έξω από το κάστρο υπάρχουν µεγάλες συστάδες ελληνιστικών
τάφων και λατοµείων. 

Επιπλέον, έχουν εντοπιστεί οικοδοµικά κατάλοιπα παλαιοχρι-
στιανικών βασιλικών, σειρά βυζαντινών και µεταβυζαντινών και
νεώτερων εκκλησιαστικών µνηµείων. αλλά και σιταποθήκες. Εκεί
ήταν µια βιοµηχανική περιοχή σε κάποια συγκεκριµένη ιστορική
στιγµή. Περαιτέρω, σε όλη την περιοχή µαρτυρείται ανθρώπινη
δραστηριότητα από τα προϊστορικά χρόνια. 

Το 2013 πράγµατι έγινε η πράξη εφαρµογής του ρυµοτοµικού
σχεδίου. Παράλληλα, ορίστηκε η Ζώνη Α’ που είναι αδόµητη και
η Ζώνη Β’ που είναι η ζώνη προστασίας υπό όρους. Τώρα, καθώς
αυτές οι ζώνες έχουν οριστεί µε συντεταγµένες, το τι είναι εντός
και το τι είναι εκτός είναι προφανές. Αν κάτι λέγεται από την υπη-
ρεσία ότι είναι εντός και δεν είναι, αυτό µπορεί να το επιβεβαι-
ώσει κανείς αµέσως. Και δεν νοµίζω ότι αν κάποιος πάει µε τα
τοπογραφικά του στην υπηρεσία, η υπηρεσία θα πει «όχι, σώνει
και καλά είναι µέσα στην ζώνη». 

Η αυξηµένη ζήτηση τουριστικών καταλυµάτων τα τελευταία
χρόνια έχει οδηγήσει αναπόφευκτα στην οικοδοµική δραστηριό-
τητα. Με δεδοµένο όµως το θεσµικό πλαίσιο, ο αρχαιολογικός
νόµος είναι αυτονόητος. Υπάρχει νοµοθεσία. Δεν µπορεί να την
παραβεί καµµία υπηρεσία και δεν πρέπει να την παραβεί. 

Στις περισσότερες περιπτώσεις τα αρχαιολογικά λείψανα στην
περιοχή είναι επιφανειακά ή σχεδόν επιφανειακά, οπότε η έρευνα
πρέπει να γίνει χειρωνακτική. Στις περιπτώσεις αυτές, σύµφωνα
µε τον αρχαιολογικό νόµο, ο ιδιώτης δύναται να αναλάβει τη χρη-
µατοδότηση της αρχαιολογικής έρευνας. Στις περιπτώσεις που
δεν υφίστανται ορατά αρχαιολογικά κατάλοιπα, η αρµόδια Εφο-
ρεία Αρχαιοτήτων δίνει τη δυνατότητα χρήσης εκσκαφικού µη-
χανήµατος, υπό την επίβλεψη προφανώς κάποιου υπαλλήλου.
Στην περίπτωση που το ιδιωτικό έργο υπερβαίνει ένα συγκεκρι-
µένο ποσόν, τότε ο ιδιώτης αναλαµβάνει εκ του νόµου υποχρε-
ωτικά τη χρηµατοδότηση της ανασκαφής. 

Αυτά όλα δεν τα λέει η υπηρεσία, δεν τα λέω εγώ. Τα λέει ο
αρχαιολογικός νόµος.

Και επίσης, η βασική αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, τουλάχιστον στον τοµέα της πολιτιστικής κληρονοµιάς,
είναι να προστατεύει. Επαναλαµβάνω: Εάν κάποιος θεωρεί ότι
κακώς η υπηρεσία τού λέει ότι το οικόπεδό του, το αγροτεµάχιό
του είναι εντός Ζώνης Β’, αυτό είναι αυταπόδεικτο από τις συν-
τεταγµένες και τους χάρτες που έχουν δηµοσιευθεί στο Φύλλο
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως και τότε αν ο συγκεκριµένος έχει
το συγκεκριµένο απτό παράδειγµα, ας έρθει στο Υπουργείο ιε-
ραρχικά -στη Διεύθυνση, στη Γενική Διεύθυνση, στο Γενικό Γραµ-
µατέα, σε εµένα- να πει ότι εδώ πέρα γίνεται µια κατάχρηση
εξουσίας. 

Εκτός -και πάλι ο νόµος το προβλέπει- αν µε την πάροδο των
χρόνων και µε τις έρευνες που έχουν γίνει και εκτός της Ζώνης
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Β’ εντοπίζονται επιφανειακά κατάλοιπα, η Υπηρεσία είναι υπο-
χρεωµένη και σε αυτή την περίπτωση να εξετάσει το τι γίνεται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Νικητιάδη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρόεδρε. 
Εγώ έχω εγώ και το ΦΕΚ που όρισε τη Ζώνη Α’ και τη Ζώνη Β’

και έχω και έγγραφο της υπηρεσίας που είναι πανοµοιότυπο -
επαναλαµβάνω- προς όλους και που λέει ότι είναι εντός της
Ζώνης Β’ όποιο οικόπεδο και αν βρίσκεται στο ρυµοτοµικό σχέ-
διο.

Αντιλαµβάνοµαι από αυτά που µου είπατε ότι αν ο µηχανικός
προσκοµίσει στην Αρχαιολογική Υπηρεσία τα σχετικά τοπογρα-
φικά που αποδεικνύουν ότι είναι εκτός Ζώνης Β, τότε η υπηρεσία
δεν δικαιούται σε καµµία περίπτωση να ακολουθήσει την πολιτική
αυτή. Και χαίροµαι που µου το λέτε αυτό και χαίροµαι που χρη-
σιµοποιήσατε την έκφραση «κατάχρηση εξουσίας». 

Κοιτάξτε, θα σας πληροφορήσουν και οι υπηρεσίας ότι η µέ-
θοδος που ακολουθείται σε όλα ανεξαιρέτως τα οικόπεδα που
επιδιώκουν οι άνθρωποι να χτίσουν είναι η λεγόµενη «Radier
General», η γενική κοιτόστρωση -ούτε εγώ την ήξερα την έκ-
φραση αυτή- που σηµαίνει ότι δεν θεµελιώνονται σε βάθος οικο-
πέδου. Είναι επιφανειακή η θεµελίωση που γίνεται. Άρα µε αυτόν
τον τρόπο διασφαλίζεται απολύτως οποιοδήποτε αρχαιολογικό
εύρηµα µπορεί να υπάρχει κάτω από τον χώρο που γίνεται η θε-
µελίωση. 

Αυτοί οι άνθρωποι, οι Μαλωνίτες, έκαναν µεγάλο αγώνα. Ξεκί-
νησαν το 1987 µε το τοπικό συµβούλιο για να φτάσουν, µετά από
πάρα πολλά χρόνια, να καταφέρουν να έχουν ένα ρυµοτοµικό
σχέδιο και να ελπίζουν ότι µπορούν να οικοδοµήσουν µέσα στον
χώρο τους. Υπάρχουν ιδιοκτήτες µετανάστες πάρα πολλοί, οι
οποίοι έχουν προσβλέψει σε αυτό, έχουν µαζέψει τις οικονοµίες
τους για να φτιάξουν ένα σπίτι σε αυτή την περιοχή. Νοµίζω ότι
δεν πρέπει να τους αποτρέπουµε.

Όµως, το πιο τραγικό, κυρία Υπουργέ, είναι ότι παρακολου-
θούµε σε όλη την Ελλάδα καταστροφές αρχαιοτήτων, αυθαιρε-
σίες παντού από άτοµα που δυστυχώς δεν σέβονται τον
αρχαιολογικό µας πλούτο και, από την άλλη, έχουµε αυτούς τους
ανθρώπους που έκαναν κάθε τι νόµιµο και σήµερα έρχονται και
λένε «τελικά µήπως δεν έπρεπε να είµαι νόµιµος;». Και είµαι βέ-
βαιος ότι εσείς προσωπικά σε καµµία περίπτωση δεν θα ασπα-
στείτε µια τέτοια άποψη. Είµαι απολύτως βέβαιος. Όµως, εγώ θα
χαρώ ιδιαιτέρως αν οι υπηρεσίες αρχίσουν να ακολουθούν µια
διαφορετική τακτική.

Θέλω δε να σηµειώσω και το εξής: Το κάστρο αυτό του Φερα-
κλού είναι ένα πολύ σπουδαίο µεσαιωνικό κάστρο. Η σκάλα του
έχει καταστραφεί. Πού είναι οι υπηρεσίες να νοιαστούν για τη
σκάλα όταν καταστρεφόταν, ενώ δείχνουν έναν πολύ µεγάλο
ζήλο όταν είναι να χτίσει ένα σπιτάκι κάποιος που είναι από την
περιοχή;

Παραλλήλως, αυτός ο Ζαχαρόµυλος -έκατσα και τα µελέτησα
κι εγώ- είναι από τους σπουδαιότερους στη Νοτιοανατολική Με-
σόγειο γιατί χρησιµοποιείτο µέθοδος κατεργασίας ζαχαροκάλα-
µου κάθετη και όχι οριζόντια, όπως σε άλλες περιοχές. Είναι
δηλαδή ένα πολύ σηµαντικό αρχαιολογικό εύρηµα, εγκαταλειµ-
µένο και αυτό, κυρία Υπουργέ. Τι κάνουν οι υπηρεσίες για να τα
κρατήσουµε αυτά;

Ξαναλέω ότι το κόστος είναι τεράστιο. Οι άνθρωποι, για να
φτιάξουν ένα σπίτι, χρεώνονται αρχαιολόγο, εργάτη, ο εργάτης
χρεώνει βενζίνες, αυτοκίνητα, µέχρι και τη συντήρηση του αυτο-
κινήτου έχουν πληρώσει του εργάτη -και ορθώς γιατί πρέπει ο
άνθρωπος να αποζηµιωθεί-, ασφαλιστικές εισφορές. Είναι τερά-
στιο το κόστος. Εγώ εύχοµαι πραγµατικά να υπάρξει παρέµβασή
σας, όπως τη διατυπώσατε και να αλλάξουν πρακτική. Αυτό θα
είναι ευχής έργο. 

Κλείνοντας και εκτός του αντικειµένου της ερώτησης και καθ’
υπέρβαση της κοινοβουλευτικής διαδικασίας, θέλω, κυρία
Υπουργέ, επειδή κατάγοµαι από τη Νίσυρο, να εκφράσω τον
αποτροπιασµό µου για ό,τι ακούµε πως συµβαίνει στο νησί.
Θεωρώ ότι µε όσα έχουν ακουστεί -βεβαίως µηδενί δίκην δικά-
σεις, αλλά η υπόθεση έχει πάρει τον δρόµο της δικαιοσύνης-

εκτιµώ ότι αυτός ο άνθρωπος δεν πρόκειται να επανέλθει ποτέ
στη Ρόδο, ακόµη κι αν εξελιχθούν τα πράγµατα, όπως θα τα
ήθελε ο ίδιος. Άρα, επαναφέροντας εκείνο που σας είχα πει και
στην τοποθέτησή µου, κατά τη συζήτηση του τελευταίου νοµο-
σχεδίου, φροντίστε να καλύψουµε το κενό µε έναν αρχαιοφύ-
λακα, ώστε να µη µείνει κλειστό το µουσείο της Νισύρου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Πολίχνης Θεσσαλονί-
κης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, να ξεκινήσω από τη φράση που
είπατε, ότι γίνεται καταστροφή αρχαιοτήτων σε όλη την Ελλάδα.
Προφανώς και δεν γίνεται καταστροφή αρχαιοτήτων σε όλη την
Ελλάδα. Και όπου γίνεται, να είστε σίγουρος ότι οδηγούνται κα-
τευθείαν στον εισαγγελέα. Αυτό θα πρέπει να είναι σαφές. Δεν
γίνεται καταστροφή αρχαιοτήτων σε όλη την Ελλάδα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Το ακούω µε χαρά, κυρία Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Επίσης, όσον

αφορά το ότι είναι εγκαταλελειµµένες όλες οι περιοχές του Χα-
ρακίου, σας λέω ότι εγώ θυµάµαι πάρα πολύ πάρα το ότι τουλά-
χιστον ο Ζαχαρόµυλος έχει ενταχθεί, πως έχουν γίνει οι
διαδικασίες, έχουν γίνει όλοι όλα τα σωστικά µέτρα σε ένα πρό-
γραµµα κοινό, µάλιστα, µε την Κύπρο, διότι υπήρχε Ζαχαρόµυλος
τότε στην Κύπρο. Είναι στα γνωστά διασυνοριακά προγράµµατα.
Εάν χρειάζεται να γίνει κάτι στο κάστρο του Φερακλού, να το δω
µε την υπηρεσία και να γίνει αυτό που πρέπει.

Από εκεί και πέρα, επαναλαµβάνω αυτό το οποίο σας είπα.
Όποιο οικόπεδο είναι µέσα στη Ζώνη Β’, είναι προφανές ότι πρέπει
να ελέγχεται. Και είναι εξίσου προφανές ότι αν ένα οικόπεδο είναι
µέσα στη Ζώνη Β’ εξαιτίας των συντεταγµένων, µπορεί κανείς να
το δει πολύ εύκολα. Εάν είναι εκτός από τη Ζώνη Β’ και υπάρχουν
επιφανειακά κατάλοιπα, τότε και πάλι µε βάση τον αρχαιολογικό
νόµο, η περιοχή αυτή θα πρέπει να ελεγχθεί. 

Κοιτάξτε, ο σκοπός του Υπουργείου Πολιτισµού είναι να προ-
στατεύει τους αρχαιολογικούς χώρους και τα εντός αυτών υφι-
στάµενα µνηµεία και αρχαιολογικά κατάλοιπα. Με βάση την
αρχαιολογική νοµοθεσία και την ηθική της αρχαιολογικής επιστή-
µης, η Εφορεία Αρχαιοτήτων είναι υποχρεωµένη πριν επιτρέψει,
αν επιτρέψει, γιατί µπορεί και να µην επιτρέψει, την κατάχωση των
αρχαιοτήτων από σύγχρονες κατασκευές µε τη µέθοδο του «Ra-
dier General», όπως είπατε, της γενικής κοιτόστρωσης, υποχρε-
ούται να αξιολογήσει τη σηµασία των υποκείµενων µνηµείων,
καθώς και τις επιπτώσεις που µπορεί να έχει µία ανοικοδόµηση
επ’ αυτών και αντίστοιχα να εισηγηθεί εάν τελικά θα ανεγερθούν
ή δεν θα ανεγερθούν τα νέα κτήρια. Όταν υπάρχει µια επαρκώς
ολοκληρωµένη και τεκµηριωµένη άποψη του ανασκαφικού χώρου,
ο οποίος προβλέπεται να καταληφθεί από τις οικοδοµές, τότε το
θέµα εξετάζεται από το τοπικό συµβούλιο και δίνεται η σχετική
αδειοδότηση. 

Αντιλαµβάνοµαι πλήρως την αγωνία των κατοίκων της περιο-
χής, κάτι που θα πρέπει να είναι σαφές, αλλά και τα υπαρκτά
προβλήµατα που δηµιουργούνται από τις καθυστερήσεις, ιδιαί-
τερα για τους µικροϊδιοκτήτες που δεν πάνε να εκµεταλλευτούν
τουριστικά το όποιο οικοδόµηµα, αλλά το χρησιµοποιούν για
σπίτι. Γι’ αυτό έχω ζητήσει από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού να καταλήξουν στο περιεχόµενο των όρων δόµησης
και των γενικών όρων δόµησης εντός της Zώνης B’και να συνο-
µιλήσουν µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ώστε να επισπευσθεί η ΚΥΑ που απαιτείται για τη θε-
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σµοθέτηση των όρων δόµησης και των χρήσεων γης στη Ζώνη
Β’, ώστε να είναι τουλάχιστον πρόδηλο σε όλους το βάρος το
οποίο υφίσταται επί των ιδιοκτησιών, εξαιτίας των αρχαιολογικών
δεσµεύσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Όσον αφορά τώρα το θέµα που θέσατε για το προσωπικό της
αρµόδιας Εφορείας Αρχαιοτήτων, σας λέω ότι αναφορικά µε τις
υποβληθείσες θέσεις στο ενιαίο σύστηµα κινητικότητας, έχει δε-
σµευθεί µία θέση µόνιµου προσωπικού πολιτικού µηχανικού,
καθώς και µία θέση ειδικευµένου εργάτη για αρχαιολογικές ανα-
στηλωτικές εργασίες.

Επίσης, σχετικά µε τις υποβληθείσες θέσεις στον ετήσιο προ-
γραµµατισµό του έτους 2023, έχουν δεσµευτεί προς πλήρωση
δύο θέσεις µόνιµου προσωπικού του κλάδου αρχιτεκτόνων και
µηχανικών και συντηρητών αρχαιοτήτων. Τέλος, για τις υποβλη-
θείσες θέσεις στον ετήσιο προγραµµατισµό προσλήψεων του
έτους 2024, έχει δεσµευτεί προς πλήρωση µία θέση µόνιµου
προσωπικού του κλάδου αρχαιολόγων προϊστορικών και κλασι-
κών.

Τώρα, εκτός της κοινοβουλευτικής διαδικασίας για το θέµα
της Νισύρου, νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε πως δεν είναι δυνατόν
να υπάρχει κανένας Έλληνας πολίτης που να µην καταδικάζει
αυτές τις ασελγείς και αποτρόπαιες πράξεις, εφόσον τα πράγ-
µατα είναι έτσι όπως καταγγέλλονται. Αυτός ήταν και ο λόγος,
άλλωστε, που όταν ήρθε η πρώτη καταγγελία στο Υπουργείο στις
18 Απριλίου του 2024, προχθές δηλαδή, ο συγκεκριµένος αρχαι-
οφύλακας ετέθη σε αναστολή καθηκόντων και εγώ διέταξα ΕΔΕ
από την αρµόδια γενική διευθύντρια, προκειµένου να δει κανείς
τι µπορεί να καταλάβει περισσότερο.

Η καταγγελία της 18ης Απριλίου ήταν η πρώτη καταγγελία που
ήρθε στο Υπουργείο Πολιτισµού, διότι ακούω διάφορα, όπως ότι
υπήρχαν καταγγελίες και ότι δεν τις έλαβε κανείς υπόψη κ.λπ..
Αυτοί οι οποίοι τα λένε θα βρεθούν στα ποινικά και στα αστικά
δικαστήρια από εµένα και αυτό είναι κάτι που ξεκαθαρίζω. 

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι και εµένα µε ενδιαφέρει η Νίσυρος
να µη βρεθεί το καλοκαίρι χωρίς φύλακα. Γι’ αυτό έχουν δοθεί οι
απαραίτητες εντολές και διευκολύνσεις στον αρµόδιο έφορο αρ-
χαιοτήτων, ώστε να βρεθεί ο φύλακας ή οι φύλακες οι οποίοι θα
µπορέσουν να λειτουργήσουν το Μουσείο της Νισύρου, γιατί δεν
πρέπει να µείνει κλειστό, εξαιτίας της συµπεριφοράς αυτού του
ανθρώπου που σε κάθε περίπτωση είναι καταδικαστέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Θα ακολουθήσει η εντέκατη µε αριθµό 984/15-4-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα:
«Αξιοποίηση των κτηρίων στον Λόφο Καστέλι Χανίων για την κά-
λυψη των αναγκών του λαού και της νεολαίας των Χανίων». 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµά
σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η κοινωνία των Χανίων χρόνια τώρα αντιτίθεται

µαχητικά στην πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης και της πρυτα-
νικής αρχής του Πολυτεχνείου για παράδοση σε ξενοδοχειακό
όµιλο του χαρακτηρισµένου ως «νεότερου µνηµείου» µε ΦΕΚ
από το 2018 κτηρίων της V Mεραρχίας στον Λόφο Καστέλι Χα-
νίων συνολικής έκτασης τριών χιλιάδων εξακοσίων πενήντα δύο
τετραγωνικών µέτρων. Αφορά µια ιστορία πεντέµισι χιλιάδων
ετών, η οποία παραδίδεται βορά στα επιχειρηµατικά συµφέροντα
και όχι στην κοινωνία των Χανίων.

Η επέµβαση των αστυνοµικών δυνάµεων που πραγµατοποι-
ήθηκε πρόσφατα σχετίζεται προφανώς µε την προώθηση της επι-
χειρηµατικής αξιοποίησης των κτηρίων. Άλλωστε, αυτή η
επέµβαση έγινε παρουσία εκπροσώπων της εταιρείας
«BELVEDERE». Ειδικότερα, µε την έγκριση της Γενικής Διεύθυν-
σης Αναστήλωσης Μνηµείων του Υπουργείου Πολιτισµού στις
13-3-2024 δίνεται άδεια δειγµατοληψίας στο κτήριο µε ξεκάθαρη
αναφορά ότι η έγκριση δίνεται στο πλαίσιο εκπόνησης µελέτης
αποκατάστασης και αλλαγής χρήσης των κτηρίων σε ξενοδοχείο
α’ τάξης. Μάλιστα, µε ορθή επανάληψη του εγγράφου στις 3

Απριλίου, το οποίο και θα καταθέσω στα Πρακτικά, µετά τη δη-
µοσιότητα που πήρε το έγγραφο και τις αντιδράσεις που προκά-
λεσε, αφαιρέθηκε ο σκοπός των εργασιών, προσθέτοντας στο
τέλος της απόφασης, ότι δεν είναι αρµοδιότητα της συγκεκριµέ-
νης υπηρεσίας η αλλαγή χρήσης τού κτηρίου, παρά την ξεκά-
θαρη πρόθεση της εταιρείας «BELVEDERE» -αναφέρεται στην
αίτησή της, άλλωστε- ότι οι εν λόγω εργασίες αφορούν την αλ-
λαγή χρήσης του κτηρίου σε ξενοδοχείο.

Πέραν των άλλων, η συγκεκριµένη άδεια µε επεµβατικές ερ-
γασίες δηµιουργεί ανησυχία για την ασφάλεια του µνηµείου,
καθώς αυτές γίνονται µε βάση τον σχεδιασµό της εταιρείας και
του Πολυτεχνείου για χρήση ξενοδοχείου.

Τα γεγονότα, κυρία Υπουργέ, δείχνουν για µία ακόµη φορά ότι
αγνοείται πλήρως η πάνδηµη θέληση του χανιώτικου λαού και
της νεολαίας, όπως φοιτητικών συλλόγων, εργατικών σωµα-
τείων, επιστηµονικών φορέων, του Τεχνικού Επιµελητηρίου τµή-
µατος Δυτικής Κρήτης, συλλόγων και κατοίκων των Χανίων και
πολλών άλλων φορέων, οι οποίοι διεκδικούν για χρόνια τα συγ-
κεκριµένα κτήρια να αξιοποιηθούν για την κάλυψη των αναγκών
των φοιτητών, του λαού, της νεολαίας και της πόλης, σε αντί-
θεση µε το σχεδιασµό και τη µετατροπή τους σε ξενοδοχείο.

Την ίδια στιγµή που σχεδιάζεται από την εταιρεία «BELVEDERE»
η αλλαγή χρήσης σε παραδοσιακό ξενοδοχείο, η κατάσταση στην
πόλη των Χανίων είναι η εξής: Μαθητές, γονείς, εκπαιδευτικοί δί-
νουν έναν µεγάλο αγώνα διεκδικώντας την κάλυψη των αναγκών
στη σχολική στέγη τη στιγµή που οι µαθητές στοιβάζονται σε τµή-
µατα είκοσι επτά µαθητών. Μόνο το 5% των φοιτητών του Πολυ-
τεχνείου Κρήτης διαµένει στις φοιτητικές εστίες, ενώ οι φοιτητές
του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου δεν έχουν εστία. Δεν
υπάρχει βιβλιοθήκη και λέσχη σίτισης στην πόλη, ελεύθεροι χώροι
για πολιτιστική δηµιουργία. Εργαζόµενοι, εκπαιδευτικοί, νοσηλευ-
τές και γιατροί δεν έρχονται στα Χανιά, καθώς το κόστος του ενοι-
κίου είναι πανάκριβο, ενώ οι µισθοί δεν µπορούν να καλύψουν τις
ανάγκες.

Με βάση όλα αυτά, σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ, τι µέτρα σκο-
πεύει να πάρει η Κυβέρνηση, έτσι ώστε άµεσα να ανακληθεί η
ανωτέρω απόφαση έγκρισης εργασιών δειγµατοληψίας των κτη-
ρίων στον Λόφο Καστέλι και να περιφρουρήσει τα εν λόγω κτήρια
από την επιχειρούµενη εµπορευµατοποίησή τους, ώστε να αξιο-
ποιηθούν µε ευθύνη του κράτους για την κάλυψη των αναγκών
του λαού και της νεολαίας των Χανίων, όπως άλλωστε διεκδι-
κούν.

Στο πλαίσιο αυτής της επίκαιρης θα καταθέσω στα Πρακτικά
και την πρόσφατη απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου
Κρήτης 18-4-2024, η οποία καταδικάζει -το αναφέρω αυτολεξεί-
απερίφραστα την αξιοποίηση των κτηρίων του Πολυτεχνείου
στον Λόφο Καστέλι µε εµπορευµατικά κριτήρια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, όπως και εσείς είπατε, το συγκρότηµα των

τριών κτηρίων της 5ης Μεραρχίας Στρατού στο Καστέλι περιλαµ-
βάνει το κτήριο του Στρατηγείου της Μεραρχίας, το οποίο έχει
χαρακτηριστεί µνηµείο το 2018, καθώς και τα κτήρια των πρώην
στρατώνων και των πρώην φυλακών που δεν έχουν χαρακτηρι-
στεί µνηµεία. 

Τα τρία κτήρια αποτελούν ένα πολεοδοµικό σύνολο εντός του
κηρυγµένου και οριοθετηµένου αρχαιολογικού χώρου της πόλης
των Χανίων στη Ζώνη Προστασίας Β1. Τα κτήρια των στρατώνων
και των φυλακών διασώζουν αρχιτεκτονικά στοιχεία από την
εποχή της Ενετοκρατίας και εδράζονται στο βυζαντινό τείχος. Εξ
όλων αυτών συνάγεται ότι προστατεύονται από τις διατάξεις του
ν.4858/2021, δηλαδή του αρχαιολογικού νόµου.

Αντικείµενο της προς σύνταξη µελέτης αποτελεί η αποκατά-
σταση και η αλλαγή χρήσης των κτηρίων της 5ης Μεραρχίας µε
την πλατεία που αναπτύσσεται βόρεια, την Πλατεία του Αγίου
Τίτου, των πρώην στρατώνων και των πρώην φυλακών µέσα στο
συγκεκριµένο γήπεδο το οποίο είναι ιδιοκτησίας του Πολυτε-
χνείου Κρήτης. 
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Παράλληλα, το εγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο της πόλης των
Χανίων του 1946 δεν έχει αναθεωρηθεί µέχρι σήµερα ως προς
τις χρήσεις γης, παρά µόνο έχει τροποποιηθεί σηµειακά στα εν
λόγω οικοδοµικά τετράγωνα το 1949, ενώ δεν είναι δυνατή η
εφαρµογή του λόγω της ισχύος των διατάξεων της αρχαιολογι-
κής νοµοθεσίας. 

Επιπλέον επισηµαίνεται ότι σύµφωνα µε το άρθρο 18 παρά-
γραφος 2 του ν.4788/2021, το οποίο αντικατέστησε την παρά-
γραφο 15 του άρθρου 51 του ν.4178/2013 -ανοίγω εισαγωγικά-
«Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου οι χρήσεις γης που
ορίζονται κατά τις ειδικές διατάξεις των Γενικών Πολεοδοµικών
Σχεδίων που εγκρίθηκαν πριν τη δηµοσίευση του 2508/1997,
είναι δεσµευτικές για τη διοίκηση µόνο στην περίπτωση που κα-
τόπιν αυτών εγκρίθηκαν πολεοδοµικές µελέτες αναθεώρησης ή
ένταξης σύµφωνα µε το Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο». 

Η διαδικασία της έγκρισης της µελέτης αναθεώρησης του Γε-
νικού Πολεοδοµικού Σχεδίου της πόλης των Χανίων βρίσκεται σε
εξέλιξη. Δεν έχει ολοκληρωθεί, δεν έχει εγκριθεί. Κατά συνέπεια,
οι προβλεπόµενες από το ισχύον Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο
χρήσεις γης δεν είναι δεσµευτικές. 

Αυτό που είναι, όµως, δεσµευτικό είναι ότι µε βάση την κείµενη
αρχαιολογική νοµοθεσία η οποιαδήποτε διαχείριση των ακινήτων
µνηµείων στον Λόφο Καστέλι για οποιονδήποτε σκοπό οφείλει
να διασφαλίζει την προστασία του µνηµειακού κεφαλαίου της
πόλης των Χανίων. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού, λοιπόν, κατά αρµοδιότητα είναι
υποχρεωµένο να προστατεύσει τα συγκεκριµένα κτήρια. Για να
τα προστατεύσει, χρειάζεται µελέτες αποκατάστασης. Αυτό πρέ-
πει να είναι σαφές.

Τώρα, για τη δειγµατοληψία στην οποία αναφέρεστε, µη θεω-
ρήσετε ότι υπεκφεύγω. Θα επανέλθω συγκεκριµένα στη δευτε-
ρολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Συντυ-

χάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, πέρα από την

κοινωνική, πολιτιστική, πολιτισµική διάσταση της παράδοσης του
Λόφου Καστέλι και των κτηρίων της 5ης Μεραρχίας στα επιχειρη-
µατικά συµφέροντα, προφανώς προκύπτουν και πάρα πολλά νο-
µικά ζητήµατα και πολεοδοµικά ζητήµατα. Ορισµένα από αυτά
τα αναφέρατε. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι από τον Μάρτιο του 2021, µε αί-
τηµά του το Πολυτεχνείο Κρήτης προς τον Δήµο Χανίων ζητούσε
στο πλαίσιο αναθεώρησης του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου
να αλλάξει η επιτρεπόµενη χρήση από «εκπαίδευση» σε «γενική
κατοικία 1», προκειµένου να µπορεί να επιτραπεί η χρήση ξενο-
δοχείου. Η πρόταση απορρίφθηκε από το Δηµοτικό Συµβούλιο
Χανίων, διότι το Β1 στάδιο της αναθεώρησης του Γενικού Πολε-
οδοµικού αφορά αποκλειστικά εγκαταστάσεις κοινωνικής πρό-
νοιας, εκπαίδευσης, αθλητικές και πολιτιστικές εγκαταστάσεις. 

Μάλιστα, το πρόσφατο οµόφωνο ψήφισµα 3-4-2024 του Δηµο-
τικού Συµβουλίου Χανίων, το οποίο θα σας το καταθέσω στα
Πρακτικά, αναφέρει µεταξύ άλλων: «Το δηµοτικό συµβούλιο δη-
λώνει οµόφωνα και απερίφραστα ότι καταδικάζει οποιαδήποτε
εξέλιξη ή παρέµβαση του κεντρικού κράτους που θα επιδιώξει
να επιβάλει τη λειτουργία των ιστορικών κτηρίων µε εµπορευµα-
τικά κριτήρια κόντρα προς στις αποφάσεις και τη θέληση της το-
πικής κοινωνίας και ζητούµε από όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς αυτά να αξιοποιηθούν προς όφελος του χανιώτικου λαού
µε δηµόσιο χαρακτήρα και για κοινωφελείς χρήσεις». 

Σας ρωτάµε το εξής: Θεωρείτε ότι ο χαρακτηρισµός του κτη-
ρίου της 5ης Μεραρχίας στον Λόφο Καστέλι µε το ΦΕΚ του 2018,
το οποίο θα το καταθέσω στα Πρακτικά, ως νεώτερο µνηµείο -και
µάλιστα αναφέρει µέσα, µε αξιόλογα αρχιτεκτονικά, τυπολογικά
και µορφολογικά χαρακτηριστικά, δείγµα της αρχιτεκτονικής της
ειδικής αυτής κατηγορίας δηµοσίων κτηρίων, διοικητηρίων, κ.λπ.-
του οποίου η διατήρηση συµβάλλει στην τεκµηρίωση της κοινωνι-
κής, οικονοµικής, πολιτισµικής ιστορίας της πόλεως των Χανίων
στα τέλη του 19ου αιώνα και κατά συνέπεια εµπλουτίζει το πολιτι-
στικό απόθεµά της, συνάδει µε την εµπορευµατοποίησή του και
τη µετατροπή του σε ξενοδοχείο, σε αντιπαράθεση µε την πάν-

δηµη δηλωθείσα θέληση της χανιώτικης κοινωνίας για κοινωφε-
λείς χρήσεις και λειτουργίες; Είναι ένα καίριο ερώτηµα και η
απάντηση πρέπει να είναι πολύ σαφής. 

Εκτός όµως από το ΦΕΚ, στον υποχρεωτικά εφαρµοζόµενο
από τον Απρίλη του 2023 κανονισµό για αποτίµηση και δοµητικές
επεµβάσεις τοιχοποιίας, ο οποίος και καθορίζει τις αναγκαίες
εφαρµοζόµενες δειγµατοληψίες σε κτήρια, αναφέρεται ότι ο
σχεδιασµός, η κατασκευή και η χρήση ενός δοµήµατος έναντι
συνδυασµών δράσεων στις οποίες περιλαµβάνονται τυχηµατικές
δράσεις όπως ο σεισµός, γίνεται µε τρόπο ώστε να διασφαλίζε-
ται µε ελάχιστη στάθµη λειτουργιών του δοµήµατος, ανάλογα µε
τη χρήση και τη σηµασία του. 

Και συνεχίζει λέγοντας ότι ο ελάχιστος ανεκτός στόχος για
αποτίµηση ή ανασχεδιασµό ενός µνηµείου είναι διαφορετικός για
χρήση ξενοδοχείου που εµπίπτει στην «Κατηγορία Σπουδαιότη-
τας ΙΙ», ίδια δηλαδή µε µια κατοικία, σε σχέση µε άλλες χρήσεις
εκπαιδευτικές, πολιτιστικές που είναι «Κατηγορίας ΙΙΙ».

Εδώ, λοιπόν, εύλογα εγείρονται ερωτηµατικά σχετικά µε την
επάρκεια του σχεδιασµού των δειγµατοληψιών, καθώς και την
αναγκαιότητα των βλαβών που θα γίνουν στο κτήριο καθώς σχε-
διάζονται για χρήση υποδεέστερης αντισεισµικής σπουδαιότη-
τας από ό,τι προβλέπει ο Πολεοδοµικός Σχεδιασµός. 

Πώς δύναται, λοιπόν, η Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού
να εγκρίνει επεµβατικές εργασίες σε κτήρια προκειµένου να µε-
λετηθούν για χρήση που δεν είναι επιτρεπτή;

Να, γιατί, κυρία Υπουργέ, παράλληλα µε τα θέµατα της κοινω-
νικής διάστασης που υπάρχει στο ζήτηµα, υπάρχουν και τέτοιες
πλευρές. Γι’ αυτό θα πρέπει το Υπουργείο να κάνει άµεση ανά-
κληση της απόφασής του στις 13-3-2024 που εγκρίνει εργασίες
δειγµατοληψίας στο κτήριο, δεδοµένου ότι ο διατεταγµένος σκο-
πός των εργασιών είναι η αλλαγή χρήσης των κτηρίων σε ξενο-
δοχείο, χρήση που δεν είναι επιτρεπτή σε επίπεδο Πολεοδοµικού
Σχεδιασµού.

Απαιτεί -και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- ο λαός και η νεο-
λαία των Χανίων να σταµατήσει αυτή η επιχειρούµενη εµπορευ-
µατοποίηση τους από το Πολυτεχνείο Κρήτης και τα κτήρια στον
Λόφο Καστέλι να αξιοποιηθούν µε ευθύνη του κράτους για την
κάλυψη των αναγκών του λαού και της νεολαίας της πόλης των
Χανίων.

Σας καταθέτω για τα Πρακτικά τα έγγραφα που σας προανέ-
φερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στην κυρία Υπουργό προκειµένου να απαντήσει, θα ήθελα να
κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο της Λαµίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υπουργός κ. Μενδώνη για τη δευτερολογία
της.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, γνωρίζω πολύ καλά την απόφαση του Δηµο-
τικού Συµβουλίου των Χανίων και από τα αιτήµατα του Πανεπι-
στηµίου κ.λπ.. 

Αυτό το οποίο, επίσης, γνωρίζω πολύ καλά είναι αυτό, το οποίο
σας είπα: Δεν έχει εγκριθεί η πολεοδοµική µελέτη, που απαιτεί ο
ν.2021. Εποµένως, οι χρήσεις δεν είναι δεσµευτικές. Αυτό, για
να το ξεκαθαρίσουµε. Οι χρήσεις γης δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Πολιτισµού, αλλά να ξέρουµε σε ποιο θεσµικό πλαί-
σιο πατάµε. 
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Αναφορικά, τώρα, µε την άδεια δειγµατοληψίας, στην οποία
επιµένετε και η οποία έχει τίτλο: «Δειγµατοληψία και ανάλυση
δοµικών υλικών και διερευνητικών εργασιών, στο διατηρητέο κτί-
ριο της πρώην 5ης Μεραρχίας και τα συνοδά κτήρια των παλαιών
στρατώνων και των φυλακών, στον Λόφο Καστέλι», εκδόθηκε
στις 3 Απριλίου από τη Διεύθυνση Έρευνας και Τεχνικής Υπο-
στήριξης Μελετών και Έργων Αναστήλωσης του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, µετά από αίτηµα του Πολυτεχνείου Κρήτης στην
Υπηρεσία Νεότερων Μνηµείων στην Κρήτη. Σας λέω, λοιπόν,
σύµφωνα µε το κανονιστικό πλαίσιο για την εκπόνηση µελετών
και την εκτέλεση εργασιών σε ακίνητα µνηµεία, ότι είναι δηµοσι-
ευµένο στο ΦΕΚ της 5ης Ιουλίου του 2019. Άρα ήταν µία απόφαση
της προηγούµενης κυβέρνησης -όχι της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας- η οποία, όµως, είναι πολύ σωστή. 

Τίθεται βασική προϋπόθεση για τη σύνταξη µελέτης αποκατά-
στασης του µνηµείου να υπάρχει απόλυτη τεκµηρίωση -είναι το
άρθρο 5- που να περιλαµβάνει µεταξύ άλλων την κατασκευα-
στική ανάλυση και την ανάλυση των µηχανικών χαρακτηριστικών
της κατασκευής. 

Σε κάθε περίπτωση, η σύνταξη µελέτης, που αφορά σε νεό-
τερο µνηµείο, απαιτεί δειγµατοληψίες στα δοµικά στοιχεία, ώστε
να αξιοποιηθούν στη σύνταξη στατικής µελέτης, αλλιώς δεν µπο-
ρεί να γίνει στατική µελέτη. Είναι ευνόητο ότι οι ανωτέρω διαδι-
κασίες αποτελούν µέρος στη σύνταξη των µελετών που
προηγούνται της έγκρισης της µελέτης. Είναι προφανές ότι η µε-
λέτη αποκατάστασης του συγκροτήµατος, όταν ολοκληρωθεί,
θα κατατεθεί στις αρµόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και θα εισαχθεί για την κατά νόµο γνωµοδότηση στα αρµό-
δια Συµβούλια του Υπουργείου.

Όπως προανέφερα, αναγκαία προϋπόθεση, για να ασχοληθεί
το υπουργείο µε την εξέταση της µελέτης που εκπονείται, είναι
η ολοκλήρωσή της και η κατάθεσή της στις αρµόδιες υπηρεσίες.
Η µελέτη αποκατάστασης του κτηριακού συγκροτήµατος της 5ης

Μεραρχίας, πρέπει να ολοκληρωθεί, προκειµένου να µπορέσουν
να γίνουν τα αναγκαία έργα στατικής αποκατάστασης του κτη-
ρίου, ανεξαρτήτως χρήσεων. 

Το κτήριο αυτή τη στιγµή δεν είναι σε καλή κατάσταση, άρα
χρειάζονται να γίνουν οι απαραίτητες µελέτες και τα έργα προ-
στασίας και απαιτείται στατική µελέτη. Για να ολοκληρωθεί, λοι-
πόν, η στατική µελέτη, χρειάζεται να γίνει δειγµατοληψία. Αυτό
που σας λέω, αναφέρεται στο πόρισµα της επιτροπής του άρ-
θρου 41 του ν.4858, που συστάθηκε το 2016. Σύµφωνα, λοιπόν,
µε την Υπηρεσία Νεωτέρων Μνηµείων και Τεχνικών Έργων Κρή-
της, στο πλαίσιο ελέγχου ετοιµορροπίας του µνηµείου, είχε
πραγµατοποιηθεί αυτοψία στο µνηµείο τον Απρίλη του 2017, όσο
αυτό τελούσε υπό κατάληψη. 

Σύµφωνα µε τα όσα κατεγράφησαν στην αυτοψία που έγινε -
που συγκροτήθηκε η επιτροπή το 2016 και η αυτοψία έγινε το
2017- στο πόρισµά της η επιτροπή αναφέρεται σαφώς ότι πρέπει
να γίνει άρση ετοιµορροπίας και εισηγήθηκε τη σύνταξη της µε-
λέτης αποκατάστασης του µνηµείου. Αυτή η µελέτη δεν µπορεί
να γίνει, εάν δεν γίνει δειγµατοληψία. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ενδιαφέρει κατά αρµοδιότητα και πρω-
τίστως το Υπουργείο Πολιτισµού είναι -όχι µόνο για τα συγκεκρι-
µένα κτήρια, αλλά για το σύνολο του Λόφου Καστέλλι, που
αποτελεί ένα σηµαντικό ιστορικό και αρχαιολογικό τοπόσηµο της
πόλης- να γίνουν εκείνες οι αναγκαίες διαδικασίες, οι οποίες θα
προστατεύσουν τα µνηµεία. Αυτή είναι η αρµοδιότητα του
Υπουργείου Πολιτισµού. Αυτό πρέπει να γίνει. Για να γίνει αυτό,
απαιτείται δειγµατοληψία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συζητηθεί τώρα η

τέταρτη µε αριθµό 979/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ει-
δική µέριµνα για τους µαθητές πληµµυροπαθών περιοχών της
Θεσσαλίας»». 

Θα την απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η κ. Ζωή Μακρή. 

Κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, οι πληµµύρες του φθινοπώρου στη Θεσσαλία,
οι τεράστιες καταστροφές που προκλήθηκαν και κυρίως, οι µε-
γάλες καθυστερήσεις του κρατικού µηχανισµού, να αντιµετωπί-
σει γρήγορα τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν, έχουν
οδηγήσει τους µαθητές των περιοχών να ζουν µια πρωτόγνωρη
κατάσταση.

Τα σχολεία έκλεισαν για µέρες και οι µαθητές αναγκάστηκαν
να µετοικήσουν. Αρκετοί βρίσκονται ακόµα σε σπίτια µακριά από
τις οικίες τους. Η πλειοψηφία των παιδιών των λαϊκών οικογε-
νειών ακολουθεί τον «Γολγοθά» των γονιών τους, που αφορά
στις καθυστερήσεις στην καταβολή των αποζηµιώσεων, την έλ-
λειψη εισοδήµατος, ιδιαίτερα των αγροτών και επαγγελµατιών,
αλλά και εργαζοµένων που καταστράφηκαν που έχασαν τη δου-
λειά τους. 

Πολλοί, παράλληλα µε το σχολείο, συνέβαλαν στον καθαρισµό
των σπιτιών, που κράτησε για εβδοµάδες, εις βάρος του απαραί-
τητου χρόνου για µελέτη. 

Στα παραπάνω πρέπει να προσθέσουµε και τις επιπτώσεις στη
ψυχολογία των νέων ανθρώπων, που σε πολλές περιπτώσεις αναγ-
κάζονται να ζουν εδώ και οκτώ µήνες σε κατεστραµµένες γειτονιές
και χωριά, αντικρίζοντας καθηµερινά εικόνες εγκατάλειψης. Ειδικά
για τους µαθητές της Γ’ λυκείου η κατάσταση είναι ακόµα πιο δύ-
σκολη, αφού µέσα σε αυτές τις συνθήκες καλούνται και να προ-
ετοιµαστούν για το γολγοθά των πανελληνίων εξετάσεων,
παλεύοντας καθηµερινά και µε όλες αυτές τις αντιξοότητες. Όλα,
λοιπόν, τα παραπάνω αφορούν το σύνολο των µαθητών της Θεσ-
σαλίας, ανεξάρτητα από το βαθµό της καταστροφής στην περιοχή
που µένουν, καθώς όλες οι περιοχές επηρεάστηκαν σοβαρά
άµεσα ή έµµεσα. 

Η λήψη µέτρων, λοιπόν, που θα ανακουφίζουν και θα διευκο-
λύνουν τους µαθητές που δίνουν εξετάσεις µε όσο το δυνατόν
καλύτερους όρους είναι επιτακτική και µιλάµε συγκεκριµένα να
υπάρξει ειδική µοριοδότηση για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση για τους µαθητές της Θεσσαλίας. Εξάλλου σε ανά-
λογες περιπτώσεις στο παρελθόν, λόγω φυσικών καταστροφών
-Κεφαλονιά, Ζάκυνθος, Μάτι, Μάνδρα- πάρθηκαν αντίστοιχα
µέτρα αποτελεί εξάλλου και αίτηµα των ίδιων των µαθητών, των
ενώσεων γονέων και γενικότερα των ενώσεων και των εκπαιδευ-
τικών όλης της Θεσσαλίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κυρία Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε. Καλησπέρα και
καλή εβδοµάδα!

Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, επειδή προερχόµαστε και από
την ίδια περιοχή και ξέρουµε τι έγινε στη Θεσσαλία, ο «Ντάνιελ»
έπληξε τις περιοχές της Θεσσαλίας µε µεγάλες καταστροφές και
σοβαρές συνέπειες για τους κατοίκους και η πολιτεία στάθηκε
και στέκεται -και θα στέκεται, βεβαίως- έµπρακτα κοντά στους
πληγέντες.

Σε ό,τι αφορά τη δική µας αρµοδιότητα τώρα, στα µέτρα που
υπάρχει περιθώριο να πάρουµε, είναι η µοριοδότηση των µαθη-
τών της Γ’ τάξης του λυκείου, ώστε να εισαχθούν στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση. Είναι ο νόµος 4186/2013 που τροποποίησε
προγενέστερους νόµους και προβλέπει µαθητές και µαθήτριες
της τελευταίας τάξης, απόφοιτοι των ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ περιο-
χών που πλήττονται κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους, εξαι-
τίας φυσικών καταστροφών, εισάγονται καθ’ υπέρβαση του
αριθµού εισακτέων σε σχολές, τµήµατα και εισαγωγικές κατευ-
θύνσεις των ΑΕΙ. Αυτή η ρύθµιση εφαρµόζεται και για τους µα-
θητές και αποφοίτους των ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ που είναι µόνιµοι
κάτοικοι των περιοχών, ακόµη και αν υποβάλουν αίτηση δήλωση
συµµετοχής σε πανελλαδικές εξετάσεις σε λύκειο άλλης περιο-
χής ή σε διεύθυνση δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης διαφορετική,
αρκεί να είναι µόνιµοι κάτοικοι των πληγέντων περιοχών. 

Το δικαίωµα ισχύει µόνο για όσους θα υποβάλουν αίτηση, δη-
λαδή, δήλωση συµµετοχής στις πρώτες µετά το συµβάν πανελ-
λαδικές εξετάσεις και για όσους υποβάλουν την αίτηση δήλωση
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συµµετοχής στις πανελλαδικές εξετάσεις κατά τη διάρκεια των
οποίων συνέβη το περιστατικό και η εισαγωγή αφορά πάντοτε
στο ίδιο ακαδηµαϊκό έτος. Βασική προϋπόθεση, επίσης, που
υπάρχει είναι να έχει ήδη κηρυχθεί η περιοχή σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης. Προβλέπεται στον νόµο 3013/2002. 

Για να είναι πιο σαφές και σε εσάς και σε όσους παρακολου-
θούν, θα σας εξηγήσω τη διαδικασία πως καθορίζεται το ειδικό
ποσοστό των δικαιούχων για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια. Οι
διευθύνσεις δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης υποβάλλουν το αί-
τηµα και τα απαιτούµενα δικαιολογητικά στη διεύθυνση εξετά-
σεων και πιστοποιήσεων του Υπουργείου. Απαιτούνται
αποφάσεις της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας µε
τις οποίες αποφασίστηκε και η παράταση και η κήρυξη σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας των δήµων,
όπως σας είπα και πριν, επιστολές του περιφερειάρχη και του
αντιπεριφερειάρχη Παιδείας µε τις οποίες ζητείται ο καθορισµός
αυτού του ειδικού ποσοστού για την εισαγωγή και επικουρικά
διάφορες επιστολές και αιτήµατα, εφόσον υπάρχουν, από περι-
φερειακές διευθύνσεις εκπαίδευσης από δηµάρχους από συλ-
λόγους γονέων και κηδεµόνων, όπως λέτε, µε τις οποίες
αναζητείται το ίδιο πράγµα, ο καθορισµός του ειδικού ποσοστού
επιπλέον του αριθµού των εισακτέων. 

Εν συνεχεία, οι µαθητές συµµετέχουν στις πανελλαδικές εξε-
τάσεις. Για να είναι δικαιούχοι αυτού του ποσοστού, θα πρέπει
να έχουν πετύχει την ελάχιστη βάση εισαγωγής της σχολής του
τµήµατος ή της εισαγωγικής κατεύθυνσης, την ελάχιστη βάση
εισαγωγής ή τις ελάχιστες βάσεις εισαγωγής του ειδικού µαθή-
µατος ή των ειδικών µαθηµάτων ή των πρακτικών δοκιµασιών της
σχολής του τµήµατος ή της εισαγωγικής κατεύθυνσης, εάν συν-
τρέχει τέτοια περίπτωση. Συνολικό αριθµό µορίων ίσο µε το 70%
του αριθµού των µορίων που πέτυχε ο τελευταίος επιτυχών της
κατηγορίας τους στη σχολή που θέλουν να εισαχθούν. Και η από-
φαση αυτή παγίως βγαίνει τέλος Αυγούστου µε αρχές Σεπτεµ-
βρίου. Είναι απόφαση του Υπουργού Παιδείας, καθορίζονται οι
δικαιούχοι του ειδικού ποσοστού που θα πρέπει να έχουν υπο-
βάλει και τη σχετική δήλωση συµµετοχής.

Στην απόφαση του Υπουργού Παιδείας καθορίζονται η δυνα-
τότητα υπαγωγής στο ειδικό ποσοστό εισακτέων, οι ειδικότερες
προϋποθέσεις για την επιλογή, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά,
η διαδικασία επιλογής και κάθε άλλο σχετικό θέµα εάν υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας της
κυρίας Υφυπουργού)

Λαµβάνεται υπ’ όψιν για την έκδοση του ειδικού ποσοστού ο
αριθµός των πληγέντων σε σχέση µε εκείνους που συµµετέχουν
στις πανελλαδικές εξετάσεις ανά κατηγορία και δεν µπορεί σε
καµµία περίπτωση να υπερβαίνει το 2%. Αφού γίνουν όλα αυτά,
µέσα σε πέντε εργάσιµες ηµέρες η διεύθυνση δευτεροβάθµιας
συντάσσει πίνακα ανά περιοχή, αναγράφει το σύνολο των δι-
καιούχων, τα αποστέλλει στο Υπουργείο και έντυπα και ηλεκτρο-
νικά, γίνεται η διαδικασία επιλογής και ανακοινώνονται τα
αποτελέσµατα ανάλογα µε τις προϋποθέσεις που πληροί ο κάθε
υποψήφιος. 

Παραβίασα τον χρόνο, κυρία Πρόεδρε, γιατί νόµιζα ότι θα
απαντήσω και στις δύο ερωτήσεις µαζί. Θα είµαι πιο σύντοµη στη
δευτερολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κατανοητό, κυρία

Υπουργέ.
Κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΜΕΤΑΞΑΣ: Κατ’ αρχάς νοµίζω

ότι είναι ένα δίκαιο αίτηµα το οποίο πρέπει να επιλυθεί και γρή-
γορα και άµεσα, για να µην βάλουµε τώρα τα παιδιά που είναι
στην τελική ευθεία και τους γονείς τους σε έναν καινούργιο γολ-
γοθά να µαζεύουν δικαιολογητικά ή να περιµένουν τι θα γίνει. 

Άρα νοµίζω ότι πρέπει µέσα στις επόµενες ηµέρες να καθορι-
στούν ακριβώς και τα ποσοστά και όλα όσα προβλέπονται, να
ανακοινωθούν, για να γνωρίζει όλος ο κόσµος στη Θεσσαλία, να
γνωρίζουν οι µαθητές τι θα γίνει. Το λέω αυτό γιατί υπήρξε και
µία αναµονή τις προηγούµενες µέρες, τις προηγούµενες εβδο-
µάδες για τον άλφα ή τον βήτα λόγο. Νοµίζω ότι αυτά όλα πρέπει
να εξασφαλιστούν γρήγορα και άµεσα. 

Έχουµε ένα ερωτηµατικό σε αυτό που είπατε µε το 2%, αν κα-
λύπτει µε βάση τον πληθυσµό της Θεσσαλίας. Αν δεν καλύπτει,
πρέπει γρήγορα να αλλάξει, ώστε να καλυφθούν όλοι οι µαθητές,
οι οποίοι είναι µαθητές σε όλη τη Θεσσαλία, που έχουν πληγεί.
Αυτό που λέω είναι ότι µε τέτοια ή µε άλλα ζητήµατα τα οποία
µπορεί να περιλαµβάνει ο προηγούµενος νόµος, δεν πρέπει να
αποκλειστούν οι µαθητές και επαναλαµβάνω γρήγορα να µάθουν
γονείς και µαθητές ότι θα υπάρξει αυτή η µοριοδότηση για να
δώσουν µε καλύτερη ψυχολογία τις εξετάσεις. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τη γενικότερη θέση µας. Δεν είναι
της ώρας να την αναλύσουµε. Κάτω από άλλες συνθήκες και µε
άλλα κριτήρια νοµίζω ότι δεν θα χρειαζόταν καν να συζητήσουµε
αυτά τα ζητήµατα, αλλά ακόµα και τώρα λέω ότι είναι µια διεκδί-
κηση δίκαιη την οποία στηρίζουµε και εµείς εδώ. Επαναλαµβάνω
για τρίτη φορά ότι πρέπει γρήγορα να µάθουν ακριβώς οι γονείς
και οι µαθητές τη διαδικασία, να µην αποκλειστεί κανένας µαθη-
τής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Μακρή, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ελπίζω να µην σας ερµηνεύω σωστά. Μου

υποδείξατε παρά τον νόµο να ανακοινώσουµε νωρίτερα τα απο-
τελέσµατα και παρ’ ότι δεν έχουν πληρωθεί οι προϋποθέσεις;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Τη διαδικασία.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Η διαδικασία αυτή θα ακολουθηθεί και θα βγει
όπως γίνεται πάντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Επίσηµα να ανακοι-
νωθεί.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Να ξεκαθαρίσω ότι αλλαγή του νόµου δεν υπάρχει
ούτε σε ό,τι αφορά το ποσοστό, ούτε τη διαδικασία, ούτε τις προ-
ϋποθέσεις. 

Σε ό,τι αφορά τον χρονικό ορίζοντα: στις 15 Σεπτεµβρίου
βγήκε το 2023, 26 Αυγούστου το 2022, 10 Σεπτεµβρίου το 2021,
5 Οκτώβρη το 2020, 27 Αυγούστου το 2018. Γνωρίζουν και τις
προϋποθέσεις, επειδή έρχονται σε επαφή και µε µένα και από το
γραφείο µου και τώρα θα έρχονται και µε εσάς που γνωρίζετε
τις προϋποθέσεις. Ξέρουν ποιες είναι οι προϋποθέσεις, ξέρουν
ότι δεν είναι άνευ ετέρου η  εισαγωγή τους. Υπάρχει ένα ποσο-
στό το οποίο τηρείται πάντοτε ευλαβικά. Κανείς δεν αδικείται.
Ευήκοα ώτα έχει το Υπουργείο Παιδείας. Το εξετάζουµε το θέµα. 

Θα σας πω µόνο για την ενηµέρωσή σας ότι ο συνολικός αριθ-
µός των υποψηφίων των Διευθύνσεων Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης Θεσσαλίας που έχουν υποβάλει αίτηση συµµετοχής στις
πανελλαδικές εξετάσεις του 2024 ανά κατηγορία είναι: πέντε χι-
λιάδες τριακόσιοι ογδόντα εννέα υποψήφιοι ηµερήσιων γενικών
λυκείων, χιλίων εξακοσίων πενήντα ηµερήσιων ΕΠΑΛ, είκοσι τεσ-
σάρων εσπερινών γενικών λυκείων και εκατόν ογδόντα τριών
εσπερινών ΕΠΑΛ. Μέχρι στιγµής, κύριε συνάδελφε, µόνον ένα
έγγραφο έχει υποβληθεί στην αρµόδια διεύθυνση του Υπουρ-
γείου και αυτό είναι από τη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας της Καρ-
δίτσας και διαβιβάστηκε και επιστολή των συλλόγων γονέων και
κηδεµόνων της συγκεκριµένης διεύθυνσης. Αιτήµατα βεβαίως
από φορείς έχουν υποβληθεί, όπως είναι και η Περιφέρεια Θεσ-
σαλίας, η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης Νοµού Μα-
γνησίας, η Περιφερειακή Ένωση Δήµων Θεσσαλίας, η ΕΛΜΕ
κ.λπ.. Αυτά για την ενηµέρωσή σας. Σε οτιδήποτε θα γίνει οι µα-
θητές ξέρουν, οι γονείς γνωρίζουν και οι εκπαιδευτικοί µας την
ευαισθησία του Υπουργείου, αλλά και την αυστηρή τήρηση των
προβλεπόµενων από τον νόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ακολουθήσει η συ-

ζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 956/9-4-2024 επίκαιρης ερώτησης
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Μοριοδότηση των µαθητών Γ’ τάξης λυκείου του κατεστραµµέ-
νου από τις περσινές πυρκαγιές Νοµού Έβρου για καθ’ υπέρ-
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βαση του αριθµού εισακτέων εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση».

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για το ερώτηµά σας.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, αυτή τη στιγµή µάς παρακολουθούν από

τον Έβρο πολλοί γονείς που τα παιδιά τους φέτος θα δώσουν
πανελλήνιες και πραγµατικά κρέµονται από τα χείλη σας γιατί ζη-
τούν να ικανοποιηθεί ένα δίκαιο αίτηµά τους που προστατεύεται
από τις διατάξεις του άρθρου 13Β του ν.4186/2013, ο οποίος
στην παράγραφο 1 ορίζει ότι οι µαθητές της τελευταίας τάξης
και οι απόφοιτοι των ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ περιοχών που πλήττονται
κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους εξαιτίας φυσικών κατα-
στροφών, όπως ιδίως από καταστροφικούς σεισµούς και πληµ-
µύρες, εισάγονται καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων σε
σχολές, τµήµατα και εισαγωγικές κατευθύνσεις των ΑΕΙ και των
ανώτατων εκκλησιαστικών ακαδηµιών. Μια άλλη προϋπόθεση
που ορίζεται στο τελευταίο εδάφιο είναι ότι η περιοχή πρέπει να
έχει κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προ-
στασίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.3013/2002 και η παρά-
γραφος 2 ορίζει ότι χρειάζεται δική σας υπουργική απόφαση για
να εφαρµοστεί η παράγραφος 1 του συγκεκριµένου άρθρου.

Πληρούνται οι τυπικές νοµικές προϋποθέσεις; Με την υπ’ αριθ-
µόν Α3120/19-8-2023 απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτι-
κής Προστασίας κηρύχθηκε σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης
πολιτικής προστασίας ο Δήµος Αλεξανδρούπολης της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Έβρου.

Στον Έβρο, κυρία Υφυπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι συντε-
λέστηκε η µεγαλύτερη καταστροφική πυρκαγιά στην ιστορία της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Και δεν το λέω εγώ, το λέει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Κάηκαν πάνω από ένα εκατοµµύριο στρέµµατα, κάηκαν
σπίτια, κάηκαν δάση, κάηκαν κτηνοτροφικές µονάδες, ζώα, απο-
θήκες, µελισσοκοµικές µονάδες, µια φωτιά σε πολλές εστίες η
οποία έκαιγε πάνω από δεκαεπτά ηµέρες. Ξεκίνησε στις 19 Αυ-
γούστου και σταµάτησε λίγο πριν τον αγιασµό των σχολείων. 

Αυτό όπως αντιλαµβάνεστε -και αυτό είναι και η αιτιολογική
έκθεση του 13Β- είχε άµεσο αντίκτυπο στις τσέπες των γονέων
και στην ψυχολογία των παιδιών, καθώς διαταράχθηκε όπως
είναι αυτονόητο η προετοιµασία τους για τις πανελλήνιες εξετά-
σεις. Μάλιστα είχε κριθεί και από το Συµβούλιο της Επικρατείας
µε την απόφαση 1289/2022. Για τη συγκεκριµένη διάταξη ανα-
φέρει: «Όπως όµως περαιτέρω κρίθηκε σε εντελώς εξαιρετικές
περιπτώσεις αιφνίδιου γεγονότος όπως είναι τα περιστατικά φυ-
σικών καταστροφών όταν αυτά λαµβάνουν χώρα στο πλαίσιο
εξέλιξης της εξεταστικής διαδικασίας για την πρόσβαση στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση ή σε στενή χρονική συνάφεια µε το πλαί-
σιο αυτό µε αποτέλεσµα η εκπαιδευτική διαδικασία και οι συνθή-
κες απόδοσης των υποψηφίων να διαταράσσονται σοβαρά αυτό
δεν αντίκειται στις διατάξεις του Συντάγµατος». Κρίθηκε δηλαδή
ότι η διάταξη και ο νόµος είναι σύµφωνα µε το Σύνταγµα.

Άρα το µόνο το οποίο περιµένουµε από εσάς είναι να εφαρ-
µόσετε τον νόµο και αυτά τα παιδιά να υπαχθούν στον νόµο πε-
ριµένοντας τη δική σας υπουργική απόφαση, όπως έγινε και σε
άλλες περιπτώσεις, που δεν είχαν τόσο µεγάλες συνέπειες όσο
στον Έβρο, που επαναλαµβάνω είχε τη µεγαλύτερη ευρωπαϊκή
καταστροφή από το 1980 και µετά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κυρία

Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αναγκαστικά θα κουράσω, θα επαναλάβω σχεδόν τα ίδια, αλλά

πιο σύντοµα αυτή τη φορά, γιατί ο συνάδελφος ανέγνωσε τον
νόµο στον οποίον δεν έχουµε κάποια διαφοροποίηση και συµ-
φωνούµε και προσυπογράφουµε. 

Συµφωνούµε επίσης ότι ήταν µια πολύ µεγάλη καταστροφή και
πολύ µεγάλη οικολογική καταστροφή. Δεν έχουν περάσει ούτε
δεκαπέντε µέρες που επισκέφθηκα την περιοχή και διαπίστωσα
και την καταστροφή, αλλά κυρίως στον τοµέα της αρµοδιότητάς
µου πώς λειτουργούν οι σχολικές µονάδες.

Όπως πολύ σωστά είπατε και εσείς ο νόµος προβλέπει συγκε-
κριµένη διαδικασία. Την ανέλυσα στον προηγούµενο συνάδελφο,

είναι καταγεγραµµένη στα Πρακτικά. Εφόσον πληρωθούν όλες
οι προϋποθέσεις, γίνει η σχετική γραφειοκρατία για να συµµετέ-
χουν τα παιδιά τα οποία δικαιούνται, δηλαδή που έχουν µόνιµη
κατοικία, που δίνουν εξετάσεις πανελλαδικές στις αµέσως επό-
µενες πανελλαδικές εξετάσεις, που έχει κηρυχθεί σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, έχει προηγηθεί το αίτηµα από την αρµόδια
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, έχουν δηλώσει τα παιδιά ότι θέλουν
να συµµετάσχουν, τότε τον Αύγουστο, αρχές Σεπτεµβρίου, ο
Υπουργός Παιδείας υπογράφει τη σχετική απόφαση µε την προ-
ϋπόθεση ότι το συνολικό ποσοστό δεν ξεπερνά το 2% ανά σχολή,
τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση και βεβαίως µε βάση και τον
αριθµό εκείνων οι οποίοι δικαιούνται, εφόσον έχουν πετύχει την
ελάχιστη βάση εισαγωγής στα ειδικά τµήµατα ή στις πρακτικές
δοκιµασίες ή στις εξετάσεις αν αυτό προβλέπεται και αριθµό µο-
ρίων ίσο µε το 70% του αριθµού των µορίων του τελευταίου ει-
σακτέου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Αυτά λοιπόν για την ανάγκη των Πρακτικών και για την ενηµέ-
ρωση όσων µας ακούν. Αναπτύξατε κι εσείς το νοµικό πλαίσιο.
Δεν έχω να προσθέσω κάτι σε αυτό. Στη δευτερολογία θα σας
πω και τον αριθµό όσων έχουν δηλώσει στον Έβρο ότι θέλουν
να συµµετάσχουν στις πανελλαδικές εξετάσεις του 2024.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Άρα εκλαµβάνω την απάντηση ως

θετική στο αίτηµα αυτό, ότι θα εφαρµοστεί όντως ο νόµος και
στη συγκεκριµένη περίπτωση του Έβρου. 

Μόνο, κυρία Υφυπουργέ, η ένστασή µου είναι ως προς τα δι-
καιολογητικά που απαιτούνται, διότι είπατε στον προηγούµενο
συνάδελφο για την περιφερειακή ενότητα όπου εκλέγεται ότι
χρειάζεται αίτηση και έγγραφο από τον δήµαρχο, ότι χρειάζεται
έγγραφο από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση κ.λπ.. Κάτι τέτοιο
όµως, όπως πρότινος µε την τελευταία υπουργική απόφαση, την
95951, για τις περιοχές Δήµου Παλλήνης, Δηµοτική Ενότητα Πι-
κερµίου κ.λπ. όπου ο κ. Πιερρακάκης είχε υπογράψει πάλι, τέτοια
δικαιολογητικά δεν απαιτούνται και δεν προβλέπονται και από τη
νοµοθεσία.

Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται λοιπόν, σύµφωνα µε το
άρθρο 2 της υπουργικής απόφασης που σας ανέφερα µόλις
τώρα, τα οποία θα κατατεθούν στη διεύθυνση δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, είναι τα εξής: αίτηση-υπεύθυνη δήλωση µε την
οποία θα δηλώνει ο υποψήφιος στην πρόθεσή του για την υπα-
γωγή του σε ειδικό ποσοστό, δήλωση Ε1 του οικονοµικού έτους
2023 -τώρα θα είναι 2024 για τη χρήση του 2023-, του γονέα στη
δήλωση του οποίου φαίνεται το τέκνο ως προστατευόµενο µέλος
ή του ίδιου του τέκνου, αν κάνει αυτοτελή δήλωση, είτε βεβαίωση
του διευθυντή της σχολικής µονάδας του υποψηφίου µέσω άντ-
λησης στοιχείων από την καρτέλα µαθητή, βεβαίωση του διευ-
θυντής της σχολικής µονάδας στην οποία είχε υποβάλει την
αίτηση-δήλωση για συµµετοχή στις πανελλαδικές εξετάσεις. Η
αρµόδια διεύθυνση δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µετά τη συγ-
κέντρωση των σχετικών δικαιολογητικών, προχωράει άµεσα
εντός τριών εργάσιµων ηµερών στη σύνταξη πίνακα. 

Θέλω να πω, επειδή άκουσα στην απάντηση που δώσατε στον
συνάδελφο, ότι δεν χρειάζονται ούτε το έγγραφο του δηµάρχου
ούτε έγγραφο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Η ίδια ιδίοις
όµµασι πήγατε στον Έβρο, είδατε την κατάσταση, υπάρχει κα-
τάσταση εκτάκτου ανάγκης, έχει εκδοθεί η αρµόδια απόφαση
από τον συγκεκριµένο φορέα. 

Εάν δηλαδή ο δήµαρχος αµελήσει για οποιονδήποτε λόγο και
δεν στείλει το έγγραφο και αν η προϊσταµένη της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης δεν στείλει το έγγραφο, αυτεπάγγελτα δεν θα
τηρήσετε τη νοµιµότητα, σύµφωνα µε την προηγούµενη από-
φαση, την οποία σας ανέφερα, την 95951, όπως και τις προηγού-
µενες άλλες αποφάσεις, που δεν υπήρχε προϋπόθεση να
καταθέσει έγγραφο ο δήµαρχος, ο οποίος δήµαρχος για οποι-
ονδήποτε λόγο το αµελεί και δεν το κάνει, δεν θα εφαρµοστεί; 
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Δεν προβλέπονται από τη νοµοθεσία αυτά τα δικαιολογητικά.
Τα δικαιολογητικά που απαιτούνται από τη νοµοθεσία είναι αυτά
τα οποία σας ανέφερα. Το λέω για να διευκολύνουµε τη διαδικα-
σία, να µην έχουµε πάλι γραφειοκρατία, γιατί στην Ελλάδα αυτό
συµβαίνει. Ενώ υπάρχει ο νόµος, πολλές φορές κολλάµε στη
γραφειοκρατία. Να µην υπάρχει αυτή η γραφειοκρατική διαδικα-
σία, να είναι πιο απλά τα πράγµατα.

Την καταστροφή τη γνωρίζετε όλοι, την έχει αναγνωρίσει η ευ-
ρωπαϊκή επιτροπή. Άρα δεν θα κολλήσουµε στο αν θα στείλει έγ-
γραφο ο δήµαρχος ή αν θα στείλει έγγραφο η προϊσταµένη. 

Ξέρω, σας κουράζω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδάκη.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν µε κουράσατε καθόλου. Απλώς δεν βιάζεστε
µόνο στην οµιλία –πρώτη φορά βρίσκω άνθρωπο να µιλάει πιο
γρήγορα και από εµένα και µπορεί µερικά να µην τα άκουσα- βιά-
ζεστε και στα συµπεράσµατα. 

Εγώ δεν είπα πουθενά ότι είναι απαραίτητη προϋπόθεση να
στείλει επιστολή ο δήµος. Είπα επικουρικά και εφόσον υπάρχουν.
Αυτό δεν το ακούσατε. Άρα δεν διαφωνούµε στις προϋποθέσεις.
Διαφωνούµε όµως ριζικά στο αυτεπάγγελτα και κυρίως σε αυτό
που είπατε «Πήγατε και τα είδατε». Βεβαίως, πήγα και τα είδα.
Αλίµονο αν εξαρτιόταν η εφαρµογή ενός νόµου από το τι θα δει
ένας υφυπουργός ή ενδεχοµένως και ένας υπουργός. 

Υπάρχει µια διαδικασία η οποία διαφυλάσσει τον πολίτη γιατί
µπορεί εγώ να τα δω και να τα δω καλά και να µην είναι ή µπορεί
να τα δω άσχηµα και επίσης να µην είναι, γιατί ενδεχοµένως έχω
προσωπικό πολιτικό συµφέρον. Άρα λοιπόν τον νόµο εφαρµό-
ζουµε και αυτό θα κάνουµε και τώρα. Και όσοι µας ακούνε ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι το Υπουργείο ποτέ δεν αδίκησε µαθητές οι
οποίοι είχαν αυτό το δικαίωµα σύµφωνα µε τον νόµο. 

Απλώς για την ενηµέρωσή σας, στη δική σας περιοχή η Διεύ-
θυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Έβρου µας έχει στείλει τα
εξής αριθµητικά στοιχεία: επτακόσιοι εξήντα τρεις υποψήφιοι
ηµερήσιων γενικών λυκείων, τετρακόσιοι δεκαεννέα ηµερήσιων
ΕΠΑΛ, δεκαοκτώ εσπερινών γενικών λυκείων και είκοσι τεσσά-
ρων εσπερινών ΕΠΑΛ. 

Και µέχρι στιγµής στη δική σας περιοχή, όπως είπα στον προ-
ηγούµενο συνάδελφο για την Καρδίτσα, µόνο ο Δήµος Σουφλίου
είχε υποβάλει στην υπηρεσία του Υπουργείου µας αίτηµα για τον
καθορισµό του ειδικού ποσοστού, υπάρχει χρονικό περιθώριο.
Όσο νωρίτερα τα κάνουν φαντάζοµαι τόσο επιµελέστερα και πιο
άνετα θα είναι για εκείνους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό. 
Πριν συνεχίσουµε, έχω να κάνω κάποιες ανακοινώσεις στο

Σώµα. 
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 19-
4-2024 το σχέδιο νόµου: «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιο-
δοσίας, χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της
πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµε-

ρης απουσίας στο εξωτερικό, λόγω µετάβασής του στον Καναδά,
από την Παρασκευή 26 Απριλίου έως και το Σάββατο 11 Μαΐου
2024. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας λόγω µετάβασής του στο εξωτερικό για προσω-

πικούς λόγους, από την Κυριακή 12 Μαΐου 2024 έως και την
Τρίτη 14 Μαΐου 2024. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 983/15-4-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να αποκατασταθεί πλήρως και άµεσα
το Γ’ κτήριο των φοιτητικών εστιών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων
µετά την πυρκαγιά και να δοθούν αποζηµιώσεις στους οικότρο-
φους για την καταστροφή προσωπικών τους αντικειµένων». 

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, την Τετάρτη 3 Απριλίου τα ξηµερώµατα ξέ-

σπασε πυρκαγιά στις εστίες του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων στο
γ’ κτήριο. Όπως καταγγέλλουν οι ίδιοι οι φοιτητές και φοιτήτριες
που βρίσκονταν στα δωµάτιά τους, δεν λειτούργησε ο συναγερ-
µός, δεν υπήρχε σχέδιο εκκένωσης του κτηρίου και τα συστή-
µατα πυρασφάλειας δεν λειτούργησαν έγκαιρα. Οι οικότροφοι
φοιτητές και φοιτήτριες µέσα στις φλόγες και στους καπνούς
µόνοι τους ενηµέρωναν ο ένας τον άλλον, προκειµένου να εκκε-
νωθεί το κτήριο και να καταφέρουν να βγουν όλοι µε ασφάλεια.
Επίσης, έχουν προκληθεί υλικές ζηµιές στα δωµάτια, καθιστών-
τας αρκετά από αυτά µη κατοικήσιµα. 

Μετά από πίεση των ίδιων των φοιτητών και των συλλόγων
τους προς την πρυτανεία του πανεπιστηµίου, οι οικότροφοι του
γ’ κτηρίου µεταφέρθηκαν σε άλλα δωµάτια, πολλά από τα οποία
όµως είναι σε κακή κατάσταση. Τα δωµάτια του καµένου κτηρίου
καθαρίστηκαν από τους ίδιους τους οικότροφους, µε ελάχιστο
προσωπικό καθαριότητας των εστιών, χωρίς την απαραίτητη συν-
δροµή επιπλέον προσωπικού. 

Ως αποτέλεσµα, το κτήριο και οι διάδροµοι δεν είναι πλήρως
καθαροί, δεν έχουν απολυµανθεί και διατηρείται η µυρωδιά του
καµένου. Ταυτόχρονα, έχουν καταστραφεί προσωπικά αντικεί-
µενα, όπως έπιπλα, βιβλία, ρουχισµός και άλλα. Ωστόσο, δεν έχει
προχωρήσει ακόµα, µε ευθύνη της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου Παιδείας, η επίσηµη καταγραφή των ζηµιών ώστε να απο-
ζηµιωθούν γι’ αυτές. 

Έχουν ευθύνη και η Κυβέρνηση και το Υπουργείο, αφού δεν
υπάρχει το αυτονόητο σχέδιο πυρασφάλειας και πυροπροστα-
σίας των κτηρίων που µάλιστα βρίσκονται µέσα στο πράσινο και
υπάρχει φυσικά η διαχρονική και τεράστια υποστελέχωση των
αναγκαίων υπηρεσιών για την ασφαλή διαµονή των οικοτρόφων
στις εστίες. 

Ενδεικτικό είναι ότι ο σύλλογος των εστιακών φοιτητών του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, οι φοιτητικοί σύλλογοι και οι εργαζό-
µενοι των υπηρεσιών του πανεπιστηµίου επανειληµµένα προει-
δοποιούσαν και διεκδικούσαν µέτρα αναβάθµισης των
υπηρεσιών και των ίδιων των κτηρίων, αναδεικνύοντας ότι η κα-
τάσταση είναι επικίνδυνη.

Εξοργιστικό µάλιστα είναι πως για τη διαµονή σε αυτές τις
εστίες του δηµοσίου πανεπιστηµίου απαιτείται η καταβολή του
χαρατσιού µηνιαία 40 ευρώ. 

Με βάση αυτά ρωτάµε τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε, ώστε
να ολοκληρωθούν άµεσα και µε ευθύνη του κράτους οι απαραί-
τητες εργασίες ελέγχου, καθαριότητας και αποκατάστασης στο
τρίτο κτήριο φοιτητικών εστιών, να καταγραφούν άµεσα και να
προχωρήσει η απαραίτητη αποζηµίωση των οικότροφων φοιτη-
τριών και φοιτητών των οποίων καταστράφηκαν προσωπικά αν-
τίκειµενά τους. Επίσης για την πρόσληψη µε ευθύνη του κράτους
µόνιµου και επαρκούς προσωπικού στις τεχνικές υπηρεσίες και
την καθαριότητα του πανεπιστηµίου. Βεβαίως να ξεκινήσει
άµεσα ανέγερση νέων κτηρίων για φοιτητικές εστίες στα Γιάν-
νενα µε βάση τις ανάγκες και φυσικά για την κατάργηση του απα-
ράδεκτου χαρατσιού των 40 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Έξαρχο.
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Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι ενέργειες οι οποίες έγιναν µετά από αυτό το πραγµατικά

δυσάρεστο συµβάν είναι συγκεκριµένες. Βεβαίως η εικόνα που
έχουµε εµείς, όπως µας ενηµέρωσε ο πρύτανης του Πανεπιστη-
µίου των Ιωαννίνων, είναι λίγο διαφορετική από αυτή που δώσατε
εσείς. Δηλαδή όταν εκδηλώθηκε η φωτιά λειτούργησε αµέσως
το αυτόµατο σύστηµα πυροπροστασίας του κτηρίου. Αµέσως
κλήθηκε η Πυροσβεστική Υπηρεσία και η φωτιά περιορίστηκε σε
ένα συγκεκριµένο δωµάτιο. Τάχιστα οι επιτελικές αρχές και οι
αρµόδιες υπηρεσίες του πανεπιστηµίου κινήθηκαν να διαχειρι-
στούν την κατάσταση κατά τη διάρκεια της νύχτας. Όλοι οι φοι-
τητές και οι φοιτήτριες αποµακρύνθηκαν µε ασφάλεια από το
κτήριο. Δύο φοιτήτριες µε το ΕΚΑΒ διακοµίστηκαν στο τµήµα
επειγόντων περιστατικών του Γενικού Νοσοκοµείου Ιωαννίνων.
Έγινε απαραίτητος κλινικός και εργαστηριακός έλεγχος, όπως
µας ενηµέρωσε ο διοικητής του νοσοκοµείου, και δεν προέκυψε
λόγος νοσηλείας. Επέστρεψαν στην πανεπιστηµιούπολη οι φοι-
τήτριες. Τους διατέθηκε εννοείται άλλο δωµάτιο σε άλλο κτήριο
των φοιτητικών εστιών και είδη πρώτης ανάγκης. Οι απαραίτητες
ενέργειες για τη µεταστέγαση και των υπολοίπων φοιτητών σε
διαθέσιµα δωµάτια έγιναν και εκείνες αµέσως. Έγινε επιτόπια
έρευνα και πραγµατογνωµοσύνη. Μόλις ολοκληρώθηκαν οι δια-
δικασίες αυτές ξεκίνησε ο καθαρισµός των χώρων του κτηρίου
γ’. 

Το πανεπιστήµιο µάς διαβεβαιώνει ότι υπάρχει σύµβαση για
τη συντήρηση και λειτουργία των εγκαταστάσεων πυροπροστα-
σίας, πιστοποιητικό ενεργητικής πυροπροστασίας του κτηρίου
των φοιτητικών εστιών. Επιτροπή την όποια όρισε η τεχνική υπη-
ρεσία του πανεπιστηµίου κάνει ήδη καταγραφή των ζηµιών για
να αρχίσουν σύντοµα οι εργασίες αποκατάστασης. 

Η ρύθµιση, κύριε συνάδελφε, των ζητηµάτων οργάνωσης και
λειτουργίας σε κάθε ΑΕΙ λόγω και της αυτοδιοίκησης είναι απο-
κλειστική ευθύνη του ιδρύµατος, γίνεται µε αποφάσεις των οι-
κείων οργάνων. Προβλέπεται επίσης στον ν.4957/2022 στο
άρθρο 223 µε απόφαση της Συγκλήτου µετά από εισήγηση του
πρύτανη να καταρτίζεται εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας
στον οποίο ρυθµίζονται τα θέµατα σχετικά µε την προστασία και
την ασφάλεια των φοιτητών, του διδακτικού και του λοιπού προ-
σωπικού του ιδρύµατος και µε τη φύλαξη του ιδρύµατος και της
περιουσίας του. Κάθε ΑΕΙ συνεπώς είναι υπεύθυνο για τη θέ-
σπιση, αλλά και την εφαρµογή των µέτρων ασφάλειας και προ-
στασίας που ισχύουν και για τους εσωτερικούς και για τους
εξωτερικούς χώρους, την ευαισθητοποίηση, την ενηµέρωση δι-
δακτικού, διοικητικού και λοιπού προσωπικού, αλλά και των φοι-
τητών του σε όλα αυτά τα θέµατα για τα οποία συζητούµε, για
την ασφάλεια, την προστασία, τη διαχείριση των κρίσεων σε πε-
ρίπτωση τέτοιων καταστροφών, αλλά και για την προστασία των
υποδοµών και του εξοπλισµού των ιδρυµάτων από κάθε είδους
κίνδυνο. Σε ό,τι αφορά την οργάνωση και τη λειτουργία των φοι-
τητικών εστιών ανήκει στα αρµόδια όργανα του κάθε ΑΕΙ. Η οι-
κονοµική διαχείριση και κάλυψη των λειτουργικών δαπανών των
εστιών ανήκει στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ, το οποίο εποπτεύεται από το
Υπουργείο Παιδείας. 

Η ενηµέρωση που έχουµε από την πρυτανεία του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων είναι ότι η διοίκηση του ιδρύµατος ασχολείται,
όπως σας είπα, µε την καταγραφή των ζηµιών και θα επικαιρο-
ποιήσει και τον κανονισµό λειτουργίας του. Έχει αναλάβει και
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για την ενεργειακή αναβάθµιση
των κτηριακών εγκαταστάσεων. Σύντοµα θα δηµοσιευτεί ο δια-
γωνισµός για τη δηµοπράτηση του έργου «Βελτίωση, εκσυγχρο-
νισµός, αναβάθµιση των φοιτητικών εστιών και της φοιτητικής
λέσχης της Πανεπιστηµιούπολης των Ιωαννίνων». Έχει κατατεθεί
επίσης και πλήρης φάκελος στο πλαίσιο του προγράµµατος
«ΗΛΕΚΤΡΑ» για την ενεργειακή αυτάρκεια και αναβάθµιση των
κτηριακών εγκαταστάσεων της Πανεπιστηµιούπολης Ιωαννίνων
συµπεριλαµβανοµένων όλων των κτηρίων των φοιτητικών εστιών. 

Περισσότερες λεπτοµέρειες, κύριε συνάδελφε, και για το χα-
ράτσι που είπατε στη δευτερολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Θα χρειαστώ ένα λεπτό πα-

ραπάνω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Στις 11-12-2023, κυρία Υφυπουργέ, κάναµε επίκαιρη ερώτηση

που είχε να κάνει µε τη λειτουργία συνολικά του πανεπιστηµίου
και τις µεγάλες ελλείψεις σε προσωπικό. Να υπενθυµίσουµε κά-
ποιες από αυτές οι οποίες ισχύουν και σήµερα. Το τµήµα συντή-
ρησης, που επικαλεστήκατε, της Διεύθυνσης Τεχνικής Υπηρεσίας,
που εξυπηρετεί όλη την Πανεπιστηµιούπολη και τις εστίες, πριν
από τέσσερα χρόνια είχε τέσσερις υπαλλήλους και σήµερα έχει
µόνον έναν, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί πρακτικά να λυθεί ούτε
το πιο απλό πρόβληµα στα δωµάτια είτε αυτό λέγεται πρίζα, είτε
αυτό λέγεται βρύση, είτε αυτό λέγεται πόρτα ή για οτιδήποτε
άλλο. Απευθύνονται τα παιδιά και κυριολεκτικά µπαίνουν στον αυ-
τόµατο. 

Επιπλέον σε αυτό που συζητάµε µιας και επικαλείστε την πρυ-
τανεία, τι λέει λοιπόν η πρυτανεία; Ότι διακόσια δωµάτια, το 23%,
-είναι πολύ περισσότερα- είναι κενά για καιρό λόγω ζηµιών. Οι
εργασίες γίνονται στο πλαίσιο των οικονοµικών δυνατοτήτων.
Όλοι ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό. Είναι προχθεσινή ανακοίνωση,
στις 17 του µήνα. 

Δεν υπάρχει τεχνικός ασφαλείας; Δεν υπάρχει. Ποιος ελέγχει
τι λειτουργεί και τι όχι; Δεν λειτούργησε ο συναγερµός; Δεν λει-
τούργησε ο συναγερµός, κυρία Υπουργέ. Τα παιδιά χτυπούσαν
και πηδούσαν από µπαλκόνι σε µπαλκόνι µέσα στους καπνούς
και µέσα στις φωτιές για να ξυπνήσουν τους συµφοιτητές τους.
Μάλιστα µια κοπέλα την ξύπνησε η Πυροσβεστική στις 6.30’ το
πρωί. Οι πυροσβεστήρες δεν δούλεψαν, δεν λειτούργησαν. Το
σύστηµα πυρόσβεσης δούλεψε ετεροχρονισµένα δύο ώρες µετά
όταν ήταν ήδη εκεί η Πυροσβεστική, µε αποτέλεσµα να γίνουν
ζηµιές στα προσωπικά αντικείµενα των παιδιών για τις οποίες ζη-
µιές η πρυτανεία λέει ότι «βάσει του νόµου δεν αποζηµιώνονται,
θα δούµε µε την ιδιωτική ασφαλιστική» και διάφορα τέτοια. Είναι
απαράδεκτο αυτό. Ξέρουµε ότι τα παιδιά που µένουν στις εστίες
κατά βάση είναι παιδιά εργατικών, λαϊκών οικογενειών µε χαµηλά
εισοδήµατα, δηλαδή είναι τα φτωχότερα από τα φτωχά παιδιά. 

Με ευθύνη λοιπόν του Υπουργείου µε έκτακτη χρηµατοδότηση
πρέπει να λυθεί το ζήτηµα και φυσικά µε ελέγχους από το ίδιο
το πανεπιστήµιο και τους τεχνικούς και όχι, όπως στέλνουν e-
mail στα παιδιά «σε τρεις µέρες πείτε µας τι ζηµιά έχετε» κ.λπ..
Αυτά τα πράγµατα είναι απαράδεκτα. Είναι ευθύνη του Υπουρ-
γείου και είναι το ελάχιστο που µπορείτε να κάνετε για αυτά τα
παιδιά. 

Αναδείχθηκαν λοιπόν, ευτυχώς όχι µε τον πιο τραγικό τρόπο,
και αυτό χάρη στις προσπάθειες και στην αλληλεγγύη που επέ-
δειξαν οι φοιτητές και οι φοιτήτριες, οι τεράστιες ελλείψεις σε
βασικές, σε στοιχειώδεις υποδοµές, που έχουν να κάνουν µε την
ίδια την ασφάλεια των φοιτητών και όχι µόνο. Να πούµε για την
καθαριότητα των εστιών που είναι σε ιδιώτες που, όπως καταγ-
γέλλουν οι ίδιοι οι φοιτητές, αλλάζουν µόνο τα καλαθάκια; Στο
συγκεκριµένο κτήριο που πήρε φωτιά µέχρι δεκαπέντε µέρες
πριν στον τρίτο όροφο της συγκεκριµένης εστίας είχαν φωλιά τα
περιστέρια, µέχρι πριν δεκαπέντε ηµέρες, όπως καταγγέλλουν
οι ίδιοι! 

Να πούµε για τα κοινόχρηστα ηλεκτρικά είδη πλυντήρια, κου-
ζίνες, ψυγεία κ.λπ. που υπάρχουν; Είναι στα κακά χάλια. Είναι ει-
κόνες ντροπής. Θέρµανση, ζεστό νερό δύο ώρες την ηµέρα
µόνο, σε αντίθεση φυσικά µε τα κτήρια εράσµους που είναι χλι-
δάτα γιατί βέβαια είναι η βιτρίνα εκεί του κάθε πανεπιστηµίου.
Όπως και η πρυτανεία που είναι σε τριάντα µέτρα απόσταση από
τις εστίες και όλο τον χειµώνα τα κλιµατιστικά δούλευαν στο
φουλ, µε τα κόκκινα χαλιά, και την ίδια στιγµή υποχρεώνουν τους
φοιτητές να µην έχουν θερµαντικά είδη και σώµατα σε δωµάτια
που µπάζουν από παντού. Ακόµα χειρότερη και από αυτή είναι η
κατάσταση όµως στις φοιτητικές εστίες της Δόµπολη. Εξήντα
χρονών κτήρια χωρίς να έχει γίνει καµµία ουσιαστική παρέµβαση,
εικόνες ντροπής, τριτοκοσµικές. Για του λόγου το αληθές έχω
και τα αποδεικτικά στοιχεία, φωτογραφίες αρκετές των φοιτητών
των τελευταίων ηµερών, θα κατατεθούν στα Πρακτικά. Ντους
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κοινόχρηστα, φωτιστικά µε γυµνά καλώδια, πόρτες κοινόχρηστες
σπασµένες, πλυντήρια κοινόχρηστα χωρίς καν πρίζες µε γυµνά
συνδεδεµένα καλώδια -είναι εδώ, στις φωτογραφίες, όλα αυτά-
πίνακες ρεύµατος κεντρικοί χωρίς ούτε καν το προστατευτικό
καπάκι, οροφές σπασµένες, σε πολλά σηµεία έχουν βγει τα σί-
δερα της πλάκας γυµνά έξω και φυσικά η υγρασία περισσεύει.
«Μάθε παιδί µου γράµµατα» λοιπόν, κυρία Υφυπουργέ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Όσα παιδιά εργατικών λαϊ-
κών οικογενειών καταφέρουν να περάσουν όλα τα εµπόδια που
βάζετε και εσείς και οι προηγούµενοι και φτάνουν στην πόρτα
του πανεπιστηµίου και όσα από αυτά -µιλάµε για το 5,5% των παι-
διών που είναι στις εστίες στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων- παίρνουν
δωµάτιο, αναγκάζονται να µείνουν σε αυτά τα δωµάτια. Επι-
τρέψτε µου την έκφραση και συγγνώµη, αλλά είναι χρέπια κυριο-
λεκτικά. Δεν είναι παιδιά κατώτερου θεού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ένα λεπτό ανοχή ζητώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχουµε πολλές ερω-
τήσεις όµως. Έχετε φτάσει τα πέντε λεπτά, δεν γίνεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Μισό λεπτό.
Δεν είναι λοιπόν παιδιά κατώτερου θεού τα παιδιά των λαϊκών

οικογενειών. Έχετε ευθύνες και εσείς, και η πρυτανεία, και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, και οι περιφέρειες, και οι δήµοι, και
όποιος άλλος εµπλέκεται. Γιατί στη σηµερινή εποχή υπάρχουν
όλες οι δυνατότητες να µένουν οι φοιτητές και οι φοιτήτριες σε
σύγχρονες, ανθρώπινες φοιτητικές εστίες. Όµως σε αυτό µπαίνει
εµπόδιο η πολιτική της Κυβέρνησής σας, όπως και των προηγου-
µένων, που συστηµατικά φροντίσατε για την υποχρηµατοδό-
τηση, για την υποστελέχωση των πανεπιστηµίων, ακολουθώντας
πιστά όλες τις οδηγίες και τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως κάνατε δύο µήνες πριν µε τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια.

Την ίδια ώρα, για την παιδεία η χρηµατοδότηση είναι µε το
σταγονόµετρο, για τους σουπερµαρκετάδες, για τους βιοµηχά-
νους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: …για τις τράπεζες και συν-
τελείται ταυτόχρονα η φοροληστεία του λαού.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλές δυνατότητες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

µιλάω!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι τέτοια κατά-

χρηση! Έχετε υπερβεί τον χρόνο! Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Υπάρχουν οι δυνατότητες

και να ικανοποιηθούν τα προβλήµατα των εστιακών φοιτητών -
που µε δική σας ευθύνη προέκυψαν- και να δροµολογηθεί άµεσα
η ανέγερση νέων σύγχρονων φοιτητικών εστιών για τους φοιτη-
τές και όχι να µένουν σε αυτά τα σηµερινά χάλια.

Επαναλαµβάνω ότι είναι φωτογραφίες εδώ, τις οποίες παρα-
καλώ µετά να τις δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος (Πάκος) Έξαρχος
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες,
οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Έξαρχο.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως ο Πρόεδρος σίγουρα ξέρει, εγώ

απαντώ ευλαβικά στα ερωτήµατα τα οποία µου θέτουν. Το να
απαντήσω τώρα σε ένα µανιφέστο -τι να πω;- στο ιδεολογικό
πρόγραµµα και την προσέγγιση στα θέµατα της παιδείας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος, δεν θα το κάνω. Σέβοµαι πολύ εσάς
που ρωτάτε, σέβοµαι την ερώτησή σας.

Θα περιοριστώ, λοιπόν, σε αυτά που µε ρωτάτε. Είµαι εδώ µία
και δύο φορές κάθε εβδοµάδα, απαντώντας σε ερωτήσεις. Μπο-
ρείτε να επανέλθετε, γιατί όλα αυτά τα οποία είπατε, αυτός ο χεί-
µαρρος των καταγγελιών δεν περιλαµβάνονται στην ερώτησή
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τι να πω;
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν έχω ενηµέρωση. Δεν θα απαντήσω. Δεν θα
αδικήσω τις...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Εδώ είναι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

αυτός είναι ο Κανονισµός. Ό,τι έχετε στην ερώτησή σας, αυτή
απαντάει.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Η δική µου ευθύνη για το αυτοδιοικούµενο Πανε-
πιστήµιο των Ιωαννίνων είναι να µεταφέρω µε ακρίβεια και πλη-
ρότητα αυτά που είπαν οι ίδιοι. Η εικόνα που µου µετέφεραν είναι
τελείως διαφορετική από αυτή που µου µεταφέρατε εσείς.

Σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις και τον προγραµµατισµό, εµένα
θα µου επιτρέψετε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ελάτε να δείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε, παρακαλώ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Αυτή είναι παγίως η κοινοβουλευτική τακτική µου,
απαντώ σε ό,τι.

Με ρωτάτε, λοιπόν, στην ερώτησή σας για τον ετήσιο προ-
γραµµατισµό των προσλήψεων. Θα σας πω, λοιπόν, ότι κάθε φο-
ρέας υποβάλλει ένα αίτηµα και κανονικών προσλήψεων, που
εγκρίνεται από τα συναρµόδια Υπουργεία Εσωτερικών, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών -µιλούµε, βέβαια, για το πανεπιστή-
µιο- αλλά έχει και τη δυνατότητα υποβολής κατ’ εξαίρεση αιτή-
µατος πρόσληψης προσωπικού, για να αντιµετωπίσει ανάγκες.

Σε ό,τι αφορά το προσωπικό φύλαξης και καθαριότητας, τα
ιδρύµατα απασχολούν προσωπικό είτε µε οκτάµηνες συµβάσεις
είτε µε συµβάσεις µίσθωσης έργου. Για το Πανεπιστήµιο Ιωαννί-
νων υπάρχουν δύο υπάλληλοι ΙΔΑΧ, κλάδου φυλάκων και φυλά-
κων νυκτοφυλάκων. Στο πλαίσιο του πρώτου κύκλου κινητικό-
τητας το 2024, έχει ανατεθεί µία θέση ΔΕ ειδικότητας φυλάκων.
Υπάρχουν τέσσερις µόνιµοι υπάλληλοι προσωπικού υποδοχής,
τρεις υπάλληλοι ΙΔΑΧ κλητήρων, γενικών καθηκόντων, προσωπι-
κού υποδοχής. Στο πλαίσιο του πρώτου κύκλου κινητικότητας
του 2024, έχουν αναρτηθεί πέντε θέσεις υποχρεωτικής εκπαίδευ-
σης επιµελητών, κλητήρων, ειδικότητας προσωπικού καθαριότη-
τας. Το προσωπικό που ασχολείται µε τη φύλαξη του ιδρύµατος
ανέρχεται σε δώδεκα άτοµα, πενήντα επτά στην καθαριότητα µε
συµβάσεις παροχής υπηρεσιών που έχει συνάψει το πανεπιστή-
µιο µε ανάδοχες εταιρείες. Επιπρόσθετα, στο κτήριο στο οποίο
εκδηλώθηκε η φωτιά απασχολούνται δύο άτοµα στον τοµέα της
καθαριότητας.

Σε ό,τι αφορά την καταβολή του χρηµατικού αντιτίµου στις
φοιτητικές εστίες, πρέπει να σας πω ότι, σύµφωνα µε την από-
φαση ΔΣ του ΙΝΕΔΙΒΙΜ, που εκδόθηκε στις 28-3-2024, την οποία
αγνοείτε προφανώς, καταργείται το χρηµατικό αντίτιµο για τη
διανοµή των φοιτητών στις φοιτητικές εστίες.

Ως προς το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, του ΠΔΕ του ΥΠΑΙΘΑ, έχουν ενταχθεί τα ακόλουθα έργα
µε τον οικονοµικό προϋπολογισµό τους για το Πανεπιστήµιο των
Ιωαννίνων. Προϋπολογισµός 2.398.036 ευρώ για τη συντήρηση
κτηρίων Πανεπιστηµιούπολης Ιωαννίνων, 289.724 ευρώ για ανα-
βάθµιση και ασφαλή λειτουργία των έργων υποδοµής, 2.080.000
ευρώ για συντήρηση και υποστήριξη κτηριακών εγκαταστάσεων
και υποδοµών Πανεπιστηµιούπολης Ιωαννίνων 2023 - 2025,
2.675.000 για υπηρεσίες συντήρησης ηλεκτροµηχανολογικών εγ-
καταστάσεων και λοιπών συναφών υποδοµών 2023 - 2025,
5.600.000 για βελτίωση, εκσυγχρονισµό, αναβάθµιση φοιτητικών
εστιών και φοιτητικής λέσχης Πανεπιστηµιούπολης Ιωαννίνων.
Συνολικός οικονοµικός προϋπολογισµός 13.043.358 ευρώ.

Το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, λοιπόν, καταληκτικά, καταβάλλει
κάθε δυνατή προσπάθεια για να ανακουφίσει τους πληγέντες
φοιτητές από αυτό το δυσάρεστο περιστατικό.
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση της δέκατης τέταρτης µε

αριθµό 970/12-4-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Κτηριακά προβλήµατα θέτουν στον αέρα τη λειτουργία των Ερ-
γαστηρίων Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.), στη Θεσσαλονίκη».

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλή εβδοµάδα σε όλους µας!
Κυρία Υπουργέ, ήδη από τις αρχές του έτους, µε ερώτησή µου

είχα θέσει το θέµα των σοβαρών κτηριακών προβληµάτων που
δυσχεραίνουν δραµατικά τη λειτουργία του 1ου και 2ου Εργαστη-
ρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (ΕΕΕΕΚ) και κατάρ-
τισης, καθώς και του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου για παιδιά µε
αυτισµό, που βρίσκονται στον Δήµο Πυλαίας-Χορτιάτη στη Θεσ-
σαλονίκη.

Τρεις µήνες µετά, τα προβλήµατα εντείνονται -δεν είχαµε
λάβει κάποια απάντηση- ενώ έρχονται να προστεθούν και σοβα-
ρές ανησυχίες για τη λειτουργία άλλων δύο ΕΕΕΕΚ της πόλης
µου επίσης, της Θεσσαλονίκης, του Ελευθέριου-Κορδελιού και
του Παύλου Μελά. Μαθητές, γονείς και εκπαιδευτικοί έχουν οδη-
γηθεί σε µια πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση, σε απόγνωση κυ-
ριολεκτικά, διεκδικώντας το αυτονόητο: Οριστικές λύσεις, λύσεις
που να διασφαλίζουν την απρόσκοπτη και ισότιµη πρόσβαση των
µαθητών µε αναπηρία στην εκπαιδευτική διαδικασία.

Τους δυο-τρεις µήνες που µεσολάβησαν -παρακολουθώ µε
πολύ ενδιαφέρον και αγωνία τον Τύπο της Θεσσαλονίκης- υπάρ-
χει µια αοριστία σε σχέση µε την εξέλιξη πάνω στα ειδικά ζητή-
µατα του 1ου και του 2ου ΕΕΕΕΚ και µε αγωνία περιµένω και εγώ
τη δική σας απάντηση και για τα ζητήµατα του Κορδελιού, αλλά
και του Παύλου Μελά, που είναι σηµαντικά.

Και ειδικά για το ΕΕΕΕΚ, στον Δήµο του Παύλου Μελά που λει-
τουργεί κυριολεκτικά χάρη στην αγάπη και τη φροντίδα των εκ-
παιδευτικών, καθώς αντί για εξήντα πέντε µαθητές που είναι το
όριο που µπορεί να φιλοξενήσει το συγκεκριµένο σχολείο, φοι-
τούν σε αυτό ενενήντα πέντε και υπάρχουν δραµατικές ελλείψεις
σε καθηγητές.

Θέλω να ξέρω και µε αγωνία περιµένω να το µεταφέρω και
στους γονείς και εκπαιδευτικούς στη Θεσσαλονίκη τι έχει γίνει,
τι ισχύει από όλα αυτά που διαβάζουµε στον Τύπο και για το 1ο

και για το 2ο ΕΕΕΕΚ, αλλά και για τα προβλήµατα στο αντίστοιχο
ΕΕΕΕΚ του Παύλου Μελά και του Δήµου Ελευθέριου-Κορδελιού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπα και στη συνάδελφο σε µια συναδελφική συζήτηση

που είχαµε, τα θέµατα των κτηρίων των σχολείων δεν είναι αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου µας. Έχουν την ευθύνη για την κατα-
σκευή, τη συντήρηση, την επισκευή, την αναβάθµιση, τη
µετακόµιση, για όλα αυτά οι δήµοι και εποπτεύονται για το θέµα
αυτό και χρηµατοδοτούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών.

Συντρέχουσα αρµοδιότητα έχει και η ΚΤΥΠ, «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟ-
ΔΟΜΕΣ». Είναι εταιρεία η οποία εποπτεύεται από το Υπουργείο
Μεταφορών και Υποδοµών.

Άρα, λοιπόν, στα δίκαια και εύλογα ερωτήµατά σας δεν µπορώ
να απαντήσω όχι γιατί δεν ξέρω, αλλά γιατί, κυρία συνάδελφε,
όπως ούτε εγώ θα ήθελα κάποιος άλλος Υπουργός να απαντήσει
στα θέµατα του Παιδείας, έτσι και εγώ δεν θέλω να µπαίνω στα
δικά τους θεσµικά χωράφια.

Θα σας πω ποια είναι η δική µας ευθύνη για να ξέρετε και για
το µέλλον. Αφορά µόνο στο κτηριολογικό πρόγραµµα. Δηλαδή,
µετά από αιτήµατα των δήµων, εµείς καταγράφουµε στοιχεία
σχετικά µε το είδος, τον αριθµό και το µέγεθος των κτηρίων που

θα στεγάσουν µια σχολική µονάδα.
Από το 2022, υπάρχει µόνο για το 2ο ΕΕΕΕΚ, επειδή το ζήτησε

ο δήµος, ένα τέτοιο κτηριολογικό πρόγραµµα.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κυρία Υπουργέ, όταν η εκπαι-

δευτική διαδικασία παρεµποδίζεται και όταν δεν ικανοποιείται το
αναφαίρετο δικαίωµα των παιδιών -και των παιδιών µε αναπηρία,
εν προκειµένω- στην απρόσκοπτη πρόσβασή τους στην εκπαί-
δευση, δεν µπορεί παρά να είναι ζήτηµα του Υπουργείου Παι-
δείας. Μπορεί τα προβλήµατα να ξεκινούν και από το κτηριακό
-που, προφανώς, δεν είναι µόνο το κτηριακό- αλλά, όταν τελικά
δεν υπάρχει εκπαιδευτική διαδικασία µε τον τρόπο που θα
έπρεπε να υπάρχει, όταν, ας πούµε, στο 1ο ΕΕΕΕΚ από τα δύο
εργαστήρια λειτουργεί µόνο το ένα, όταν ο σκοπός για τον οποίο
πηγαίνουν στο σχολείο καθηµερινά δεν εξυπηρετείται, δεν µπο-
ρεί παρά να είναι ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας.

Και πραγµατικά, ειδικά για το πρώτο πρόβληµα που είπατε, για
το κτηριακό, προφανώς γνωρίζουµε πολύ καλά ότι υπάρχει συ-
ναρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών αλλά η εκπαιδευτική διαδικασία, όταν
παρεµποδίζεται, δεν είναι µέληµα του Υπουργείου Παιδείας; Πώς
αλλιώς µπορεί να λειτουργούν τα πράγµατα; Μιλάµε για γονείς
που πραγµατικά χτυπούν πόρτες στη Θεσσαλονίκη και δεν ανοί-
γουν, που µε δική τους θυσία -θα το πω έτσι, γιατί αυτή η λέξη
νιώθω πως ταιριάζει αυτή τη στιγµή- κατάφεραν κατόπιν εκδίκα-
σης ασφαλιστικών µέτρων να µη γίνει έξωση στο 2ο ΕΕΕΕΚ και
να δοθεί παράταση µέχρι το τέλος της σχολικής χρονιάς και µε
συγκεντρώσεις τους έξω από το Υπουργείο Μακεδονίας-Θρά-
κης, που δεν άνοιξε ποτέ καµµία πόρτα να τους δώσουν µια
απάντηση.

Εµείς µπορεί να µιλάµε για αρµοδιότητες, αλλά η δική τους
καθηµερινότητα είναι πραγµατικά αδυσώπητα σκληρή και επι-
µένω ότι η εκπαιδευτική διαδικασία δεν µπορεί παρά να είναι αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας. 

Σίγουρα καταλαβαίνω απόλυτα αυτό που µου λέτε, αλλά στα
σχολεία δεν γίνεται αυτό που πρέπει να γίνει καθηµερινά και έρ-
χεται και ο Σεπτέµβριος και οι εκπαιδευτικοί, αλλά πρωτίστως οι
γονείς, αναρωτιούνται σε ποιο κτήριο θα λειτουργήσουν τα σχο-
λεία, γιατί πηγαίνει από τον Άννα στον Καϊάφα, και για ένα κτήριο
που υποτίθεται ότι έχει δοθεί, δεν ξέρουν πραγµατικά το πότε,
γιατί ο Σεπτέµβριος είναι προ των πυλών τελικά, γιατί κοντεύει
να τελειώσει η συγκεκριµένη σχολική χρονιά και δεν ξέρουν τι
θα κάνουν. 

Επίσης, οι ίδιοι κατάφεραν να σταµατήσουν τον διαµοιρασµό
των παιδιών σε διάφορα σχολεία στην πόλη, ακριβώς γιατί κανέ-
νας γονέας δεν υπέγραφε καµµία αίτηση για µετεγγραφή του
παιδιού του σε άλλον σχολικό χώρο. Οπότε το ζήτηµα επιµένω
ότι είναι και του Υπουργείου Παιδείας όταν η σχολική και η εκ-
παιδευτική διαδικασία δεν πραγµατοποιείται καθηµερινά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά. 
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Θα το πω ξανά. Το είπα και στον προηγούµενο συ-
νάδελφο, το είπα και σε εσάς και θα το πω ξανά. Το αν µας εν-
διαφέρει η σωστή λειτουργία της εκπαίδευσης είναι διαφορετικό
θέµα από το να έχουµε τη θεσµική αρµοδιότητα να σας απαντή-
σουµε για το κτηριακό θέµα των σχολικών µονάδων που θίγετε.
Δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας. 

Δεν µπορώ να απαντώ για άλλα Υπουργεία. Σας παρακαλώ
αυτό να το σεβαστείτε. Και ο κ. Πετραλιάς δεν θα απαντήσει για
την παιδεία και εγώ για τα δικά του θέµατα. Κάθε Υπουργείο έχει
τις αρµοδιότητες του, που είναι ξεκάθαρες και καταγράφονται
στο ΦΕΚ. Παρακαλώ και εσείς να το σεβαστείτε. Είναι αντιθε-
σµικό αυτό που µου ζητάτε να κάνω. 

Έχω γνώση, έχω ενηµέρωση. Ο διευθυντής της δευτεροβάθ-
µιας, ο κ. Κόπτσης, που ήταν και γενικός γραµµατέας του Υπουρ-
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γείου µας, έχει και εκείνος εµπλακεί για να βοηθήσει και να δώσει
λύσεις. Δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας. 

Θα σας πω µόνο για το προσωπικό, γιατί αυτό είναι αρµοδιό-
τητα και νοµίζω ότι το είπατε στην πρωτολογία σας. Μετά από
δώδεκα χρόνια σχεδόν τριάντα χιλιάδες εκπαιδευτικοί διορίστη-
καν για πρώτη φορά. Εξ αυτών πάνω από πέντε χιλιάδες είναι
στην ειδική αγωγή πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρονικά. 

Να σας πω, λοιπόν, ακριβώς νούµερα: Πάνω από τέσσερις χι-
λιάδες επτακόσιοι διορισµοί στην ειδική αγωγή, χίλιοι εξακόσιοι
διορισµοί µελών ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσω-
πικού που έχουν να κάνουν µε την ειδική αγωγή, πενήντα δύο χι-
λιάδες τετρακόσιες προσλήψεις αναπληρωτών και πάνω από
δεκαοκτώ χιλιάδες τριακόσιοι αφορούν σε εκπαιδευτικούς ειδι-
κής αγωγής, πάνω από εννιά χιλιάδες εκατό σε µέλη ειδικού εκ-
παιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού. 

Δυστυχώς, κυρία συνάδελφε, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
και των ευθυνών του Υπουργείου Παιδείας αυτή είναι η απάν-
τηση που µπορώ να δώσω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, έχω να κάνω δύο ανακοινώσεις στο Σώµα.
Η όγδοη µε αριθµό 969/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου

κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα:
«Άκρως ανησυχητικές οι αποκαλύψεις για έρευνες της Ευρωπαϊ-
κής Εισαγγελίας και της Επιτροπής Ανταγωνισµού για υπόνοια
απάτης και νόθευσης του ανταγωνισµού σε έργα που χρηµατο-
δοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας» δεν θα
συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 960/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μα-
κροχρόνια παραχώρηση κατά χρήση στον Δήµο Προσοτσάνης
του Πέτρινου Θεάτρου στο Φαράγγι της Πετρούσας» δεν θα συ-
ζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Θα κάνουµε τώρα µια ολιγόλεπτη διακοπή και θα συνεχίσουµε
αµέσως µετά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Προχωρούµε στη συζήτηση της δέκατης τρίτης µε αριθµό
973/14-4-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Να αρθεί η αδικία
σε βάρος των συνταξιούχων που συνέχισαν να εργάζονται, σε
σχέση µε τις αποδοχές που έλαβαν, µέρος των οποίων το ΓΛΚ
ζητά ως αχρεωστήτως καταβληθείσες».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Αθανάσιος Πετραλιάς. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε το θέµα και την απόγνωση που

έχουν περιέλθει, αφού έχουν επιδοθεί σε έναν πολύ κοστοβόρο
και ψυχοφθόρο δικαστικό αγώνα, οι συνταξιούχοι εργαζόµενοι,
καθώς το δηµόσιο απαιτεί να επιστρέψουν αναδροµικά δεκάδες
χιλιάδες ευρώ λόγω της εκ των υστέρων αλλαγής του µισθολο-
γικού κλιµακίου τους. 

Συγκεκριµένα, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους -σύµφωνα
µε την εγκύκλιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου- παραπέµπει στην πα-
ράγραφο 4 του άρθρου 11 του ν.4357/2015 ισχυριζόµενο ότι εάν
έχει απονεµηθεί η κύρια σύνταξη βάσει του συνολικού χρόνου
ασφάλισης, εργαζόµενος του δηµοσίου τοµέα που επιθυµεί να
συνεχίσει να εργάζεται µε συνταξιοδότησή του, αυτός θα πρέπει
να τοποθετηθεί στο µισθολογικό κλιµάκιο νεοδιοριζόµενου υπαλ-
λήλου. 

Ωστόσο, ελλείψει σαφούς νοµοθετικού πλαισίου, η συντρι-

πτική πλειοψηφία των φορέων, όπως και η Δηµοτική Επιχείρηση
Ύδρευσης και Αποχέτευσης Ηρακλείου, δεν είχε προβεί σε µι-
σθολογική επανακατάταξη προσωπικού και συνέχιζε τη µισθοδο-
σία αυτών, µε βάση τις µισθολογικές αποδοχές που οι εργαζό-
µενοι είχαν κατά τον χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης συν-
ταξιοδότησης. Με ευθύνη της δηλαδή η Υπηρεσία, παρ’ ότι είχε
ενηµερωθεί, εξακολουθούσε να αποδίδει τους µισθούς στο ύψος
που έπρεπε στους εργαζόµενους και ήρθε τελικά το Δεκέµβριο
του 2022 να ενηµερώσει εκ των υστέρων, πολλά χρόνια µετά δη-
λαδή, ότι έπρεπε να γίνει η συγκεκριµένη περικοπή που συζητάµε
και τώρα έρχεται και αναζητά αναδροµικά όλο αυτό το ποσό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή εγείρονται ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας και αναι-

ρείται η εµπιστοσύνη και η προστασία του διοικούµενου, αφού
παραβιάζεται η αρχή της χρηστής διοίκησης αλλά και της καλής
λειτουργίας της, επειδή υπάρχουν γνωµοδοτήσεις έγκριτων νο-
µικών -και εδώ έχω να σας καταθέσω και γνωµοδότηση και δικα-
στικές αποφάσεις, έχουµε µια σχετικά πρόσφατα στον Βόλο- και
επειδή και εσείς είχατε δώσει µια απάντηση στον συνάδελφο κ.
Καφούρο, όπου αφήνετε ένα ανοιχτό παράθυρο, θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ, να µας πείτε σε ποιες άµεσες ενέργειες θα προβείτε,
προκειµένου να αποκατασταθεί η αδικία για τους απασχολούµε-
νους συνταξιούχους στους φορείς του δηµοσίου της γενικής κυ-
βέρνησης και αν προτίθεστε να αναλάβετε συγκεκριµένη
νοµοθετική πρωτοβουλία, προκειµένου µέχρι τώρα θεωρούµενες
ως αχρεωστήτως καταβληθείσες αποδοχές να µην αναζητηθούν
και ούτε να καταλογιστούν µε τροποποίηση του άρθρου 11 του
ν.4354/2015. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παρασύρη. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε. 
Να πω το ιστορικό, κύριε Παρασύρη. Κατ’ αρχάς, µε τον

ν.4354/2015, το ενιαίο µισθολόγιο, ρυθµίστηκε από 1-1-2016 το
µισθολογικό καθεστώς όλων των υπαλλήλων που υπηρετούν µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας -µόνιµοι, ΙΔΟΧ και ΙΔΑΧ- στο δη-
µόσιο, στους ΟΤΑ, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού
δικαίου και στις ΔΕΚΟ. 

Από τις διατάξεις του άρθρου 11 του ν.4354 προβλέπεται ότι
για την εξέλιξη των υπαλλήλων στα µισθολογικά κλιµάκια ανα-
γνωρίζεται η προϋπηρεσία που προσέφεραν αυτοί σε δηµόσιους
φορείς καθώς και στους επίσηµους θεσµούς και όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε οποιαδήποτε σχέση εξαρτηµένης εργα-
σίας.

Σύµφωνα µε τις ως άνω διατάξεις, απαραίτητη προϋπόθεση -
όπως λέει η παράγραφος 4- για την αναγνώριση της ανωτέρω
προϋπηρεσίας είναι η προϋπηρεσία να µην έχει ήδη χρησιµοποι-
ηθεί στο πλαίσιο χορήγησης οποιασδήποτε άλλης οικονοµικής
παροχής ή αναγνώρισης συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. 

Με βάση αυτή τη φράση του νόµου «ή αναγνώρισης συνταξιο-
δοτικού δικαιώµατος», το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έχει
βγάλει επτά εγκυκλίους. Η πρώτη ήταν η 2/1015 5 Ιανουαρίου
2016 -η αρχική εγκύκλιος- για την εφαρµογή του ενιαίου µισθο-
λογίου, κατόπιν στις 6 Μαΐου του 2016, 15 Νοεµβρίου του 2016,
16 Σεπτεµβρίου του 2021, 22 Ιουνίου του 2022, 3 Ιανουαρίου του
2023 και 30 Μαΐου του 2023, όπου επεσήµαινε στους εµπλεκό-
µενους φορείς τις παραπάνω διατάξεις του ν.4354 καθώς και ότι
κατ’ εφαρµογή των διατάξεων αυτών οι εργαζόµενοι που συνε-
χίζουν παρά τη συνταξιοδότησή τους να εργάζονται σε δηµόσι-
ους φορείς θα πρέπει να κατατάσσονται στο µισθολογικό
κλιµάκιο νεοδιοριζόµενου, δηλαδή στο εισαγωγικό, καθώς η προ-
ϋπηρεσία έχει αναγνωριστεί για την αναγνώριση συνταξιοδοτι-
κού δικαιώµατος. 

Τα ανωτέρω γίνονται δεκτά και από το Ελεγκτικό Συνέδριο,
όπως προκύπτει από το υπ’ αριθµόν 35/791 9.6.2023 έγγραφό
του. Ωστόσο είναι αλήθεια ότι ως προς το ζήτηµα αυτό, της κα-
τάταξης δηλαδή των συνταξιούχων στο εισαγωγικό κλιµάκιο, ο
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νόµος δεν έτυχε οµοιόµορφη εφαρµογής µεταξύ των δηµοσίων
φορέων, µε συνέπεια να έχουν προκύψει αχρεώστητες καταβο-
λές µισθολογικών παροχών σε εργαζοµένους που εµπίπτουν στη
σχετική κατηγορία. 

Στο πλαίσιο αυτό αναφέρουµε ότι εξετάζουµε ήδη αρµοδίως
εξεύρεση κατάλληλης λύσης, κοιτάµε τα δεδοµένα και το νοµικό
πλαίσιο, ώστε να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα µε δίκαιο τρόπο
για τους εργαζόµενους και σκοπεύουµε το επόµενο διάστηµα να
σας ενηµερώσουµε σχετικά ακριβώς µε το πώς θα λυθεί αυτό,
αν θα είναι νοµοθετικά ή ερµηνευτικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Παρασύρη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς το ει-

σπράττω θετικά αυτό που κάνετε ότι κατανοείτε πως η εφαρµογή
της εγκυκλίου έγινε µε έναν τρόπο διαφορετικό από υπηρεσία
σε υπηρεσία. 

Θεωρώ πως, µιας και έχετε ήδη απαντήσει ότι θα το αντιµετω-
πίσετε θετικά -και νοµίζω ότι εδώ είναι το πιο επίσηµο βήµα της
χώρας, ενήλικοι άνθρωποι είµαστε- ό,τι λέτε θα τηρηθεί κιόλας. 

Να πω ότι οι άνθρωποι αυτοί καλόπιστα εισέπρατταν τα χρή-
µατα αυτά. Είχε ενηµερωθεί η Υπηρεσία τους. Η Υπηρεσία τους
ήταν αυτή η οποία εξέδιδε και τους µισθούς τους, όπως και στην
ανάλυση που γίνεται στη σχετική διάταξη την ευθύνη της εκκα-
θάρισης της µισθοδοσίας τους την έχει η Υπηρεσία τους. Άρα
είναι ένα θέµα στο οποίο δεν υπάρχει από καµµία πλευρά δόλος
για τους ίδιους τους υπαλλήλους. Άρα νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά
άδικο να εξακολουθούν αυτά τα χρέη να τους βαραίνουν. 

Εγώ βέβαια να ξέρετε έχω ετοιµάσει µια τροπολογία -θα την
καταθέσω στα Πρακτικά- έστω δηλαδή νοµοθετικά αν βοηθήσει
να ερµηνεύσετε, τέλος πάντων, και να οργανώσετε για νοµοθε-
τική πρωτοβουλία τέτοια έτσι ώστε να έχουµε ένα αίσιο τέλος,
αυτό που επιθυµείτε -από ό,τι κατάλαβα- και εσείς αλλά και εγώ
για να τελειώνουν και τα δικαστικά έξοδα και η δικαστική περι-
πέτεια αυτών των ανθρώπων. Έχουν κερδίσει και τα ασφαλιστικά
µέτρα και κάποια δικαστήρια έχουν τελεσιδικήσει, αλλά υπάρ-
χουν διάφοροι βαθµοί δικαστικοί που πρέπει να προχωρήσουν. 

Άρα εγώ να πω ότι το αντιµετωπίζω θετικά αυτό που είπατε και
εύχοµαι µαζί, από κοινού, τέλος πάντων, όσο µπορούµε να βοη-
θήσουµε έτσι ώστε να λύσουµε τη συγκεκριµένη αδικία. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παρασύρη. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ θερµά. 
Νοµίζω ότι συµφωνούµε. Το επόµενο διάστηµα θα κοιτάξουµε

να βρούµε µια δίκαιη λύση για τους εργαζόµενους.
Να πούµε ότι όντως είναι δύσκολη στην ερµηνεία της αυτή η

διάταξη και γι’ αυτό έχει προκληθεί αυτό από το ’16 -είναι τόσα
χρόνια αυτό το πρόβληµα- και θα επανέλθουµε σε µικρό χρονικό
διάστηµα. Οπότε, είµαστε σύµφωνοι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν σας κατάλαβα ότι

δεν θέλατε να µιλήσετε, αλλά κατάλαβα ότι υπάρχει συµφωνία,
οπότε δεν υπάρχει κανένας λόγος για να γίνεται συζήτηση. 

Θα κάνουµε ακόµη µία µικρή διακοπή, αυτή τη φορά λείπει ο
Υπουργός. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): ι Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολουθούν
τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγου-
µένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ

ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 1ο και 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ασβεστοχωρίου Θεσσαλονί-
κης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο! 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Σας ενηµερώνω, παιδιά, ότι παρακολουθείτε µία συγκεκριµένη

διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Στη συγκεκριµένη, λοι-
πόν, διαδικασία ο εκάστοτε Βουλευτής θέτει την ερώτηση, στην
οποία και απαντά ο αντίστοιχος Υπουργός ή Υφυπουργός της
Κυβέρνησης. Αυτή είναι η διαδικασία.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε την τρίτη µε αριθµό 982/15-4-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας Διγενή προς τον Υφυπουργό στον
Πρωθυπουργό και Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, µε θέµα: «Να στε-
λεχωθεί πλήρως η ΕΡΤ µε όλο το απαραίτητο µόνιµο προσω-
πικό». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό και Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος κ. Παύλος Μαρινάκης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Πριν από µερικές εβδοµάδες η

διοίκηση της ΕΡΤ ενηµέρωσε τους εργαζόµενους ότι καταργεί
το σύστηµα πενθήµερης εβδοµαδιαίας απασχόλησης. Σύµφωνα
µε το άρθρο 25 του ν.5053/2023, η εταιρεία δύναται, προκειµέ-
νου να καλύψει τις λειτουργικές ανάγκες, να απασχολεί τους ερ-
γαζοµένους καθ’ υπέρβαση του πενθηµέρου συστήµατος
εργασίας και για έκτη µέρα εντός της ίδιας εβδοµάδας. Η ηµε-
ροµηνία έναρξης αυτής της δυνατότητας ορίστηκε τελικά η 1η

Ιουλίου του 2024. Για την εργασία την έκτη µέρα καταβάλλεται
το ηµεροµίσθιο µε την από τον νόµο οριζόµενη προσαύξηση και
δεν θα χορηγείται ρεπό για την έκτη µέρα δουλειάς. Η εξαήµερη
εργασία, όµως, ξέρουµε πολύ καλά ότι εντατικοποιεί τη δουλειά
των εργαζοµένων σε βάρος της υγείας τους, αφού µε την κατάρ-
γηση της µίας µέρας ανάπαυσης δεν θα υπάρχει ο αναγκαίος
χρόνος για την ξεκούρασή τους. Επίσης, µειώνεται σηµαντικά ο
ελεύθερος χρόνος για την αξιοποίηση στην οικογένεια, στην κοι-
νωνική ζωή και αλλού, σε δραστηριότητες αναγκαίες για τον ερ-
γαζόµενο άνθρωπο, για τη ζωή του και την υγεία του. Ωστόσο,
αντί να ενταντικοποιηθεί σε τέτοιον βαθµό η εργασία των υπαρ-
χόντων εργαζοµένων, οι λειτουργικές ανάγκες θα µπορούσαν να
καλυφθούν µε προσλήψεις µόνιµων εργαζοµένων. 

Επίσης, οι εργαζόµενοι δηµοσιογράφοι, αλλά και οι άλλοι ερ-
γαζόµενοι στην ΕΡΤ εργάζονται χωρίς συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας. Μάλιστα, οι µισθοί των δηµοσιογράφων της ΕΡΤ, όπως
και όλων των δηµοσίων ΜΜΕ, δεν καθορίζονται µε συλλογική
σύµβαση εργασίας, αλλά µε κοινή υπουργική απόφαση.

Ακόµα, αντί για αυξήσεις στους µισθούς δίνονται κουπόνια-
τροφεία για αγορά προϊόντων από σουπερµάρκετ. Αυτό έχει σαν
συνέπεια ο µισθός τους να µένει στάσιµος, να µη δίνονται τα µι-
σθολογικά κλιµάκια, σύµφωνα µε τα χρόνια προϋπηρεσίας, και
να παραµένει στάσιµη η ασφαλιστική τους κάλυψη τουλάχιστον
για το συνταξιοδοτικό τους µέρος.

Επιπροσθέτως, στους εργαζόµενους της ΕΡΤ, όπως και σε
όλους τους δηµόσιους υπαλλήλους, έχουν καταργηθεί ο δέκα-
τος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος µισθός λόγω µνηµονιακών
νόµων και συνεχίζουν να µη δίνονται. Έτσι, οι εργαζόµενοι που
υφίστανται την ακρίβεια, τον πληθωρισµό και έχοντας ήδη τερά-
στιες µισθολογικές απώλειες από την περίοδο της οικονοµικής
κρίσης δυσκολεύονται να αντεπεξέλθουν στοιχειωδώς στην κά-
λυψη των αναγκών των οικογενειών τους.

Στην ΕΡΤ εφαρµόζονται, επίσης, διαφόρων µορφών εργασια-
κές σχέσεις, όπως συµβάσεις έργου. Ακόµα υπάρχουν εργαζό-
µενοι που ανήκουν στο εργατικό δυναµικό άλλων εταιρειών,
κυρίως οπτικοακουστικής παραγωγής και δεν έχουν καµµία σι-
γουριά για τη δουλειά τους, την ανανέωση των συµβάσεων, αλλά
και τις πληρωµές υπερωριών και Σαββατοκύριακων. Ακόµη οι τε-
χνικοί της ΕΡΤ δεν παίρνουν επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής
εργασίας και δεν τους αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία τους. Και
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σε αυτόν τον τοµέα υπάρχει ανάγκη προσλήψεων για κάλυψη
κενών οργανικών θέσεων, γεγονός που εντατικοποιεί τη δουλειά
τους. 

Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός ποια µέτρα θα πάρει η
Κυβέρνηση, έτσι ώστε να καλυφθούν όλες οι ανάγκες σε µόνιµο
προσωπικό όλων των ειδικοτήτων και να µην εφαρµοστεί η εξαή-
µερη εργασία, αλλά και να υπογραφεί συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας µε γενναία αύξηση στους µισθούς των εργαζοµένων και
βεβαίως να επανέλθει ο δέκατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος
µισθός.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Διγενή.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για

την πρωτολογία σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κυρία Βουλευτά, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για
την ευκαιρία που µου δίνετε µε την ερώτησή σας, ως αρµόδιου
Υφυπουργού και για την ΕΡΤ, ως Υφυπουργού παρά τω Πρωθυ-
πουργώ, να µιλήσω για τις αρκετά σηµαντικές έως µεγάλες σε
κάποιους επιµέρους τοµείς επιτυχίες που έχει σηµειώσει η ΕΡΤ
τα τελευταία δύσκολα χρόνια των πολλαπλών εισαγόµενων κρί-
σεων. Θα έλεγα ότι αυτές οι επιτυχίες δεν είναι επιτυχίες της Κυ-
βέρνησης, µε την έννοια ότι δεν ήταν αποτέλεσµα τόσο κυβερνη-
τικών αποφάσεων όσο της διοίκησης της ΕΡΤ, της υποµονής και
της σκληρής δουλειάς των εργαζοµένων, οι οποίες αποτυπώνον-
ται σε πάρα πολλά διαφορετικά επίπεδα.

Θα ήθελα να σας πω πολύ γρήγορα ότι µιλάµε για µία δηµόσια
τηλεόραση η οποία πέρασε µια πολύ δύσκολη περίοδο επί των
ηµερών της προηγούµενης Κυβέρνησης, για µια δηµόσια τηλεό-
ραση η οποία είχε χάσει κάθε ίχνος αξιοπιστίας. Στην πραγµατι-
κότητα, αναπαρήγαγε την προπαγάνδα της προηγούµενης
κυβέρνησης.

Είναι αλήθεια ότι αυτό συνέβαινε παράλληλα µε µια περίοδο
που η προηγούµενη Κυβέρνηση προσπαθούσε µε τους γνω-
στούς νόµους για τα µέσα, οι οποίοι κρίθηκαν από τη δικαιοσύνη,
να µετατρέψει και την ιδιωτική τηλεόραση σε κάτι αντίστοιχο.
Όλα αυτά ανήκουν στο παρελθόν. Πρόκειται για µέρες οι οποίες
δεν ανέβασαν το επίπεδο της δηµόσιας τηλεόρασης και σε καµ-
µία περίπτωση δεν ενίσχυσαν τη θέση των εργαζοµένων της. 

Προσπαθώντας να είµαι συνεπής µε τον χρόνο που έχω, θα
απαντήσω αρχικά στα βασικά σας ερωτήµατα που έχουν να κά-
νουν µε τη συλλογική σύµβαση εργασίας και µε όλη την υπό-
λοιπη συζήτηση που αφορά την ενίσχυση των εργαζοµένων στη
δηµόσια τηλεόραση.

Πράγµατι, λοιπόν, ψηφίστηκε ο ν.5053/2023 στον οποίο ανα-
φέρεστε και παρά το γεγονός ότι δεν εξαιρείται από τον νόµο,
παράλληλα δεν πληροί και τις προϋποθέσεις προς το παρόν που
θέτει ο νόµος, οπότε θα συνεχίσει να λειτουργεί µε την πενθή-
µερη εργασία, όπως προβλεπόταν, τέλος πάντων, µέχρι την ψή-
φιση του νόµου. Και µάλιστα ενώ βρισκόµαστε σε επικοινωνία µε
το αρµόδιο Υπουργείο Εργασίας, δεν είναι και στις προθέσεις
της διοίκησης της ΕΡΤ -έχω και σχετικό υπόµνηµα της διοίκησης-
να αλλάξει αυτό όσον αφορά τους εργαζόµενους.

Οπότε η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι «Όχι. Θα συνεχί-
σει να δουλεύει µε το καθεστώς που ίσχυε µέχρι και την ψήφιση
του συγκεκριµένου νόµου». 

Ως προς τη Συλλογική Σύµβαση Εργασίας είναι πολύ σηµαν-
τικό να πούµε ότι οι εργαζόµενοι της ΕΡΤ δικαιολογηµένα για
πάρα πολλά χρόνια διαµαρτύρονταν- έχετε µεγάλη εµπειρία από
τη δηµόσια τηλεόραση- γιατί από το 2007 δεν είχαµε καµµία υπο-
γραφή Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας. Ήρθε, όµως, η Κυβέρ-
νηση αυτή µετά το 2019 και µε διαπραγµατεύσεις συνολικά µε
τους δηµοσιογράφους και µε τους εργαζόµενους της ΕΡΤ και τη
διοίκηση της ΕΡΤ, υπεγράφη η Συλλογική Σύµβαση 2022 - 2023.
Πράγµατι, αυτό δεν αφορά το µισθολογικό καθεστώς των εργα-
ζοµένων, όµως αφορά πολλά άλλα πολύ σηµαντικά µη µισθολο-
γικά τα οποία βελτιώνουν τη θέση των εργαζοµένων. 

Αυτό θα γίνει και το 2024. Έχουν ξεκινήσει ήδη οι συζητήσεις
και οι διαπραγµατεύσεις. Είµαστε σε αρκετά προχωρηµένο στά-
διο και θεωρώ ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε την υπογραφή µιας

νέας Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας. 
Αντιστοίχως είναι σε εξέλιξη και η υπογραφή -για να µη σας

κουράσω- της κοινής υπουργικής απόφασης, η νοµοθετική δια-
δικασία για την έκδοση των κοινών υπουργικών αποφάσεων που
απαιτούνται για τη χορήγηση του επιδόµατος επικίνδυνης και αν-
θυγιεινής εργασίας για τους εργαζόµενους της ΕΡΤ.

Αναφερθήκατε στο προσωπικό. Γνωρίζετε ότι υπάρχουν συγκε-
κριµένοι περιορισµοί που θέτει το δηµόσιο, δηλαδή µία πρόσληψη
προς µία αποχώρηση. Η Κυβέρνηση έχει δώσει συγκεκριµένες
προτεραιότητες για τις προσλήψεις των επόµενων ετών, µε βασικό
τοµέα τον τοµέα της υγείας. Αυτό που αξίζει να σηµειωθεί είναι
ότι η διοίκηση της ΕΡΤ εξαντλεί όλα τα περιθώρια που της δίνει ο
νόµος και για συµβάσεις αορίστου και για συµβάσεις ορισµένου
χρόνου ή συµβάσεις έργου, εξωτερικές παραγωγές, πάντοτε µε
σεβασµό στα δηµοσιονοµικά δεδοµένα της δηµόσιας τηλεόρασης
και µε στόχο να µην επιβαρυνθεί περισσότερο -και δεν επιβαρύ-
νεται- ο Έλληνας φορολογούµενος και µε απώτερο στόχο το προ-
ϊόν αυτό να βελτιωθεί.

Πάρα πολύ σύντοµα, γιατί είναι συγκεκριµένος ο χρόνος, θα
πω ότι αξίζει λίγο να πάρουµε µια απόσταση από τα γεγονότα
και να δούµε λίγο τη µεγάλη εικόνα η οποία λέει ότι µε το ίδιο
αντίτιµο οι Έλληνες φορολογούµενοι, οι Έλληνες πολίτες, οι τη-
λεθεατές έχουν βάλει ξανά στο τηλεκοντρόλ τους τα κανάλια της
δηµόσιας τηλεόρασης. Γιατί συνέβη αυτό; Συνέβη γιατί µετά από
ολόκληρες δεκαετίες έχουµε ξανά µυθοπλασία σε καθηµερινές
παραγωγές, έχουµε επιτέλους ένα ειδησεογραφικό κανάλι, το
«ΕΡΤ NEWS», το οποίο σύµφωνα µε όλες τις µελέτες και µεγά-
λων πρακτορείων, όπως το «REUTERS», είναι ένα αξιόπιστο κα-
νάλι ενηµέρωσης, το βασικό κανάλι ενηµέρωσης των Ελλήνων
πολιτών. 

Έχουµε, επίσης, το «ERTFLIX», µία ψηφιακή πλατφόρµα την
οποία επισκέπτονται µηνιαίως δεκαπέντε εκατοµµύρια τηλεθεα-
τές και µάλιστα σε λίγο χρονικό διάστηµα κλείνει τέσσερα χρό-
νια. 

Έχουµε µία ενιαία πύλη ραδιοφώνων, µε ραδιόφωνα τα οποία
είναι διαφορετικής µουσικής, ελληνικής και ξένης µουσικής, τα
οποία εντάσσονται.

Έχουµε την ψηφιοποίηση του Αρχείου της ΕΡΤ, µια εθνική
κληρονοµιά όλων αυτών των ετών, όλων αυτών των δεκαετιών. 

Έχουµε µια δηµόσια τηλεόραση, η οποία από την εποχή της
πλήρους απαξίωσης και της κοµµατικοποίησης -µία ΕΡΤ που, επι-
τρέψτε µου την έκφραση, θύµιζε κανάλι σοβιετικού τύπου ανα-
παραγωγής προπαγάνδας της κυβέρνησης- έχει µετατραπεί σε
µια δηµόσια τηλεόραση η οποία προάγει την αξιοπιστία, την ενη-
µέρωση και τον πολιτισµό, σέβεται τους εργαζόµενους και κάνει
βήµατα τα οποία δεν έγιναν για ολόκληρες δεκαετίες. 

Κλείνω λέγοντας ότι προφανώς εχθρός του καλού είναι το κα-
λύτερο. Πάντοτε πρέπει να κινούµαστε προς όφελος των εργαζο-
µένων, µε σεβασµό στα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων
και αυτό είµαι βέβαιος ότι θα κάνει η διοίκηση της δηµόσιας τηλε-
όρασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρία συνάδελφε, ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ως οµιλία Κυβερνητικού Εκπρο-

σώπου ήταν πάρα πολύ καλή. 
Από τότε που θυµάµαι τον εαυτό µου, από τις αρχές του 1980

στην τηλεόραση, δεν υπήρξε χρονιά χωρίς µαχητικές κινητοποι-
ήσεις των εργαζοµένων για το απαράδεκτο εργασιακό καθε-
στώς. Το έγκληµα είναι διαρκές και δεν έχει σταµατήσει ποτέ από
τότε. 

Επίσης, αναφερθήκατε στα θέµατα προπαγάνδας. Η προπα-
γάνδα δεν αποτελεί παρελθόν για την ΕΡΤ. Ήξερε πολύ καλά
πάντα να την κάνει, συνεχίζει να την κάνει µε τον καλύτερο
τρόπο. 

Και, βεβαίως, όταν χαιρόµαστε για την ανάπτυξη της ΕΡΤ,
καλό είναι να χαιρόµαστε και για την προάσπιση των δικαιωµά-
των των εργαζοµένων -κάτι που δεν συµβαίνει- και όχι για την
εξόντωσή τους. Οι όποιες επιτυχίες, κυρίως βασίζονται στη
σκληρή δουλειά των εργαζοµένων. 

Η εξαήµερη εργασία στα δύο κρατικά ΜΜΕ, µε την έκτη ηµέρα

14694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που µπορεί να είναι και Σάββατο ή Κυριακή, ανοίγει πολύ επικίν-
δυνους δρόµους, αφού οι διοικήσεις µπορεί να απαιτήσουν κά-
ποια στιγµή και δουλειά -και θα την απαιτήσουν- δεκατριών ωρών
την ηµέρα, µε τον παραπάνω χρόνο εργασίας να µην αµείβεται
αλλά να δίνεται σε ρεπό. Αυτό, άλλωστε, το προβλέπει ο νόµος.
Το ότι δε θα ισχύσει µέχρι να ψηφιστεί, εννοείται, αλλά µετά θα
ισχύσει. 

Αυτή η ρύθµιση ωθεί σε µείωση των εργαζοµένων και εντατι-
κοποίηση της δουλειάς, ενώ όσο οι συνθήκες δουλειάς θα χει-
ροτερεύουν, παράλληλα, θα αυξάνονται και οι κίνδυνοι για την
υγεία των εργαζοµένων από την καταπόνηση τους. Δεν ξέρω αν
σας ενδιαφέρει αυτό, αλλά επειδή έχω ζήσει στο µεγαλύτερο
µέρος της ζωής µου στην ΕΡΤ, έχει τύχει να δω να καταρρέουν
άνθρωποι από την κούραση και στο µοντάζ και στο κοντρόλ και
στο στούντιο. 

Βέβαια, δεν αποτελεί είδηση ότι καµµία κυβέρνηση δεν ενδια-
φέρθηκε ποτέ για τις συνέπειες στην υγεία και τη ζωή των εργα-
ζοµένων, µε τους νόµους που ψηφίζει και εφαρµόζουν οι
διοικήσεις. Οι εργαζόµενοι, πάντως, δεν πρόκειται να τα αποδε-
χτούν όλα αυτά, γιατί θα είναι σαν να αποδέχονται την υποταγή
στην απώλεια του πιο βασικού εργασιακού τους δικαιώµατος,
µαζί µε τον µισθό. Δεν θα δεχθούν µια ζωή λάστιχο, ανάλογα µε
τις εργοδοτικές απαιτήσεις. 

Να µιλήσουµε, όµως, και για τις ευθύνες των κυβερνητικών ερ-
γοδοτικών πλειοψηφιών στις διοικήσεις ΕΣΗΕΑ και ΠΟΕΣΥ και
για την αβάντα που προσφέρουν για την ψήφιση και εφαρµογή
τέτοιων αντεργατικών νόµων. Οι πλειοψηφίες αυτές των δηµο-
σιογραφικών ενώσεων, αποδεικνύονται σύµµαχοι της σηµερινής
Κυβέρνησης και όλων των κυβερνήσεων, διαχρονικά. Αλλά και η
διοίκηση της ΕΡΤ και του ΑΠΕ γίνονται οι καλύτεροι αρωγοί της
κυβερνητικής πολιτικής, σπεύδοντας να την εφαρµόσουν, υπη-
ρετώντας την προπαγάνδα στήριξής της -νά την πάλι η προπα-
γάνδα- αυξάνοντας την εκµετάλλευση και την καταπίεση των
εργαζοµένων. Γίνονται, δηλαδή, λαγοί της γενίκευσης της εφαρ-
µογής αντεργατικών νόµων σε όλο τον κλάδο των MΜΕ Και στα
κουπόνια έγινε αλλαγή, αφού πρωτοεφαρµόστηκαν στην ΕΡΤ. 

Επίσης, κάθε φορά που µειώνουν το λειτουργικό κόστος, την
πληρώνουν πάντα οι εργαζόµενοι. Έχουµε καταγγείλει επανει-
ληµµένα µέσα στη Βουλή ότι δηµιουργείται ένας απόλυτα ελεγ-
χόµενος από την εκάστοτε κυβέρνηση φορέας, µε εργαζόµενους
πολλών ταχυτήτων, µε πολλαπλές αντιδραστικές εργασιακές
σχέσεις υπό συνεχή πολιτική οµηρία και µε συµπράξεις που µοι-
ράζουν χρήµα σε ιδιώτες.

Να υπενθυµίσω ότι το ΚΚΕ πρωτοστάτησε µε τις δυνάµεις του
για να γίνουν υπόθεση όλων µας τα δίκαια αιτήµατα και οι διεκ-
δικήσεις των εργαζοµένων της ΕΡΤ και να οργανωθεί αλληλεγ-
γύη. 

Κλείνω λέγοντας πως οι εργαζόµενοι διεκδικούν να µην καταρ-
γηθεί το πενθήµερο και να µην επιβληθεί εξαήµερη δουλειά, να
µην υπάρξει καµµία αλλαγή στις εργασιακές σχέσεις, αλλά να
κατοχυρωθεί σταθερός ηµερήσιος και εβδοµαδιαίος χρόνος ερ-
γασίας, επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντάωρο. 

Επίσης, συλλογικές συµβάσεις εργασίας σε κάθε ειδικότητα
εργαζοµένων στα ΜΜΕ, µε ουσιαστικές αυξήσεις στους µισθούς,
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα, πληρωµή νυχτερινών και υπερω-
ριών, προστασία της υγείας και της ασφάλειας στους χώρους
δουλειάς και σε εξωτερικά συνεργεία, ιδιαίτερα όταν αυτά δου-
λεύουν σε συνθήκες, όπως φωτιές, σεισµούς και πληµµύρες, µε
λιγότερες ώρες δουλειάς και κυρίως, εναλλαγή συνεργείων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Διγενή.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ.
Ίσως δεν έγινα απολύτως σαφής. Συνεχίζεται να εφαρµόζεται

-ενώ έχει ψηφιστεί ο νόµος- στην ΕΡΤ η πενθήµερη εργασία,
ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο που εφαρµοζόταν µέχρι τον νόµο.
Επαναλαµβάνω ότι ενώ δεν εξαιρείται η ΕΡΤ του συγκεκριµένου
νόµου, αυτή τη στιγµή δεν πληροί τις προδιαγραφές και είναι
στις προθέσεις της διοίκησης να συνεχίσει να εφαρµόζεται ακρι-

βώς η ίδια διαδικασία. Ακριβώς ο ίδιος τρόπος εργασίας του πεν-
θηµέρου, οπότε σε αυτό νοµίζω απαντήσαµε. Είναι καταγεγραµ-
µένα όλα στα Πρακτικά, δεν θέλουµε να υπάρχει καµµία
παρανόηση. 

Κοιτάξτε, ως προς το ανθρώπινο δυναµικό, το ανθρώπινο δυ-
ναµικό σήµερα απαριθµεί χίλιους επτακόσιους ογδόντα εννιά ερ-
γαζόµενους µε συµβάσεις εργασίας οι οποίοι αποτελούν το
µεγαλύτερο κεφάλαιο της δηµόσιας τηλεόρασης. Είναι το αν-
θρώπινο δυναµικό της. Δουλεύουν πολύ σκληρά σε ένα ανταγω-
νιστικό περιβάλλον -γιατί υπάρχει και το ζήτηµα του ανταγω-
νισµού µε τα ιδιωτικά κανάλια- γι’ αυτό και προσπαθούµε να στη-
ρίξουµε µε όλες µας τις δυνάµεις αλλά µε βάση και τα δηµοσιο-
νοµικά δεδοµένα της χώρας. 

Γι’ αυτό και από 1ης-1-2024 εφαρµόστηκαν και στους εργαζό-
µενους της ΕΡΤ οι αυξήσεις 70 ευρώ σε κάθε εργαζόµενο, επι-
πλέον της στήριξης στα επιδόµατα τέκνων, θέσης ευθύνης, όπως
ίσχυσαν εν πάση περιπτώσει συνολικά. 

Από το 2019 υπήρξαν δύο κοινές υπουργικές αποφάσεις, αφ’
ενός για τους δηµοσιογράφους, µε αντίστοιχες αυξήσεις στους
βασικούς, στο επίδοµα αρχισυντάκτη, στο ηµερήσιο επίδοµα εµ-
πόλεµης ζώνης, στο επίδοµα ανταποκριτή εξωτερικού και αφ’
ετέρου στους µουσικούς, τους χορωδούς και στις λοιπές καλλι-
τεχνικές ιδιότητες και επιπλέον όσα ίσχυσαν για τη συλλογική
σύµβαση εργασίας το 2022 και το 2023. Εµµέσως αλλά ουσια-
στικά ενισχύθηκε το εισόδηµα κατά περίπου 1.500 ευρώ ετησίως
ανά εργαζόµενο.

Κοιτάξτε, είναι δεδοµένο -το είπα και πριν- ότι πάντοτε χρει-
άζονται περισσότερα για τους εργαζόµενους στον δηµόσιο και
στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε σε µία πε-
ρίοδο που διαδέχτηκε µια πολυετή οικονοµική κρίση, µια περίοδο
πολλών εισαγόµενων κρίσεων. Αντιλαµβανόµαστε, όµως, ότι όλα
αυτά προέρχονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, όλα αυτά
προέρχονται από τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Η διαφορά της Κυβέρνησης µε την Αντιπολίτευση είναι ότι
αυτά που λέει τα κάνει πράξη και αυτά που λέει τα κοστολογεί
και τα εφαρµόζει, γιατί πάρα πολύ απλά µπορούν να εφαρµο-
στούν. Είναι σίγουρο ότι, εφόσον συνεχιστεί αυτή η πορεία της
χώρας -και έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι θα συνεχιστεί-
σε ένα κλίµα σταθερότητας, µόνο τέτοιες ειδήσεις θα έχουµε.
Από τις πορείες -και δεν αναφέροµαι στους εργαζόµενους-
χωρίς αιτήµατα ή πολλές φορές µε τα ίδια αιτήµατα από συγκε-
κριµένα κόµµατα, οι οποίες δεν κατέληξαν πουθενά όταν τα κόµ-
µατα αυτά ήρθαν στην κυβέρνηση -δεν αναφέροµαι στο δικό σας
κόµµα, αλλά σε κόµµατα όµορα της δικής σας ιδεολογίας- δεν
είδαµε κανένα αποτέλεσµα. 

Η Νέα Δηµοκρατία ήρθε στην εξουσία και, για παράδειγµα, κα-
τάφερε να υπογραφούν επί των ηµερών της συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας στην ΕΡΤ, που είχαν να υπογραφούν από το 2007.
Κατάφερε να δώσει αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους και
στους υπαλλήλους της ΕΡΤ, που είχαν να δοθούν δεκατέσσερα
χρόνια. Αυτά γιατί δεν έγιναν όλα αυτά τα χρόνια; Σίγουρα ένας
λόγος, µία αιτία είναι η κρίση. Ένας άλλος λόγος είναι ότι πολλές
φορές βάζουµε µπροστά ως πολιτικό σύστηµα -και δεν αναφέ-
ροµαι στην παράταξη και την Κυβέρνηση που εκπροσωπώ- τις
ιδεοληψίες µας από την πράξη. Εµείς έχουµε αποφασίσει να βά-
λουµε τις πράξεις µπροστά από όλα τα υπόλοιπα προς όφελος
των εργαζοµένων, όπου και αν αυτοί εργάζονται. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Παύ-

λος Μαρινάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, να διορθωθεί στα Πρακτικά
«από το 2007». Είπα «από το 1997».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα συνεχίσουµε µε

την ένατη µε αριθµό 963/11-4-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
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κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανεξήγητη µεταβολή τεχνικών προ-
διαγραφών για τη συµµετοχή εργαστηρίων στο πρόγραµµα εξε-
τάσεων για διάγνωση καρκίνου του τραχήλου της µήτρας». 

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Ειρήνη
Αγαπηδάκη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον Μάρτιο του 2020 κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας και

ψηφίστηκε σχέδιο νόµου µε τον βαρύγδουπο τίτλο: «Πρόληψη,
προστασία και προαγωγή της υγείας». Με αυτό θεσπίστηκε
εθνικό πρόγραµµα πρόληψης, που προέβλεπε, µεταξύ άλλων,
προγράµµατα µαζικού προσυµπτωµατικού ελέγχου για πρώιµη
ανίχνευση νοσηµάτων υψηλού επιπολασµού, δηλαδή διαφόρων
τύπων καρκίνου, όπως τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας. 

Τρία χρόνια χρειάστηκε να περάσουν για να υπογραφεί η
πρώτη υπουργική απόφαση και να ανακοινωθεί από τον τότε
Υπουργό Υγείας η έναρξη των δωρεάν εξετάσεων για τον καρ-
κίνο της µήτρας. Οι ιδιωτικές µονάδες υγείας κλήθηκαν να συµ-
µετέχουν στην υλοποίηση της δράσης και η έναρξη της
παραγωγικής διαδικασίας ορίστηκε για τις 27 Μαρτίου του 2023. 

Με βάση τις τεχνικές προδιαγραφές που ήδη είχαν δηµοσιευ-
θεί στο ΦΕΚ και συµπληρωθεί µε βάση την αρχή της εµπιστοσύ-
νης του διοικούµενου, οι πάροχοι διαγνωστικών υπηρεσιών που
ανταποκρίθηκαν στην πρόσκληση επένδυσαν σηµαντικά ποσά σε
συστήµατα και εξοπλισµό για τη συµµετοχή τους στα προγράµ-
µατα υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις που είχαν τεθεί. 

Και ενώ όλα ήταν έτοιµα, όπως είχαν εξαγγελθεί, µάταια περί-
µεναν όλοι, τόσο οι πάροχοι όσο και οι περίπου δύοµισι εκατοµ-
µύρια ωφελούµενες γυναίκες, να ξεκινήσει το πρόγραµµα. Με
ανακοίνωση του αναρµόδιου προς τούτο ΕΟΠΥΥ πάγωσε η
δράση, καθώς η τότε Γενική Γραµµατέας Δηµόσιας Υγείας -
εσείς, δηλαδή, κυρία Αγαπηδάκη- έκρινε ότι δεν είχαν ολοκλη-
ρωθεί οι σχετικές ρυθµίσεις που διασφαλίζουν την ποιότητα του
προγράµµατος.

Τι εννοούσε εν προκειµένω µε αυτό; Την έκδοση µιας νέας
υπουργικής απόφασης, η οποία επέφερε κρίσιµες, ουσιώδεις και
δυσεξήγητες µεταβολές στις τεχνικές προδιαγραφές των επιλέ-
ξιµων διαγνωστικών εταιρειών και εργαστηρίων. Οι όροι άλλαξαν
µε τρόπο καταχρηστικό και προδήλως αποτρεπτικό, καθώς ξαφ-
νικά απαιτούν πρόσθετα πιστοποιητικά, επιπλέον διαδικασία δια-
πιστεύσεων, έξτρα εγκρίσεις και αναγνωρίσεις, πέραν εκείνων
που ήδη απαιτούνται, καθώς και συγκεκριµένη υψηλή δυναµικό-
τητα παραγωγής αποτελεσµάτων για όποιους αιτηθούν συµµε-
τοχής.

Χάρις σε αυτή την απόφαση, η πλειοψηφία των διαγνωστικών
εργαστηρίων µένει έξω από το πρόγραµµα και όσοι προνοµιακοί
παίκτες ευνοούνται από τις νέες ρυθµίσεις θα πρέπει να διαγκω-
νιστούν για να είναι µέσα στους ελάχιστους συµµετέχοντες που
προβλέπει η απόφαση ότι θα συµµετάσχουν πανελλαδικά για µια
δράση που λήγει τον Δεκέµβριο του 2025 και δεν έχει ξεκινήσει
ακόµα. 

Με δεδοµένη, λοιπόν, αυτή την ακατανόητη, αιφνίδια, ύποπτη
αλλαγή των προδιαγραφών και προϋποθέσεων, σας ρωτώ, κυρία
Αναπληρώτρια Υπουργέ, τα εξής:

Ποιοι λόγοι επιβάλλουν την προσκόµιση από τα συµµετέχοντα
εργαστήρια για τη συγκεκριµένη δράση πιστοποιήσεων, αναγνω-
ρίσεων και διαπιστεύσεων, πέραν των ήδη προβλεπόµενων βάσει
του ισχύοντος νοµοθετικού πλαισίου; Πώς τεκµηριώνεται η προ-
σφορότητα και αναγκαιότητα των συγκεκριµένων επιλογών; 

Και, δεύτερον, εφόσον προβλέπεται δικλίδα ελέγχου των δι-
καιολογητικών και πιστοποιήσεων των διαγνωστικών εργαστη-
ρίων από την Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων Δηµόσιας Υγείας, για
ποιους λόγους ο αριθµός των εργαστηρίων που µπορούν να εν-
ταχθούν στη λίστα των εγκεκριµένων εργαστηρίων ανάλυσης
ορίζεται µόλις σε είκοσι πανελλαδικά;

Με ποιον τρόπο καταστρατηγείται ο σκοπός της προστασίας
της δηµόσιας υγείας και πλήρους ιχνηλάτησης των αποτελεσµά-
των, αν ενταχθούν στη λίστα περισσότερα εγκεκριµένα διαγνω-
στικά εργαστήρια;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Παππά, γι’ αυτή την ερώτηση, γιατί µου δί-

νετε την ευκαιρία να πω µερικά πράγµατα για το πώς σχεδιά-
ζουµε αυτά τα προγράµµατα και για την αξία που έχουν και πώς
διαφέρουν από το πλαίσιο που εφαρµόζεται µέχρι τώρα στη
χώρα. 

Ξέρετε, δεν είναι µόνο σπουδαίο το γεγονός ότι επιτέλους η
χώρα αποκτά πληθυσµιακά προγράµµατα, είναι εξίσου σηµαν-
τικό, αν όχι σπουδαιότερο, το ότι ερχόµαστε να βάλουµε ποιοτι-
κές προδιαγραφές που δεν είχε η χώρα ποτέ πριν. 

Όπως κάναµε και µε το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά», κύριε
Παππά. Ξέρετε ότι η ευρωπαϊκή οδηγία είναι να γίνεται µε ψη-
φιακή µαστογραφία. Η χώρα έχει πάρα πολλούς αναλογικούς
µαστογράφους, µαστογράφους µε ψηφιοποιητή, αυτούς δεν
τους συµπεριλάβαµε, γιατί ο ψηφιακός µαστογράφος δίνει αξιό-
πιστα αποτελέσµατα. Κάτι αντίστοιχο κάνουµε και µε το παρόν
πρόγραµµα. 

Λέτε ότι υπάρχει επιπλέον διαδικασία και ζητάµε ξαφνικά πα-
ραπάνω πράγµατα κ.λπ.. Πιθανά δεν γνωρίζετε -και καλοπροαί-
ρετα το λέω, γιατί στη δηµόσια υγεία το έχουµε πει πολλές
φορές στο πλαίσιο αυτό της Εθνικής Αντιπροσωπείας- ότι υπάρ-
χει µια σύγχυση ανάµεσα στο κλινικό κοµµάτι και στο κοµµάτι
που αφορά την υγεία του πληθυσµού και στο πώς διενεργούνται
αυτά τα προγράµµατα. 

Η διαπίστευση ΕΣΥΔ την οποία ζητάµε δεν είναι καινούργια.
Το νοµοθετικό πλαίσιο υπάρχει ήδη µε τον ν.4025 του 2011, όπου
αναφέρεται ρητά ότι τα διαγνωστικά εργαστήρια θα πρέπει να
είναι διαπιστευµένα για να εκτελούν εξετάσεις για άλλους φορείς
και ο ποιοτικός έλεγχος των παρεχόµενων υπηρεσιών τους είναι
υποχρεωτικός και διενεργείται από εξουσιοδοτηµένο φορέα του
δηµοσίου. 

Ο ποιοτικός έλεγχος γίνεται για να είµαστε σίγουροι ότι ακρι-
βώς υπάρχει η διασφάλιση ως προς την ευαισθησία και την ειδι-
κότητα. Ευαισθησία, για να εξηγήσουµε στον κόσµο, σηµαίνει να
ανιχνεύει ακριβώς τους τύπους του συγκεκριµένου καρκίνου, δη-
λαδή του HPV-DNA, που ενοχοποιούνται για τον καρκίνο του τρα-
χήλου της µήτρας, και όχι κάποιων άλλων και να ανιχνεύει και
ελάχιστη ποσότητα αυτών των τύπων και ειδικότητα, αυτούς και
όχι άλλους. 

Λέτε για το θέµα του ότι απαιτείται περαιτέρω διαδικασία, δι-
καιολογητικά κ.λπ.. Εάν δείτε τους νόµους τόσο σε σχέση µε το
ISO 15189, το οποίο έχει ήδη θεσπιστεί από το 2010, που αποτε-
λεί τροποποίηση του ν.2071 του 1992, ή για το κοµµάτι που
αφορά το CIVD, επειδή δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή πλαίσιο, το
IVDR που έχει εφαρµόσει η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνεται η δυνα-
τότητα ακριβώς για να εξακριβώσουµε ότι τηρείται το CIVD και
υπάρχει αδειοδοτηµένο κιτ και αντιδραστήρια και όλα όσα χρει-
άζονται για τον προσυµπτωµατικό έλεγχο, να έχουµε πιστοποί-
ηση από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας ή από τον FDA.

Επειδή είστε γιατρός και µάλιστα γενικός ιατρός, υποθέτω ότι
αντιλαµβάνεστε πως θα ήταν εξαιρετικά επικίνδυνο να πάει η
χώρα να διενεργήσει πρόγραµµα πληθυσµιακό. Προσέξτε, δεν
είναι ότι πάω εγώ στον γιατρό, µου γράφει µια εξέταση ως άτοµο
και έχω τη δυνατότητα να πάω, να ψάξω, να διενεργήσω. Μιλάµε
ότι θα πάµε να υποβάλλουµε µαζικά δυόµισι εκατοµµύρια γυναί-
κες σε τεστ και οφείλουµε να έχουµε υψηλές ποιοτικές προδια-
γραφές. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, το Υπουργείο χωρίς έλεγχο για τον τρόπο
που γίνονται οι έλεγχοι αυτοί, τα τεστ, για τον τρόπο που ανα-
λύονται, για τον τρόπο που λαµβάνεται η δειγµατοληψία να αφή-
σει χωρίς έλεγχο από τον FDA, από τον WHO, χωρίς έλεγχο για
τις µοριακές πιστοποιήσεις της ανάλυσης από τα εργαστήρια,
όλες αυτές τις µονάδες υγείας να µπουν στο πρόγραµµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Αναπληρώτρια Υπουργό.
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Αγαπηδάκη, χαίροµαι που παρίστα-
σθε η ίδια στη Βουλή για να δώσετε εξηγήσεις, διότι όλον αυτόν
τον καιρό τόσο ο τέως Υπουργός Υγείας, ο κ. Πλεύρης, όσο και
ο νυν, ο κ. Γεωργιάδης, αποφεύγουν πολύ συστηµατικά να πά-
ρουν οποιαδήποτε θέση για το θέµα και δείχνουν εσάς ως απο-
κλειστικά υπεύθυνη για τη σκανδαλώδη αυτή µετατροπή.

Επικαλείστε την Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων της Δηµόσιας
Υγείας. Αυτή η επιτροπή έχει συσταθεί ήδη από το 2020 µε τον
ίδιο νόµο που θεσπίστηκε και το πρόγραµµα «Σπύρος Δοξιάδης».
Γιατί δεν προβλέψατε από τότε που συλλάβατε το όραµα της
ύπαρξής της την εµπλοκή της στις τεχνικές προδιαγραφές, παρά
το σκεφτήκατε τρία χρόνια µετά και αφού είχατε στο µεταξύ ολο-
κληρώσει και δηµοσιεύσει τις υπουργικές αποφάσεις; Γιατί απο-
φασίσατε να µετακυλήσετε τώρα την αρµοδιότητα στην
επιτροπή; Μήπως για να αποσείσετε από πάνω σας την ευθύνη
και να µη χρειαστεί να λογοδοτήσετε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
αν κληθείτε µε ενδείξεις κάποιου εκκολαπτόµενου σκανδάλου
διαφθοράς και κακοδιαχείρισης πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης;
Μήπως γιατί το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο έκρουσε ήδη τον
κώδωνα του κινδύνου και ανησυχήσατε; Μήπως γιατί µιλάµε για
ένα πρόγραµµα προϋπολογισµού 100 εκατοµµυρίων ευρώ;

Πιστεύετε ότι η Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων θα αποτελέσει
την ασπίδα σας, όπως κάνατε και µε τις αντίστοιχες ακαταδίω-
κτες επιτροπές για τη διαχείριση του COVID;

Εκτιµώ βέβαια -και βάσιµα- ότι δεν θα πάει καλά αυτό, κυρία
Αγαπηδάκη. Μιλάτε για το τεστ ΠΑΠ και µιλάτε για το HPV-DNA
τεστ, το οποίο γίνεται. Μα, ήδη από τον Δεκέµβριο του 2022
εξαγγείλατε ότι οι γυναίκες από τριανταπέντε έως εξήντα πέντε
ετών είχαν θεσπισµένη τη δυνατότητα να πραγµατοποιήσουν δω-
ρεάν το Thin Prep HPV-DNA. Και µάλιστα, ήδη από τότε λέγατε
ότι το συγκεκριµένο πρόγραµµα αποτελεί δράση για να πετύχει
η χώρα τον στόχο εξάλειψης που έχει θέσει ο WHO έως το 2030,
δηλαδή το 70% των γυναικών ηλικίας τριάντα πέντε έως σαράντα
πέντε να έχουν εξεταστεί.

Τι άλλαξε από το 2022 ως τον Μάρτιο του 2024 προς αυτό,
κυρία Αγαπηδάκη;

Επίσης, αν έχετε τόσο µεγάλη ευαισθησία για τα εργαστήρια
και για την ποιότητά τους, γιατί επιτρέπετε στους ιδιώτες γυναι-
κολόγους να κάνουν την εξέταση σε ιδιωτικά ιατρεία που συνερ-
γάζονται µε εργαστήρια της επιλογής τους και δεν διαθέτουν
αυτά τα τόσο υψηλής ποιότητας κριτήρια, που ισχυρίζεστε ότι
έχετε θέσει;

Γιατί δεν έχετε παρέµβει εκεί για να τους περιορίσετε, αφού
είναι ζήτηµα δηµόσιας υγείας και τόσο κρίσιµο για το Υπουργείο,
και γιατί θέτετε προϋπόθεση συγκεκριµένης δυναµικότητας, λες
και πρόκειται για ανίχνευση λοιµώδους νοσήµατος από το οποίο
κινδυνεύουν να κολλήσουν και άλλοι, κυρία Αγαπηδάκη;

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι µιλάµε για ένα πρόγραµµα 103
εκατοµµυρίων ευρώ, για ένα τεράστιο πρόγραµµα, όπου τελικά
τίποτα δεν είναι αδιανόητο για τη διαχείρισή του.

Πόσες είναι οι εταιρείες, κυρία Αγαπηδάκη, που είναι επιλέξι-
µες και πόσες µένουν απέξω; Για χάρη πόσων εταιρειών αλλά-
ξετε τους όρους έγκρισης-συµµετοχής µε νέες, σκόπιµα και
καταχρηστικά τιθέµενες, τεχνικές προδιαγραφές; Διότι τα δηµο-
σιεύµατα βοούν ότι οι νέες τεχνικές απαιτήσεις ευνοούν συγκε-
κριµένο εξοπλισµό που παράγει συγκεκριµένη εταιρεία.

Για να κλείσω, σήµερα έχουµε 22 Απριλίου. Πού είναι η δράση
αυτή, κυρία Αγαπηδάκη; Πού είναι ο προσυµπτωµατικός έλεγ-
χος; Πόσες γυναίκες έχουν λάβει σήµερα SMS για να προγραµ-
µατίσουν τα ραντεβού τους; Κόπτεσθε για τις διαπιστεύσεις, τις
αναγνωρίσεις, κόπτεσθε για τον τύπο και από ουσία τίποτα.

Πριν από λίγες µέρες, έκλεισε το Τµήµα Βραχυθεραπείας στο
Νοσοκοµείο «Αλεξάνδρα», το οποίο επισκέφθηκα και εγώ πρό-
σφατα, χθες, προχθές. Πρόκειται για το τµήµα όπου έκαναν τις
θεραπείες τους οι γυναίκες µε καρκίνο του τραχήλου της µή-
τρας, ο οποίος είναι ανεγχείρητος, δηλαδή τα πιο βαριά περιστα-
τικά. Αφήσατε να κλείσει ένα τµήµα στο οποίο θα συρρεύσει
πιθανά µεγάλος αριθµός γυναικών που τυχόν θα διαγνωστούν
µε αυτή την ασθένεια, σε αυτή τη βαριά κατάσταση, αν ποτέ ξε-

κινήσει το πρόγραµµά σας.
Κυρία Αγαπηδάκη, το Υπουργείο και εσείς είστε η ζωντανή

απόδειξη ότι κανείς δεν ασχολείται µε τις γυναίκες που πάσχουν
από τον καρκίνο. Είστε το ακαταµάχητο τεκµήριο διαχειριστικής
ανικανότητας. Μόνη σας µέριµνα είναι να διοχετευθούν οι χρη-
µατικοί πόροι στα µεγάλα εργαστήρια, µε µόνη αγωνία να µη
γίνει λάθος στη µοιρασιά. Αυτό είναι το επιτελικό κράτος. Αυτή
είναι η αριστεία σας. Αυτή είναι η πολιτική σας διαχείριση για τη
δηµόσια υγεία, η αποστράγγιση των πόρων, µε σκοπό την ευη-
µερία των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παππά.

Κυρία Αγαπηδάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Κύριε Παππά, ειλικρινά εκπλήσσοµαι. Είστε γιατρός και, αντί να
υποστηρίξετε ένα πρόγραµµα που θα σώσει ζωές, έρχεστε εδώ
και µεταφέρετε τη σπέκουλα την οποία αναπαράγουν µέσα που
βρίθουν πραγµατικά ψεµάτων, ανακριβειών και εγώ δεν ξέρω τι
άλλο.

Έχετε κάνει µια -προφανώς ηθεληµένα, σκόπιµα- κοπτορα-
πτική σε σχέση µε τη νοµοθεσία.

Η Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων Δηµόσιας Υγείας, κύριε Παππά,
συστάθηκε µε τον ν.4675/2020. Από τότε γνωµοδοτεί στο Υπουρ-
γείο. Πιθανά δεν γνωρίζετε, γι’ αυτό σας το λέω, για να το µά-
θετε.

Τόσο στο πρόγραµµα που αφορά στον καρκίνο του µαστού
όσο και σε αυτό, οτιδήποτε κάνουµε έχει προηγηθεί η γνωµοδό-
τηση της επιτροπής. Τι σηµαίνει αυτό, κύριε Παππά; Δεν είµαι
εγώ, ξέρετε, προσωπικά, είναι ο θεσµός του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Υγείας, που είναι επιφορτισµένος µε τα καθήκοντα της πρό-
ληψης και της πρωτοβάθµιας στον οποίο επιτίθεστε αυτή τη
στιγµή και όχι σε µένα. Εγώ θα φύγω και θα έρθει κάποιος άλλος.
Ειλικρινά, όµως, δεν περίµενα από γιατρό, γενικό γιατρό κιόλας,
να έρθει εδώ και να καταφέρεται ενάντια στα προγράµµατα, να
λέει ότι αυτά δεν θα έπρεπε να γίνουν, έπρεπε να γίνουν µε έναν
άλλον τρόπο, µε λιγότερες προδιαγραφές. 

Αναρωτιέµαι, κύριε Παππά, έχετε κάνει καθόλου αυτοκριτική
για το ότι η Κυβέρνησή σας δεν κατάφερε να κάνει ούτε ένα τέ-
τοιο πληθυσµιακό πρόγραµµα; Έχετε αναρωτηθεί, ενώ κυβερνή-
σατε τέσσερα χρόνια, για ποιον λόγο δεν βάλατε ούτε µία
προδιαγραφή σε όλες αυτές τις εξετάσεις; 

Πάµε να κάνουµε, προσέξτε, όχι αυτό που φαίνεται σε µένα
σωστό, πάµε να κάνουµε κάτι που το γνωρίζετε καλά, κύριε
Παππά, αυτό που λέγεται «evidence based public health», «επι-
στηµονικά τεκµηριωµένη δηµόσια υγεία». Βρείτε µου µία χώρα
στην οποία δεν γίνονται τα πράγµατα όπως τα κάνουµε εδώ,
αλλά ο καθένας κάνει ό,τι του καπνίσει. 

Επί του προκειµένου, πιθανόν να µη γνωρίζετε, κύριε Παππά,
ότι η χώρα που θεωρείται best practice από τους επιστήµονες
στο πώς διενεργείται ο προσυµπτωµατικός έλεγχος του καρκί-
νου του τραχήλου της µήτρας είναι η Ολλανδία. Η Ολλανδία είχε
πενήντα εργαστήρια, τα οποία µείωσε σε πέντε και από πέντε τα
κάνει τρία. Ξέρετε γιατί; Για να µπορεί να κάνει όλα όσα έχουµε
προβλέψει σε αυτή την ΚΥΑ. 

Αναφέρεστε σε φωτογραφικούς διαγωνισµούς και δεν ξέρω τι
άλλο. Πρώτον, δεν υπάρχει διαγωνισµός. Είναι µία ΚΥΑ. Έχει
βγει η πρόσκληση και τα SMS θα φύγουν τις επόµενες µέρες.
Δεύτερον, πάτε και µπερδεύετε σκοπίµως εξαγγελίες µε την υλο-
ποίηση των προγραµµάτων, για να καταδείξετε ότι, τάχα µου, το
2020, που νοµοθετήθηκαν αυτά, έπρεπε να µην ασχολούµαστε
µε την πανδηµία, όπως έκαναν όλες οι χώρες, αλλά να τρέχουµε
παράλληλα προγράµµατα προσυµπτωµατικού ελέγχου. Σούπερ-
µαν δεν είµαστε και δεν θα βρείτε καµµία χώρα να έχει super-
women και supermen. Καµµία χώρα δεν κατάφερε να τα κάνει
όλα αυτά κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. 

Θέλω να σας πω δύο πράγµατα και θα ήθελα, παρακαλώ πάρα
πολύ, να τα κρατήσετε και να τα σεβαστείτε. Η χώρα δεν κάνει
του κεφαλιού της. Κάνει αυτό που είναι επιστηµονικά τεκµηριω-
µένα σωστό. Θα δείτε στις ευρωπαϊκές χώρες ότι όλες έχουν µει-
ωµένο αριθµό εργαστηρίων ακριβώς γιατί πρέπει να ελέγχεται η
ποιότητα. Και, προσέξτε, εµείς, επειδή το κάνουµε πρώτη φορά
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στη χώρα, δεν πάµε να βάλουµε δύο ή πέντε. Βάλαµε όριο τα εί-
κοσι, όπως µας έχει πει η επιτροπή, στα ιδιωτικά, ενώ ενθαρρύ-
νουµε όλα τα δηµόσια να συµµετάσχουν και να εξοπλιστούν µε
τελευταίας τεχνολογίας µηχανήµατα. 

Δεν θέλετε, κύριε Παππά, να σωθούν άλλες ζωές; Ειλικρινά πι-
στεύω ότι, επειδή είστε γιατρός, θα πείτε ναι. Ελπίζω να υποχω-
ρήσει αυτή η σπέκουλα, να πάµε στην ουσία ενωµένοι, γιατί εδώ
το θέµα είναι να σωθούν ζωές και όχι να κάνουµε άγονη πολιτική
αντιπαράθεση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αγαπηδάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Γυµνάσιο Φούστανης και Πολυκάρπης Αριδαίας
του Νόµου Πέλλης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1184/14-2-2024 ανα-

φορά του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Έλλειψη φαρµάκων
ψυχιατρικών ασθενών». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να είµαστε σε

αυτά που λέµε προσεκτικοί και να σεβόµαστε τον συνάνθρωπό
µας µε την ασθένειά του, και µάλιστα πόσω µάλλον, κύριε
Υπουργέ, όταν αυτό αφορά νέα παιδιά, σας έχω κάνει µία ανα-
φορά πριν λίγο καιρό για την έλλειψη συγκεκριµένων φαρµάκων. 

Μου απαντήσατε µέσα από αυτή τη διαδικασία ότι έχετε φτιά-
ξει τον ΕΟΦ και όλα αυτά. Εγώ θέλω να σας ρωτήσω κάτι πολύ
απλό. Και επειδή υπάρχουν και άνθρωποι που είναι εδώ στη
Βουλή και µε βρήκαν τυχαία για τα ανιψάκια τους για το λίθιο και
όλα αυτά, σε ποιο φαρµακείο σήµερα µπορεί να πάει κάποιος να
αγοράσει αυτά τα φάρµακα; Δεν θέλω καµµία άλλη ερώτηση
ούτε θα σας απασχολήσω σε τίποτα άλλο. Θέλω να µου πείτε,
να πείτε σε αυτούς τους γονείς, στους ανθρώπους τους ασθε-
νείς, σε ποιο φαρµακείο θα πάνε στην Ελλάδα να αγοράσουν
αυτά τα φάρµακα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή: Εξαρτάται από
το φάρµακο. 

Είστε γιατρός και νοµίζω ότι θα καταλάβετε αµέσως αυτό το
οποίο θα σας πω. Υπάρχουν φάρµακα τα οποία είναι ευρείας δια-
δόσεως, τα χρησιµοποιούν δηλαδή πάρα πολλοί γιατροί, γιατί
υπάρχουν αντίστοιχοι ασθενείς. Αυτά τα φάρµακα τα βρίσκει κα-
νείς σχεδόν σε όλα τα φαρµακεία της χώρας. Και αν δεν τα έχει
το φαρµακείο της γειτονιάς του, θα το αναζητήσει σε µια φαρ-
µακαποθήκη και θα το βρει. 

Υπάρχουν φάρµακα τα οποία χρησιµοποιούνται σε ελάχιστες
περιπτώσεις, χρησιµοποιούνται από ελάχιστους γιατρούς, διότι
αφορούν ελάχιστες ενδείξεις. Αυτά τα φάρµακα εισάγονται στη
χώρα µας µε συγκεκριµένες διαδικασίες. Η χώρα είναι υποχρε-
ωµένη να τα έχει σε ποσότητες τέτοιες οι οποίες να αντιστοιχούν
στις ανάγκες, έτσι όπως έχουν καταγραφεί την περασµένη χρο-
νιά. Ως εκ τούτου, όταν αναζητήσει κανείς αυτά τα φάρµακα, που
σπανίως χρησιµοποιούνται από λίγους γιατρούς σε ορισµένες

ενδείξεις, τότε µπορεί ο φαρµακοποιός της γειτονιάς του να
απευθυνθεί είτε στο ΙΦΕΤ, που είναι ο εισαγωγεύς των φαρµάκων
αυτών που δεν ευρίσκονται σε ευρεία κυκλοφορία ακριβώς
επειδή δεν υπάρχει µεγάλη ζήτηση ή ακριβώς επειδή συντρέχουν
και άλλοι παράγοντες που έχουν κυρίως σχέση µε το διεθνές εµ-
πόριο και κυρίως τη διεθνή παραγωγή τους, έτσι ώστε να µπο-
ρέσει να ενηµερωθεί πού µπορεί να βρει αυτό το φάρµακο.

Αν µου επιτρέπετε, για τα συγκεκριµένα σκευάσµατα για τα
οποία µου κάνατε την ερώτηση να σας κάνω µια πολύ σύντοµη
ενηµέρωση. Σας λέγω, λοιπόν, ότι όσον αφορά το λίθιο, πραγ-
µατικώς είναι ένα φάρµακο ευρυτάτης χρήσεως και το οποίο
πρέπει να είναι διαθέσιµο σχεδόν σε όλα τα φαρµακεία της
χώρας. Υπήρχαν µέχρι τούδε δύο σκευάσµατα παραδοσιακώς,
το Lithiofor, που είναι το άνυδρο θειούχο λίθιο, και το Milithin, που
είναι το ανθρακικό λίθιο. 

Το Lithiofor απεσύρθη από την κυκλοφορία από την εταιρεία
του. Αµέσως ο ΕΟΦ, διαπιστώνοντας αυτή την κατάσταση,
έδωσε εντολή στο ΙΦΕΤ, όπως γίνεται, γιατί υπάρχουν συγκεκρι-
µένα πρωτόκολλα σε αυτές τις περιπτώσεις, και αναζητήθηκε γε-
νόσηµο στο εξωτερικό, κάτι που δεν είναι απλό, διότι δεν είναι
σίγουρο ότι υπάρχουν γενόσηµα εφόσον αποσύρεται το αρχικό
σκεύασµα. Ανευρέθη µία εταιρεία, στην οποία έχουν ήδη γίνει
παραγγελίες φιαλιδίων. Έχει παραληφθεί στις 10 Απριλίου µια
αρχική ποσότητα και αναµένεται η παραλαβή των υπολοίπων
σταδιακά, εντός των εποµένων µηνών. Είναι µοναδική δυνατότης
που βρήκε σε όλον τον κόσµο το ΙΦΕΤ όσον αφορά αυτό το
Lithiofor το οποίο έχει αποσυρθεί.

Τώρα όσον αφορά το ανθρακικό, εκεί θα πρέπει να σας πω ότι
υπήρχε πριν από µερικούς µήνες µια παροδική έλλειψη και αυτό
οφειλόταν στο γεγονός ότι, επειδή ακριβώς απεσύρθη το Lithio-
for, παγκοσµίως το Milithin, το ανθρακικό λίθιο, ζητείτο σε πολύ
µεγαλύτερες ποσότητες. Ανταποκρίθηκε η εταιρεία και πλέον
είναι διαθέσιµο το Milithin. Μάλιστα εκτός από το Milithin βρήκε
το ΙΦΕΤ και το γενόσηµο Carbolithium, από το οποίο έχουµε πα-
ραγγείλει έντεκα χιλιάδες κοµµάτια και έχουν έρθει µέχρι στιγ-
µής οι τρεις χιλιάδες και αναµένονται οι επτά χιλιάδες γρήγορα.
Άρα, λοιπόν, δεν θα υπάρξει πρόβληµα όσον αφορά το Milithin. 

Όσον αφορά το άλλο, θα υπάρχει µια προσπάθεια εντός των
εποµένων µηνών να ανευρεθούν, αλλά νοµίζω είναι ένα σκεύα-
σµα το οποίο µπορεί να αντικαταστήσει το Milithin, µπορεί να αν-
τικαταστήσει το άλλο. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, για να µη δια-
ταράξω τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Υπουργέ, η απάντησή σας αυτή ήταν συγκεκρι-
µένη σε σχέση µε αυτή που µου στείλατε. 

Πρώτον, µας λέτε ότι έχει αποκατασταθεί το Milithin πλήρως.
Είστε και γιατρός εσείς και της ειδικότητας γιατρός. Καταλαβαί-
νετε, και επειδή είµαστε συνάδελφοι καταλαβαίνω, ότι υπάρχουν
φάρµακα τα οποία για τους ανθρώπους αυτούς είναι φάρµακο
επιλογής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εννο-
είται.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Το καταλαβαίνετε, πολύ ωραία. Γιατί τώρα οι άνθρωποι
σε αυτές τις συγκεκριµένες ασθένειες είναι φάρµακο επιλογής
το οποίο µπορεί να αντιµετωπίσει την ασθένεια. Άρα να το συγ-
κεκριµενοποιήσουµε. Όσον αφορά το πρώτο, το Lithiofor, το
οποίο είναι πάλι και αυτό, λέτε ότι έχετε φέρει επτά χιλιάδες, αν
δεν κάνω λάθος, το οποίο θα αναζητήσουν οι άνθρωποι και το
επόµενο χρονικό διάστηµα θα έρθουν µε άλλη επωνυµία, γενό-
σηµο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Με
άλλη επωνυµία, γενόσηµο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Άρα είναι όχι το ίδιο, το γενόσηµο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν
υπάρχει πλέον παγκοσµίως.
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ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ωραία, εντάξει. Άρα υπάρχει το γενόσηµό του, το
οποίο το έχετε φέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, απαν-
τάτε µετά. Έχετε δευτερολογία.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Απλώς, είναι πολύ σηµαν-
τικό γιατί µας ακούν άνθρωποι οι οποίοι δεν µας ακούνε για πο-
λιτικά ζητήµατα. Θέλουν να λύσουν το πρόβληµα του παιδιού
τους, του αδερφού τους, είναι ζητήµατα που αφορούν τον κα-
θένα ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Προφανώς είναι πολύ
σηµαντικό.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Τώρα όσον αφορά τα υπόλοιπα που σας έχω πει, τα
τρία σκευάσµατα, καταλαβαίνω ότι δεν µας απαντήσατε. Αυτές
οι ερωτήσεις δεν αφορούν ξέρετε γενικότερα, κύριε Υπουργέ.
Αφορούν συγκεκριµένους ανθρώπους, αλλά εξαρτώνται από τις
δικές σας απαντήσεις για το πώς αυτοί οι άνθρωποι θα έχουν το
επίπεδο ζωής τους. 

Θέλω να µου απαντήσετε για τα επόµενα τρία φάρµακα, αν
έχετε κάποια ενηµέρωση, όπως µου είπατε για τα προηγούµενα,
τα οποία θα µπορούν σύντοµα οι ασθενείς να βρουν είτε στις
υπηρεσίες του ΕΟΦ είτε στα φαρµακεία. Απλά, νοµίζω, κατα-
νοητά, δεν χρειάζονται πολλές φανφάρες, δεν χρειάζεται τίποτα
άλλο. Περιµένω από εσάς συγκεκριµένα πράγµατα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, θα είµαι απολύτως σαφής, όπως το ζητήσατε, και
ελπίζω σύντοµος. 

Όσον αφορά το Dumyrox, το οποίο είναι ένα ευρύτατα χρησι-
µοποιούµενο φάρµακο, η φλουβοξαµίνη, υπήρχε πραγµατικώς,
κύριε συνάδελφε, πλήρης έλλειψη αυτού του φαρµάκου παγκο-
σµίως µε ευθύνη της εταιρείας για δύο έτη. Πραγµατικώς, επειδή
κι εγώ είµαι πολύ φιλικός προς αυτό το φάρµακο ως θεραπευτής,
αναγκάστηκα για µεγάλα χρονικά διαστήµατα τους ασθενείς να
τους µεταφέρω σε παρόµοια σκευάσµατα, κάτι που δεν ήταν κα-
θόλου απλό και µερικές φορές και όχι ωφέλιµο για αυτούς. Ευ-
τυχώς εδώ και έξι µήνες, από τον Οκτώβριο-Νοέµβριο του 2023,
επανήλθε η παραγωγή στα συνήθη επίπεδα κι αυτή τη στιγµή το
Dumyrox -το ξέρω επειδή, σας λέγω, το χρησιµοποιούσα µέχρι
πριν από µερικούς µήνες ως γιατρός- είναι διαθέσιµο σε όλα τα
φαρµακεία της χώρας. Μπορεί να το βρει κανείς οπουδήποτε και,
αν δεν το έχει το φαρµακείο της γειτονιάς, το έχει σίγουρα η
φαρµακαποθήκη της περιοχής. 

Τώρα όσον αφορά τα δύο άλλα εξειδικευµένα σκευάσµατα, τα
λέω γιατί έχει πράγµατι έννοια, δύο από αυτά χρησιµοποιούνται
κατά αποκλειστικότητα στην αντιµετώπιση του attention deficit
hyperactivity disorder. Είναι σκευάσµατα τα οποία κινούνται στον
ευρύτερο χώρο των αµφεταµινών. Θα πρέπει να σας πω το εξής,
ότι δυστυχώς η παραγωγός εταιρεία, η «LILLY», απέσυρε το
Strattera, δηλαδή την ατοµοξετίνη, πλήρως. Αναζητούνται γενό-
σηµα. Ευρέθησαν γενόσηµα µόνο στο Ηνωµένο Βασίλειο, τα
οποία όµως δεν µπορούν να εξαχθούν, γιατί έχουν αναστολή
εξαγωγής. 

Εκείνο όµως το οποίο µπορεί να αντικαταστήσει αυτό εδώ είναι
τα σκευάσµατα της µεθυλφαινιδάτης. Το γνωστότερο σκεύασµα
σε αυτά είναι το Ritalin. Προφανώς οι άνθρωποι σήµερα εδώ
παίρνουν Ritalin. Το Ritalin βρίσκεται σε έλλειψη, αλλά υπάρχει
το σκεύασµα Concerta, το οποίο είναι slow release, δηλαδή είναι
παρατεταµένης εκλύσεως, και ως εκ τούτου µπορεί πραγµατικά
να χρησιµοποιηθεί -και µάλιστα και πιο επωφελώς- για τον
ασθενή. Είχε µια έλλειψη η µορφή των 18 mg για δυο-τρεις
µήνες. Η µορφή όµως των 36 mg υπήρχε συνεχώς στην αγορά
και πλέον υπάρχει και η µορφή των 18 και των 36 mg σε λογικές
ποσότητες στη χώρα. 

Για να µην υπάρξει παρεξήγηση, σας λέγω το εξής. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι όταν ένα σκεύασµα χρησιµοποιείται από ορισµένους

γιατρούς -γιατί δεν το χρησιµοποιούν όλοι οι γιατροί αυτό- και
σε ορισµένες περιπτώσεις χρησιµοποιείται σε µια συγκεκριµένη
ποσότητα στη χώρα η οποία µπορεί να ελεγχθεί ως µέσος όρος
των τελευταίων χρόνων, άρα ο ΙΦΕΤ και ο ΕΟΦ παραγγέλνουν
εκεί που βρίσκουν ποσότητες, οι οποίες κυµαίνονται σε αυτό το
εύρος της πρώην χρήσεως, αυτό σηµαίνει ότι δεν µπορεί να βρε-
θεί σίγουρα στο φαρµακείο της γειτονιάς, θα πρέπει να ανιχνευ-
θεί µέσω του ΙΦΕΤ.

Τώρα, όσον αφορά τα δύο άλλα φάρµακα, τα οποία είναι φάρ-
µακα που χρησιµοποιούνται σχεδόν αποκλειστικώς στον αλκοο-
λισµό, θα µου επιτρέψετε να σας πω, κύριε συνάδελφε, και ως
ειδικός γιατρός ότι είναι πάρα πολύ σπάνια η χρησιµοποίησή
τους. Εκεί πρέπει να πούµε το εξής, ότι όσον αφορά τη ναλτρε-
ξόνη υπήρχε έλλειψη πέρυσι το 2023. Αυτό οδήγησε σε µια υπερ-
χρησιµοποίηση µετά. Πράγµατι υπήρξαν ελλείµµατα και υπήρξε
και απαγόρευση εξαγωγής. Υπάρχει, όµως, µια σταθερή ροή σε
πολύ µικρές ποσότητες. Δηλαδή, παραδείγµατος χάριν, η τελευ-
ταία παραγγελία, σας λέγω, του ΙΦΕΤ γι’ αυτήν ήταν δυόµισι χι-
λιάδες bouteille για ένα έτος. Αυτή τη στιγµή η ενηµέρωσή µας
είναι ότι υπάρχει σε κάποιες ποσότητες και µπορούν να ζητηθούν
µέσω ΙΦΕΤ.

Το ίδιο ισχύει και για τη δισουλφιράµη, η οποία είναι επίσης
ένα εξαιρετικά σπάνια χρησιµοποιούµενο φάρµακο. Δεν είναι
φάρµακο υπό την έννοια της θεραπείας, είναι φάρµακο το οποίο
χορηγούµενο στον αλκοολικό προκαλεί -εκείνη τη στιγµή- δυσά-
ρεστα συµπτώµατα σωµατικής απεξάρτησης και λειτουργεί θε-
ραπευτικά υπό την έννοια της αποτρεπτικής ψυχοθεραπείας. Και
σε αυτό υπάρχουν λίγες συσκευασίες, αλλά µπορεί να ζητηθούν
µέσω ΙΦΕΤ εξειδικευµένα, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 954/9-4-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Βοιωτίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Παναγιού Πούλου προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Κρί-
σιµα ερωτήµατα σχετικά µε την επιλογή διενέργειας εσωτερικού
ελέγχου για τη διαρροή δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
εκλογέων εξωτερικού από το ΥΠΕΣ».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ. Θεόδωρος Λι-
βάνιος.

Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση που κατα-

θέτω για το µείζον αυτό θέµα και αληθινά είµαι υποχρεωµένη να
την υποβάλω και να απαιτήσω απαντήσεις, γιατί δυστυχώς στην
πρώτη µου επίκαιρη ερώτηση απαντήσεις δεν έλαβα. Και το χει-
ρότερο δεν είναι αν έλαβα εγώ προσωπικά τις απαντήσεις, αλλά
ούτε ο ελληνικός λαός, που θα κληθεί να ψηφίσει στις κρίσιµες
πολιτικά ευρωεκλογές σε λιγότερο από δύο µήνες, δεν έχει λάβει
τις απαντήσεις του. Και εύχοµαι πραγµατικά να µην εξαναγκα-
στούµε µέσα στο υπόλοιπο διάστηµα και εν µέσω προεκλογικής
περιόδου να κάνουµε και νέες ερωτήσεις.

Επιπλέον, έχουν προκύψει από τη συζήτηση της πρώτης ερώ-
τησής µου νέα στοιχεία που, δυστυχώς, ενισχύουν τις ήδη βάσι-
µες υποψίες ότι ο στόχος της Κυβέρνησης είναι να συσκοτίσει
και να συγκαλύψει και αυτό το ζήτηµα, όπως είναι, δυστυχώς, η
πάγια τακτική της. Συγκεκριµένα, έχουµε ένα αλλόκοτο, θα το
χαρακτήριζα, e-mail από την κ. Ασηµακοπούλου, µε το οποίο επι-
χειρεί να αποσείσει κάθε ευθύνη για τη διαρροή των προσωπικών
δεδοµένων των εκλογέων από πάνω της και να τις επιρρίψει στον
πρώην Γενικό Γραµµατέα, τον κ. Σταυριανουδάκη, και βεβαίως
στον πρώην Γραµµατέα Αποδήµων της Νέας Δηµοκρατίας, τον
κ. Θεοδωρόπουλο, οι οποίοι βέβαια καρατοµήθηκαν µε συνοπτι-
κές διαδικασίες από το Μαξίµου χωρίς να έχουν καν ολοκληρω-
θεί οι διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου από το ΥΠΕΣ και βέβαια
πολύ πριν παραδοθεί σχετικό πόρισµα, το οποίο άλλωστε ξέρετε
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ότι αναµένει και η Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών για να προ-
χωρήσει και τη δική της έρευνα.

Γιατί χαρακτήρισα πριν αλλόκοτο το e-mail της κ. Ασηµακο-
πούλου; Διότι, ενώ είναι προφανές ότι στην ουσία επιχειρεί να
στήσει τη δική της υπερασπιστική γραµµή εν όψει πιθανών µελ-
λοντικών διαδικασιών σε αστικά και ενδεχοµένως και ποινικά δι-
καστήρια, από την άλλη, είναι και µία ευθεία οµολογία ότι η ίδια
έλεγε ψέµατα στις πρώτες της δικαιολογίες. Επιπλέον, έχουµε
οµολογία τέλεσης αδικήµατος από την πλευρά της Νέας Δηµο-
κρατίας τόσο όσον αφορά τη διαρροή, όσο και την παράνοµη
χρήση των προσωπικών δεδοµένων εκλογέων εξωτερικού. Δη-
λαδή προκύπτει ότι τα εν λόγω προσωπικά δεδοµένα βρίσκονταν
επί επτά τουλάχιστον µήνες παρανόµως στη διάθεση της Νέας
Δηµοκρατίας και ότι έγινε παράνοµη χρήση τους για ψηφοθηρι-
κούς σκοπούς από την πλευρά του κυβερνητικού κόµµατος.
Προκύπτει ακόµα µια ύποπτη υπόγεια διαδροµή ανάµεσα στον
κοµµατικό µηχανισµό της Νέας Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εσωτερικών, η οποία επιβεβαιώνει ότι για τη Νέα Δηµοκρατία το
κράτος είναι εργαλείο εκµετάλλευσης και κοµµατικό λάφυρο.

Ελπίζω να συµφωνήσετε, κατόπιν των ανωτέρω, ότι υπάρχει
µείζον θέµα αξιοπιστίας των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας
και όσων δηλώνονται πάνω στο συγκεκριµένο θέµα και εξίσου
µείζον θέµα εµπιστοσύνης των πολιτών, κύριε Υπουργέ, για το
πόσο διάφανη και στεγανοποιηµένη θεσµικά είναι η διαδικασία
της επιστολική ψήφου στις επερχόµενες εκλογές. Γι’ αυτό, το
ελάχιστο που µπορείτε και πρέπει να κάνετε είναι να δώσετε σή-
µερα µια σαφή απάντηση σε δύο ερωτήµατα.

Πρώτον, γιατί αντί της ΕΔΕ επιλέχθηκε η διενέργεια εσωτερι-
κού ελέγχου από τη Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου του ΥΠΕΣ, η
οποία βάσει του νόµου είναι επίσης ελεγχόµενη για τη διαρροή
των προσωπικών δεδοµένων. Και αναφέροµαι στον σχετικό
ν.4795/2021, όπως τροποποιήθηκε από τον ν.5027/2023, δηλαδή
πώς γίνεται ο ελεγχόµενος να είναι ταυτόχρονα και ελεγκτής.

Και δεύτερο ερώτηµα, έχετε λάβει όλα τα ελάχιστα απαιτού-
µενα µέτρα για τη διασφάλιση της διαδικασίας; Έχετε παραλά-
βει, για παράδειγµα, ως Υπουργείο Εσωτερικών το υποσύστηµα
αιτήσεων επιστολικής ψήφου, τη σύµβαση της αναδόχου εται-
ρείας; Πότε το παραλάβατε; Πείτε µας.

Μπορείτε, λοιπόν, να διαβεβαιώσετε τους πολίτες ότι έχουν
ληφθεί όλα τα αναγκαία µέτρα για την προστασία των προσωπι-
κών τους δεδοµένων; Και σε τι ακριβώς συνίστανται αυτά τα
µέτρα;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πούλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία Πούλου, πράγµατι είναι η πέµπτη επίκαιρη

ερώτηση για το συγκεκριµένο θέµα. Δύο έχετε υποβάλει εσείς
και τις υπόλοιπες τρεις λοιπά κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Θα
το ξαναπούµε τι γίνεται για άλλη µια φορά.

Είναι σε εξέλιξη ο έλεγχος από την Εισαγγελία Αθηνών. Είναι
σε εξέλιξη ο έλεγχος από την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων, ο οποίος προχωράει µε γοργούς ρυθµούς. Μάλιστα,
πληροφορήθηκα σήµερα ότι ήδη υπάρχουν τα πρώτα ευρήµατα,
όπου αναντίλεκτα το πρώτο πόρισµα λέει ότι η διαρροή έγινε τις
παραµονές των εκλογών του Ιουνίου του 2023 και όχι όπως κά-
ποιοι βιάστηκαν να πουν ότι έχει οποιαδήποτε σχέση µε την επι-
στολική ψήφο. Δεν έχει καµµία σχέση µε την επιστολική ψήφο.

Όταν, λοιπόν, 1η Μαρτίου ξεκίνησαν οι αναφορές στα µέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης για τη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων,
την επόµενη εργάσιµη µέρα, 4 Μαρτίου, δόθηκε εντολή στη Διεύ-
θυνση Εσωτερικού Ελέγχου να κάνει αυτό που λέει ο 4622, έναν
έκτακτο έλεγχο. Το πόρισµα κοινοποιείται και στην Εθνική Αρχή
Διαφάνειας και στην Εισαγγελία και στην Αρχή Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Για ποιον λόγο; Για τον λόγο ότι
για πρώτη φορά τρέξανε πάρα πολύ γρήγορα οι διαδικασίες. Αυτή
τη στιγµή είναι στη φάση ολοκλήρωσης του πορίσµατος. Έχουν
ληφθεί µία σειρά καταθέσεων από την αρµόδια υπηρεσία και πολύ
σύντοµα θα το έχουν στα χέρια τους οι αρµόδιες αρχές.

Δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία απόπειρα συγκάλυψης. Η Προ-
εδρία της Κυβέρνησης έκανε αυτά που έπρεπε όταν είχε σαφείς
ενδείξεις και µάλιστα αναλαµβάνοντας την πολιτική ευθύνη και ο
Γενικός Γραµµατέας µέχρι πρότινος του Υπουργείου. Και επειδή
έχετε άγχος, πράγµατι το σύστηµα έχει παραληφθεί, αν δεν κάνω
λάθος, στις 12 Μαρτίου του 2024. Η πλατφόρµα άνοιξε στις 19
Φεβρουαρίου. Και για να µη σας κάνει εντύπωση η διαφορά που
υπάρχει, πάντα τα πληροφοριακά συστήµατα παραλαµβάνονται
µερικές µέρες αφού είναι σε λειτουργία, προκειµένου να διαπι-
στωθεί αν έχουν τίποτα µικρής υφής προβλήµατα τα οποία δεν
µπορούν να εντοπιστούν σε a’ και b’ testing.

Ουσιαστικά, λοιπόν, για να σας πω ένα παράδειγµα, πηγαίνουν
τα sms σε κάθε χώρα του κόσµου. Είχαµε τις πρώτες µέρες κά-
ποια µικρά προβληµατάκια µε παρόχους κινητής τηλεφωνίας στο
εξωτερικό, τα οποία επιλύθηκαν τις επόµενες µέρες και αυτό
είναι κάτι πολύ σύνηθες. Ενδεικτικά να σας πω δύο περιπτώσεις.
Η σύµβαση µε την ίδια εταιρεία για το δηµοψήφισµα παρελήφθη
στις 22 Ιουλίου, δύο εβδοµάδες µετά το δηµοψήφισµα, και η
σύµβαση, για παράδειγµα, για τις εκλογές του 2015, για τη µε-
τάδοση των αποτελεσµάτων, παρελήφθη δύο µήνες µετά τις
εκλογές, τον Νοέµβριο του 2015. Άρα, λοιπόν, είναι κάτι το οποίο
γενικά είναι σύνηθες στην παραλαβή πληροφοριακών συστηµά-
των.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαι υποχρεωµένη να σας επισηµάνω ότι εκ-

προσωπείτε µία Κυβέρνηση που έχει κάκιστες επιδόσεις στους
τοµείς της διαφάνειας, της αξιοπιστίας, των ελεγκτικών θεσµών
και του κράτους δικαίου εν γένει. Η αποδεδειγµένη µαζική διαρ-
ροή και παράνοµη χρήση προσωπικών δεδοµένων των εκλογέων
είναι εξαιρετικά σοβαρό παράπτωµα και το γνωρίζετε. Το ίδιο και
η επιβεβαίωση των νοοτροπιών κοµµατικής ιδιοκτησίας του κρά-
τους.

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, είναι ήδη απολογούµενη σε ευρω-
παϊκό επίπεδο για παραβίαση θεµελιωδών κανόνων του ευρω-
παϊκού κεκτηµένου στο κράτος δικαίου. Το ζήτηµα της διαρροής
των προσωπικών δεδοµένων των εκλογέων έρχεται να προστεθεί
σε µια µακρά λίστα παραβιάσεων που καταγράφονται στο σχε-
τικό ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην εποχή µας ο αθέµιτος επηρεα-
σµός της ψήφου των πολιτών -και επιλέγω τις λέξεις που χρησι-
µοποιώ- δεν γίνεται µε τα «χοντροκοµµένα» εργαλεία του
παρελθόντος πια, αλλά µε τη χρήση της τελευταίας ψηφιακής
τεχνολογίας και ότι σε αυτό το πλαίσιο είναι εξαιρετικά σηµαν-
τική η θωράκιση των προσωπικών δεδοµένων των πολιτών από
κάθε µη εγκεκριµένη χρήση.

Επανέρχοµαι και σας ζητώ, λοιπόν, να δώσετε µία ξεκάθαρη
απάντηση. Είστε σε θέση να βεβαιώσετε ότι τα προσωπικά δε-
δοµένα διέρρευσαν µόνο στην κ. Ασηµακοπούλου και ότι δεν
υπάρχουν και άλλοι Ευρωβουλευτές ή κοµµατικοί υποψήφιοι της
Νέας Δηµοκρατίας που έχουν το ίδιο «προνόµιο»; Και προφανώς
πριν που λέγατε για τα ψέµατα και για όσους βιάστηκαν, δεν ανα-
φερθήκατε σε εµάς, παρά στις δηλώσεις της κ. Ασηµακοπούλου,
η οποία είπε ότι παρέλαβε τα στοιχεία τον Ιανουάριο.

Μπορείτε, λοιπόν, να βεβαιώσετε ότι µέχρι τις ευρωεκλογές
δεν θα προκύψουν και άλλα παρόµοια περιστατικά; Ποια συγκε-
κριµένα µέτρα έχετε λάβει για την ασφάλεια των προσωπικών
δεδοµένων των εκλογέων, όχι µόνο του εξωτερικού, θα πρό-
σθετα εγώ; Διότι αναρωτιέµαι αν είστε σε θέση πλέον να µας ενη-
µερώσετε υπεύθυνα σήµερα για το εάν και πώς διασφαλίζονται
τα προσωπικά δεδοµένα των εκλογέων και του εσωτερικού. Μπο-
ρείτε να το κάνετε;

Και µια τελευταία ερώτηση: Σκοπεύει το ελληνικό δηµόσιο να
στραφεί κατά της Νέας Δηµοκρατίας λόγω της παράνοµης αξιο-
ποίησης των προσωπικών δεδοµένων των εκλογέων; Σας θυµίζω
ότι έχουν, ήδη, κατατεθεί δεκάδες αγωγές κατά του ελληνικού
δηµοσίου από απόδηµους, το ύψος των οποίων υπολογίζεται πε-
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ρίπου σε 2,8 εκατοµµύρια. Θέλω, λοιπόν, να ελπίζω ότι το ποσό
αυτό, εφόσον τελικά επιδικαστεί, δεν θα βαρύνει τους Έλληνες
φορολογούµενους, αλλά θέλω και τη δική σας διαβεβαίωση γι’
αυτό, κύριε Υπουργέ.

Κλείνοντας, θέλω να παρατηρήσω το εξής: Αν µη τι άλλο, από
αυτή την υπόθεση αποδεικνύεται η βασιµότητα και η αναγκαιό-
τητα των προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ, τις οποίες είχαµε καταθέσει
στη συζήτηση του νοµοσχεδίου για την επιστολική ψήφο. Σας εί-
χαµε προειδοποιήσει και εγώ προσωπικά είχα χρησιµοποιήσει
µάλιστα τότε την έκφραση «φθηνό τέχνασµα» για τη διαβόητη
αιφνιδιαστική τροπολογία της κ. Κεραµέως που ήθελε να επε-
κτείνει την επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλογές. Δεν προ-
έβλεπε η έχουσα την ευθύνη, αλλά κρυπτόµενη κυρία Υπουργός,
τους κινδύνους που έθεσαν, ήδη, στους Έλληνες και τις Ελληνί-
δες εκλογείς ερωτήµατα αξιοπιστίας και διαβλητότητας της
εκλογικής διαδικασίας. Αυτά είναι θέµατα ποιότητας της δηµο-
κρατίας µας και όµως, κύριε Υπουργέ, τα αντιµετωπίζετε και ως
Κυβέρνηση µε απίστευτη προχειρότητα και κοµµατική ιδιοτέλεια.

Θα ήθελα, αν µπορείτε, να µας πείτε και µερικά στοιχεία για
το τι έγινε µε τη διαρροή των προσωπικών δεδοµένων από τα
ΕΛΤΑ. Ξέρετε ότι και αυτό συζητείται στον δηµόσιο λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πούλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τα ΕΛΤΑ δεν έχω ενηµέρωση για όσα γράφτηκαν στον

τύπο και για όσα αναφέρθηκαν.
Πάµε τώρα στα δικά µας θέµατα. Πρώτον, επειδή λόγω χρό-

νου δεν το ανέφερα πριν, µόλις τελειώσει ο συστατικός έλεγχος,
ανάλογα υπάρχουν δύο διαδικασίες. Τις γνωρίζετε επειδή είστε
έµπειρη, έχετε ασκήσει και διοίκηση. Υπάρχει η διαδικασία της
ΕΔΕ, εφόσον συγκεκριµενοποιούνται οι ευθύνες, υπάρχει η
απευθείας παραποµπή στο πειθαρχικό συµβούλιο, εφόσον είναι
πολύ βάσιµα πλέον τα πειθαρχικά παραπτώµατα που τυχόν
έχουν διαπράξει οι υπηρεσιακοί παράγοντες.

Δεύτερον, θα περιµένουµε το πόρισµα γι’ αυτό που είπατε για
τις αγωγές και αν θα διεκδικούσαν χρήµατα, να δούµε την εµ-
πλοκή που τυχόν έχουν τα διάφορα πρόσωπα και κυρίως το πό-
ρισµα της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα που έχει κάνει εξοντωτικό έλεγχο και εξ όσων γνω-
ρίζω όχι µόνο στο Υπουργείο, που έχει έρθει τουλάχιστον δύο
φορές, αλλά και στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, οπότε µέσα
στο πόρισµα φαντάζοµαι ότι θα συµπεριληφθούν όλα τα σχετικά
ευρήµατα και πειστήρια, τα οποία έχει συλλέξει η αρχή υπό την
ηγεσία ενός πανάξιου δικαστικού, του κ. Μενουδάκου, ο όποιος
έχει τιµήσει το δικαστικό σώµα ως Πρόεδρος στο Συµβούλιο της
Επικρατείας επί πολλά έτη.

Τρίτον, είπατε για τις προτάσεις. Ζήτηµα πρώτο: Για το αν τα
προσωπικά δεδοµένα της επιστολικής ψήφου είναι διασφαλι-
σµένα, ναι, είναι διασφαλισµένα. Υπάρχουν αναλυτικές διαδικα-
σίες πλέον που έχουν τεθεί ειδικά για την επιστολική ψήφο. Οι
όροι χρήσης της σελίδας επιστολικής ψήφου στο
epistoliki.ypes.gov.gr είναι σαφείς. Λένε ποιοι έχουν πρόσβαση
σε δεδοµένα, λένε ποιοι εξωτερικοί φορείς έχουν πρόσβαση στα
δεδοµένα, άρα έχει γίνει εκεί µία πολύ σοβαρή δουλειά.

Δεύτερον, για τις προτάσεις που είχατε κάνει όταν συζητού-
σαµε τον ν.5083, τον νόµο για την επιστολική ψήφο, είχατε ζητή-
σει διακοµµατική επιτροπή. Προσπαθώ να καταλάβω τι θα κάνει
µια διακοµµατική επιτροπή, µια εξτρά διακοµµατική επιτροπή…

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ανεξάρτητη αρχή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Όχι, είχατε ζητήσει και Διακοµµατική Επιτροπή και σύ-
σταση Ανεξάρτητης Αρχής Εκλογών και ηλεκτρονικούς
καταλόγους. Σωστά θυµάµαι; Και αυτές οι προτάσεις ξέρω από
πού είναι και έχω γίνει κατά καιρούς κοινωνός και γι’ αυτές τις
προτάσεις.

Πρώτον, για εξτρά διακοµµατική επιτροπή δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος σε µία διαδικασία που είναι πλέον πλήρως αυτοµατο-
ποιηµένη. Μπαίνει ο εκλογέας, κάνει την αίτηση, εγκρίνεται η
αίτηση, άρα είναι µια ευθεία αλυσίδα βηµάτων και διαδικασιών.

Δεν υπάρχει το υποκειµενικό ή προς αξιολόγηση στοιχείων του
ν.4648 που έπρεπε να αποδειχθεί η διετία τα τελευταία τριάντα
πέντε χρόνια ότι ζούσε κάποιος στην Ελλάδα δύο χρόνια. Άρα,
λοιπόν, σε µια ευθεία, αυτόµατη διαδικασία δεν υπάρχει κανένας
λόγος ύπαρξης διακοµµατικής επιτροπής. 

Επισηµαίνω ότι τα κόµµατα, όπως προβλέπει ο νόµος, παίρ-
νουν αντίγραφα των εκλογικών καταλόγων, µε εξαίρεση των
τριών ευαίσθητων στοιχείων, διεύθυνση αποστολής, e-mail και
τηλέφωνο.

Δεύτερον, οι προτάσεις όλες πάντα αξιολογούνται και πάντα
λαµβάνονται σοβαρά υπ’ όψιν, ιδίως όταν προέρχονται όχι µόνο
και θεσµικά από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά
ιδίως και από εσάς που σας εκτιµώ πάρα πολύ και το γνωρίζετε.

Όσο για τον ηλεκτρονικό κατάλογο, είναι κάτι το οποίο προ-
ϋποθέτει µια µεγάλη προϋπόθεση, η οποία πρέπει να ολοκληρω-
θεί στα επόµενα χρόνια, δηλαδή γρήγορο ίντερνετ σε όλα τα
σχολεία της χώρας, τα οποία λειτουργούν ως εκλογικά τµήµατα.
Είναι κάτι το οποίο µπορούµε να δούµε, εφόσον ωριµάζουν οι
συνθήκες. Μόλις ολοκληρωθεί το θέµα των υποδοµών, είναι κάτι
το οποίο µπορούµε να το κοιτάξουµε και να διευκολύνουµε
ακόµα περαιτέρω την επιλογή του εκλογέα, σε ποιο εκλογικό
τµήµα της περιφέρειάς του θα πάει να ψηφίσει.

Το τρίτο κοµµάτι για την ενιαία αρχή είναι κάτι για το οποίο θα
κατατεθούν προτάσεις -ανοίγει η συνταγµατική Αναθεώρηση- και
µπορούµε να το δούµε κάποια στιγµή στο προσεχές µέλλον.

Σε κάθε περίπτωση, για να ολοκληρώσω -και να ευχαριστήσω
το Προεδρείο για την ανοχή του-, η επιστολική ψήφος έχει µελε-
τηθεί πάρα πολύ, εξονυχιστικά, έχουν ληφθεί υπ’ όψιν πάρα πολ-
λοί παράγοντες που µπορεί να προκαλέσουν πρόβληµα, έχουµε
πετύχει και έχουµε εφαρµόσει ένα από τα ασφαλέστερα συστή-
µατα επιστολικής ψήφου σε όλον τον κόσµο µε αυτοπρόσωπη
επιβεβαίωση ταυτότητας του αποστολέα, µε φακέλους που αν-
τιστοιχούν σε επίπεδο χαρτονοµισµάτων, δηλαδή πάρα πολλές
προδιαγραφές ασφάλειας και γενικότερα είναι κάτι το οποίο πι-
στεύουµε και είναι θετικό ότι αυτή τη στιγµή η ροή των αιτήσεων
συνεχίζεται. Έχουµε περάσει τις εκατόν δεκατρείς χιλιάδες αι-
τήσεις, κατά 70% από το εσωτερικό, κατά 30% από το εξωτερικό
και πραγµατικά έχουµε µπροστά µας ένα σηµαντικό ορόσηµο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Να επισηµάνω κλείνοντας ότι στο πλαίσιο της διακοµµατικής
επιτροπής, που συµµετέχουν µέχρι στιγµής όλα τα κοινοβουλευ-
τικά κόµµατα, θα γίνει παρουσίαση και των φακέλων και των υλι-
κών της επιστολικής ψήφου και µάλιστα θα κάνουµε, µόλις είναι
σχετικά έτοιµος ο χώρος, µια επίσκεψη στο κέντρο που θα γίνει
η συλλογή των επιστολικών ψήφων, προκειµένου όλα τα κόµµατα
να έχουν και προσωπική άποψη σχετικά µε τις διαδικασίες που
θα τηρηθούν και για όλα τα µέτρα που έχουν ληφθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν απαντή-

σατε σε δύο ερωτήσεις, αν και άλλοι υποψήφιοι εκτός της κ. Αση-
µακοπούλου…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αυτό θα το δείξει το πόρισµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώσατε,
κύριε Υπουργέ. Δεν έχουµε τριτολογίες ούτε ερωτήσεις.

Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 964/11-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Δελβερούδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πυροπροστα-
σία ακινήτων εντός και πλησίον δασικών εκτάσεων µε ατοµική
ευθύνη των πολιτών, ζητάει η Κυβέρνηση».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρος Σκυλα-
κάκης.

Κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στις 15-3-24 εκδόθηκε η υπ’ αριθµόν 2890/848

εγκύκλιος του Υπουργείου σας, για την «εφαρµογή του κανονι-
σµού πυροπροστασίας ακινήτων εντός και πλησίον δασικών
εκτάσεων, ο οποίος κανονισµός αφορά σε οικόπεδα ή γήπεδα,
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στα οποία έχουν ανεγερθεί κτήρια και τα οποία βρίσκονται µέσα
σε δάση, δασικά οικοσυστήµατα, δασικές και χορτολιβαδικές
εκτάσεις και εντός ακτίνας τριακοσίων µέτρων από τις εκτάσεις
αυτές ή βρίσκονται µέσα σε περιαστικό πράσινο και σε κηρυγ-
µένες δασωτέες ή αναδασωτέες εκτάσεις ή σε πάρκα και άλση
πόλεων και οικιστικών περιοχών».

Με την ανωτέρω εγκύκλιο, η οποία εκδόθηκε µόλις δύο εβδο-
µάδες πριν από τη λήξη της αρχικά τασσόµενης σε αυτήν προ-
θεσµίας, ορίστηκε ότι οι ιδιοκτήτες των ανωτέρω ακινήτων
υποχρεούνται οι ίδιοι µε δικά τους έξοδα και µε δική τους ευθύνη
να προβούν µέχρι τις 31 Μαρτίου ’24, του τρέχοντος έτους, στη
σύνταξη εντύπου αξιολόγησης επικινδυνότητας και τεχνικής έκ-
θεσης αρµοδίου τεχνικού επιστήµονα και ακολούθως µέχρι τις
30 Απριλίου, πάλι τρέχοντος έτους, στη δήλωση εφαρµογής των
µέτρων πυρασφάλειας, στην οποία θα πρέπει να δηλώνουν την
ορθή λήψη των µέτρων που προβλέπονται στην έκθεση του αρ-
µόδιου τεχνικού επιστήµονα.

Στην ουσία, υποχρεώνεται τους ιδιοκτήτες να εφαρµόσουν
µέτρα για την ενίσχυση του βαθµού πυρασφάλειας των ακινήτων
τους, επιβαρύνοντάς τους µε πρόσθετες δαπάνες, ενώ σε περί-
πτωση που δεν συµµορφωθούν µε τις υποχρεώσεις αυτές, τότε
απειλούνται µε την επιβολή διοικητικών και ποινικών κυρώσεων.

Για τους ανωτέρω λόγους ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Έχετε
την πολιτική ευθιξία να αναγνωρίσετε το ατόπηµα σας και αντί
να δίνετε παρατάσεις για την εφαρµογή των µέτρων αυτών, να
αποσύρετε άµεσα τον απαράδεκτο αυτόν Κανονισµό για την πυ-
ροπροστασία ακινήτων εντός και πλησίον δασικών εκτάσεων, µε
τον οποίον ουσιαστικά επιχειρείτε να αποποιηθείτε των ευθυνών
σας, µεταφέροντας στους ιδιοκτήτες την ευθύνη για την προ-
στασία των ακινήτων που βρίσκονται κοντά σε δασικές εκτάσεις,
ακόµα και σε πάρκα και σε άλση πόλεων σε περίπτωση δασικής
πυρκαγιάς;

Πότε θα προβείτε, ως οφείλετε, στις απαιτούµενες ενέργειες
για την πλήρωση και στελέχωση της Δασικής Υπηρεσίας µε µό-
νιµο προσωπικό και στην αναγκαία αναβάθµιση των µέσων και
των υποδοµών της, προκειµένου να µπορεί να ασκεί τον κύριο
ρόλο στην πρόληψη των δασικών πυρκαγιών, αντί να πετάτε το
µπαλάκι της πυροπροστασίας στους ιδιοκτήτες των ακινήτων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ: (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αναρωτιέµαι, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, έχετε διαβάσει τον
κανονισµό πυροπροστασίας; Γιατί αν τον είχατε διαβάσει, θα ξέ-
ρατε τα εξής πράγµατα: Πρώτον, ο κανονισµός είναι µία διαδι-
κασία που έχει ξεκινήσει από το ’22 και πριν από ένα χρόνο πήρε
την τελική του µορφή µε κοινή υπουργική απόφαση -Μάιο του
’23. Και µάλιστα, για την αντιπυρική περίοδο του ’23 -που ήταν η
πρώτη χρονιά που είχε δηµοσιευθεί- η εφαρµογή ήταν προαιρε-
τική.

Συνεπώς άπαντες -δεν ξέρω εγώ κανέναν- είχαµε ένα χρόνο
για να προετοιµαστούµε για την πρώτη υποχρεωτική εφαρµογή.
Αλλά, τι καλύπτει ο κανονισµός; Ο κανονισµός καλύπτει -αν τον
διαβάσετε προσεκτικά- να µην καεί το σπίτι. Και για να µειωθεί η
πιθανότητα να καεί το σπίτι, λέει, κατά βάση, µερικά απλά πράγ-
µατα:

Πρώτον, µια µίνι µελέτη πυροπροστασίας για το σπίτι που είναι
κοντά στο δάσος ή µέσα στο δάσος, η οποία για ένα απλό σπίτι
δεν είναι κάποια πολύ µεγάλη δαπάνη, είναι µια πολύ απλή τε-
χνική έκθεση στην οποία πάνω έχει τις προδιαγραφές. «Και
εφαρµογή για φέτος µόνον των µέτρων προληπτικής πυροπρο-
στασίας». Δηλαδή, για κλαδέµατα και καθαρισµούς. Και κατά
κύριο λόγο, τι αφορά αυτό; Τη ζώνη γύρω από το σπίτι να µην
είναι γεµάτη φυτά που µπορούν να µεταδώσουν τη φωτιά στο
σπίτι, να µην έχει υλικά που µπορούν να πάρουν φωτιά και να κά-
ψουν το σπίτι.

Τι σχέση έχει η Δασική Υπηρεσία; Θα µπει στο σπίτι σας η Δα-
σική Υπηρεσία για να κόψει τα φυτά γύρω από το σπίτι σας, στο
ιδιωτικό οικόπεδο; Όχι βέβαια. Εσείς πρέπει να το κάνετε. Εγώ
πρέπει να το κάνω. Όποιος µπορεί, πρέπει να το κάνει. Αυτό είναι
στοιχειώδες. Έχουµε έναν χειµώνα, ο οποίος ήταν µισός καλο-

καίρι. Αν δεν κάνω λάθος είστε κάποιοι συνάδελφοι από την Πιε-
ρία. Είχατε φωτιά Απρίλη µήνα, Μάρτη, δεν ξέρω πότε ήταν…

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Τώρα, τέλος Μαρτίου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ: (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τέλος Μαρτίου, µάλιστα. Και πέρασε και από χιονι-
σµένα.

Η κλιµατική κρίση επελαύνει µε τέτοια ταχύτητα που κυριολε-
κτικά δεν την προλαβαίνουµε. Συνεπώς θα ήταν αδιανόητο να έρ-
θουµε να πούµε στους πολίτες γύρω από το σπίτι σου, που θα
έπρεπε µόνος σου να καθαρίσεις και να έχεις µια µελέτη πυρο-
προστασίας, πρέπει να δεις, αυτό το δέντρο πρέπει να είναι κολ-
λητά στο σπίτι µου ή πρέπει να κάνω τη θυσία να το κόψω, γιατί
αν έρθει η φωτιά θα µου κάψει το σπίτι αυτό το δέντρο; Αυτό
είναι για το οποίο κουβεντιάζουµε σήµερα. Αυτήν τη µελέτη συ-
ζητάµε και για την εφαρµογή αυτής της µελέτης. 

Στα υπόλοιπα, επειδή εγώ είµαι, κατά βάση, ενάντιος σε θέ-
µατα υπερβολικής γραφειοκρατίας, ήρθαµε και κάναµε και µία
τροποποίηση -αλλά αυτή αφορά τα επόµενα έτη, κατά κύριο
λόγο- όπου λέµε ότι ο κανονισµός έτσι όπως το έχουµε φτιάξει
είναι ενδεικτικός για τον µελετητή. Αν ο µελετητής βρει ότι µπο-
ρεί να γίνει πυροπροστασία και αυτό το δέντρο για «χ» «ψ» «z»
λόγους µπορεί να κρατηθεί, θα το κρατήσει ο ιδιοκτήτης.

Αυτό, όµως, που είναι αδιανόητο είναι να έχουµε σπίτια µέσα
στο δάσος -έχουµε εκατοντάδες χιλιάδες νόµιµα και παράνοµα
σπίτια µέσα στο δάσος ή δίπλα στο δάσος- τα οποία να µην
έχουν µια στοιχειώδη µελέτη πυροπροστασίας και για φέτος που
το καλοκαίρι άρχισε από τον Απρίλιο, καθαρισµούς γύρω από το
σπίτι. Δεν έχουµε πρόθεση αυτό να το αποσύρουµε.

Να µας συγχωρέσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Νοµίζω ότι θα ήταν αφελές να πιστεύαµε ότι κάποιος ιδιοκτή-

της ενός σπιτιού δεν θα καθαρίσει το σπίτι του από τα δέντρα
που πιθανόν να πάρουν φωτιά και να κινδυνεύσει. Αυτό θα το
έκανε ο κάθε εχέφρων άνθρωπος. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει περί
αυτού καµµιά αµφιβολία.

Τώρα, ο συγκεκριµένος κανονισµός αποσκοπεί στο να µετα-
φερθεί το βάρος της ευθύνης το δικό σας στους πολίτες, εν όψει
της νέας αντιπυρικής περιόδου, η οποία -όπως είπατε κι εσείς,
προηγουµένως- µας βρήκε απροετοίµαστους γιατί µια φωτιά σε
µία πρώιµη αντιπυρική περίοδο δεν µπορεί να καίει τέσσερις ηµέ-
ρες και να µην µπορούµε να την αντιµετωπίσουµε και µάλιστα,
όταν παντού είναι υγρά τα πάντα. Εκεί πραγµατικά εγείρονται
απορίες που είναι εύλογες.

Επίσης, όταν βγάζει ένα σπίτι οικοδοµική άδεια εµπεριέχει και
άδεια πυροπροστασίας. Επιπλέον, είναι προφανές ότι κάθε πο-
λίτης οφείλει να λαµβάνει -όπως είπα προηγουµένως- προλη-
πτικά µέτρα, όπως είναι ο τακτικός καθαρισµός της αυλής, της
στέγης κ.λπ.. Τα γνωρίζουµε όλοι. Αυτό, όµως, απέχει παρασάγ-
γας από όσα απαράδεκτα προβλέπει ο κανονισµός. Δεν µπορεί,
δηλαδή, να έρχεται το κράτος και να ζητάει από τον πολίτη να
ανοίξει αντιπυρικές ζώνες και να εγκαταστήσει δίκτυο πυρόσβε-
σης για κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών. Αυτά είναι µέτρα
που πρέπει να τα λάβει το ίδιο το κράτος.

Αντί, λοιπόν, να τον αποσύρετε τον κανονισµό, που όπως λέτε
δεν θέλετε να τον αποσύρετε, δώσατε µία παράταση. Δώσατε
µια αστεία παράταση αν και για φέτος εφαρµόζετε µόνο τα
µέτρα πολιτικής πυροπροστασίας, παρ’ όλα αυτά θα ισχύσουν
οι υποχρεωτικές τεχνικές εκθέσεις και η λήψη µέτρων έως 10
Ιουνίου για τους πολίτες και φυσικά ως 26 Μαΐου για τους ΟΤΑ,
προκαλώντας ακόµα µεγαλύτερη σύγχυση, στην ουσία. Θα δη-
µιουργηθεί µια νέα κατηγορία αυθαιρέτων. 

Και το χειρότερο είναι ότι δεν συνεννοείστε µεταξύ σας τα
Υπουργεία. Αφού το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε τον ν.5075/2023 14 Δεκεµβρίου, αναγκάζει τους
πολίτες σε άλλα µέτρα που αφορούν µια άλλη ηλεκτρονική βάση
ετήσιας καταγραφής των υποχρεώσεων των ιδιοκτητών κατά την
αντιπυρική περίοδο, αλλά και σε κυρώσεις και πρόστιµα από
1.000 ευρώ ως 54.000 ευρώ και φυλάκιση δύο χρόνων.
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Είναι δυνατόν δύο διαφορικά Υπουργεία να νοµοθετούν για
τον ίδιο σκοπό ξεχωριστά µέτρα το καθένα, υποβάλλοντας τους
πολίτες σε τεράστια έξοδα, κυρώσεις και µεγάλη ταλαιπωρία;

Εγώ θα ήθελα να σας πω ότι πρέπει να κινηθεί σε τέσσερις βα-
σικούς άξονες. Πρέπει να υπάρχει υπόβαθρο µελετών ανά πε-
ριοχή. Δεν είναι δυνατόν να αντιµετωπιστεί το σύνολο της χώρας
µε οριζόντια λογική. Πρέπει να υπάρξει προσαρµογή πολεοδο-
µικής και δασικής νοµοθεσίας. Για να κόψεις ένα δέντρο πρέπει
να πάρεις άδεια από το δασαρχείο. Εάν δεν προβλέπεται αυτό,
πώς θα κόψεις το δέντρο που πρέπει να καθαριστεί, όπως λέτε;
Μετά, πρέπει να δοθεί οικονοµική ενίσχυση και φορολογικά κί-
νητρα για την υλοποίηση των απαιτούµενων προσαρµογών στα
υφιστάµενα κτίρια, εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος. Και
τέλος, πρέπει να υπάρξει µία σύνταξη και έκδοση προτύπων συµ-
πλήρωσης εκθέσεων. Ο κόσµος κοιτάει τον ουρανό πραγµατικά.
Πρέπει να υπάρξει επαρκής ενηµέρωση πολιτών, φορέων και ει-
δικών επιστηµόνων µέσω του Τύπου µε σεµινάρια και ηµερίδες.
Είπατε ότι από τα 2023 προετοιµάζεστε. Εδώ υπάρχουν άνθρω-
ποι που δεν γνωρίζουν καν ότι τους αφορά αυτός ο κανονισµός.

Τέλος, για να ολοκληρώσω την ερώτησή µου, είναι προφανές
ότι ο στόχος από ό,τι διαφαίνεται είναι να µην έχει τουλάχιστον
όλο το µερίδιο της ευθύνης η Κυβέρνηση, αν όχι να έχει απαλ-
λαγή από την πολιτική της ευθύνη, για ό,τι προκύψει από τις δα-
σικές πυρκαγιές, ενώ θα έπρεπε κύριο µέληµά σας να είναι η ζωή
του ανθρώπου και το περιβάλλον. Δεν λέω ότι δεν είναι αυτό το
µέληµά σας, αλλά µε αυτόν τον τρόπο δεν νοµίζουµε ότι θα είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. Σας καλούµε να το αποσύρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο λόγος στον κύριο
Υπουργό για τη δευτερολογία του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα ξεκινήσω και πάλι λέγοντας ότι η ευθύνη µιας
κυβέρνησης για τις δασικές πυρκαγιές είναι αντικειµενική. Διότι
οι κυβερνήσεις έχουν την κεντρική ευθύνη για την πορεία των
δασών. Οι δασικές πυρκαγιές δεν είναι δικό µας φαινόµενο. Είναι
φαινόµενο παγκόσµιο. Εµείς είµαστε ένα από τα επίκεντρα, αλλά
υπάρχουν και στην Καλιφόρνια και στη Γαλλία και στην Ισπανία
και στην Πορτογαλία και στην Αυστραλία, σε διάφορα κράτη,
όπου έχουµε παρεµφερή δεδοµένα µε τις ίδιες καταστροφικές
επιπτώσεις.

Όταν θα έρθει µια πυρκαγιά -που µπορεί να τη σταµατήσει η
Πυροσβεστική ή τα έργα πρόληψης, µπορεί και να µη σταµατή-
σουν και γιατί δεν θα τη σταµατήσουν, διότι επί πενήντα χρόνια
τα δάση µας είναι εκτός διαχείρισης, έχουν τεράστια καύσιµη
ύλη µέσα, είναι το θέµα που συζητάµε στην επιτροπή και πάµε
πίσω εκεί, θα επανέλθουµε- και θα µπει µέσα στο οικόπεδο, αυτό
που λέει αυτός ο κανονισµός πυροπροστασίας, και όταν θα φτά-
σει κοντά στο σπίτι να υπάρχουν αρκετές άµυνες δίπλα στο σπίτι,
τα στοιχειώδη, ώστε να µην καεί το σπίτι. 

Σηµειώνω ότι ο πολίτης που έχτισε µέσα στο δάσος είτε νό-
µιµα, είτε παράνοµα, είτε µε άδεια προ δεκαετιών, η οποία δεν
είχε καµµία σχέση µε τη σηµερινή πραγµατικότητα, διότι τα πε-
ρισσότερα σπίτια µας είναι χτισµένα εδώ και δεκαετίες, αυτό δεν
διασφαλίζει την αντιπυρική του προστασία ότι είχε νόµιµη οικο-
δοµική άδεια. Βάλτε και όλα όσα νοµιµοποιήθηκαν κοντά σε δα-
σικές περιοχές, συν ενενήντα χιλιάδες σπίτια στις οικιστικές
πυκνώσεις που είναι χωρίς άδεια, είναι αυθαίρετα. Είναι ογδόντα-
ενενήντα χιλιάδες. Κανείς δεν τα έχει µετρήσει.

Εδώ, λοιπόν, τι λέµε σε όλους αυτούς τους ανθρώπους; Χτυ-
πάµε όχι καµπανάκι, την καµπάνα της Παναγίας των Παρισίων.
Λέµε ότι είναι καταστροφική η πυρκαγιά που µπορεί να έρθει. Γιατί
πάνω από τη µισή Ελλάδα είναι σε ζώνη πάρα πολύ υψηλού κιν-
δύνου. Και όταν θα έρθει αυτή η πυρκαγιά, πάρε τα στοιχειώδη
µέτρα και αυτή την τεχνική έκθεση -µια φορά θα την κάνεις- για
να σου πει κάποιος επιστήµονας -κι όχι να σκεφτείς εσύ θα καεί
αυτό ή δεν θα καεί- µε βάση τις εντάσεις της πυρκαγιάς, το πόσο
δυνατή µπορεί να έρθει κ.λπ. τι πρέπει να κάνεις, τι ζώνη πρέπει
να κάνεις και πώς να τη διαµορφώσεις. Δεν είναι πυρηνική φυσική. 

Όσο για την Κυβέρνηση πρέπει να σας πω ότι πριν από µερι-
κές µέρες ανακοίνωσε το Υπουργείο για τους δήµους ένα έκτα-
κτο πρόγραµµα 30 εκατοµµυρίων ευρώ, που είναι λεφτά που τα
παλιά χρόνια ξεπερνούσαν τα λεφτά που δίναµε για όλη την πο-

λιτική προστασία στη χώρα, µόνο για αντιπυρικές ζώνες στις οι-
κιστικές πυκνώσεις και στους οικισµούς που είναι µέσα στα δάση
ή πολύ πλησίον όπου έχουν την ευθύνη να κάνουν µία δεκαήµερη
αντιπυρική γύρω γύρω. Και όχι για όλους τους δήµους. Για τους
δήµους σε περιοχές υψηλής επικινδυνότητας.

Να σας πω κάτι; Η υπόθεση αυτή των πυρκαγιών, της κλιµατι-
κής κρίσης, είναι πολύ σοβαρή για να είναι αντικείµενο διαρκώς
κοµµατικής αντιπαράθεσης. Εµένα δεν µε πειράζει καθόλου να
απαντώ στην κριτική και είναι κοµµάτι αυτονόητο και φυσιολο-
γικό της δηµοκρατίας και αυτή είναι και η ιδέα της Αντιπολίτευ-
σης. Όχι όµως να αποσύρουµε αυτό τον κανονισµό που θα σώσει
κάποιες εκατοντάδες σπίτια από το να καταστραφούν τη φετινή
χρονιά, καθώς θα περάσουν πυρκαγιές. Δεν υπάρχει περίπτωση
να µην έχουµε, όπως όλα τα τελευταία καλοκαίρια, µε αυτό τον
χειµώνα που είχαµε, µεγάλες πυρκαγιές. Κάποιες θα τις σταµα-
τήσουµε, κάποιες θα προσπαθήσουµε να τις σταµατήσουµε,
αλλά όχι παντού. Κάποιες θα χτυπήσουν σε τέτοιους οικισµούς
και είναι κρίσιµο να βοηθήσουν οι πάντες. Δεν είναι θέµα ευθύνης
του κράτους ή ευθύνης του πολίτη. Εδώ κυριολεκτικά καίγεται
το σπίτι µας. Αυτός είναι ο κίνδυνος, το σπίτι µας που είναι τα
δάση και γύρω από τα δάση.

Ακόµη και οι µεγάλες αστικές περιοχές δεν µπορούν να δια-
φύγουν τους κινδύνους. Να σας πω το πιο χαρακτηριστικό και
τελειώνω και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου. Περιοχές
όπως η Χαβάη όπου µια ολόκληρη πόλη κάηκε, όπου για λόγους
υγρασίας θεωρούνταν απρόσβλητη. Τίποτε δεν είναι αυτονόητο
αυτή την εποχή και κανένας δεν µπορεί να πάρει αρκετά µέτρα
για να προστατευτεί. Οτιδήποτε και να κάνουµε θα είναι λιγότερο
από το αναγκαίο, αλλά δεν µπορούµε και να µη δράσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κού-
βελας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 965/11-4-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μεγάλη καθυστέρηση στην πα-
ροχή οικονοµικών κινήτρων για εσωτερικές συνδέσεις
αποχέτευσης».

Θα απαντήσει ο κ. Σκυλακάκης.
Κύριε Καραµέρο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα µόνο για το

θέµα που συζητήθηκε γιατί το ζήτηµα του Κανονισµού Πυροπρο-
στασίας, κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα που ταλαιπωρεί τους κα-
τοίκους και τους ιδιοκτήτες στην Ανατολική Αττική. Μιλάµε για
επτακόσιες χιλιάδες κατοίκους. Προφανώς, δεν γνωρίζετε πόσο
κοστίζει να καθαρίσει ή να κλαδέψει κάποιος ένα πεύκο. Σας λέω
ότι είναι 100 µε 300 ευρώ. 

Επίσης, δεν καταστήσατε γνωστό ποιος υπογράφει αυτή τη
µελέτη. Ήταν ασφυκτικές οι προθεσµίες και δεν είναι εκτός
πραγµατικότητας ότι όλοι οι δήµοι, αλλά και οι πολίτες που ζουν
σε µέσα σε δάση ή περιµετρικά των δασών λένε ότι είναι ένας
κακογραµµένος κανονισµός. Γιατί µπορεί όντως να υπάρχουν
πυρκαγιές στην Πορτογαλία ή στη Γαλλία, αλλά όταν γράφονται
οι νόµοι από εταιρείες συµβούλων δεν εφάπτονται της πραγµα-
τικότητας και αυτό συνέβη µε τον κανονισµό της πυροπροστα-
σίας.

Περνάω στο θέµα και σας ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε
Πρόεδρε. Στην Ανατολική Αττική έχουµε ένα µείζον πρόβληµα
υποδοµών, αυτό των αποχετεύσεων. Και θέλουµε -είναι κρίσιµο,
κύριε Υπουργέ- πέρα από τα έργα τα οποία γίνονται τα τελευταία
χρόνια να εφαρµοστεί η νοµοθετηµένη δυνατότητα µε Κοινή
Υπουργική Απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας,
Οικονοµικών και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών, να
προκηρύσσονται δράσεις για την παροχή οικονοµικών κινήτρων
σχετικά µε τη σύνδεση του εσωτερικού συστήµατος αποχέτευ-
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σης ακινήτων µε το αποχετευτικό δίκτυο του οικείου δήµου ή της
οικείας επιχείρησης ύδρευσης και αποχέτευσης. 

Έχει µεσολαβήσει ενάµιση έτος από τότε που υπήρξε η νοµο-
θετική δυνατότητα και δεν έχει ακόµα ενεργοποιηθεί. 

Εγκαινιάσαµε το Κέντρο Επεξεργασίας Λυµάτων Κορωπίου -
Παιανίας και σε κτήρια της περιοχής του Κορωπίου κατασκευά-
ζονται συνδέσεις αποχέτευσης χωρίς παροχή οικονοµικών κινή-
τρων. Πότε προγραµµατίζετε την έκδοση της Κοινής Υπουργικής
Απόφασης για την ενεργοποίηση της δυνατότητας για την πα-
ροχή οικονοµικών κινήτρων; Προτίθεστε να θεσπίσετε εφαρµογή
των οικονοµικών κινήτρων για συνδέσεις που θα έχουν κατα-
σκευαστεί πριν την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης
αναδροµικά;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πράγµατι υπάρχει αυτή η εξουσιοδοτική διάταξη.
Και πρέπει να σας πω ότι έχουµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση
για να µπει αυτή η δράση, που θα ονοµάζεται «Εξοικονοµώ, Σύν-
δεση µε το Δίκτυο Αποχέτευσης», στο Πρόγραµµα Περιβάλλον
και Κλιµατική Αλλαγή 2021-2027.

Έχει ήδη δηµιουργηθεί η σχετική διαδικτυακή πλατφόρµα,
έχει συνταχθεί το σχέδιο του οδηγού εφαρµογής και στους επό-
µενους µήνες θα προχωρήσουµε και στην υπουργική απόφαση
προκήρυξης της σχετικής δράσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραµέρο,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα της απο-
χέτευσης χρονίζει και απασχολεί την Ανατολική Αττική και πολ-
λές περιοχές της Ελλάδας, αλλά κυρίως την Ανατολική Αττική.
Θέλουµε αποχετευτικό δίκτυο το οποίο θα προφυλάσσει το υπέ-
δαφός µας, τις καλλιέργειές µας, τις θάλασσές µας. Και, ναι, τα
τελευταία δέκα χρόνια έχουν υπάρξει έργα, από τον Α’ και Β’
βαθµό αυτοδιοίκησης, µε ένα αποχετευτικό δίκτυο το οποίο επε-
κτείνεται, όχι επαρκώς, αλλά επεκτείνεται. 

Να µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν µπορεί η απάντησή σας
να είναι: «Έχουµε ετοιµάσει µια πλατφόρµα και θα το δούµε τους
επόµενους µήνες». Θα θέλαµε να ακούσουµε ποια θα είναι τα οι-
κονοµικά κίνητρα, µέχρι ποιου ύψους για µια κατοικία, για ένα
φυσικό πρόσωπο, για µια επιχείρηση, γιατί εδώ έχουµε το φαι-
νόµενο να κατασκευάζονται αποχετεύσεις στην Ανατολική Αττική
και να µην συνδέονται οι πολίτες ακριβώς λόγω του δυσβάστα-
κτου κόστους.

Σκεφτείτε δηλαδή, χρειάζονται από 1.000 έως 4.000 ευρώ για
την εφαρµογή του κανονισµού πυροπροστασίας και από 1.000
έως 4.000 ευρώ για σύνδεση στο αποχετευτικό δίκτυο. Εδώ πρέ-
πει να υπάρξει µια συγκεκριµένη µέριµνα.

Εµείς θα δώσουµε µάχη για το αποχετευτικό δίκτυο στην Ανα-
τολική Αττική. Δεν µπορεί να υπάρχει Ελλάδα δύο-µηδέν µε ση-
πτικούς βόθρους και απορροφητικούς. Και όταν υπάρχει ένα
δυσβάσταχτο οικονοµικό κόστος σύνδεσης πολλοί πολίτες –
κακώς, αλλά είναι µια δύσκολη εποχή οικονοµικά- επιλέγουν να
παραµείνουν στον µεσαίωνα του σηπτικού βόθρου και όχι να
συνδεθούν µε το δίκτυο.

Είναι κάτι το οποίο πρέπει να το βάλετε προτεραιότητα. Είναι
ένα ζήτηµα προστασίας του περιβάλλοντος, του υπεδάφους, των
καλλιεργειών, των θαλασσών, της ποιότητα ζωής και της υγείας
των κατοίκων της Ανατολικής Αττικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο
λόγος σε εσάς.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Συµφωνώ µαζί σας γι’ αυτό και υπάρχει προτεραι-
ότητα σε αυτό. Σχετικά µε τον χρόνο εξαγγελίας, επιτρέψτε µου
να τον επεξεργαστούµε στο Υπουργείο και θα επανέλθω επ’
αυτού, γιατί είναι µια αρκετά σηµαντική εξαγγελία και είναι αρ-
κετά τα χρήµατα τα οποία θα δοθούν.

Ελπίζω όλα αυτά τα σωστά τα οποία είπατε να τα θυµόµαστε
και όταν θα συζητήσουµε κάποια στιγµή και το θέµα της εκτός
σχεδίου δόµησης. Διότι το πρόβληµα που έχουµε είναι ότι όταν
κάνουµε εκτεταµένη εκτός σχεδίου δόµηση αυτό που συµβαίνει

είναι ότι µετά τα δίκτυα κοστίζουν πολύ παραπάνω και η σύνδεση
στα δίκτυα κοστίζει πολύ παραπάνω. Συνεπώς όταν θα έρθει η
ώρα, θα το συζητήσουµε και αυτό µαζί πακέτο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

δέκατη πέµπτη µε αριθµό 978/15-4-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Τεράστιες καθυστερήσεις στο αποχε-
τευτικό δίκτυο της Ανατολικής Αττικής».

Θα απαντήσει επίσης ο κ. Σκυλακάκης.
Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι από τη θεµατολογία αντιλαµβάνε-

στε ότι η Ανατολική Αττική έχει πρόβληµα µε την αποχέτευση.
Αυτό είναι προφανές. Θα ξεκινήσω µε µια ερώτηση που λέει το
εξής: Θεωρούµε λογικό το 2024 τετρακόσιες χιλιάδες κάτοικοι
στην Ανατολική Αττική -και άρα στην Αττική- να επιβαρύνονται
µε ένα σοβαρό οικονοµικό κόστος κάθε µήνα για να αδειάζουν
τον βόθρο του σπιτιού τους; Προφανώς η απάντηση είναι «όχι».

Η σηµερινή συγκυρία συµπίπτει πολύ ωραία µε το ότι αύριο το
πρωί εγκαινιάζεται το Κέντρο Επεξεργασίας Λυµάτων στο Κο-
ρωπί. Και συµπίπτει πολύ ωραία για να κάνω µια αναγκαία διά-
κριση µεταξύ των Κέντρων Επεξεργασίας Λυµάτων και του πολύ
σοβαρού –τεράστιου- ελλείµµατος που υπάρχει αυτή τη στιγµή
όσον αφορά το αποχετευτικά δίκτυα σύνδεσης µε τα ΚΕΛ. 

Πολύ συγκεκριµένα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή στην Ανατολική
Αττική οι µόνοι δήµοι που έχουν ολοκληρωµένα αποχετευτικά δί-
κτυα είναι: η Λαυρεωτική, το Μαρκόπουλο και ο Δήµος Σαρωνι-
κού, όσον αφορά τα Καλύβια και τον Κουβαρά.

Πάµε, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα να δούµε πού βρίσκονται οι
υπόλοιποι. Σε Μαραθώνα, Νέα Μάκρη, Παιανία το έργο δεν έχει
ακόµα δηµοπρατηθεί. Σε Ραφήνα, Πικέρµι, Σπάτα, Αρτέµιδα εί-
µαστε ακόµη στη διαγωνιστική διαδικασία για την ανάθεση του
έργου. Στα Γλυκά Νερά ο ανάδοχος κήρυξε πτώχευση πριν από
δύο χρόνια και σήµερα δεν έχει γίνει ακόµη νέα δηµοπράτηση
του έργου. Στην Παλλήνη η κατασκευή του έργου ξεκίνησε τον
Οκτώβριο του 2021 και σήµερα, δυόµισι χρόνια µετά, υπάρχουν
πάρα πολύ σοβαρές καθυστερήσεις που αφορούν τις εξωτερικές
διακλαδώσεις του έργου λόγω διορθωτικών µελετών, γνωµοδο-
τήσεων, αδειών και εγκρίσεων. Σε Κορωπί, Ωρωπό και στον υπό-
λοιπο Δήµο Σαρωνικού βρισκόµαστε ακόµη στο στάδιο της
µελέτης µε εξαίρεση µόνο το Καπανδρίτι όπου το έργο βρίσκεται
στη φάση της δηµοπράτησης. 

Άρα η ερώτηση είναι προφανής προς τον κύριο Υπουργό: Ποια
είναι η πορεία όλων αυτών των έργων; Ποια κοµµάτια των έργων
αυτών έχουν παραδοθεί; Και ποιο είναι το ακριβές χρονοδιά-
γραµµα για να µπορεί, επιτέλους, η Ανατολική Αττική να έχει ολο-
κληρωµένο δίκτυο αποχέτευσης και να µην αδειάζουν οι κάτοικοι
κάθε µήνα τον βόθρο του σπιτιού τους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να ξεκινήσω λέγοντας ότι το πρόβληµα της Ανατο-
λικής Αττικής, όπως καταλαβαίνετε και από την προηγούµενη
ερώτηση, είναι ένα πρόβληµα της αποχέτευσης, του τρόπου µε
τον οποίο έγινε τα τελευταία πενήντα χρόνια η δόµηση της Ανα-
τολικής Αττικής. Διαλέξαµε έναν τρόπο ο οποίος περιελάµβανε
πολύ εκτός σχεδίου και κάποιες χειρότερες περιπτώσεις. Αυτός
ο τρόπος έχει ένα πολύ µεγάλο κόστος.

Εδώ έχω τα έργα τα οποία έχουν προγραµµατιστεί για να ολο-
κληρωθεί αυτό το οποίο είπατε. Μιλάµε για πάνω από µισό δισε-
κατοµµύριο δαπάνες. Είναι ένα τεράστιο πρόγραµµα. Αυτό το
πρόγραµµα ευτυχώς εκτελείται µε κάποιες αδυναµίες σε κάποιες
περιπτώσεις. Αλλού µπορεί η καθυστέρηση να οφείλεται στις προ-
διαγραφές –διάβασα στην ερώτησή σας-, αλλού ένας διαγωνι-
σµός –του Δήµου Παιανίας- δεν πήγε καλά, αλλού υλοποιείται
κανονικά. 
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Και για να έχουµε µια εικόνα, αναφέρω: Έχουµε ολοκλήρωση
και κανονική λειτουργία της Εγκατάστασης Λειτουργίας Λυµάτων
στο Κορωπί. Έχουµε στον Γέρακα ολοκλήρωση του δικτύου
κατά 75% και υπολείπεται το 25% που θα ολοκληρωθεί µέχρι το
τέλος του 2025. Στην Παλλήνη έχουµε εξήντα χιλιόµετρα αγω-
γών που έχουν κατασκευαστεί και το έργο θα ολοκληρωθεί έως
το τέλος 2027. Για την Παιανία και τα Γλυκά Νερά να πω τα εξής.
Στα µεν Γλυκά Νερά το δίκτυο έχει γίνει σε ποσοστό 70%, ενώ
το υπόλοιπο αναµένεται µέχρι το τέλος του 2027, και στην Παι-
ανία µέχρι το τέλος του 2029. Στον Μαραθώνα και τη Νέα Μάκρη
έχουν κατασκευαστεί σαράντα τέσσερα χιλιόµετρα αγωγών.

Το Κέντρο Επεξεργασίας Λυµάτων θα γίνει µε υδροηλεκτρικό
έργο, για να έχει καλύτερη απόδοση. Και τα δύο έργα θα έχουν
ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του 2027. Επίσης, έχει ανατεθεί η
σύµβαση για το δίκτυο αποχέτευσης στους οικισµούς Γραµµα-
τικού, Άνω Σούλι, Καλέντζι, Άγιος Παντελεήµων του Δήµου Μα-
ραθώνα, που αναµένεται να ολοκληρωθούν µέχρι τέλος του
2025. 

Τέλος, Ραφήνα και Αρτέµιδα είναι σε πλήρη εξέλιξη η κατα-
σκευή του δικτύου αποχέτευσης ακαθάρτων µε τρία υποέργα και
αυτά είναι σε διαφορετικό βαθµό ολοκλήρωσης και αυτά αναµέ-
νεται να τελειώσουν µέχρι το 2025. 

Αυτή είναι µία πρώτη εικόνα. Εκτός των παραπάνω έργων είναι
σε εξέλιξη ενέργειες για να προχωρήσουµε στο δίκτυο αποχέ-
τευσης στην Καλλιθέα, στο Νταού του Δήµου Πεντέλης, Καπαν-
δρίτι, Αφίδνες, Πολυδένδρι και Μικροχώρι του Δήµου Ωρωπού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χριστοδου-
λάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε
Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ για την απάντηση. Το λέω ειλικρινά,
γιατί όντως αναφέρατε στην Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βου-
λής συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, που αφορούν το χρονοδιά-
γραµµα ολοκλήρωσης των έργων. 

Προφανώς, αυτές είναι κατά πολύ καθυστερηµένες από τις
αρχικές προβλέψεις και κατά πολύ καθυστερηµένες από τις
διαρκώς εντεινόµενες ανάγκες της Ανατολικής Αττικής, όµως
είναι όντως οι σηµερινές προβλέψεις χρονοδιαγραµµατικά του
Υπουργείου. Το αυτονόητο για εµάς είναι ότι θα είµαστε εδώ
ενεργά παρόντες για να διασφαλίσουµε ότι έστω και υπό αυτούς
τους χρόνους καθυστέρησης, τα έργα αυτά θα ολοκληρωθούν
το ταχύτερο δυνατόν. 

Βάλατε την οικονοµική διάσταση και θέλω να τη βάλλω και
εγώ. Οι παραβιάσεις, οι οποίες αφορούν και περιβαλλοντικές
διαστάσεις όσον αφορά τα αποχετευτικά δίκτυα συνηγορούν αρ-
νητικά, ώστε κάθε χρόνο µε απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου η χώρα µας να επιβαρύνεται µε 4,8 εκατοµµύρια ευρώ και
αθροιστικά υπολογίζεται ότι συνολικά έχει επιβαρυνθεί η χώρα
µε πάνω από 25 εκατοµµύρια, εξαιτίας αυτών των ελλειµµατικών
έργων που αφορούν τα αποχετευτικά δίκτυα. Άρα, το λέω αυτό
για να συνδέσω την αναγκαιότητα ολοκλήρωσης των έργων και
µε την οικονοµική διάσταση που στερεί και κρίσιµους πόρους
από το ελληνικό δηµόσιο προς όφελος των Ελλήνων πολιτών. 

Έχω και µία δεύτερη, όµως, ερώτηση που αφορά το οικονο-
µικό σκέλος και θα ήθελα παρακαλώ µία απάντησή σας και σε
αυτό. Υπάρχει ένας προβληµατισµός, τον οποίο εµείς τουλάχι-
στον δεν αντιλαµβανόµαστε, θέλουµε τη δική σας διευκρίνιση.
Τα έργα, τα οποία ανέφερα εγώ στην πρωτολογία µου και στα
οποία κάνατε και εσείς αναφορά στη δική σας απάντηση, από
πού προβλέπεται να χρηµατοδοτηθούν; Το λέω αυτό, γιατί πρέ-
πει να ξέρουµε αν αυτό είναι το προηγούµενο ΕΣΠΑ, πρέπει να
ξέρουµε αν αυτό είναι τελικά Ταµείο Ανάκαµψης εκ των υστέρων,
διότι, για παράδειγµα, το έργο του αποχετευτικού δικτύου του
Ωρωπού, εντάχθηκε στο πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης
στις 29 Δεκεµβρίου του 2023. Οφείλουµε εδώ ως Σώµα να το
γνωρίζουµε. 

Οφείλουµε να το γνωρίζουµε και για έναν πρόσθετο λόγο:
Πρέπει να ξέρουµε αν οι καθυστερήσεις αυτές που υπάρχουν
σήµερα στα αποχετευτικά δίκτυα οφείλονται σε ελλείµµατα χρη-
µατοδότησης ή αντίθετα τα ελλείµµατα χρηµατοδότησης οδη-
γούν σε πολύ συγκεκριµένες καθυστερήσεις. Δηλαδή, αν λόγω
των καθυστερήσεων η χώρα µας χάνει κρίσιµους πόρους, οι

οποίοι αφορούν τα αποχετευτικά δίκτυα στην Ανατολική Αττική.
Κλείνω µε το εξής. Υπάρχουν εκεί έξω τετρακόσιες χιλιάδες

συµπολίτες µας, όπως ανέφερα και προηγουµένως, οι οποίοι
αναγκάζονται µε κόστος οικονοµικό, αλλά και µε διάθεση αυτο-
νόητα περιβαλλοντική σε µια ήδη επιβαρυµένη και απαξιωµένη
περιοχή δυστυχώς, όπως είναι µε συγκεκριµένες ευθύνες η Ανα-
τολική Αττική, να αδειάζουν βόθρους το 2024. 

Ζητάµε από την Κυβέρνηση και θα είµαστε εκεί να εγγυηθούµε
και εµείς ότι τα χρονοδιαγράµµατα, στα οποία δεσµεύεστε σή-
µερα, να είναι αυτά που τελικά θα τηρηθούν για να έχουν οι κά-
τοικοι της Ανατολικής Αττικής επιτέλους λύση σε ένα τόσο
σηµαντικό και χρόνιο ζήτηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατά κύριο λόγο είναι στο επόµενο ΕΣΠΑ οι

χρηµατοδοτήσεις. Υπάρχουν κάποια που τελείωσαν µε το προ-
ηγούµενο ΕΣΠΑ και έχουµε εκταµιεύσεις συνολικά 127, περίπου,
εκατοµµύρια ευρώ, κοντά στα 130, αλλά κατά κύριο λόγο µιλάµε
για το επόµενο ΕΣΠΑ. Αυτή είναι η µία πτυχή. Το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης για όποιον δεν έχει συµβασιοποιήσεις δεν µπορεί να λει-
τουργήσει για λόγους οροσήµων, θα είναι πολύ µεγάλη ζηµιά,
γι’ αυτό θα χρησιµοποιήσουµε το επόµενο ΕΣΠΑ. 

Τώρα σε σχέση µε τα υπόλοιπα θα τελειώσω µε αυτό που είπα
και στον προηγούµενο αγαπητό συνάδελφο ότι αυτά να τα θυµη-
θούµε και όταν θα έρθουµε να συζητήσουµε την εκτός σχεδίου
δόµηση, διότι αυτές οι πολύ µεγάλες δαπάνες είναι συνάρτηση
της απόστασης. Όσο πιο απλωµένα χτίζεις και όσο πιο άναρχα χτί-
ζεις, τόσο περισσότερο κοστίζει. Και επειδή, όπως έχω πει, στα
επόµενα χρόνια οι δηµοσιονοµικοί πόροι θα είναι ασφυκτικά πε-
ριορισµένοι, ακόµη και αν έρχεται κάποιος και λέει ότι πρέπει να
κάνουµε τούτο και εκείνο και εκείνο, πάλι θα υπάρχουν δεδοµένοι
δηµοσιονοµικοί πόροι. Συνεπώς, τόσο στα αυθαίρετα όσο και στην
εκτός σχεδίου δόµηση πρέπει να αλλάξουµε τον τρόπο µε τον
οποίον σκεπτόµαστε, διότι µετά όταν φτιάχνεις κάτι άναρχα ή αυ-
θαίρετα το κόστος για να το εξυπηρετήσεις είναι πολλαπλάσιο.
Και σε µια κοινωνία που δεν µπορεί να εξυπηρετήσει τις βασικές
ανάγκες του νόµιµου ή του εντός σχεδίου πολλές φορές τα διλήµ-
µατα, στα οποία καταλήγουµε, είναι δεινά διλήµµατα και τη µια
φορά τα έχει η µία κυβέρνηση, την άλλη η άλλη κυβέρνηση, µια ο
ένας δήµος, την άλλη ο άλλος δήµος, αλλά τα διλήµµατα είναι εδώ
και θα γίνονται κάθε χρόνο και χειρότερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Συνεχίζουµε µε τις τέσσερις τελευταίες ερωτήσεις για τη ση-

µερινή διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου αρµοδιότητας
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, στις οποίες θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέας Νικο-
λακόπουλος. 

Ξεκινάµε µε την τέταρτη µε αριθµό 958/10-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανασίας Αναγνωστοπού-
λου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι
γυναίκες καλύπτονται από το δόγµα του νόµου και της τάξης, ναι
ή όχι;».

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που είσαστε εδώ αν και θα περί-

µενα σήµερα γι’ αυτή την ερώτηση να είναι εδώ ο Υπουργός κ.
Χρυσοχοΐδης. Πάντα όταν του έχω απευθύνει επίκαιρη ερώτηση,
δεν είναι ποτέ εδώ, τουλάχιστον δύο φορές. Θα ήθελα, όµως,
επειδή ο ίδιος είναι αυτός που παράγει και διαχέει την πολιτική
για το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη τα τελευταία αρκετά
χρόνια µε ενδιάµεσα διαλείµµατα, να είναι εδώ, γιατί το θέµα
είναι πάρα πολύ σοβαρό. Όχι προς Θεού ότι απαξιώνω εσάς,
αλλά απαξιώνει εµάς και το θέµα, τις γυναίκες ο κ. Χρυσοχοΐδης.

Το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Μία κοινωνία σοκάρεται από
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τη δολοφονία µιας κοπέλας, από µία γυναικοκτονία που γίνεται
µπροστά στα µάτια των αστυνοµικών. Είναι σοκαριστικό το γε-
γονός το ίδιο από µόνο του. Τι πήγε στραβά; Τι δεν πήγε στραβά;
Ξεκινάει από µία και µόνη λογική, την οποία έχει διακινήσει στο
έπακρο ο κ. Χρυσοχοΐδης ότι η αστυνοµία είναι εδώ για να κατα-
στέλλει, για να αντιµετωπίζει την ανοµία στα πανεπιστήµια, γιατί
ως γνωστόν έχει κινδυνέψει πάρα πολύ η κοινωνία από τα πανε-
πιστήµια από το έγκληµα, αλλά σε αυτόν τον νόµο και την τάξη
δεν εντάσσονται καθόλου οι γυναίκες και όχι µόνο οι γυναίκες,
αλλά οι γυναίκες όπως το είδαµε εδώ.

Ήθελα τον κ. Χρυσοχοΐδη για να του κάνω µία ερώτηση.
Πρώτη ερώτηση. Αµέσως µετά τη γυναικοκτονία, αµέσως µετά
τη δραµατική δολοφονία της Κυριακής κάλεσε δυόµισι χιλιάδες
αστυνοµικούς για να τους µιλήσει.

Τουλάχιστον από τα τέσσερα µέτρα που διαβάσαµε δεν υπάρ-
χει τίποτα νέο που να αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά ένα µείζον
πρόβληµα. Η αύξηση των γυναικοκτονιών από το 2018 -και ειδικά
τα τελευταία χρόνια- είναι τέτοια που δηµιουργεί τεράστια ανα-
σφάλεια. 

Από τα µέτρα τα οποία εξήγγειλε ή απηύθυνε στους αξιωµατι-
κούς ο Υπουργός, εκτός από τα πρωτόκολλα τα οποία ήδη υπάρ-
χουν, αυτό που µε εντυπωσίασε πάνω απ’ όλα είναι η
ενσυναίσθηση που πρέπει να έχουν οι αστυνοµικοί από µόνοι
τους και αυτό το αστυνοµοκεντρικό, δηλαδή του διοικητή στον
οποίο θα απευθύνονται όλοι. 

Θέλω να ρωτήσω: Είµαστε σίγουροι ότι οι αστυνοµικοί έχουν
µία τέτοια εκπαίδευση; Υποστηρίζονται από τους κατάλληλους
επιστήµονες, ώστε να αντιλαµβάνονται και να µπορούν να αντι-
λαµβάνονται στο µέλλον όταν θα υπάρχουν τέτοια περιστατικά
σεξουαλικής κακοποίησης και κακοποίησης γενικώς που φτάνει
και µέχρι την γυναικοκτονία; 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, και θα ήθελα αυτό να το έχει ακούσει
ο κ. Χρυσοχοΐδης, αµέσως µετά τη δολοφονία της Κυριακής
πήγα σε ένα Αστυνοµικό Τµήµα και µίλησα µε τον διοικητή και
είδα µια πατριαρχική αντίληψη από φράσεις ενός ανώτερου
αξιωµατικού όπως: «Καλά και εσείς οι γυναίκες δεν σέβεστε» ή
«Οι γυναίκες αστυνοµικοί δεν έχουν µυϊκή δύναµη». Όλη αυτή η
αντρίλα -εάν µου επιτρέπετε την έκφραση- ήταν διάχυτη. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να ξεκινήσουµε από τα στοιχειώδη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω.
Εκτός από τα τµήµατα ενδοοικογενειακής βίας -που να πω εγώ

ότι πράγµατι κάνουν δουλειά- υπάρχει ένας κόσµος της αστυνο-
µίας που δεν έχει εκπαιδευτεί γι’ αυτό το µείζον έγκληµα που
είναι οι γυναικοκτονίες. 

Και δύο ερωτήσεις οι οποίες προέκυψαν τώρα τις τελευταίες
µέρες. Έχουµε µονταζιέρα και στο υλικό που έφυγε από το Αστυ-
νοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων; Γιατί βλέπουµε βίντεο τα οποία
είναι κοµµένα. Έγινε κάποια µονταζιέρα; Θα αποκατασταθούν
αυτά τα βίντεο για να δούµε τι έγινε πραγµατικά εκείνη τη νύχτα
και χάθηκε µία γυναίκα έτσι µπροστά στο Αστυνοµικό Τµήµα; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, βάζετε ουσιαστικά το ζήτηµα τι

έχουµε κάνει όλα αυτά τα χρόνια για την ενδοοικογενειακή βία.
Και βέβαια βάζετε τώρα και περισσότερα ερωτήµατα. Είναι πάρα
πολλά αυτά τα οποία έχουµε κάνει και προφανώς µέσα στον
χρόνο, ο οποίος µου δίνεται για να απαντήσω στις ερωτήσεις
που έχετε κάνει, δεν µπορούν να αναπτυχθούν. Παρ’ όλα αυτά
υπάρχουν και επόµενες ερωτήσεις συναφείς, οπότε θα µπορέσω
να αναπτύξω περισσότερα και στη συνέχεια.

Θα πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι βασική επιδίωξη της Κυβέρ-
νησης είναι η ουσιαστική αντιµετώπιση των περιστατικών ενδο-
οικογενειακής βίας, τα οποία θα πρέπει να σας θυµίσω ότι
προβλέφθηκαν για πρώτη φορά µε τον ν.3500/2006. Ήταν µια
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που πρώτη φορά νοµοθετικά
ήρθε να αντιµετωπίσει αυτό το ζήτηµα. Πρόθεσή µας, λοιπόν,

είναι να αναπτύσσουµε συνεργασία µε όλους τους φορείς, όλες
τις αρχές, όλους τους κοινωνικούς φορείς για τη διαχείριση των
θεµάτων. 

Με το προεδρικό διάταγµα 37 του 2019, ιδρύθηκε τµήµα αντι-
µετώπισης ενδοοικογενειακής βίας στην εσωτερική διάρθρωση
της Διεύθυνσης Γενικής Αστυνόµευσης του Αρχηγείου, καθώς
και γραφεία αντιµετώπισης της ενδοοικογενειακής βίας στην
εσωτερική διάρθρωση µόνο του επιτελείου, στην Αττική, στη
Θεσσαλονίκη και σε άλλες Γενικές Αστυνοµικές Διευθύνσεις της
χώρας. 

Κατανεµήθηκαν επιτελικές αρµοδιότητες οι οποίες αφορού-
σαν κυρίως την παρακολούθηση των υποθέσεων ενδοοικογενει-
ακής βίας, την άσκηση εποπτείας στις υπηρεσίες που χειρίζονται
τις υποθέσεις σε προανακριτικό επιχειρησιακό επίπεδο, την υλο-
ποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, την ανάπτυξη συνεργα-
σίας µε συναρµόδιους φορείς, την ανάληψη και υλοποίηση
δράσεων ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών. 

Στην κατεύθυνση της διαρκούς αναβάθµισης και οργάνωσης
της λειτουργίας των αστυνοµικών υπηρεσιών, µε γνώµονα την
αποτελεσµατική ανταπόκριση στις σύγχρονες ανάγκες και απαι-
τήσεις, το Αρχηγείο, µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, προέβη
για πρώτη φορά στην ίδρυση επιχειρησιακών υπηρεσιακών γρα-
φείων αντιµετώπισης βίας. 

Δεν είχε γίνει κάτι τέτοιο, κυρία Αναγνωστοπούλου, στα χρόνια
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Συστάθηκαν σε πρώτη φάση, µε απόφαση του Αρχηγείου του
2021, έξι γραφεία αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας. Πα-
ρέλκει να αναφέρω ένα προς ένα. Στη συνέχεια συστήθηκαν
άλλα δώδεκα σε διάφορες κρίσιµες περιοχές της χώρας. Εκ
τότε, βέβαια, το Υπουργείο κάθε φορά αναπροσαρµόζει τις απαι-
τήσεις βλέποντας τις ανάγκες και κάνει, όπου απαιτείται, τις απα-
ραίτητες αλλαγές. 

Είχαµε ανακοινώσει ότι θα προβούµε στην ίδρυση και άλλων
τέτοιων γραφείων ενδοοικογενειακής βίας. Κατά συνέπεια, λοι-
πόν, ήδη είχαµε δροµολογήσει τη δηµιουργία άλλων σαράντα
πέντε γραφείων ενδοοικογενειακής βίας, έτσι ώστε να υπάρχει
ένα ανά Αστυνοµική Διεύθυνση. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι τα γραφεία αυτά είναι αρµό-
δια για τον προανακριτικό χειρισµό υποθέσεων που εµπίπτουν
στον νόµο που ψήφισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, για
την ενηµέρωση των πολιτών για τον τρόπο αντίδρασης και προ-
στασίας από εγκλήµατα διυπουργικής βίας, για τη διεκδίκηση
των δικαιωµάτων σε περίπτωση θυµατοποίησης, καθώς και η συ-
νεργασία µε άλλους φορείς όπου αυτό απαιτείται. Ο χειρισµός
των υποθέσεων ενδοοικογενειακής βίας πραγµατοποιείται -εκτός
από αυτά τα γραφεία- και από τις Υποδιευθύνσεις Αστυνοµίας,
τα Αστυνοµικά Τµήµατα ανά την επικράτεια. 

Για τη στελέχωση των υπηρεσιών αντιµετώπισης ενδοοικογε-
νειακής βίας προκρίνεται η επιλογή αστυνοµικών που έχουν πτυ-
χία Νοµικών, Κοινωνικών και Ανθρωπιστικών Σπουδών, στον
βαθµό που αυτό είναι εφικτό και βέβαια το προσωπικό αυτό,
αλλά και προσωπικό που υπάρχει σε άλλα Αστυνοµικά Τµήµατα
και σε άλλες Διευθύνσεις, ακολουθεί µια εκπαίδευση. Θα έρθω
στη συνέχεια στην εκπαίδευση. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι οι υπηρεσίες ενδοοικογενει-
ακής βίας έχουν επιληφθεί από το 2019 και µετά σε σαράντα
πέντε χιλιάδες διακόσια ογδόντα δύο περιστατικά ενδοοοικογε-
νειακής βίας µέχρι και το πρώτο τρίµηνο του 2024. Αυτές έχουν
αντιµετωπιστεί στη συντριπτική τους πλειοψηφία σωστά. 

Ερώτηση, κυρία Αναγνωστοπούλου: Έχετε στοιχεία για το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα; Μπορείτε να συγκρίνετε αν
υπάρχει αύξηση; Δεν υπήρχε ενδοοικογενειακή βία στα χρόνια
του ΣΥΡΙΖΑ; Η απάντηση ξέρετε ποια είναι, κυρία Αναγνωστο-
πούλου; Ότι δεν έχετε στοιχεία, γιατί ούτε στοιχεία δεν καταγρά-
φατε. Αν έχετε, πείτε µας αν υπήρχαν όλα αυτά τα οποία
θεσµοθετήθηκαν µετά, το πρωτόκολλο αντιµετώπισης, το panic
button και διάφορα άλλα. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου στη συνέχεια. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, έχετε τον λόγο.
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, επέ-
µεινα ότι έπρεπε να είναι ο κ. Χρυσοχοΐδης γιατί δεν θέλω αυτή
η ερώτηση να έχει γραφειοκρατική αντιµετώπιση. Μιλάω ως γυ-
ναίκα και εξ ονόµατος γυναικών µε τη µεγάλη αύξηση των εγκλη-
µάτων, των γυναικοκτονιών –που δεν αποδέχεται η Κυβέρνηση
τον όρο νοµικά- και την αντιµετώπιση που έχουµε οι γυναίκες και
θα πρέπει να αισθάνονται ασφαλείς όταν πηγαίνουν στο Αστυ-
νοµικό Τµήµα. Αυτή είναι καταρχάς η ερώτησή µου. Γιατί κι εµείς
έχουµε κάνει προτάσεις ως Νέα Αριστερά για το τι πρέπει να
γίνει και τα άλλα κόµµατα και ο Δικηγορικός Σύλλογος και οι πάν-
τες. Δεν θέλω να µείνουµε στο γραφειοκρατικό επίπεδο. Θέ-
λουµε να µείνουµε στην ουσία. 

Όταν έχουµε έναν Υπουργό που από το πρωί ως το βράδυ πριν
από το 2019 και ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση η Νέα Δηµοκρατία
µας έλεγε για τον νόµο και την τάξη, την καταστολή στα πανεπι-
στήµια και στα πανεπιστήµια και κόντρα στα πανεπιστήµια και
όλο το έγκληµα υπάρχει µέσα στους δρόµους και έχουµε µια
Αστυνοµία η οποία εκπαιδεύεται στην καταστολή και όχι στην
πρόληψη, όχι στην αντιµετώπιση. Εγώ γι’ αυτά ήθελα να συζη-
τήσω µε τον Υπουργό. Μην µου λέτε για panic button και λοιπά. 

Γιατί πηγαίνει µία γυναίκα -γιατί δεν είναι µόνο η περίπτωση
της Κυριακής- στο τάδε Αστυνοµικό Τµήµα και δύο και τρεις
φορές και καταλήγει να δολοφονείται; Για την άλλη κοπέλα από
την Ηλιούπολη της οποίας ο προαγωγός ήταν αστυνοµικός, κά-
ναµε τεράστιες προσπάθειες µε τη δικηγόρο της. Την είχανε
στην Ασφάλεια και κάναµε τεράστιες προσπάθειες για να µπο-
ρέσει η δικηγόρος της να έρθει σε επαφή. 

Γιατί όταν πηγαίνουµε σε ένα Αστυνοµικό Τµήµα… Και σας
πληροφορώ ότι πήγα και στους Αγίους Αναργύρους στο Αστυ-
νοµικό Τµήµα µερικές ώρες µετά τη δολοφονία, δεν θέλω να πε-
ριγράψω ποια ήταν σύλληψη της πλήρους αδιαφορίας. Δεν είχαν
καταλάβει οι αστυνοµικοί περί τίνος επρόκειτο.

Εµένα αυτό που µε ενδιαφέρει είναι το πού χρειάζεται βοήθεια
και στελέχωση και όλα αυτά και η διά βίου εκπαίδευση. Εγώ το
ότι ο διοικητής αναλαµβάνει για να ξέρει πώς θα αντιµετωπίσει,
κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε, αλλά το ακούω βερεσέ. Το
ακούω βερεσέ! Γιατί υπάρχουν, βεβαίως, και αστυνοµικοί που
έχουν ενσυναίσθηση και όλα αυτά, αλλά η εκπαίδευση των πε-
ρισσοτέρων έχει µία χοντρή βάση και πυρήνα, που είναι η πα-
τριαρχία. Σας το λέω πάρα πολύ ειλικρινά. Και αυτά πρέπει να
τα ακούσει ο Υπουργός. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Αναγνωστοπούλου, δεν είναι γραφειοκρατική η προσέγ-

γιση να σας απαριθµώ συγκεκριµένα πράγµατα τα οποία έχουµε
κάνει. Υπάρχουν δύο διαφορετικά πράγµατα. Υπάρχει η θεωρη-
τική προσέγγιση, την οποία κάνετε εσείς, και υπάρχει και η εφαρ-
µογή προτάσεων πολιτικών και πολιτικών πρόληψης και
καταστολής, τις οποίες εφαρµόζουµε. 

Εγώ σας λέω τι εφαρµόζουµε και σε επίπεδο πρόληψης και
εσείς µου λέτε θεωρητικά πράγµατα τα οποία είναι ωραία, αλλά
τίποτα απ’ αυτά δεν εφαρµόσατε όσο καιρό κυβερνούσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Επειδή, σε επίπεδο πρόληψης, θέσατε το θέµα -πολύ σωστά-
της εκπαίδευσης των αστυνοµικών, την οποία και εµείς θεω-
ρούµε πολύ σηµαντική και την εφαρµόζουµε, θα πρέπει να σας
πω –πάλι θα µιλήσουµε µε συγκεκριµένα στοιχεία- τι θεωρητικές
εκπαιδεύσεις έχουµε κάνει. Και θα πρέπει να σας πω ότι εκτός
από το βασικό επίπεδο στα προγράµµατα σπουδών που περιλαµ-
βάνονται στους δόκιµους υπαστυνόµους, τους αστυφύλακες,
τους ειδικούς φρουρούς, τους συνοριακούς φύλακες, όπου
έχουµε µαθήµατα όπως το συνταγµατικό δίκαιο, τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, το ουσιαστικό ποινικό δίκαιο, οι ειδικοί ποινικοί
νόµοι, διδάσκονται και ειδικά µαθήµατα όπως η ενδοοικογενει-
ακή βία, τα εγκλήµατα κατά της γενετήσιας ελευθερίας, της οι-
κονοµικής εκµετάλλευσης, της γενετήσιας ζωής, θεµελιώδη
δικαιώµατα, προστασία δικαιωµάτων, µεταχείριση ευάλωτων
οµάδων. Πραγµατοποιούνται διαλέξεις για την αντιµετώπιση της

ενδοοικογενειακής βίας, το βασικό στάδιο, για την ανταπόκριση
σε συναφή περιστατικά, καθώς και διαχείριση καταγγελιών θυ-
µάτων σεξουαλικής παρενόχλησης. 

Δεν µένουµε, όµως, εκεί. Σε µετεκπαιδευτικό και µεταπτυχιακό
επίπεδο, στο επίπεδο λειτουργίας της Σχολής Μετεκπαίδευσης
και Επιµόρφωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας και της Σχολής
Εθνικής Ασφάλειας υλοποιούνται διαλέξεις που αφορούν, εκτός
από τα παραπάνω θέµατα, στη θυµατοποίηση, στην εµπορία αν-
θρώπων, στο φαινόµενο της εργασιακής παρενόχλησης. 

Επίσης, στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας λαµβάνουν, µε την
ιδιότητα του εκπαιδευοµένου, δραστηριότητες συναφούς αντι-
κειµένου που διοργανώνονται από την Ελληνική Αστυνοµία, αλλά
και συναρµόδιους φορείς του εσωτερικού και του εξωτερικού.
Και θα πρέπει να σας απαριθµήσω µερικά. 

Θα ξεκινήσω από το 2020 και θα σας πω ορισµένα µόνο, γιατί
προφανώς δεν αρκεί ο χρόνος για να απαριθµήσω όλες τις εκ-
παιδεύσεις  που έχουµε κάνει από το 2020 µέχρι το 2023. Θα σας
δώσω, όµως, ένα έγγραφο, το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά,
κυρία Αναγνωστοπούλου, το οποίο περιέχει και κάτι άλλο που
δεν θα σας αρέσει καθόλου. Γιατί εδώ είναι πρακτικά και δεν
είναι γραφειοκρατικά. Έχει τις εκπαιδεύσεις που έχουν γίνει από
το 2015 µέχρι το 2019 και τις εκπαιδεύσεις που έχουν γίνει από
το 2019 µέχρι το 2024. Και τότε νοµίζω η σύγκριση θα είναι κα-
τατοπιστική, κυρία Αναγνωστοπούλου. Δεν έχω άλλη ερώτηση.
Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να το δείτε. Και όποτε χρειαστεί,
να επανέλθετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη
δέκατη έκτη µε αριθµό 971/12-4-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου
Καραµέρου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Υπό διάλυση η αστυνόµευση στη βορειοανατολική Αττική - Τα
έγγραφα και οι καταγγελίες». 

Κύριε Καραµέρο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Είναι δυνατόν να βρίσκετε δυόµισι

χιλιάδες αστυνοµικούς της οµάδας ΔΙ.ΑΣ. στη βορειοανατολική
Αττική το 2019 και από δυόµισι χιλιάδες να τους έχετε κάνει πεν-
τακόσιους; Απευθύνοµαι στον κ. Χρυσοχοΐδη. Είναι δυνατόν εί-
κοσι δύο δήµοι να περιπολούνται από πέντε οµάδες ΔΙ.ΑΣ.; Ιδού
το έγγραφο εδώ. Δεν διαψεύστηκε ποτέ. Από δυόµισι χιλιάδες
αστυνοµικούς το 2019 στη βορειοανατολική Αττική πεντακόσιους
και για είκοσι δύο δήµους πέντε περιπολίες! 

Έχετε πάει σε ένα αστυνοµικό τµήµα στην Ανατολική Αττική,
κύριε Υπουργέ; Στη Νέα Μάκρη, που είναι σαράντα αστυνοµικοί
η δύναµη, υπηρετούν είκοσι επτά. Όχι, όµως, στο αστυνοµικό
τµήµα, αλλά σε αποσπάσεις που κανείς δεν γνωρίζει. Μένουν δε-
κατρείς ήρωες πίσω να φυλάξουν το αστυνοµικό τµήµα, να βγά-
λουν τον αξιωµατικό υπηρεσίας, να βγάλουν δηλαδή, τις
υπηρεσίες και να εξυπηρετήσουν τα εισερχόµενα γραφειοκρα-
τικά. Σαράντα έχει δύναµη, είκοσι επτά λείπουν. 

Πού είναι, κύριε Υπουργέ; Μήπως είναι στα δέκα εννέα οχή-
µατα συνοδείας του κ. Μητσοτάκη; Ή µήπως είναι στους εξήντα
που φυλάνε κάθε βράδυ έναν προκάτοχό σας που µένει στην
Ανατολική Αττική; Είναι δυνατόν να υπάρχει στο σπίτι ενός
Υπουργού δύναµη εξήντα αστυνοµικών και στο παρακείµενο
αστυνοµικό τµήµα δεκατρία άτοµα για να βγάλουν τις βάρδιες; 

Έχετε διαλύσει την Ελληνική Αστυνοµία. Δεν είναι δυνατόν να
υπάρχει ένα περίπολο από τον Βαρνάβα µέχρι τον Νέο Βουτζά.
Ένα περίπολο για σαράντα χιλιόµετρα στην ευθεία! Πείτε. Ποιο
σπίτι θα καλέσει το «100» και θα φτάσει η Άµεση Δράση, περιπο-
λικό ή οµάδα ΔΙ.ΑΣ., έτσι όπως τα έχετε κάνει;

Δεν φταίνε οι αστυνοµικοί. Εσείς τους θέλετε να σας περιστοι-
χίζουν. Βγάλτε τους αστυνοµικούς να κάνουν τη δουλειά τους.
Βγάλτε τους από τα οχήµατα συνοδείας του πολυπληθέστερου
Υπουργικού Συµβουλίου τις τελευταίες δεκαετίες. Εξήντα τέσ-
σερις Υπουργοί και Υφυπουργοί! Πόσους αστυνοµικούς έχει ο
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καθένας; Βάλτε τα κάτω και θα σας πω εγώ πώς καλύπτουν τα
κενά στην Ανατολική Αττική που ζουν µε την αγωνία οι πολίτες. 

Να το έγγραφο. Το παρουσίασε το «MEGA». Είναι δυνατόν από
δυόµισι χιλιάδες αστυνοµικούς µέσα σε τέσσερα χρόνια να τους
κάνετε πεντακόσιους; 

Σας ρωτάµε. Θέλουµε να µας πείτε: Πώς θα καλύψετε τα κενά;
Αν έχετε αξιολογήσει τα αποτελέσµατα της πολιτικής των συγ-
χωνεύσεων στα αστυνοµικά τµήµατα. Πόσοι άνδρες και γυναίκες
υπηρετούν σήµερα στα υπάρχοντα αστυνοµικά τµήµατα της βό-
ρειας και ανατολικής Αττικής; Πόσα πληρώµατα της οµάδας
ΔΙ.ΑΣ. περιπολούν κατά τη διάρκεια της νύχτας; Και µε ποια µέσα
προτίθεστε να ενισχύσετε την παρούσα θέση των αστυνοµικών
στην πρόληψη και την καταστολή της εγκληµατικότητας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, θα πρέπει να σας πω ότι στόχος
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη είναι οι δράσεις πρόλη-
ψης και καταστολής του εγκλήµατος, µε τελικό στόχο την ασφά-
λεια του πολίτη. Θέλουµε να διασφαλίσουµε το υψηλότερο
δυνατό επίπεδο απόδοσης των αστυνοµικών υπηρεσιών και αυτό
είναι διαρκής επιδίωξή µας. 

Εσείς καταλογίζετε κάποια συγκεκριµένα πράγµατα σε σχέση
µε συγκεκριµένα τµήµατα της Ανατολικής Αττικής γενικότερα και
πρέπει να σας απαντήσω.

Στην ερώτησή σας καταλογίζετε διάλυση, αλλά ένα µέρος της
διάλυσης, απ’ ό,τι φαίνεται, και εσείς ο ίδιος το καταλογίζετε και
στη δική σας την κυβέρνηση, αφού αναφέρετε ότι οι συγχωνεύ-
σεις αστυνοµικών τµηµάτων που έγιναν µε το προεδρικό διά-
ταγµα 7 του 2017 στη Νέα Μάκρη, τον Μαραθώνα, τα Σπάτα, την
Αρτέµιδα και αλλού προκάλεσαν την αποθράσυνση συµµοριών
–λέτε- και παράνοµων µικροοµάδων. 

Θα σας θυµίσω, λοιπόν, ότι αυτό είναι πολιτική συγχωνεύσεων
που εφαρµόστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό λέτε στην ερώτησή σας
ότι προκάλεσε όλο αυτό το πρόβληµα. 

Θα σας πω, λοιπόν, τι έχουµε κάνει αναλυτικά για την περιοχή,
για να ξέρετε, γιατί τους αριθµούς τους οποίους λέτε ότι δεν δια-
ψεύστηκαν, θα σας τους διαψεύσω όλους µε συγκεκριµένα στοι-
χεία που θα σας αναφέρω εδώ πέρα. 

Στην περιοχή της Ανατολικής Αττικής λειτουργούν η Διεύ-
θυνση Ασφάλειας Αττικής και συγκεκριµένα µε τις υποδιευθύν-
σεις της Ασφάλειας Βορειοανατολικής Αττικής, Νοτιοανατολικής
Αττικής, Υποδιεύθυνση Ασφάλειας και οι Διευθύνσεις Αστυνο-
µίας Βορειοανατολικής Αττικής και Νοτιοανατολικής Αττικής, οι
οποίες έχουν επιτελεία και υπαγόµενες σε αυτές κατά περίπτωση
υπηρεσίες, που έχουν τµήµατα ασφαλείας, αστυνοµικά τµήµατα,
τµήµατα τουριστικής αστυνοµίας, αστυνοµικούς σταθµούς. 

Επίσης, δραστηριοποιούνται τµήµατα δίωξης ναρκωτικών Βο-
ρειοανατολικής και Νοτιοανατολικής Αττικής της Υποδιεύθυνσης
Δίωξης Ναρκωτικών, της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής, το Α’,
Β’ και Γ’ Τµήµα Τροχαίας Βορειοανατολικής Αττικής, το Α’ και Β’
Τµήµα Τροχαίας Νοτιοανατολικής Αττικής της Διεύθυνσης Τρο-
χαίας Αττικής, τα Τµήµατα Αλλοδαπών Βορειοανατολικής Αττι-
κής και Νοτιοανατολικής Αττικής, το Τµήµα Αλλοδαπών Λαυρίου,
το Τµήµα Διαχείρισης Μετανάστευσης Ανατολικής Αττικής και η
Διεύθυνση Αλλοδαπών Αττικής, καθώς και οι Α’ και Β’ Υποδιευ-
θύνσεις Άµεσης Επέµβασης. 

Έχουµε, λοιπόν, µια δοµή όλων αυτών των υπηρεσιών, οι
οποίες έχουν πληθώρα στελεχών, τα οποία, όπως αντιλαµβάνε-
στε, για λόγους ασφαλείας δεν µπορούµε να δίνουµε στη δηµο-
σιότητα. Μπορώ να σας πω, όµως, αρκετά πράγµατα, τα οποία
είναι τα εξής. 

Θα πρέπει να σας πω ότι κατά το 2024, στις ετήσιες τακτικές
µεταθέσεις, η Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής για τη συγ-
κεκριµένη περιοχή ενισχύθηκε µε ενενήντα επιπλέον αστυνοµι-
κούς διαφόρων βαθµών. Επιπλέον, η Υποδιεύθυνση Ειδικών
Επιχειρησιακών Δράσεων της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής
ενισχύθηκε από τις 5-2-2024 και για έναν έως τρεις µήνες µε δια-
κόσιους εξήντα αστυνοµικούς, ενώ, επίσης, λάβαµε µέριµνα και
για προγραµµατισµό και µε άλλες θέσεις. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι από τη Σχολή Αστυφυλάκων

βγήκαν οι δόκιµοι, οι οποίοι διατίθενται για τις συγκεκριµένες
υπηρεσίες και συγκεκριµένα τριακόσιοι πενήντα δόκιµοι στη Δι-
εύθυνση Αστυνοµίας Αερολιµένα Αθηνών, εκατόν τριάντα δόκι-
µοι στη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση και πενήντα τέσσερις
δόκιµοι σε λοιπές υπηρεσίες. Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι
µεριµνούµε να µην υπάρχει κανένα κενό. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πούµε ότι ήδη δροµολογούµε την
αποµάκρυνση αστυνοµικών από υπηρεσίες γραφείων, επιτελείων
και την τοποθέτησή τους σε υπηρεσίες πρώτης γραµµής και τις
συγκεκριµένες υπηρεσίες θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι ενι-
σχύουµε µε µηχανολογικό εξοπλισµό. 

Και να σας πω και για τα στοιχεία τα οποία αναφέρετε, γιατί
λέτε και κάτι το οποίο δεν ισχύει, προφανώς. Λέτε ότι υπάρχει
µόνο ένα περιπολικό για συγκεκριµένες περιοχές, για πέντε όµο-
ρες περιοχές. Να σας πω, λοιπόν, ότι όλες αυτές οι αστυνοµικές
διευθύνσεις, όλες αυτές οι υπηρεσίες που δραστηριοποιούνται
σε συγκεκριµένη περιοχή και για να τα πω µε τη σειρά και να
είµαι συγκεκριµένος, η Διεύθυνση Αστυνοµίας Νοτιοανατολικής
Αττικής, η Διεύθυνση Αστυνοµίας Βορειοανατολικής Αττικής και
η Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Νοτιοανατολικής Αττικής και τέλος
και η Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Βορειοανατολικής Αττικής δια-
θέτουν αντίστοιχα εξήντα πέντε οχήµατα, εκατόν ενενήντα τέσ-
σερα, πενήντα και εκατόν τριάντα τέσσερα λειτουργικά οχήµατα.
Θα πρέπει, όµως, να σας πω από αυτά ότι, πάλι αντίστοιχα, τα
είκοσι δύο, τα πενήντα οκτώ, τα πενήντα έξι και τα εκατόν δέκα
δόθηκαν µετά από το 2019 µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν ισχύει, λοιπόν, αυτό το σχόλιο το οποίο αναφέρετε.

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και άλλα για το τι ακριβώς
ισχύει και τι άλλο δεν ισχύει από την ερώτηση την οποία κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραµέρο,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι δυνατόν εγώ
να σας ρωτώ -όχι εγώ, οι κάτοικοι της Ανατολικής Αττικής- πόσα
περίπολα της οµάδας ΔΙ.ΑΣ. ή της Αµέσου Δράσεως υπάρχουν
στον δρόµο και εσείς να λέτε τα κτήρια, τις υπηρεσίες και τα αυ-
τοκίνητα που είναι στο πάρκινγκ; Ελάτε στη θέση του κατοίκου
των Αχαρνών ή της Παλλήνης όταν ξέρει ότι αυτά τα κτήρια που
λέτε είναι στο ΟΑΚΑ, για παράδειγµα. Σοβαρολογούµε; Σας λέω
συγκεκριµένα ποιοι περιπολούν και εσείς µου λέτε τα κτήρια, το
κτήριο του Αλλοδαπών, η Διεύθυνση Βορειοανατολικής Αττικής,
η Διεύθυνση Νοτιοανατολικής Αττικής. Τι σχέση έχουν τα κτήρια
µε τις οµάδες που επεµβαίνουν στο έγκληµα; Αφήνω την πρό-
ληψη. 

Και σας λέω λοιπόν, εγώ µίλησα για διάλυση της Αστυνοµίας;
Δεν βλέπετε στις δηµοσκοπήσεις ότι η εγκληµατικότητα µετά
από την ακρίβεια και από τη διάλυση της υγείας, που επίσης
έχετε «πετύχει», είναι το τρίτο ζήτηµα όχι µόνο για τους κατοί-
κους της Ανατολικής Αττικής, αλλά για όλους τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες; Πώς αισθάνονται όταν ακούν -και δεν το διαψεύ-
δετε- ότι η οµάδα ΔΙ.ΑΣ. στην Ανατολική Αττική είχε δυόµισι χι-
λιάδες στελέχη και τώρα έχει πεντακόσια; Πόσο λάθος κάνω;
Ψεύτικο είναι το έγγραφο που έβγαλε το «MEGA» και τα site που
ασχολούνται µε το αστυνοµικό ρεπορτάζ; 

Κύριε Υπουργέ, αποκτήστε ξανά -όχι εσείς προσωπικά- επαφή
µε την πραγµατικότητα η οποία γίνεται ολοένα και πιο δύσκολη.
Οι αστυνοµικοί δεν είναι για να απασχολούνται στις φυλάξεις
υψηλών προσώπων κατά δεκάδες στο πολυπληθέστατο Υπουρ-
γικό σας Συµβούλιο. 

Και, ναι, πέντε όµορες πόλεις, Σπάτα, Αρτέµιδα, Μαρκόπουλο,
Μαραθώνας, Ραφήνα, Νέα Μάκρη µέχρι τον Βαρνάβα είναι ένα
περιπολικό. Ξέρετε εσείς και δεν ξέρουν οι αστυνοµικοί; Ή τι θέ-
λετε, να σας πω ποιοι αστυνοµικοί το λένε στους πολίτες όταν
πηγαίνουν στα αστυνοµικά τµήµατα και ρωτούν «αν µου συµβεί
κάτι και τηλεφωνήσω, θα έρθει ένα περιπολικό ή µια µηχανή της
οµάδας ΔΙ.ΑΣ.»; Και εσείς τους απαντάτε ότι θα έρθουν από το
Αλλοδαπών και από τη Διεύθυνση Βορειοανατολικής Αττικής που
είναι στα πενήντα χιλιόµετρα; Πραγµατικά εκπλήσσοµαι. 

Περίµενα να µου πείτε ότι τους τελευταίους µήνες έχετε πάρει
κάποιους ανθρώπους από τα γραφεία σας και από τις συνοδείες
σας, από έξι έως δεκαεννέα οχήµατα Υπουργοί και Πρωθυπουρ-
γός, και τους έχετε πάει σε υπηρεσίες και εσείς έρχεστε και µου
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απαριθµείτε τα κτήρια. Βγάλτε τους αστυνοµικούς να κάνουν τη
δουλειά τους και µην τους ταλαιπωρείτε µε την προσωπική σας
φύλαξη. Μην τους ταλαιπωρείτε σε µέτρα, µην τους ταλαιπω-
ρείτε στην καταστολή διαδηλώσεων, µην τους ταλαιπωρείτε και
τους απασχολείτε στο φιάσκο της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας. 

Τον κάτοικο στο Μενίδι ή στη Λούτσα ή στην Παλλήνη ή στον
Ωρωπό ή στο Καπανδρίτι δεν τον ενδιαφέρει να βλέπει τους
αστυνοµικούς µε τα ροζ, γαλάζια και άλλα φανελάκια που τους
ντύσατε από ιδεοληψία να φυλούν τις διαδηλώσεις και τα πανε-
πιστήµια. Θέλουν τον αστυνοµικό της γειτονιάς και όχι να κάνει
ο Υπουργός τον Κάλαχαν και τον σερίφη, πέντε φορές αποτυχη-
µένος και επιστρέφει στον τόπο του εγκλήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, θα µε συγχωρήσετε, αλλά όταν
θέτουµε -και το λέει ο Κανονισµός- δύο ερωτήµατα και έχετε
βάλει σε δύο ερωτήµατα δεκαπέντε ερωτήµατα, προφανώς και
δεν µπορώ να τα απαντήσω µέσα στον σύντοµο χρόνο. Παρ’ όλα
αυτά κάνω φιλότιµες προσπάθειες να απαντήσω όσο περισσό-
τερα µπορώ. 

Δεν σας απάντησα, όµως, για κτήρια. Όταν, λοιπόν, µιλάω για
συγκεκριµένες διευθύνσεις οι διευθύνσεις έχουν προσωπικό,
έχουν αξιωµατικούς, έχουν αστυνοµικούς και κάνουν και συγκε-
κριµένες υπηρεσίες, οι οποίες υπηρεσίες ανταποκρίνονται στην
ερώτηση αυτή. Άρα, πρώτον, σας είπα τι υπηρεσίες υπάρχουν,
δραστηριοποιούνται στην περιοχή για την οποία ρωτήσατε και
σας είπα και τι οχήµατα υπάρχουν. Και µου λέτε δεν σας απαντώ
για τις περιπολίες. 

Ναι, δεν πρόλαβα να σας απαντήσω σε αυτόν τον χρόνο για
τις περιπολίες, αλλά όλες αυτές οι διευθύνσεις, οι οποίες σας
ανέφερα πριν, έχουν και συγκεκριµένες υπηρεσίες και συγκεκρι-
µένες περιπολίες, τις οποίες πρέπει να ακούσετε τώρα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι κάθε µία υπηρεσία µαζί µε
υπόλοιπες επιχειρησιακές οµάδες έχει ανά εικοσιτετράωρο, κα-
θεµία ξεχωριστά, στοχευµένες δράσεις σε καθηµερινή βάση,
ελέγχους, εξειδικευµένες δράσεις, όπως εποχούµενες περιπο-
λίες, εξορµήσεις, συγκρότηση συνεργείων, οµάδες ελέγχου στο
πλαίσιο των οποίων υπάρχουν εντολές και οδηγίες για την πρό-
ληψη και αποτροπή τέλεσης αξιόποινων πράξεων και εµπέδωση
του αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών. 

Και πάµε τώρα: Η Διεύθυνση Αστυνοµίας Νοτιοανατολικής Ατ-
τικής έχει ειδικά επιχειρησιακά σχέδια σε καθηµερινή βάση, όπου
κάνει εξορµήσεις, ειδικές δράσεις, µπλόκα, συµµετοχή όπου
απαιτείται µε συναρµόδιες υπηρεσίες. Η Υποδιεύθυνση Ασφα-
λείας Βορειοανατολικής Αττικής πραγµατοποιεί δράσεις, για να
γίνω πολύ συγκεκριµένος, κάθε Παρασκευή, Σάββατο, Κυριακή
στις περιοχές του Αµαρουσίου, Ηρακλείου, Ιωνίας, Χαλανδρίου,
Αγίας Παρασκευής διενεργούνται εποχούµενες περιπολίες, κα-
θηµερινά επτά περιπολίες και τα σαββατοκύριακα πέντε. Γίνεται
δραστηριοποίηση δικτύου πληροφοριών. Γίνονται προσαγωγές,
αυτοψίες, ό,τι χρειάζεται. 

Επιπρόσθετα, στην περιοχή της Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας Βο-
ρειοανατολικής Αττικής καθηµερινά δραστηριοποιούνται δέκα
ΟΠΚΕ, ανά δύο, κατά ωράρια συγκεκριµένα. Να µην αναφερθώ
πιο συγκεκριµένα στα ωράρια. Από την Υποδιεύθυνση Ασφάλειας
Νοτιοανατολικής Αττικής ειδικό επιχειρησιακό σχέδιο ειδικά στις
περιοχές του Κορωπίου και του Μαρκόπουλου σε συνεργασία µε
ΟΠΚΕ και τη Διεύθυνση Ασφάλειας Νοτιοανατολικής Αττικής σε
καθηµερινή βάση από 22.00’ έως 06.00’ µία εποχούµενη περιπολία
στην εδαφική αρµοδιότητα της Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας Νοτι-
οανατολικής Αττικής. Επίσης, διατίθεται και µία εποχούµενη περι-
πολία κατά τις απογευµατινές ώρες από τα κατά τόπους τµήµατα
αστυνοµίας. Ακόµα στην Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Νοτιοανατολι-
κής Αττικής δραστηριοποιούνται καθηµερινά δέκα ΟΠΚΕ, ανά
δύο, κατά συγκεκριµένα ωράρια. 

Έρχοµαι στις νυχτερινές περιπολίες. Στην περιοχή αρµοδιό-
τητας της Βορειοανατολικής Αττικής από τη Διεύθυνση Αστυνο-
µίας Βορειοανατολικής Αττικής κατά τις βραδινές ώρες πέντε
εποχούµενες περιπολίες, τέσσερις εποχούµενες περιπολίες µε
ΔΙ.ΑΣ. την υπόλοιπη ηµέρα και από τη Διεύθυνση Άµεσης Δρά-

σης Αττικής κατά τις βραδινές ώρες έξι εποχούµενες περιπολίες.
Από την Διεύθυνση Αστυνοµίας Βορειοανατολικής Αττικής δια-

τίθενται σε καθηµερινή βάση κατά τις βραδινές ώρες µία επο-
χούµενη περιπολία µε συµβατικό όχηµα, ένα ανακριτικό όχηµα
και δύο ΟΠΚΕ. Στην περιοχή αρµοδιότητας νοτιοανατολικής Ατ-
τικής από τη Διεύθυνση Ασφάλειας Νοτιοανατολικής Αττικής
καθ’ όλη τη διάρκεια του εικοσιτετράωρου πέντε εποχούµενες
περιπολίες µε RD. Από τη Διεύθυνση Άµεσης Δράσης Αττικής
κατά τις βραδινές ώρες δύο εποχούµενες περιπολίες µε RD, ενώ
κατά το βραδινό ωράριο 19.00 µε 1.00’ οκτώ οµάδες ΔΙ.ΑΣ.. 

Όπως καταλαβαίνετε, λοιπόν, αυτό το οποίο λέτε εδώ, ότι
µόλις πέντε οµάδες ΔΙ.ΑΣ. σε είκοσι δύο δήµους, από αυτά και
µόνο που σας αναφέρω, δεν ισχύουν. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι στις περιοχές αρµοδιότητας
των αστυνοµικών τµηµάτων όλα τα αστυνοµικά τµήµατα είναι ανοι-
χτά και λειτουργούν. Ποια είναι τα αποτελέσµατα; Θα πρέπει, λοι-
πόν, να σας πω ότι γίνονται µια σειρά από έλεγχοι, προσαγωγές,
συλλήψεις, δικογραφίες που οδηγούνται στη δικαιοσύνη. Θα πρέ-
πει να γίνω πιο συγκεκριµένος: Στις περιοχές αρµοδιότητας της
Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας Βορειοανατολικής Αττικής και της
Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας Νοτιοανατολικής Αττικής µόνο από τον
Ιανουάριο µέχρι τον Μάρτιο του 2024 πραγµατοποιήθηκαν επτα-
κόσιες εννέα συλλήψεις, πραγµατο- ποιήθηκαν οκτακόσιες
ογδόντα δύο επιχειρησιακές δράσεις στις οποίες διατέθηκαν χίλιοι
οκτακόσιοι δεκαοκτώ αστυνοµικοί. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, και
µόνο από αυτό ότι αυτά τα νούµερα τα οποία δίδετε -δεν ξέρω
πού τα έχει βρει- δεν ισχύουν. 

Πάµε, λοιπόν, παραπέρα. Στο χρονικό διάστηµα από 1-3-2024
έως 11-4-2024 ελέγχθηκαν συνολικά εννέα χιλιάδες πεντακόσια
ογδόντα εννέα άτοµα, προσήχθησαν χίλια εξακόσια πενήντα και
συνελήφθησαν διακόσια δεκαεπτά. Διατέθηκαν στο σύνολο των
επιχειρησιακών δράσεων για όλες τις περιοχές µε τις αστυνοµι-
κές διευθύνσεις, κύριε Καραµέρο, όχι τα κτήρια, πέντε χιλιάδες
επτακόσιοι ένας αστυνοµικοί της ΟΠΚΕ. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας δώσω και κάποια στατιστικά σε
σχέση µε τις συγκεκριµένες Υποδιευθύνσεις Ασφαλείας και
κλείνω. Το έτος 2022 και το έτος 2023 στις περιοχές αρµοδιότη-
τας της Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας Βορειοανατολικής Αττικής
έχουµε µείωση 12,1 σε τετελεσµένες κλοπές-διαρρήξεις, ενώ,
συγκριτικά µε το πρώτο τρίµηνο του 2023, το πρώτο τρίµηνο του
2024 στην περιοχή αρµοδιότητας της Υποδιεύθυνσης Ασφάλειας
Βορειοδυτικής Αττικής έχουµε µείωση 51,85 στις τετελεσµένες
ληστείες. Αυτά είναι, λοιπόν, τα στατιστικά στοιχεία. Νοµίζω ότι
σας απάντησα σε όσα µπορούσα να απαντήσω. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Συνεχίζουµε µε την µε αριθµό 962/11-4-2024 πέµπτη επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία» κ. Διονύ-
σιου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Πότε θα ρυθµίσετε το νοµο-
θετικό πλαίσιο για τις ναυτικές φωτοβολίδες που συνεχίζουν να
αφαιρούν ζωές;».

Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βρισκόµαστε εδώ σήµερα για να συζητή-

σουµε και να δώσετε απαντήσεις για ένα εξαιρετικά κρίσιµο ζή-
τηµα που αφορά στη ζωή όλων µας. Δυστυχώς, το τελευταίο
διάστηµα είχαµε θανατηφόρα περιστατικά όπου ναυτικές φωτο-
βολίδες αφαίρεσαν τη ζωή συνανθρώπων µας. Το πρώτο περι-
στατικό, ο αρχικά σοβαρός τραυµατισµός και τελικά ο θάνατος
του αστυνοµικού έξω από το κλειστό γυµναστήριο «Μελίνα Μερ-
κούρη» στου Ρέντη πριν από τέσσερις µήνες και πρόσφατα η
απώλεια της ζωής, ξανά από ναυτική φωτοβολίδα, του άτυχου
συνανθρώπου µας στο Λασίθι, στον Άγιο Νικόλαο. 

Κύριε Υπουργέ, είχα την τιµή να είµαι εισηγητής από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία το 2022 όταν ει-
σήχθη νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση του πλαισίου των όπλων συ-
ναγερµού και σηµατοδοσίας. Εκεί, λοιπόν, αναλύσαµε ότι και τα
είδη πυροτεχνίας ναυτικού τύπου είναι επικίνδυνα και µπορούν
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να αποτελέσουν φονικά όπλα και θα πρέπει να υπάρξει ρύθµιση
και γι’ αυτά, γιατί η κυβέρνηση τότε δεν ρύθµιζε το πλαίσιο γι’
αυτά, παρ’ ότι υπήρχαν σαφώς συστάσεις στις σχετικές ευρω-
παϊκές οδηγίες του 2019 και του 2021. 

Ο τότε Υπουργός, κ. Θεοδωρικάκος, είχε δηλώσει ότι άµεσα
θα έφερνε νοµοθέτηση γι’ αυτό το ζήτηµα, δηλαδή τη ρύθµιση
του πλαισίου της εµπορίας, της χρήσης και της καταστροφής
των ειδών πυροτεχνίας ναυτικού τύπου, µεταξύ των οποίων και
τις ναυτικές φωτοβολίδες. Δυστυχώς, παρήλθαν δύο έτη, είχαµε
το θάνατο δύο συνανθρώπων µας και δεν έχει ρυθµιστεί µέχρι
σήµερα αυτό το πλαίσιο.

Καταθέσαµε και σχετική ερώτηση τον Γενάρη του 2004 και
αναγκαστήκαµε να έρθετε εδώ µε αυτή την επίκαιρη ερώτηση να
απαντήσετε πότε επιτέλους θα ρυθµίσετε νοµοθετικά το πλαίσιο
της εµπορίας, της χρήσης και της καταστροφής των ειδών πυ-
ροτεχνίας ναυτικού τύπου, πόσες άδειες έχουν δοθεί για τη
χρήση ή για την εµπορία των ειδών πυροτεχνίας ναυτικού τύπου.
Θα θέλαµε τις απαντήσεις σας γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και η

Ελληνική Αστυνοµία αναπτύσσει στρατηγικές και δράσεις για την
καταπολέµηση κάθε εγκληµατικής συµπεριφοράς και τη διαµόρ-
φωση περιβάλλοντος ασφάλειας και αναβάθµισης της ποιότητας
ζωής των πολιτών, εφαρµογή της νοµοθεσίας ως προς όλα τα
επίπεδα και βέβαια και εφαρµογή της νοµοθεσίας στην οποία εµ-
πίπτουν τα πυροτεχνήµατα, οι ναυτικές φωτοβολίδες και όλα
αυτά τα οποία θέσατε. 

Πραγµατικά είναι πολύ σηµαντική η ερώτηση που θέτετε, µε
την έννοια ότι δηµιουργεί κάποιους προβληµατισµούς για το νο-
µοθετικό πλαίσιο και τους καταλαβαίνω, ξεκινάει, όµως, από µια
λάθος βάση. Αναφέρετε, νοµίζω, και στην ερώτησή σας ότι δεν
υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι νοµο-
θετικό πλαίσιο υπάρχει. Συγκεκριµένα, έχουµε κατ’ αρχάς τον
ν.456/1976 που αναφέρεται στις φωτοβολίδες και στα πυροτε-
χνήµατα. Και βέβαια, µε βάση αυτή τη νοµοθεσία πραγµατοποι-
ούνται οι σχετικοί έλεγχοι. Θα πρέπει να σας πω, επίσης, ότι
υπάρχει η κοινή υπουργική απόφαση που εκδόθηκε και αφορά
στους κανονισµούς για την παραγωγή, αποθήκευση, διάθεση και
κατανάλωση εκρηκτικών υλών. Μέσα σε όλα αυτά είναι και οι φω-
τοβολίδες και όλα αυτά. Υπάγονται δηλαδή, σε αυτό το νοµοθε-
τικό πλαίσιο. 

Στη συνέχεια είχαµε και ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών
στην εθνική νοµοθεσία σχετικά µε τη διαθεσιµότητα στην αγορά
ειδών πυροτεχνίας. Συγκεκριµένα έχουµε την οδηγία 2013/29, η
οποία ενσωµατώθηκε µε κοινή υπουργική απόφαση στις 9-12-
2015, στο άρθρο 7 της οποίας προβλέπεται πώς ταξινοµούνται
τα είδη πυροτεχνίας βάσει των ευρωπαϊκών ορισµών από τον κα-
τασκευαστή σύµφωνα µε το είδος χρήστης τους ή µε τον σκοπό
τους, καθώς και τον βαθµό κινδύνου, δεδοµένου ότι υπάρχει και
διαφορετική επικινδυνότητα πλέον σήµερα σε σχέση µε τότε που
υπήρχε η νοµοθεσία, συµπεριλαµβανοµένου του επιπέδου θορύ-
βου σε πυροτεχνήµατα κατηγορίας F1, F2, F3, F4, σε είδη πυρο-
τεχνίας για το θέατρο Τ1, Τ2 και άλλα είδη πυροτεχνίας
κατηγορία Π1, Π2. 

Υπάρχει, επίσης, η εναρµόνιση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης του 2014 σχετικά µε τον εξοπλισµό πλοίων, συµπερι-
λαµβανοµένων των φωτοβολίδων στη δική µας νοµοθεσία, η
οποία πραγµατοποιήθηκε µε κοινή υπουργική απόφαση 19-10-
2016. Είναι η 2222, η οποία αναφέρεται σε φωτοβολίδες που ανή-
κουν στα είδη πυροτεχνίας και υπόκειται λοιπόν και στην
παραπάνω κοινή υπουργική απόφαση που σας ανέφερα του
1989. 

Επίσης, θα πρέπει να σας πω ότι υπάρχει και υπουργική από-
φαση η οποία προβλέπει τα δικαιολογητικά και τη διαδικασία έκ-
δοσης των προβλεποµένων από τις διατάξεις του ν.2168/1993
και 456/1976 αδειών που προβλέπουν την εισαγωγή, µεταφορά,
κατασκευή και εµπορία των ειδών αυτών. Άρα, λοιπόν, µε τις άνω

κοινές υπουργικές αποφάσεις καθιερώνονται οι βασικές απαιτή-
σεις ασφαλείας που πρέπει να πληρούν τα είδη πυροτεχνίας. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι εφαρµόζονται οι διατάξεις
του ν.456/1976 για τον περιορισµό και τη µεταφορά φωτοβολί-
δων, βεγγαλικών και πυροτεχνικών παιδικών αθυρµάτων και
λήψη µέτρων αποτροπής κινδύνων εκ της καύσεως βεγγαλικών,
όπου διαχωρίζονται εκεί πέρα σε φωτοβολίδες, βεγγαλικά, κρο-
τίδες και πυροτεχνήµατα, παιδικά αθύρµατα, δηλαδή, χρησιµο-
ποιούνται διαφορετικές ονοµασίες. Υπάρχουν προϋποθέσεις
ασφαλούς φύλαξης εκρηκτικών που προβλέπονται σε υπουργική
απόφαση του 1994 που προβλέπει τους όρους ασφαλούς φύλα-
ξης πυροβόλων όπλων, πυροµαχικών εκρηκτικών και εκρηκτικών
µηχανισµών. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι για τη χορήγηση της άδειας
αγοράς φωτοβολίδων, συσκευών εκτόξευσης και κατοχή των
ειδών αυτών, καθώς και της άδειας αγοράς απαιτείται αίτηση του
ενδιαφεροµένου και αντίγραφο ποινικού µητρώου. Υπάρχει δη-
λαδή, µια ολόκληρη διαδικασία σε αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Προ-
βλέπεται, επίσης, ότι για την άδεια αγοράς φωτοβολίδων,
συσκευών εκτόξευσης και κατοχής αυτών απαιτείται αντίγραφο
της άδειας εκτέλεσης πλόων. Για την άδεια αγοράς κάθε είδους
βεγγαλικών προβλέπεται ότι χορηγείται εφόσον η καύση θα γίνει
από εξειδικευµένο άτοµο. Προβλέπονται συγκεκριµένες διατά-
ξεις για την καταστροφή και επιπλέον προβλέπονται συγκεκρι-
µένες διατάξεις για την κατάσχεση και τη διαδικασία που ακο-
λουθεί η Αστυνοµία σε συνδυασµό µε την εισαγγελική αρχή. 

Βλέπετε, λοιπόν, -και κλείνω- ότι το συγκεκριµένο νοµοθετικό
πλαίσιο έχει αυστηρές προβλέψεις ως προς τον έλεγχο, την κα-
τασκευή, τη διακίνηση, τη χρήση,  την καύση τους, ο οποίος
εφαρµόζεται από την Ελληνική Αστυνοµία. Εδώ µπορούµε να κά-
νουµε µια συζήτηση και είναι χρήσιµη και η πρόταση αν χρειάζε-
ται περαιτέρω αυστηροποίηση το θεσµικό πλαίσιο αυτό, αν
πρέπει να εκσυγχρονίσουµε µε βάση την επικινδυνότητα κάθε
εκρηκτικό, αφήνοντας τις ναυτικές φωτοβολίδες, τα άλλα πυρο-
τεχνήµατα. Αν αυτά επειδή έχουν διαφορετική επικινδυνότητα
πρέπει να τα διαχωρίσουµε, εδώ µπορεί να γίνει µια συζήτηση.
Θα επανέλθω στη δευτερολογία, γιατί ξεπέρασα τον χρόνο, να
σας πω περισσότερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Καλα-

µατιανέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Υφυ-

πουργέ, δυστυχώς, τα δύο τελευταία θανατηφόρα περιστατικά
λόγω έκρηξης ναυτικής φωτοβολίδας, που έκαψαν τα σωθικά
των συνανθρώπων µας, αποδεικνύουν ότι υπάρχει τεράστιο κενό
ασφάλειας σχετικά µε την εµπορία, τη χρήση και την κατα-
στροφή των ναυτικών φωτοβολίδων, αλλά και συνολικά των
ειδών πυροτεχνίας ναυτικού τύπου. 

Σας ρωτώ ευθέως: Είστε ικανοποιηµένοι, όχι µόνο εσείς προ-
σωπικά, αλλά συνολικά η Kυβέρνηση, από τη ρύθµιση που υπάρ-
χει στο πεδίο αυτό; Σας ανέφερα συγκεκριµένα δύο ευρωπαϊκές
οδηγίες του 2019 και του 2021. Προφανώς δεν έχουν ενσωµα-
τωθεί όπως θα έπρεπε στο Ελληνικό Δίκαιο. Είναι πρόσφατες
οδηγίες. Σας καλούµε να έρθει ένα νοµοθετικό πλαίσιο.

Εδώ να σας τονίσω ότι η δική σας Κυβέρνηση, στις 17 Φε-
βρουαρίου 2021, συνέστησε ειδική επιτροπή για τη ρύθµιση θε-
µάτων που αφορούν στα είδη πυροτεχνίας και σε συστήµατα
ανάφλεξης αυτών και σε εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας
µε την εκτελεστική οδηγία του 2019 που αφορά στις προδιαγρα-
φές για τα όπλα συναγερµού και σηµατοδοσίας. Άρα, αν είναι
επαρκές το πλαίσιο, γιατί συστήσατε αυτήν την επιτροπή; Αυτό
είναι το πρώτο.

Δεύτερον, γιατί δεν προχώρησε αυτή η επιτροπή; Υπήρξαν
αποτελέσµατα αυτής της επιτροπής; Έχει καταθέσει κάποιο σχέ-
διο νόµου; Έχει καταθέσει κάποιες προτάσεις; Πείτε µας, λοιπόν,
τι έχει γίνει µε αυτή την επιτροπή. Προφανώς για να τη συστή-
σετε, δεν είναι επαρκές το πλαίσιο. Δεν έχουν εναρµονιστεί οι
σύγχρονες οδηγίες και χρειάζεται εκσυγχρονισµός του πλαισίου.
Μέχρι να το κάνετε, δυστυχώς θα θρηνούµε θύµατα, ειδικά από
ναυτικές φωτοβολίδες. Σας το λέω καλοπροαίρετα, µε πόνο
ψυχής. Εδώ και δύο χρόνια σας λέµε να ρυθµίσετε το πλαίσιο. Ο

14710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Υπουργός κ. Θεοδωρικάκος το αποδέχτηκε και είπε ότι θα το κά-
νετε, αλλά δυστυχώς, εδώ και δύο χρόνια δεν το έχετε κάνει και
θρηνούµε συνανθρώπους µας. Σκοτώνονται συνάνθρωποί µας
απ’ αυτό το πράγµα. 

Θα σας πω και κάτι άλλο, κύριε Υφυπουργέ. Γνωρίζετε ότι
υπάρχουν συνεργεία, είκοσι στον Πειραιά και άλλα οκτώ στην
περιφέρεια, που ελέγχουν τα σωστικά µέσα στα πλοία και εφο-
διάζουν τα πλοία µε σωστικά µέσα, όπως είναι φωτοβολίδες, βεγ-
γαλικά, καπνογόνα, συσκευές ρίψεως σχοινιού. Υπάρχουν τέτοια
συνεργεία. 

Ερωτώ: Εσείς, το Υπουργείο, η Αστυνοµία χορηγείτε άδειες
γι’ αυτά τα συνεργεία; Γνωρίζετε πώς λειτουργούν; Γνωρίζετε το
πλαίσιο που λειτουργούν; Έχουν άδειες; Ποια είναι η διαδικασία
αδειοδότησης αυτών των συνεργείων; Σας λέω: Εφοδιάζουν και
ελέγχουν τα σωστικά µέσα που σας ανέφερα στα πλοία.

Όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ρυθµιστούν. Δεν µπο-
ρούµε να κλείνουµε τα µάτια µας και να λέµε ότι είναι όλα εντά-
ξει. Με καλό σκοπό, µε καλή διάθεση να δούµε τι είπε η αρµόδια
επιτροπή που εσείς συστήσατε, να δούµε τα αποτελέσµατά της
και να έλθετε όλοι µαζί, µε όλα τα κόµµατα, να τα συζητήσουµε
και να βρούµε το καλύτερο πλαίσιο. Μη µας λέτε ότι είναι επαρ-
κές. Δεν είναι. Οι θάνατοι το αποδεικνύουν, δυστυχώς, µε τον πιο
τραγικό τρόπο. Πρέπει να µπει ένα τέλος σ’ αυτό το πράγµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, σας ανέφερα το νοµικό πλαίσιο
το οποίο υπάρχει και σας είπα ότι είναι αρκετά αυστηρό. Ακούω
την πρότασή σας, ότι χρειάζεται µια ρύθµιση και εδώ ξεκινάµε
µια συζήτηση. Εγώ θα συµφωνήσω ότι πρέπει να το συζητή-
σουµε αυτό, όµως, να βάλουµε πρώτα τα πράγµατα στις σωστές
τους διαστάσεις. 

Κατ’ αρχάς, δεν υπήρξε µια ρύθµιση στα τεσσεράµισι χρόνια
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί όλη η νοµοθεσία που σας ανέ-
φερα…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Είναι µετά οι
οδηγίες, 2019 και 2021. Είναι σύγχρονο το πλαίσιο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη):

Όλη τη νοµοθεσία η οποία σας ανέφερα είναι και προγενέ-
στερη, πρώτον ο νόµος του 1976, που είναι ο βασικός νόµος, οι
διατάξεις του 1989. Δεύτερον, οι οδηγίες στις οποίες αναφερ-
θήκατε έχουν όλες ενσωµατωθεί.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Όχι επαρκώς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Σας ανέφερα τις υπουργικές αποφάσεις. Πρό-
σφατα ενσωµατώθηκε άλλη µία. Αναφέροµαι και σ’ αυτήν. Από
εκεί και πέρα, θα πρέπει να σας πω τι συνέβη µε βάση αυτή τη
νοµοθεσία. 

Δεν άκουσα, όµως, κάτι στην όλη πρότασή σας, αν πρέπει η
ρύθµιση που λέτε να είναι επί το αυστηρότερον, αν πρέπει να αυ-
στηροποιηθεί. Σας το λέω αυτό γιατί το κόµµα σας είχε κάποιες
άλλες διατάξεις πιο επιεικείς στον Ποινικό Κώδικα για τις εκρη-
κτικές ύλες µέχρι τώρα και θυµάστε πάρα πολύ καλά τον ν.272
που κάνατε πληµµέληµα και ήρθαµε µετά µε τροποποίηση του
Ποινικού Κώδικα για την προµήθεια και κατοχή των εκρηκτικών
υλών και ερχόµαστε εµείς µετά στις δηµόσιες συναθροίσεις,
αλλά και όταν είναι σε µεγάλη ποσότητα, να το κάνουµε κακούρ-
γηµα. Άρα, µέχρι τώρα το κόµµα σας δεν ήταν υπέρ της αυστη-
ρότερης νοµοθεσίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Η ποινή είναι
το πρόβληµα ή η πρόληψη; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Εν πάση περιπτώσει, το λέω γιατί δεν άκουσα αν…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Η πρόληψη
είναι το θέµα, αλλιώς έχει πεθάνει ο άνθρωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη):

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας πω το εξής: Από τις αστυνοµικές
υπηρεσίες της επικράτειας, 2019 - 2023, έχουν γίνει εκατόν δε-

κατρείς χιλιάδες εκατόν ογδόντα ένας έλεγχοι, διακόσιες ενε-
νήντα συλλήψεις, βεβαιώθηκαν διακόσιες τριάντα µία παραβά-
σεις και το 2023 κατασχέθηκαν τριακόσιες δώδεκα χιλιάδες
διακόσια πενήντα δύο είδη πυροτεχνίας. Μέχρι τις 2 Απριλίου
του 2024 έχουµε διακόσιες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούν-
ται στον συγκεκριµένο τοµέα και στις φωτοβολίδες. Πράγµατι
υπήρχε επιτροπή και εδώ ερχόµαστε και λέµε ναι να συζητή-
σουµε, ναι να υπάρξει τροποποίηση. Το λέµε και εµείς. Δεν είπα
ότι είναι επαρκές το πλαίσιο.

Σας λέω, λοιπόν, ότι είναι αυστηρό το νοµοθετικό πλαίσιο.
Πρέπει να το εκσυγχρονίσουµε. Δηµιουργήθηκε, πράγµατι, µια
επιτροπή η οποία επιχείρησε να νοµοθετήσει µαζί µε την ενσω-
µάτωση της οδηγίας, στην οποία αναφερθήκατε εσείς, για τη θέ-
σπιση τεχνικών προδιαγραφών για τα όπλα συναγερµού και
σηµατοδοσίας, πλην όµως επειδή κρίθηκε ότι είναι επείγουσα η
ψήφιση εκείνης της οδηγίας, η υιοθέτηση εκείνης της οδηγίας,
αφέθηκε και προχώρησε ανεξάρτητα. 

Αυτό σηµαίνει ότι θα επανεξετάσουµε το θεσµικό πλαίσιο και
θα επανέλθουµε, διότι λόγω των εκλογών και λόγω των αλλαγών
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, δεν προχώρησε αυτή η
διαδικασία. Θα την επανεξετάσουµε. 

Δεν άκουσα, όµως –επαναλαµβάνω- την πρότασή σας αν η
διαδικασία σε σχέση µε τις ναυτικές φωτοβολίδες πρέπει να αυ-
στηροποιηθεί ή όχι. Το λέω αυτό λόγω του προηγούµενου πα-
ρελθόντος του κόµµατός σας σε σχέση µε την αυστηροποίηση.

Σας ευχαριστώ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Πρόληψη,

κύριε Υπουργέ, όχι ποινές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 972/12-4-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Κωνσταντίνας Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να παρακο-
λουθεί απλά να οξύνεται το φαινόµενο των γυναικοκτονιών,
αρκούµενη σε αναποτελεσµατικά και αποσπασµατικά µέτρα».

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η σοκαριστική γυναικοκτονία που έγινε στους

Αγίους Αναργύρους, όπου µια νεαρή γυναίκα, η Κυριακή Γρίβα,
δολοφονήθηκε εν ψυχρώ κυριολεκτικά στην είσοδο του αστυνο-
µικού τµήµατος της περιοχής, στο οποίο είχε καταφύγει για να
ζητήσει προστασία, είναι η τρανή απόδειξη, δυστυχώς, των όσων
σας καταγγέλλουµε τόσους µήνες για όσα σας αναφέρουµε και
παρεµβαίνουµε καθηµερινά µε κάθε τρόπο. 

Είναι ξεκάθαρο πλέον σε όλους, είναι σαφές στη µεγάλη πλει-
οψηφία των Ελλήνων πολιτών, κύριε Υφυπουργέ, ότι η πολιτική
της Κυβέρνησης στα θέµατα ασφάλειας έχει αποτύχει και έχει
αποτύχει παταγωδώς. Άλλωστε, αυτό δεν είναι κάτι το οποίο λέει
απλά η Αντιπολίτευση. Είναι κάτι το οποίο φαίνεται από σειρά δη-
µοσκοπήσεων, όπου πάνω από το 80% των Ελλήνων πολιτών κα-
ταγράφουν τη µη ικανοποίησή τους σχετικά µε τα όσα έχει κάνει
η Κυβέρνηση όσον αφορά την ασφάλεια.

Βεβαίως, σε σχέση µε τη σηµερινή ερώτηση, για µία ακόµη
φορά ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, αρνείται να προ-
σέλθει στη Βουλή και στέλνει εσάς. Δεν το λέω σε καµµία περί-
πτωση υποτιµητικά. Είναι προφανές ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης
σνοµπάρει την κοινοβουλευτική διαδικασία. Προτιµά τα τηλεο-
πτικά πάνελ.

Κύριε Υφυπουργέ, να του εξηγήσετε, σας παρακαλώ, ότι δεν
είναι πάρεργο η κοινοβουλευτική διαδικασία και ο κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος αλλά υποχρέωσή του και οφείλει να έρχεται και
να δίνει απαντήσεις, ειδικά σε τόσο σοβαρά θέµατα. 

Το τονίζω αυτό, κύριε Υφυπουργέ, για έναν λόγο. Μετά από
τις παταγώδεις αποτυχίες της πολιτικής ηγεσίας στον σχεδιασµό
του συγκεκριµένου Υπουργείου από το περασµένο καλοκαίρι,
επιλέχθηκε η επανατοποθέτηση του κ. Χρυσοχοΐδη, ο οποίος είχε
εκδιωχθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και στο πρόσωπό του προφανώς η Κυβέρνηση θεωρεί ότι
σε αυτήν τη θητεία, σε αντίθεση µε την προηγούµενη, µπορεί να
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πραγµατωθεί το τρίπτυχο «νόµος, τάξη και ασφάλεια».
Άρα, λοιπόν, τι έχει καταφέρει µέχρι στιγµής ο αρµόδιος

Υπουργός; Τι έχει αλλάξει; Τι βήµατα έχει κάνει; Δεν υπάρχει κα-
νένας απολογισµός µέχρι στιγµής της αποτελεσµατικότητας της
θητείας του και είναι διάχυτη η αίσθηση της ελληνικής κοινωνίας
ότι υπάρχει αταξία, ανοµία και ανασφάλεια.

Ήµουν η πρώτη, ξέρετε, που είχα δηλώσει -σε επίκαιρη ερώ-
τηση ξανά- ότι, βεβαίως, να σας δώσουµε τον απαραίτητο χρόνο
για να δούµε τι θα κάνετε. Αλλά, αυτός ο απαραίτητος χρόνος
έχει παρέλθει. Συνεχίζεται η υποστελέχωση των τµηµάτων και
των υπηρεσιών. Υπάρχει αναστάτωση και διαµαρτυρίες για τις
χρυσές αποσπάσεις που κάνετε µε έξοδα του ελληνικού δηµο-
σίου µέσα στο ίδιο περιπολικό. Έχουµε αστυνοµικούς δύο ταχυ-
τήτων. Αστυνοµικούς που το ελληνικό δηµόσιο πληρώνει πέντε
χιλιάρικα και περισσότερα και αστυνοµικούς που παίρνουν ενά-
µισι χιλιάρικο ή λιγότερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και, βεβαίως, ποιο έργο έχει κάνει και ποια πρόοδος υπάρχει
στα µεγαλόπνοα σχέδια για την πάταξη του οργανωµένου εγκλή-
µατος, για την οπαδική βία, για την αύξηση της νεανικής παρα-
βατικότητας; Οπότε, καλό θα ήταν να έρθει, επιτέλους, ο κύριος
Υπουργός και να δώσει και ο ίδιος συγκεκριµένες απαντήσεις.

Η σηµερινή, λοιπόν, συζήτηση της ερώτησης είναι η κορυφή
του παγόβουνου. Τα πρωτόκολλα χειρισµού υποθέσεων ενδοοι-
κογενειακής βίας -αυτό εδώ πέρα το εγχειρίδιο και πρωτόκολλο-
τα οποία επικαλείται η ΕΛΑΣ και επικαλείται, κυρίως, η πολιτική
ηγεσία, προφανώς, είτε δεν επαρκούν είτε δεν εφαρµόζονται
σωστά από σωστά εκπαιδευµένα στελέχη της ΕΛΑΣ. Και η Κυ-
βέρνηση δεν µπορεί άλλο να παρακολουθεί να οξύνεται ένα τέ-
τοιο τραγικό φαινόµενο, µία γάγγραινα, µία µάστιγα, όπως είναι
αυτή του φαινοµένου των γυναικοκτονιών, αρκούµενη απλά και
µόνο σε αποσπασµατικά µέτρα.

Γι’ αυτό, λοιπόν -και κατανοώντας ότι είναι σε πλήρη εξέλιξη η
ΕΔΕ για το συγκεκριµένο περιστατικό- σας ερωτώ, κύριε
Υπουργέ, -που προφανώς, όπως είδαµε και µάθαµε και από τα
ρεπορτάζ τα οποία ήταν ενδελεχέστατα τα ρεπορτάζ µετά- κατά
πόσο εφαρµόστηκε αυτό εδώ πέρα το εγχειρίδιο, το πρωτόκολλο
για την αντιµετώπιση αυτών των περιστατικών. Αν υπάρχει συγ-
κεκριµένη εκπαίδευση όλων των αστυνοµικών που υπηρετούν
πάνω στο συγκεκριµένο πρωτόκολλο ή απλά είναι κάτι το οποίο
τους έχει αποσταλεί και περιµένουµε να το διαβάσουν και εκεί
πέρα τελειώνει η ιστορία; Υπάρχει µία συγκεκριµένη εκπαίδευση; 

Και –ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- ποια είναι η αξιολόγηση;
Έχετε αξιολογήσει ποια είναι η αποτελεσµατικότητα της εφαρ-
µογής ή της εκπαίδευσης ή µη εκπαίδευσης αυτού του πρωτο-
κόλλου; Όπως, επίσης, πόσα περιπολικά διαθέτει το Αστυνοµικό
Τµήµα Αγίων Αναργύρων και συγκεκριµένα πόσα ήταν; Είδαµε
από τα ρεπορτάζ ότι υπήρχε περιπολικό. Υπήρχε, δεν υπήρχε;
Πόσα είναι, τέλος πάντων, τα περιπολικά που υπάρχουν στους
Αγίους Αναργύρους; Ποια ήταν διαθέσιµα εκείνο το βράδυ και
γιατί και τί συνέβη µε τον εν λόγω φρουρό ο οποίος απλά παρα-
κολουθούσε;

Και εδώ πέρα, βεβαίως, ανοίγει και το µείζον ζήτηµα των
επίορκων αστυνοµικών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εκατόν επτά
επίορκοι βρίσκονται αυτήν τη στιγµή στο Σώµα της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Τι γίνεται µε αυτούς; Τι κάνετε; Απλά τον τροχονόµο; Απλά
τους παρακολουθείτε; Ήταν δύο οι επίορκοι εκείνη τη βραδιά
στο Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων Αναργύρων. Και ποια είναι η
εκπαίδευση που υπάρχει και στην Άµεση Δράση. Ήταν απαρά-
δεκτο το ηχητικό το οποίο ακούσαµε. Να µας πείτε εάν υπάρχει
και ποια είναι η εκπαίδευση των αστυνοµικών που είναι στην
Άµεση Δράση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε

Υπουργέ. Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, θέσατε πολλά ζητήµατα. Κυρίως θέσατε το

θέµα του πρωτοκόλλου, το οποίο κρατήσατε µπροστά σας. Και,
βέβαια, επειδή ακριβώς είναι πολλά τα ζητήµατα τα οποία έχετε
θέσει, δεν νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσω –αν και δεύτερη φορά
τέθηκε το θέµα- για ένα σύνηθες στα κοινοβουλευτικά δεδοµένα,
ο Υφυπουργός να έρχεται και να απαντά σε ερωτήσεις οι οποίες
τίθενται. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί θέτουµε µετ’ επιτάσεως
το θέµα γιατί δεν είναι εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης. Γιατί πολλά και
διάφορα πράγµατα, ειδικά σήµερα, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
συµβαίνουν και είναι κάτι σύνηθες. 

Αλλά, θα προχωρήσω παραπέρα στην ουσία. Μιλάτε, λοιπόν,
και θέτετε το κύριο ερώτηµα αν εφαρµόστηκε το συγκεκριµένο
πρωτόκολλο το οποίο κρατήσατε και είδατε. Θα πρέπει, λοιπόν,
να σας πω ότι το πρωτόκολλο αυτό που είναι του 2021 και το
οποίο έγινε µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας -και το οποίο δεν
σκέφτηκε κάποια άλλη κυβέρνηση ούτε του ΠΑΣΟΚ ούτε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να το κάνει ποτέ- αν το διαβάσατε, λοιπόν -που προφανώς
το διαβάσατε και είµαι σίγουρος- θα απαντήσετε και µόνη σας
στο αν έχουν τηρηθεί αυτά τα οποία λέει αυτό το πρωτόκολλο. 

Αλλά, παρ’ όλα αυτά, θα σας πω ότι δεν είναι µόνο το συγκε-
κριµένο πρωτόκολλο αλλά είναι µια σειρά από πράγµατα. Όπως
για παράδειγµα η εκπαίδευση την οποία ανέφερα και πριν και η
οποία είναι τόσο µεγάλη που θα σας καλέσω να πάρετε από τα
Πρακτικά αναλυτικά τις εκπαιδεύσεις που έδωσα στην ερώτηση
της κ. Αναγνωστοπούλου και να τις συγκρίνετε µε εκπαιδεύσεις
που έγιναν στο παρελθόν. Αλλά έχουν ξεκινήσει από το 2015.
Μπορεί να πάµε και στα χρόνια της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ να
δείτε και τι εκπαιδεύσεις είχατε κάνει εσείς.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, το εξής: Ότι εµείς, πραγµατικά, κατα-
βάλλουµε κάθε προσπάθεια για να αντιµετωπίσουµε, σε επίπεδο
πολιτικό και επιχειρησιακό, τα θέµατα ενδοοικογενειακής βίας. Και
χαρακτηριστικά της προσέγγισής µας είναι: Η θυµατοκεντρική
προσέγγιση κάθε περίπτωσης µε αξιολόγηση των ιδιαιτεροτήτων
κάθε περίπτωσης. Η ευαισθητοποιηµένη διαχείριση κάθε υπόθε-
σης για να αποφύγουµε δευτερογενή θυµατοποίηση. Η αξιοποί-
ηση υπηρεσιών µε εγνωσµένη εµπειρία και εξειδικευµένη γνώση
σε αντίστοιχες θεµατικές ενότητες. Τα τµήµατα καταπολέµησης
εµπορίας ανθρώπων, οι υποδιευθύνσεις προστασίας ανηλίκων µε
τις οποίες έχουµε συνεργασία. Η άµεση ενηµέρωση των εισαγγε-
λικών αρχών.

Έχουµε, λοιπόν, µια αποστολή όπου έχουµε δράσεις συγκε-
κριµένης πρόληψης και καταστολής. Στα θύµατα, λοιπόν, ενδο-
οικογενειακής βίας παρέχεται ενηµέρωση. Το λέει και το
πρωτόκολλο. Ενηµέρωση για τα δικαιώµατα, τη σχετική νοµοθε-
σία και τις διαδικασίες που θα πρέπει να ακολουθήσουν. 

Εκτός από τα γραφεία ενδοοικογενειακής βίας που δεν θα
επανέλθω γιατί ανέφερα αναλυτικά πριν, θα πρέπει να σας θυ-
µίσω ότι για την ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση σε ζητήµατα
ενδοοικογενειακής βίας στην ιστοσελίδα της Ελληνικής Αστυνο-
µίας έχει δηµιουργηθεί κόµβος «ενδοοικογενειακή βία» όπου πα-
ρέχονται χρήσιµες πληροφορίες για κάθε θύµα και έχουν
αναρτηθεί και ετήσιες εκθέσεις απολογισµού του έργου των υπη-
ρεσιών αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας. Σε αυτά τα περι-
στατικά, αν πάτε και τα δείτε, στα χιλιάδες περιστατικά που
έχουν αντιµετωπιστεί σωστά, έχετε πει ποτέ ένα µπράβο στους
αστυνοµικούς αυτούς που έχουν χειριστεί σωστά την υπόθεση ή
ερχόµαστε µόνο να κάνουµε κριτική;

Να πω, λοιπόν, συνοπτικά για το panic button, το οποίο, επί-
σης, έχει εφαρµογή, που επίσης έχει πληροφορία. Να πω για την
πιλοτική εφαρµογή του εργαλείου εκτίµησης κινδύνου στα περι-
στατικά ενδοοικογενειακής βίας, το οποίο υλοποιήθηκε σε συγ-
κεκριµένες πόλεις της χώρας από 28-9-22 µέχρι 5-11-22 µε
πρωτοβουλία της γενικής γραµµατείας του Υπουργείου Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας πάνω σε θέµατα ενδοοικογενει-
ακής βίας µε την υποβολή προτάσεων. Έχουµε πιλοτική χρήση
εργαλείου µε τη µορφή διαδραστικού χάρτη όπου είναι καταχω-
ρηµένα τα στοιχεία επικοινωνίας κάθε δοµής ψυχοκοινωνικής
στήριξης, ώστε να διευκολύνεται το έργο του αστυνοµικού προ-
σωπικού ως προς την επικοινωνία µε αυτές τις δοµές και την ενη-
µέρωση των θυµάτων. 
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Για την υποβοήθηση του έργου του αστυνοµικού, έχουµε τον
οδηγό αστυνοµικής ανταπόκρισης στα περιστατικά ενδοοικογε-
νειακής βίας, το εγχειρίδιο αστυνοµικής ανταπόκρισης σε περι-
στατικά οικογενειακής βίας. Και όλα αυτά έχουν γίνει, όπως
καταλαβαίνετε, µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Ταυτόχρονα,
έχουµε και άλλον οδηγό διαχείρισης καταγγελιών, προσέγγισης
και υποστήριξης θυµάτων, ενώ χρήσιµες συµβουλές δίνονται και
µέσω του θεµατικού πεδίου «Συµβουλές-Οδηγίες για θύµατα
προσβολής γενετήσιας ελευθερίας, αξιοπρέπειας κ.λπ.». Υπάρ-
χει δε και σύντοµος οδηγός, πιο πρακτικός δηλαδή, για να µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε τέτοια δεδοµένα. 

Επίσης, να σας πω ότι κάναµε και µία νοµοθετική παρέµβαση,
πρόσφατη, µε τον ν.5090/2024, όπου εκσυγχρονίσαµε το νοµο-
θετικό πλαίσιο, επίσης, του 2006 µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας. Στα χρόνια κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ δεν κάνατε ούτε µία
τροποποίηση στον νόµο αυτό. Αναφέρεστε µόνο σε, πραγµατικά,
περιστατικά και κριτική των αστυνοµικών που, προφανώς, αντι-
λαµβάνεστε ότι δεν εφάρµοσαν αυτά τα οποία και εσείς διαβά-
σατε, αλλά δεν έχετε κάνει µια πρόταση πολιτική για το πώς θα
µπορούσε να λέει κάτι άλλο ο οδηγός αυτός που έχετε µπροστά
σας. Κάνετε µόνο κριτική. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι εκεί πέρα ο νόµος αυτός προβλέπει
ψυχολογική βία κατά των ανηλίκων πλέον της σωµατικής. Το
θύµα δύναται να είναι άτοµο που δέχεται τις υπηρεσίες φορέα
παροχής κοινωνικής µέριµνας και διάφορα άλλα, που δεν θα
ήθελα τώρα να τα αναλύσω. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τον νόµο
τον οποίον περάσαµε. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να σας πω ότι πρόσφατα εµείς προ-
χωρήσαµε σε κάτι ακόµα. Το είπατε και µόνη σας πριν ότι έγινε
µια ευρεία σύσκεψη µε την παρουσία του Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη, όπου εκεί πέρα δόθηκαν επιπλέον οδηγίες, επιπλέον
επικαιροποίηση αυτού του πρωτοκόλλου. Και νοµίζω ότι εκεί δό-
θηκαν συγκεκριµένα πράγµατα, υπάρχει και ανακοίνωση µε συγ-
κεκριµένες οδηγίες. Νοµίζω, λοιπόν, ότι διαµορφώνουµε ένα
επαρκές πλαίσιο πολιτικό, ώστε να µπορούµε να ενηµερώνουµε
τα θύµατα και να µπορούµε να αντιµετωπίζουµε τέτοιες κατα-
στάσεις. 

Επαναλαµβάνω, όµως, πως ένα τραγικό γεγονός το οποίο µας
πλήγωσε όλους, δεν µπορεί να αδικήσει –και ούτε νοµίζω ότι το
θέλετε κι εσείς αυτό, να αδικήσετε- τη συνολική µεγάλη προσπά-
θεια που έχουν κάνει οι αστυνοµικοί οι οποίοι εφαρµόζουν αυτό
το πρωτόκολλο που έγινε το 2021 και έχουν αποτρέψει άλλες εγ-
κληµατικές ενέργειες σε βάρος θυµάτων. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου και σε κάποια στοιχεία τα
οποία ρωτήσατε και δεν προλαβαίνω τώρα να σας απαντήσω.
Αλλά να είστε σίγουρη ότι θα σας απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε
Υπουργέ, ουσιαστικά λέτε στην Αντιπολίτευση ότι θα πρέπει να
σας χειροκροτάει, να συµπολιτεύεται µαζί σας και να σας λέει τι
ωραία που τα κάνετε. Γιατί αν έχετε κάποια τέτοια αίσθηση ότι
λειτουργεί έτσι η δηµοκρατία µας ή οι κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες τότε νοµίζω ότι είναι πολύ στρεβλή, τελείως λάθος η αν-
τίληψή σας.

Και, βεβαίως, σας το ξαναείπα πιο πριν αλλά µάλλον το παρα-
κάµψατε, δεν θέλετε να απαντήσετε, δεν τα λέει η Αντιπολίτευση
αυτά. Δεν κάνει αυτή την κριτική την αρνητική η Αντιπολίτευση
για το δικό σας έργο, της πολιτικής ηγεσίας πρωτίστως της
ΕΛΑΣ. Το 80% των Ελλήνων στις δηµοσκοπήσεις το λέει. Δεν σας
προβληµατίζει αυτό καθόλου, κύριε Υφυπουργέ;

Κάνατε τρία ατοπήµατα στην απάντησή σας. Πρώτον, µε κάθε
τρόπο προσπαθείτε να ρίξετε τις ευθύνες στις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Να σας θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ έχει να κυβερνήσει
δέκα µε δώδεκα χρόνια. Άµα σας βολεύει, µπορείτε να πάτε και
στα χρόνια του Χαρίλαου Τρικούπη προκειµένου να διώξετε τις
ευθύνες από πάνω σας. Όµως, ξέρετε, εκλεγήκατε για να αλλά-
ξετε -έτσι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης- τις παθογένειες του παρελ-
θόντος ειδικά στην παραβατικότητα και την εγκληµατικότητα.
Είστε έκθετοι! Τα πράγµατα πάνε χειρότερα, δεν πάνε καλύτερα. 

Δεύτερο ατόπηµα. Προσπαθείτε, κόντρα στην πεποίθηση της

συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών, να µας παρου-
σιάσετε µια ειδυλλιακή κατάσταση ότι τα έχετε κάνει όλα τέλεια.
Ποιον νοµίζετε ότι κοροϊδεύετε; Πηγαίνετε µια απλή βόλτα στην
εκλογική σας περιφέρεια και βγείτε και πείτε τι ωραία που κάνετε
το έργο σας ως πολιτική ηγεσία Προστασίας του Πολίτη και αν
αισθάνεται ασφάλεια ο Έλληνας πολίτης και µετά ελάτε να ξα-
ναµιλήσουµε. 

Τρίτον, λέτε και συκοφαντείτε και ψεύδεστε ότι το ΠΑΣΟΚ «πυ-
ροβολεί» τον Έλληνα αστυνοµικό. Ντροπή! Το ΠΑΣΟΚ, και αυτό
το ξέρετε πολύ καλά και κυρίως όµως το ξέρουν οι άντρες και οι
γυναίκες της Ελληνικής Αστυνοµίας, ήταν πάντα δίπλα στον Έλ-
ληνα αστυνοµικό, κάνοντας τις µεγαλύτερες τοµές στην Ελλη-
νική Αστυνοµία. 

Κι επειδή αυτός είναι ο τρόπος αντιµετώπισης της Δεξιάς απέ-
ναντι στην Ελληνική Αστυνοµία να λέτε ωραία λόγια, στην πράξη
όµως τίποτε κάντε λοιπόν αυτό το οποίο σας λέµε και σας το ζη-
τούµε και σας το έχω ζητήσει τρεις ή τέσσερις φορές από εδώ,
από αυτό το Βήµα της ελληνικής Βουλής. Αν, λοιπόν, είστε τόσο
πολύ υπέρ και θέλετε να είστε υπέρ των Ελλήνων αστυνοµικών
θεσµοθετείστε επιτέλους αυτό που σας ζητάει το ΠΑΣΟΚ την
αναγνώριση του επικινδύνου. Κάντε το κι αφήστε τα ωραία λόγια.
Με ωραία λόγια δεν πήγε ποτέ τίποτα µπροστά. 

Και, βεβαίως, είναι επιτακτικό να δούµε σοβαρά το πρόβληµα
και, βεβαίως, είναι επιτακτικό να δούµε το µεγάλο ζήτηµα της ρι-
ζικής αναδιοργάνωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ακούσαµε και
τον αρµόδιο Υπουργό να το λέει, τον µακροβιότερο Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη σε όλη τη Μεταπολίτευση, τον Υπουργό
που έχει διατελέσει το µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη της πενταετούς διακυβέρνησης σας, να
το θυµάται τώρα ότι α ναι, πρέπει να κάνουµε και µια ριζική ανα-
διοργάνωση στην Αστυνοµία. Δεν ξέρω ποιο νοµίζετε ότι κοροϊ-
δεύετε. Γιατί όλο αυτό το λιγότερο που µπορώ να πω είναι ότι
είναι ειρωνικό. 

Το µεγάλο θέµα είναι ότι τα προβλήµατα και οι παθογένειες στη
λειτουργία, στην οργάνωση, στη δοµή της Ελληνικής Αστυνοµίας
δεν κρύβονται πια και ότι επιτέλους πρέπει να κάνουµε τα αδύνατα
δυνατά προκειµένου να αποκατασταθεί η Αστυνοµία στα µάτια της
κοινωνίας ξεκινώντας από την οικονοµική τους ενίσχυση. Και ξα-
ναθέτω το ζήτηµα και να µας απαντήσετε συγκεκριµένα για ποιον
λόγο αρνείστε την αναγνώριση του επαγγέλµατός τους ως επικίν-
δυνο και τη χορήγηση του αντίστοιχου επιδόµατος. Την εξασφά-
λιση απαραίτητου εξοπλισµού στα στελέχη της Αστυνοµίας. Τη
σωστή εκπαίδευσή τους. Τη θεσµική θωράκιση τους που τους
έχετε αφήσει έρµαια κυριολεκτικά κάθε φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως.
Τη νέα τεχνογνωσία, τα νέα οργανογράµµατα, τα νέα επιχει-

ρησιακά σχέδια βασισµένα στα νέα δεδοµένα και στους νέους
τρόπους αντιµετώπισης του εγκλήµατος και, βεβαίως, την αξιο-
κρατία. Επιτέλους, φέρτε την αξιοκρατία στην Ελληνική Αστυνο-
µία. Όχι άλλο οι ηµέτεροι, οι κολλητοί στις κρίσιµες θέσεις. Σας
ζητούµε να µπαίνουν µε έναν ειδικό και αντικειµενικό τρόπο οι
πιο άξιοι από τους Έλληνες αξιωµατικούς στις κατάλληλες θέ-
σεις. 

Γιατί, κύριε Υφυπουργέ -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
όταν το κράτος δεν αντιµετωπίζει τον αστυνοµικό ως υπάλληλο,
τότε και ο αστυνοµικός δεν θα αντιµετωπίζει ως υπάλληλος και
µάλιστα κακοπληρωµένος τον πολίτη. Και είδαµε τι συνέβη µε το
θύµα αυτό το παιδί το οποίο έκανε και δεύτερη δουλειά για να
τα βγάλει πέρα. Γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα και αρνείστε
να την δείτε κατάφατσα. Αστυνοµικοί για µπορέσουν να τα βγά-
λουν πέρα θα πρέπει να κάνουν δεύτερη δουλειά. 

Δείτε το, λοιπόν. Γιατί αν είχαν εφαρµοστεί όλα αυτά που σας
έχει προτείνει συγκεκριµένα το ΠΑΣΟΚ τότε δεν θα είχε συµβεί
αυτό στους Αγίους Αναργύρους. Δείτε, λοιπόν, τα λάθη σας και
αναγνωρίστε αυτά τα οποία σας ζητούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι και από την ανάλυση την οποία
κάνατε τώρα και από αυτά τα οποία είπατε εγώ καταλαβαίνω ότι
βάλατε κάποια αιτήµατα τα οποία υπάρχουν και τα καταλαβαίνω
και τα αναγνωρίζουµε σαν αιτήµατα και θέλουµε, προφανώς, να
αναβαθµίσουµε την Ελληνική Αστυνοµία, να θωρακίσουµε τον
ρόλο και το έργο του Έλληνα αστυνοµικού. 

Πέρα, όµως, από τα οικονοµικά αιτήµατα τα οποία θέσατε και
το γενικό αίτηµα για αξιοκρατία, το οποίο εµείς προσπαθούµε
και το κάνουµε πράξη, αλλά κάποια συγκεκριµένη πρόταση -γιατί
εγώ δεν σας είπα λόγια, εγώ σας ανέφερα και στην προηγού-
µενη…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ελάτε. Μη

διακόπτετε. Δεν καταγράφεται τίποτα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Άκουσα για όλα αυτά, αλλά σε επίπεδο ενδοοικο-
γενειακής βίας και σε σχέση µε το πρωτόκολλο το οποίο είπατε
και σε σχέση µε αυτά τα οποία έχουµε κάνει που σας τα απαρίθ-
µησα ένα προς ένα, δεν άκουσα µία συγκεκριµένη θέση ότι θα
έπρεπε να έχουµε σχεδιάσει κάτι άλλο, εκτός από τα γραφεία
ενδοοικογενειακής βίας, εκτός από τις δοµές φιλοξενίας, εκτός
από όλα αυτά τα οποία έγιναν µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αυτά δεν είναι λόγια, κυρία Γιαννακοπούλου. Δεν υπήρχαν
πριν αυτά. 

Και, προφανώς, και δεν θέλω να καταθέσω καµµία ευθύνη σε
προηγούµενη κυβέρνηση. Αυτά όλα τα έχουµε κάνει εµείς και θα
συνεχίσουµε να τα κάνουµε και θα συνεχίσουµε να βελτιωνόµα-
στε. Δεν λέµε ποτέ ότι έχουµε φτάσει σε ένα ιδανικό σηµείο. Άλ-
λωστε, εµείς λέµε ότι η Ελληνική Αστυνοµία έχει τεράστια
περιθώρια βελτίωσης. Πρέπει να επανεκκινηθεί. Πρέπει να προ-
χωρήσει µπροστά. Πρέπει να αντιµετωπίσει το σύγχρονο έγ-
κληµα. Εµείς είµαστε αυτοί που αυτό το διεκδικούµε. 

Επίσης, σας είπα ότι πρέπει, όµως, ορισµένες φορές, όταν κάτι
γίνεται καλά, να λέµε ότι γίνεται καλά. Δεν είπα ότι «πυροβολείτε»
σαν ΠΑΣΟΚ, αλλά πρέπει να σας πω επίσης ότι πρέπει να λέτε
και κάποιες φορές «µπράβο» και όχι συνέχεια να κάνετε εκ των
υστέρων κριτική. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: … 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. Σας

παρακαλώ. Δεν καταγράφεται τίποτα, κυρία Γιαννακοπούλου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: … 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γιαννακοπού-

λου, αφήστε τον Υφυπουργό να ολοκληρώσει τις απαντήσεις του
για να λήξουµε και τη συνεδρίαση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κρατάω ότι όλα αυτά τα οποία έγιναν από το 2019
και µετά που τα έχει κάνει η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας αντι-
µετωπίζουν ένα σύγχρονο πρόβληµα. 

Και η ερώτηση είναι: Όσα χρόνια κυβέρνησε το ΠΑΣΟΚ υπήρ-
χαν κρούσµατα ενδοοικογενειακής βίας ή δεν υπήρχαν θεωρείτε;
Τα αντιµετωπίσατε µε κάποια συγκεκριµένη πολιτική; Σπάσατε
τη σιωπή µε κάποιον τρόπο; Κάνατε τα θύµατα να µιλάνε; Εγώ
θα σας πω, λοιπόν, ότι εµείς έχουµε κάνει χιλιάδες, γυναίκες ευά-
λωτες οµάδες να πηγαίνουν να µιλάνε, να µπορούν να το κάνουν. 

Γι’ αυτό το περιστατικό το τραγικό που αντιλαµβάνεστε ότι όλα
αυτά τα οποία σας ανέφερα είναι υπό διερεύνηση κατά πόσο τη-

ρήθηκαν ή αν θα µπορούσε να είχε αποτραπεί αυτό. Θα πρέπει,
όµως, να σας πω το εξής. Γίνεται µία έρευνα η οποία είναι σε
τρεις διαστάσεις. Πρώτον, έχουµε την έρευνα που κάνει η εισαγ-
γελία και οι δικαστικές αρχές, έχουµε την έρευνα η οποία γίνεται
σε πειθαρχικό επίπεδο και την έρευνα που γίνεται από τις Εσω-
τερικές Υπηρεσίες της Αστυνοµίας. Όταν, λοιπόν, θα υπάρχουν
αναλυτικά θα µπορέσουµε να µιλήσουµε κατά πόσον τηρήθηκε
ή όχι. 

Θα πρέπει, όµως, να σας πω επειδή θέσατε κάποια ζητήµατα
για το τι είχε και τι δεν είχε εκείνο το βράδυ και να µιλήσουµε
πλέον και επιχειρησιακά αλλά και σε επίπεδο πολιτικής κατά
πόσο υπάρχουν αστυνοµικοί διαθέσιµοι. Θα πρέπει, λοιπόν, να
σας πω ότι τις βραδινές ώρες της 1ης και 2ας Απριλίου του 2024
στην περιοχή των Αγίων Αναργύρων κατά το ωράριο από τις
21.00’ έως τις 5.30’ από την Α’ Υποδιεύθυνση Άµεσης Επέµβασης
της Διεύθυνσης Άµεσης Δράσης Αττικής είχε διατεθεί στην εδα-
φική αρµοδιότητα του Αστυνοµικού Τµήµατος Αγίων Αναργύρων
ένα περιπολικό όχηµα.

Κατά το ωράριο από 10.00’ µέχρι 6.00’ από τη Β’ Υποδιεύ-
θυνση Άµεσης Επέµβασης της Διεύθυνσης Άµεσης Δράσης Ατ-
τικής είχε διατεθεί για εκτέλεση υπηρεσίας στον τοµέα πάλι
εδαφικής αρµοδιότητας του Αστυνοµικού Τµήµατος Αγίων Αναρ-
γύρων µία οµάδα «ΔΙΑΣ» κινούµενη µε περιπολικό. Στο ωράριο
7.00’ µε 1.00’ από τη Β’ Υποδιεύθυνση Άµεσης Επέµβασης της
Διεύθυνσης Άµεσης Δράσης Αττικής είχαν διατεθεί προς εκτέ-
λεση υπηρεσίας πάλι στην περιοχή των Αγίων Αναργύρων και
στο Καµατερό δύο οµάδες «ΔΙΑΣ», εκ των οποίων η µια µε απο-
κλειστική κίνηση στο Escape Center.

Σας λέω, λοιπόν, µε συγκεκριµένα στοιχεία τι υπήρχε εκεί και
τι δεν υπήρχε. Αυτά θα προκύψουν, βέβαια, και από την έρευνα
η οποία γίνεται.

Όσον αφορά τον εξοπλισµό των Αγίων Αναργύρων –και µιλάω
συγκεκριµένα- υπήρχαν κατά την ηµεροµηνία εκείνη πέντε επι-
βατικά οχήµατα εκ των οποίων δύο λειτουργικά και µία µοτοσυ-
κλέτα µη λειτουργική.

Θα πρέπει επίσης να σας πω ότι κατά το χρονικό διάστηµα
2023 - 2024 το Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων έχει ενισχυ-
θεί µε εννέα αστυνοµικούς. Άρα -και κλείνω µε αυτό- όλα αυτά
τα οποία λέτε, ότι δεν υπήρχαν περιπολίες κ.λπ., δεν ισχύουν.
Προφανώς στην περιοχή υπήρχαν αρκετά περιπολικά, πλην
όµως διερευνάται πώς συνέβη ένα τραγικό γεγονός που µας
πληγώνει όλους. Και δεν πληγώνει περισσότερο εσάς από εµάς,
µας πληγώνει όλους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Ερωτάται το Σώµα, δέχεστε να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.51’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Τετάρτη 24 Απριλίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επίκαιρων ερωτήσεων, β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί και γ) αιτήσεις άρσης ασυ-
λίας Βουλευτών, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.
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